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Αθήνα, σήµερα στις 16 Νοεµβρίου 2011, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.41’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καλή σας µέρα. Αρχίζει η συνεδρίαση.

Το λόγο έχει  o Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Λεωνίδας Γρηγορά-
κος. Κύριε συνάδελφε, υπενθυµίζω ότι έχετε το λόγο για έξι
λεπτά. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Με την ανοχή σας, κυρία Πρό-
εδρε. Είναι πρωί ακόµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Όχι, έρχονται και οι
επόµενοι οµιλητές και είναι αρκετοί.

Ορίστε, κύριε Γρηγοράκο, έχετε το λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, η χώρα περνάει πολύ δύσκολες
στιγµές. Η δηµιουργία, όµως, αυτής της Κυβέρνησης χαροποί-
ησε τη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού και αυτό
γιατί εκτιµάει ιδιαίτερα τον Πρωθυπουργό, στον οποίο εναποθέ-
τει πολλές και µεγάλες ελπίδες για την αναζωογόνηση της
χώρας και το βγάλσιµό της από τα αδιέξοδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έργο αυτής της Κυβέρνησης
είναι πολύ µεγάλο αν θέλει να επιτύχει. Δεν είναι απλό, ούτε εύ-
κολο. Ο κ. Παπαδήµος και η Κυβέρνηση καλείται να οδηγήσει τη
χώρα µε αποφασιστικότητα και στιβαρό χέρι στα κακοτράχαλα
και ανηφορικά µονοπάτια και γρήγορα να φέρει τη χώρα σε εκλο-
γές για να πορευτεί οµαλά και να γίνει η ανασυγκρότηση της
χώρας.

Οι στιγµές είναι δύσκολες, αλλά για άλλη µια φορά καταφέ-
ραµε σαν έθνος να αποδείξουµε σε όλους ότι όταν κινδυνεύει η
πατρίδα, ξέρουµε να ξεπερνάµε τις κοµµατικές µας γραµµές, τις
αντιθέσεις και να συµβάλουµε από κοινού στη σωτηρία του
έθνους.

Έτσι µετά από χίλιες δύο δυσκολίες, µετά από πολλές αντιπα-
ραθέσεις φτάσαµε στη µεταβατική Κυβέρνηση, που τους κύρι-
ους στόχους της έχουν αναλύσει πάρα πολλοί οµιλητές, αλλά
και ο κύριος Πρωθυπουργός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, αι ειδοί του
Νοεµβρίου έφτασαν, αλλά δεν πέρασαν. Αν θυµάστε είναι η
ρήση του Ιουλίου Καίσαρα, όταν µπήκε στη Σύγκλητο. Του είχε
πει ο Μάντης να προσέχει τις 15 του µήνα. Είµαστε στις 16 του
µήνα, έχουµε µια νέα Κυβέρνηση, η χρεοκοπία είναι µπροστά
µας, αλλά δεν χρεοκοπήσαµε. Αυτό είναι το µήνυµα.

Ο πολιτικός, οικονοµικός και κοινωνικός χειµώνας της χώρας
είναι µπροστά µας. Χρειάζεται απ’ όλους εµάς και ιδιαίτερα από
εσάς πολύ µεγάλο αγώνα, προσπάθεια, επιµονή και υποµονή για

να βγούµε από τη χρεοκοπία. Το Α και το Ω αυτής της Κυβέρνη-
σης –πιστεύω να µη λέω τα ίδια πράγµατα που είπαν οι συνάδελ-
φοι- πρέπει να εστιάζεται στα εξής. Πρέπει να υπάρξει µείωση
των προνοµίων και του κόστους των θεσµών από τον ανώτερο
θεσµικό άρχοντα µέχρι κάτω. Πρέπει να καταργηθούν όλα τα επι-
δόµατα και σε κάποια επιδόµατα που δίναµε εµείς οι πολιτικοί ει-
δική ονοµασία για να έχουµε τις πελατειακές µας σχέσεις. 

Πρέπει να υπάρξει µέσα σε αυτό το σύντοµο χρονικό διά-
στηµα, επιτέλους για να γίνουµε αξιόπιστοι σαν πολιτικοί αλλά
και για να γίνει αξιόπιστη η πολιτική, η διαφάνεια των κοµµάτων.
Φαινόµενα όπως των τελευταίων ηµερών από Υπουργούς που
υπέγραψαν αποφάσεις εκατοντάδων εκατοµµυρίων πριν φύγουν
από τα Υπουργεία τους, πρέπει να εξαλειφθούν. Πρέπει να τα
δείτε. Τα ειδικά κονδύλια όλων των Υπουργείων και των υπηρε-
σιών θα πρέπει να καταργηθούν. 

Παράτες και γιορτές σε όλη την επικράτεια κάθε Κυριακή! Τα
χρήµατα των Ελλήνων πολιτών θα πρέπει να προστατευθούν. Θα
πρέπει να σταµατήσουν οποιεσδήποτε επιχορηγήσεις για τέ-
τοιου είδους εκδηλώσεις. Πρέπει να επιδιώξουµε τη µείωση του
κόστους του Κοινοβουλίου και της δηµοκρατίας. Πρέπει να
υπάρξει µείωση των αµοιβών των προέδρων των διοικητικών
συµβουλίων όλων των ΔΕΚΟ, αλλά και όλων των δηµοσίων ορ-
γανισµών.

Δεν µπορούµε να ακούµε σήµερα ότι υπάρχουν πρόεδροι ορ-
γανισµών και ΔΕΚΟ µε 300.000 ευρώ το χρόνο. Πρέπει να υπάρ-
χουν µειώσεις στα ειδικά µισθολόγια κάποιων γιατρών µε ειδική
σχέση µε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, όπως είναι το «Ντυνάν», το
«Ωνάσειο» ή το «Παπαγεωργίου» µε 600.000 ευρώ το χρόνο.
Πρέπει να τα δούµε.

Πρέπει να δούµε τη µείωση των εξόδων των αποστολών στο
εξωτερικό, τη µείωση όλων των αµοιβών στις επιτροπές, την κα-
τάργηση όλων των φοροαπαλλαγών. Τέλος, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα πρέπει να δούµε το «πόθεν έσχες» για όλους και
ειδικά το «πόθεν».

Τα φαινόµενα σήψης που παρατηρήθηκαν τα τελευταία χρόνια
πρέπει να αποτραπούν άµεσα, διότι δεν υπάρχει πολιτικός χρό-
νος για άφεση αµαρτιών. Όλοι οι πολιτικοί βυθιζόµαστε ως ηθι-
κές και πολιτικές οντότητες χωρίς να µπορέσουµε να αναστρέ-
ψουµε την επιδηµία της διαφθοράς, που αποτελεί ενδηµικό στοι-
χείο βαθιά ριζωµένο στα κύτταρα της σύγχρονης πολιτικής και
κοινωνικής µας κουλτούρας. Αυτό πρέπει να το αποτρέψουµε.

Οι βασικοί πυλώνες του αξιακού µας µοντέλου είναι παιδεία,
υγεία, δικαιοσύνη, εκκλησία, ασφαλιστικό, Δηµόσια Διοίκηση.
Μέσα στο σύντοµο χρονικό διάστηµα αυτής της Κυβέρνησης -
που µπορεί να πάρει µεγάλες αποφάσεις χωρίς πολιτικό κόστος-
θα πρέπει οπωσδήποτε η Δηµόσια Διοίκηση και η δηµοκρατία
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µας, στα οποία ο πολίτης έβρισκε το αποκούµπι του σε κάθε αδι-
κία που αισθανόταν ότι του συµβαίνει και που παρουσιάζουν
ρωγµές τα τελευταία χρόνια και σηµεία διάλυσης, να αξιολογη-
θούν και να αναµορφωθούν.

Οι συνέπειες αυτής της διάλυσης του δηµόσιου τοµέα και της
Δηµόσιας Διοίκησης είναι ότι απαξιώνουν στα µάτια του πολίτη
την πολιτική και τους λειτουργούς της, απογοητεύουν τους Έλ-
ληνες πολίτες, τους στερούν την ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο
και δηµιουργούν ένα φαύλο κύκλο που όλοι βγαίνουν χαµένοι και
πολύ περισσότερο η δηµοκρατία µας και οι θεσµοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ο δηµόσιος διάλογος και τα φαινόµενα της διαφθοράς και της

διαπλοκής θα πρέπει να ξαναµπούν στο τραπέζι της πολιτικής,
αν θέλουµε να αποκτήσουµε την αξιοπιστία µας.

Τελειώνοντας, κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, θα ήθελα να σας πω ότι σας περιµένει ένα δυσβάστα-
κτο έργο. Είναι πολύ δύσκολο αυτό το επιχείρηµα και το εγχεί-
ρηµα που έγινε τις τελευταίες µέρες στην Ελλάδα. Εµείς οι Βου-
λευτές και ο ελληνικός λαός έχουµε εµπιστοσύνη σε όλους εσάς
και τις ικανότητές σας και περιµένουµε να ανταποκριθείτε στις
προσδοκίες του ελληνικού λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, κύριε
Γρηγοράκο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ο λαός έχει ακουµπήσει επάνω σας και περιµένει να του δώ-

σετε όλα αυτά τα εχέγγυα που θα του πουν ότι βγαίνουµε από
την κρίση και να του δώσετε ελπίδα για ζωή. Θέλει να του δώσετε
ένα καινούργιο όνειρο.

Οι προσδοκίες, όµως, του ελληνικού λαού, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ξεπερνάνε τα προηγούµενα που είπα και αναµένουν
µέσα από το κύκλωµα των γνωριµιών όλης της Κυβέρνησης να
µπορέσουµε να περάσουµε µέσα από τα αδιέξοδά µας. Θα πρέ-
πει να δηµιουργήσουµε µία ανταγωνιστική ελληνική οικονοµία
και να καταπολεµήσουµε την ανεργία των Ελλήνων πολιτών. 

Εγώ εύχοµαι καλή επιτυχία σε όλους εσάς για το καλό της πα-
τρίδας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Γρηγοράκο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ και Ζ’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής, κ. Αναστάσιος Κουράκης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

«Ποιος κυβερνάει αυτό τον τόπο;», λέγεται ότι αναφώνησε ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής στη συγκυρία της υπόθεσης Λαµ-
πράκη. Η απάντηση που τότε δόθηκε ήταν ότι ήταν το τρίγωνο
Παλάτι-Στρατός-Αµερικανική Πρεσβεία, δηλαδή, οι τρεις πυλώ-
νες του µετεµφυλιακού κράτους των εθνικοφρόνων.

Το ίδιο ερώτηµα τίθεται πάλι και σήµερα και η απάντηση είναι
ότι έχουµε ένα τρίγωνο πολιτικής ανωµαλίας. Είναι ένα τρίγωνο
που οι πλευρές του αποτελούνται από τις ονοµαζόµενες αγορές,
δηλαδή, το διεθνές χρηµατοπιστωτικό κεφάλαιο, την Ευρωπαϊκή
Ένωση και πιο συγκεκριµένα το γαλλογερµανικό διευθυντήριο
και το εγχώριο µνηµονιακό µπλοκ, δηλαδή, µια συµµαχία οικο-
νοµικών συµφερόντων και πολιτικής ελίτ, µε τη σύµπραξη των
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης που ανέλαβε να φέρει σε πέρας
ένα αδιανόητο µέχρι πρότινος έργο κοινωνικής κατεδάφισης και
νεοαποικιακής υποδούλωσης της χώρας.

Τώρα φαίνεται και στον πλέον αδαή ότι η αποκαθήλωση του
Κοινοβουλίου, των Βουλευτών και της πολιτικής το προηγούµενο
διάστηµα είχε ως σκοπό να έλθει µία κυβέρνηση -τεχνοκρατών,
υποτίθεται- µετά από την πλήρη αποδόµηση των κοµµάτων και
την απαξίωση της δηµοκρατίας και έτσι, µε τον τρόπο αυτό, να
επιτευχθούν τρία πράγµατα, να περάσει, δηλαδή, η αντίληψη στο
λαό ότι η λύση των οικονοµικών της χώρας δεν είναι αποτέλεσµα
πολιτικών επιλογών και τρόπου άσκησης της εξουσίας, αλλά έχει
σχέση µε τον τρόπο που εφαρµόζονται τα µέτρα, ότι οι τεχνο-
κράτες ξέρουν καλύτερα από εµάς, ο λαός δεν µπορεί να θέλει,

γιατί δεν µπορεί να ξέρει.
Από αυτό συνάγεται ότι η λύση ανήκει στη σφαίρα της οικο-

νοµικής επιστήµης. Άρα, ο Πρωθυπουργός που ξέρει δεν πρέπει
να υπόκειται σε λογοδοσία, κοινωνικούς ελέγχους και άλλες ξε-
περασµένες δηµοκρατικές διαδικασίες. Άλλωστε, η πρώτη φάση
που είπε ο Πρωθυπουργός ήταν «δεν είµαι πολιτικός». Κατά συ-
νέπεια, ο λαός εξορίζεται από τις εξελίξεις, γιατί δήθεν προέχει
η σωτηρία της χώρας. Άρα, οι εκλογές µπορεί και να αναβλη-
θούν. Θα έλεγα ότι ετοιµάζεται ήδη κάτι τέτοιο.

Εδώ πρέπει να πω ότι πελώριες ευθύνες έχει και ο Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας που ανέχθηκε την παραβίαση του Συντάγµα-
τος. Αναφέροµαι στη διαδικασία για να σχηµατιστεί η νέα Κυβέρ-
νηση, έξω από κάθε συνταγµατική νοµιµότητα.

Αυτό που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι µπορούµε να βγούµε από την
κρίση, εάν ακολουθηθεί µια διαφορετική πολιτική, όπως λόγου
χάριν το να επιβληθεί εισφορά 1% του τζίρου των µεγάλων επι-
χειρήσεων, που πέρσι ήταν πάνω από 200 δισεκατοµµύρια. Μπο-
ρούν να φορολογηθούν οι πλοιοκτήτες µε τα τέσσερις χιλιάδες
πλοία τους, αντί να απευθύνεται έκκληση φιλανθρωπίας σε αυ-
τούς. Μπορεί αντί να πηγαίνει χαράτσι στις φτωχές οικογένειες,
να υπάρξει εισφορά στις µεγάλες ακίνητες περιουσίες στην Ελ-
λάδα και το εξωτερικό και στις ιδιοκτησίες πάνω από 500.000
ευρώ. Χθες στη Θεσσαλονίκη εκδικάστηκε στο δικαστήριο η προ-
σφυγή µιας γυναίκας που είχε 900 ευρώ εισόδηµα, ήταν ενε-
νήντα χρόνων, πλήρωνε 500 ευρώ για να τη βοηθά µια άλλη
γυναίκα και της ήλθε χαράτσι 1.100 ευρώ. Το δικαστήριο δεν τη
δικαίωσε και αυτή η γυναίκα των ενενήντα χρόνων πρέπει να πλη-
ρώσει το χαράτσι των 1.100 ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ είναι
ότι δεν πρέπει να υπάρχουν αυταπάτες. Τα µέτρα της Κυβέρνη-
σης θα εφαρµοστούν, αλλά θα έλεγα ότι η Κυβέρνηση αυτή δεν
ήλθε για να εφαρµόσει µόνο το µνηµόνιο. Εκτελεί και ένα πολι-
τικό project, ένα πολιτικό σχέδιο που βασίζεται στην αναδιάταξη
του πολιτικού σκηνικού, έτσι ώστε να υπάρξει ένα νέο πολιτικό
σχήµα, ένα νέο πολιτικό προσωπικό από διάφορους χώρους.
Ήδη έχουµε µία πρόγευση τριών δυνάµεων µε τη συµµετοχή της
ακροδεξιάς στην εξουσία, έτσι ώστε να διαχειριστεί τα πράγµατα
από εδώ και µπρος.

Θα ήθελα να τελειώσω µε κάτι που έγραψα πριν από ένα µήνα.
Θεωρώ ότι είναι εξαιρετικά επίκαιρο και δυστυχώς, θα συνεχίσει
να είναι. Το κείµενο αυτό που έγραψα και δηµοσίευσα είναι το
εξής:

«Και ποιος σου είπε πως τέλειωσε ο πόλεµος; Επειδή δεν βλέ-
πεις νεκρούς που σου µάθανε να τους αναγνωρίζεις από τα λε-
ρωµένα στρατιωτικά µε αίµα; Όµως, νεκροί δεν είναι οι στρατιές
των ανέργων στα χαρακώµατα το πρωί για δουλειά που δεν βρί-
σκουν; Στρατιωτικά ρούχα δεν είναι τα ράκη που περιφέρουν
στους δρόµους, αναζητώντας ένα κοµµάτι ψωµί; Αίµα δεν είναι
το χαρτί της απόλυσης;

Τα βοµβαρδιστικά δεν πετάνε πια ψηλά και δεν ρίχνουν τις
γνωστές βόµβες µε ήχο και καταστροφή. Τα νέα όπλα είναι τα
χρηµατιστήρια, οι νόµοι τους που σε αλυσοδένουν, ο εφεδρικός
στρατός των ανέργων. Τα κρεµατόρια στο Άουσβιτς δεν σβή-
σανε. Γεµίζουν κάθε µέρα µε τα όνειρα των παιδιών και τις ελπί-
δες που απανθρακώνονται, µυρίζοντας απαίσια ανθρώπινη
σάρκα. Το σύστηµά τους µυρίζει ανθρώπινη σάρκα.

Ποιος σου είπε πως τέλειωσε ο πόλεµος; Επειδή δεν το λέει η
τηλεόραση και δεν το διαβάζεις στις εφηµερίδες; Άνοιξε τις µι-
κρές αγγελίες και θα δεις το στρατιωτικό ανακοινωθέν των απω-
λειών στο µέτωπο του πολέµου της ζωής. Διάβασε τις αυτο-
κτονίες απελπισµένων ανθρώπων. Μάθε για τα σύγχρονα στρα-
τόπεδα συγκέντρωσης που στοιβάζονται οι µετανάστες και οι
πρόσφυγες. Αναγνώρισε τους σύγχρονους δοσίλογους που τα
«έκαναν πλακάκια» µε αυτούς που κρατάνε τα όπλα και αισχρο-
κερδούν στο σώµα της χώρας και των ανθρώπων της. Στο τέλος,
µάθε για την Αντίσταση και όσους ανήκουν να καταταγούν σφα-
χτάρια στο µέτωπο του πολέµου.

Όχι, ο πόλεµος δεν τελείωσε. Είµαστε εν καιρώ πολέµου».
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την Πέµπτη 17 του Νοέµβρη,

θα γίνει ένα πολύ µεγάλο συλλαλητήριο. Ο λαός αυτός ξέρει να
κατακτά νίκες. Οι κινητοποιήσεις του λαού έφεραν την προηγού-
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µενη κυβέρνηση σε κατάρρευση. Πιστεύουµε ότι τη λύση θα δώ-
σουν οι µαζικές λαϊκές κινητοποιήσεις και η συµµετοχή του λαϊ-
κού παράγοντα. Χωρίς αυτόν, στο όνοµα του οποίου γίνονται
πάρα πολλά πράγµατα, δεν µπορεί να γίνει απολύτως τίποτα. Εί-
µαστε σίγουροι ότι και αυτή τη φορά θα τα καταφέρει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε το Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Σπυροπάνο Μαρ-

γέλη.
ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας βρίσκεται

πραγµατικά στο κέντρο του κυκλώνα. Η χώρα µας, οι πολίτες,
όλοι µας βιώνουµε µία πραγµατικά δραµατική κατάσταση. Εγώ
πιστεύω ότι τρεις είναι οι συνιστώσες αυτής της κατάστασης. Η
πρώτη είναι αυτό καθεαυτό το πρόβληµα, µια χώρα υπερχρεω-
µένη, µε ένα χρέος δυσβάσταχτο το οποίο παλεύουµε να το κά-
νουµε διαχειρίσιµο, µε ένα έλλειµµα τεράστιο το οποίο, παρά τις
θυσίες των Ελλήνων πολιτών, µειούται µεν, αλλά πάρα πολύ δύ-
σκολα, µε µία Δηµόσια Διοίκηση η οποία δεν λειτουργεί, µε έναν
επιχειρηµατικό κόσµο που δεν επενδύει, δεν συµµετέχει στην
προσπάθεια της χώρας. Αυτή είναι η πρώτη συνιστώσα.

Η δεύτερη συνιστώσα και παράλληλα αίσθησή µου είναι ότι οι
περισσότερες πολιτικές δυνάµεις της χώρας µας δεν κατανοούν
το πρόβληµα στο οποίο βρίσκεται η χώρα πραγµατικά. Οµοίως,
όµως, δεν κατανοούν το πρόβληµα οι παραγωγικές τάξεις, τα
συνδικάτα, ακόµα και οι πολίτες, χωρίς βεβαίως δική τους ευ-
θύνη.

Η τρίτη συνιστώσα είναι αυτό που διαδραµατίζεται στην Ευ-
ρώπη, αυτή η µεγάλη αστάθεια, η αβεβαιότητα, η σύγχυση, αυτή
η δυσκολία να παρθούν αποφάσεις, µαζί µε την έλλειψη εµπιστο-
σύνης προς τη χώρα µας, µαζί µε την έλλειψη φερεγγυότητας
από τη χώρα µας προς τους ευρωπαϊκούς θεσµούς.

Το προηγούµενο διάστηµα έγιναν προσπάθειες προκειµένου
να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα, προσπάθειες σηµαντικές, µε
λάθη, µε παραλείψεις, µε ατολµίες, µε βήµατα πίσω, αλλά έγιναν
προσπάθειες, χωρίς τη συµµετοχή όλων των πολιτικών δυνά-
µεων. Και αυτό ήταν ένα έλλειµµα.

Αυτήν τη στιγµή νοµίζω ότι βρισκόµαστε σε µία καλύτερη κα-
τάσταση, γιατί οι περισσότερες πολιτικές δυνάµεις κατανοούν
το πρόβληµα και συµµετέχουν στην κοινή προσπάθεια να βγά-
λουµε τη χώρα από αυτή τη µεγάλη κρίση. Πιστεύω ότι είµαστε
σε µία καλύτερη κατάσταση, σε µία καλύτερη συγκυρία, γιατί
έχουµε µία καλή συµφωνία για τη χώρα µας και για την Ευρω-
ζώνη, αυτή τη συµφωνία που επετεύχθη στις 26 και στις 27 του
Οκτώβρη, την οποία καλούµαστε να εφαρµόσουµε, να υλοποι-
ήσουµε.

Είναι ακόµα µια καλή συγκυρία για τη χώρα µας, διότι έχουµε
µια Κυβέρνηση µε έναν καινούργιο Πρωθυπουργό που έχει απο-
δοχή από την ελληνική κοινωνία, που έχει φερεγγυότητα, που
έχει εκτίµηση και στη χώρα και στο εξωτερικό και πιστεύω ότι
αυτές οι συγκυρίες που ανέφερα δηµιουργούν µια καινούργια
δυναµική και µια καινούργια δυνατότητα για τη χώρα µας.

Μπορούµε να πετύχουµε; Έχουµε χρέος να πετύχουµε; Εγώ
λέω ναι. Έχουµε χρέος να πετύχουµε, γιατί η χώρα µας έχει τε-
ράστιες δυνατότητες, έχει φυσικούς πόρους, έχει τεράστια συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα -κυρίως στην ελληνική περιφέρεια- έχει
ανθρώπους ικανούς, µε πείσµα, µε τσαγανό -αυτό είµαστε οι Έλ-
ληνες πολίτες- µε φαντασία, µε τόλµη. Δεν το βάζουµε κάτω.
Πάντα βάζουµε στόχους -αυτό κάναµε στην ιστορία µας- δου-
λεύαµε και πετυχαίναµε αυτούς τους στόχους.

Μπορούµε, λοιπόν, από µία καινούργια αφετηρία που είναι
αυτή η συγκυρία, από ένα καινούργιο πλατύσκαλο σ’ αυτήν την
ανηφόρα, να δούµε ξανά τα πράγµατα, να σκεφτούµε ξανά, να
ανασυντάξουµε τις δυνάµεις µας και να προχωρήσουµε µπροστά
µε συγκεκριµένο σχέδιο, µε δουλειά και στο τέλος µε αποτέλε-
σµα.

Φθάνει να υλοποιήσουµε τις αποφάσεις του Οκτωβρίου; Φθά-
νει να υλοποιήσουµε όσους νόµους, όσες παρεµβάσεις, όσες µε-
ταρρυθµίσεις έχουµε ψηφίσει το προηγούµενο διάστηµα; Εγώ
λέω, κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν φθά-

νει, γιατί τίποτα δεν µπορούµε να κάνουµε, ακόµα και τις καλύ-
τερες πολιτικές να έχουµε. Δεν µπορούµε να πετύχουµε την
εφαρµογή τους, αν έχουµε την κοινωνία, τους πολίτες απέναντι,
αµέτοχους, χωρίς ακροατές. Δεν γίνεται!

Γι’ αυτό θεωρώ ότι είναι χρέος και της καινούργιας Κυβέρνη-
σης –αυτό το χρέος υπήρχε πάντα βεβαίως, αλλά είναι πιο επί-
καιρο τώρα- να βρει διαύλους και αντένες επικοινωνίας µε την
κοινωνία, για να µιλήσουµε στην κοινωνία, ώστε να καταλάβει
ποιο είναι το πρόβληµα. Βεβαίως, πρέπει να βρούµε αντένες επι-
κοινωνίας µε τους νέους ανθρώπους, διότι αυτοί είναι που πραγ-
µατικά νοιώθουν απογοητευµένοι, απελπισµένοι και ρωτούν πού
πάµε. Αυτό είναι το αγωνιώδες ερώτηµα των ανθρώπων, δηλαδή
το πού πάµε. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να συνοµιλήσουµε µ’ αυτούς τους ανθρώ-
πους, να τους ακούσουµε και να τους εξηγήσουµε προς τα πού
βαδίζουµε. Για να πετύχουµε, µάλιστα, αυτήν την επικοινωνία
µας µε τους πολίτες –άρα, να πετύχουµε και στην εφαρµογή των
πολιτικών µας- θα πρέπει να κάνουµε κάποιες διορθωτικές κινή-
σεις και να στρέψουµε την προσοχή µας σε κάποιες κατευθύν-
σεις. Αυτό είναι το πρώτο.

Ο Πρωθυπουργός είπε χθες, όπως και ο πρώην Πρωθυπουρ-
γός και ο Υπουργός Οικονοµικών και όλοι µας έχουµε δεχθεί ότι
τα µέτρα που έχουµε πάρει ήταν αναγκαία µεν, άδικα δε. Όλοι
έχουµε δεχθεί ότι δεν υπάρχει δίκαιη κατανοµή στα βάρη και στις
θυσίες που καλούµε τους πολίτες να υποστούν, για να βγει η
χώρα από την κρίση. Δεν πρέπει να µένουµε σε διαπιστώσεις
µόνο. Οφείλουµε γρήγορα µε ένα συγκεκριµένο σχέδιο να απο-
καταστήσουµε αυτές τις αδικίες. Οφείλουµε τελικά να στηρί-
ξουµε και να διασφαλίσουµε την κοινωνική συνοχή και να δούµε
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αδύναµοι συµπολίτες µας
οι χαµηλόµισθοι, οι χαµηλοσυνταξιούχοι, για να δώσουµε τουλά-
χιστον σ’ αυτούς, σ’ αυτό το µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας µας
–γιατί είναι µεγάλο δυστυχώς- ασφάλεια και βεβαιότητα από εδώ
και πέρα.

Η επόµενη κατεύθυνση είναι ότι θα πρέπει να δούµε ζητήµατα
που έχουν σχέση µε την ανάπτυξη της χώρας µας, µε την υγιή
επιχειρηµατικότητα, µε την αναδιάρθρωση της παραγωγικής
βάσης της χώρας µας. Θα πρέπει να στηρίξουµε επιχειρηµατικές
πρωτοβουλίες, επενδυτικές πρωτοβουλίες στον τόπο. Δεν γίνε-
ται διαφορετικά. Έχουµε απλουστεύσει τις διαδικασίες. Πρέπει
να τις απλουστεύσουµε ακόµα περισσότερο, ώστε να ενισχύ-
σουµε την υγιή επιχειρηµατικότητα, όσους θέλουν να συνεισφέ-
ρουν στη συνολική προσπάθεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε.
Πρέπει να ενισχύσουµε τη Δηµόσια Διοίκηση. Δεν γίνεται

χωρίς κράτος να λύσουµε κανένα πρόβληµα και να πάµε µπρο-
στά. Και συµφωνούµε όλοι ότι είναι µεγάλο το κράτος και πρέπει
να το µειώσουµε, µε σεβασµό βέβαια στους αδύναµους. Όµως,
δεν φθάνει να έχουµε µικρότερο κράτος. Εκείνο που κυρίως χρει-
άζεται είναι να έχουµε αποτελεσµατικότερο κράτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε Μαργέλη.

ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Τελειώνω σε είκοσι δευτερόλε-
πτα, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας παρακαλώ, κύριε
Μαργέλη. Πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Αυτή η Κυβέρνηση που έχουµε,
η Κυβέρνηση συνεργασίας, συνεννόησης –ας την πούµε όπως
θέλει ο καθένας- είναι µία κυβέρνηση που ενώνει δυνάµεις, που
κάνει µία προσπάθεια να συνεννοηθεί. Για µένα είναι πάρα πολύ
σηµαντικό και δεν θέλω να είναι ένα πείραµα που θα αποτύχει.
Δεν θέλω να είναι πρόσκαιρο όλο αυτό το πράγµα. Μακάρι να
είναι µία χαραµάδα, ένα παράθυρο ελπίδας, ώστε, αν χρειαστεί
την εποµένη των εκλογών, να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε και
να συνεργαστούµε ξανά για τη χώρα µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μπορούµε να λύσουµε προβλήµατα. Για παράδειγµα, έχουµε
το πρόβληµα της Ιόνιας Οδού, η καθυστέρηση στην υλοποίηση
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της οποίας και η απραξία ταλαιπωρούν όλη τη δυτική Ελλάδα.
Αυτό µπορεί και είναι πρόκληση για τη σηµερινή Κυβέρνηση να
λυθεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου):  Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Μαργέλη.

Συνεχίζουµε µε το Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Αχµέτ Χατζή
Οσµάν.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΑΧΜΕΤ ΧΑΤΖΗ ΟΣΜΑΝ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η χώρα µας βρίσκεται σε ένα καθοριστικό µονοπάτι. Οι στιγ-
µές που ζούµε είναι ιδιαίτερα κρίσιµες, αλλά κρισιµότερες
στιγµές ζουν οι πολίτες της Επικράτειας. Γνωρίζουµε όλοι ότι το
έργο της νέας Κυβέρνησης είναι επώδυνο και δύσκολο. Οφεί-
λουµε να γνωρίζουµε ωστόσο ότι εξίσου δύσκολες και επώδυνες
στιγµές περνά ο λαός στην καθηµερινότητά του.

Στο προσεχές µέλλον ενδεχοµένως να ληφθούν νέα σκληρά
µέτρα. Κάνω έκκληση, οι όποιες αποφάσεις ληφθούν και τα
όποια νέα µέτρα έρθουν, να έχουν στο επίκεντρό τους τον άν-
θρωπο, τους συµπολίτες µας. Πρέπει να λάβουν υπ’ όψιν τον
αγρότη της Ροδόπης και κάθε νοµού της περιφέρειας, τον κα-
πνοπαραγωγό, το βαµβακοπαραγωγό και τις δυσκολίες που περ-
νάνε αυτοί οι άνθρωποι.

Την προηγούµενη εβδοµάδα, οι συµπολίτες µου γιόρτασαν µε
µεγάλη δυσκολία το «Κουρµπάν Μπαϊράµ», επειδή κωλύµατα των
τραπεζών προκάλεσαν την καθυστέρηση στην καταβολή των
δικαιωµάτων. Όµως, δεν είναι το Μπαϊράµι το ζητούµενο. Είναι
οι δυσκολίες που βιώνουν καθηµερινά οι άνθρωποι που τους
φέρνουν σε πολλαπλά αδιέξοδα.

Οι συµπολίτες µου στη Ροδόπη δεν αντέχουν άλλη πίεση. Δεν
µπορούν να σηκώσουν άλλα βάρη. Ακούσαµε τις προγραµ-
µατικές δηλώσεις του Πρωθυπουργού και είµαστε έτοιµοι για
συνεργασία και σκληρή δουλειά. Οι πολιτικές µας, όµως,
οφείλουν να διακρίνονται από αλληλεγγύη και να λάβουν ανθρω-
ποκεντρικό χαρακτήρα τόσο σε εθνικό επίπεδο, όσο και στις
διεκδικήσεις και στις διαπραγµατεύσεις µας µε τους Ευρω-
παίους εταίρους µας.

Θα δώσω ένα παράδειγµα. Αυτήν την περίοδο διαµορφώνεται
σε ευρωπαϊκό επίπεδο η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική. Η χώρα
µας πρέπει να έχει πρωταγωνιστικό ρόλο στις διαπραγµατεύσεις,
να διεκδικήσει και να πετύχει την καλύτερη δυνατή στήριξη για
τους παραγωγούς µας, όπως είναι οι καπνοπαραγωγοί της
Ροδόπης, οι οποίοι είναι µικροκαλλιεργητές και ενεργοί αγρότες.
Πρέπει να συνεχιστούν οι επιδοτήσεις, ώστε να διασφαλίσουµε
µία σταθερότητα στον αγροτικό τοµέα. 

Χθες, ο Πρωθυπουργός έκανε ειδική αναφορά στις δηλώσεις
του σε όσους βρίσκονται σε αδύναµη κοινωνικά θέση. Με
αφορµή αυτό το σηµείο της παρέµβασης του Πρωθυπουργού,
θα ζητήσω από τη νέα Κυβέρνηση εθνικής ενότητας να στρέψει
το βλέµµα της στη Θράκη και να δει µε τη δέουσα προσοχή και
ευαισθησία τα ζητήµατα της µειονότητας.

Ο Γιώργος Παπανδρέου διέθετε αναµφισβήτητα και θετική
πολιτική βούληση και διάθεση να επιλύσει τα προβλήµατα που
µας απασχολούν. Πρώτη φορά ένας Πρωθυπουργός επέδειξε
προσωπικό ενδιαφέρον. Είµαι σε θέση να γνωρίζω ότι ο Γιώργος
Παπανδρέου υπήρξε ο µοναδικός Πρωθυπουργός που επέβλεπε
προσωπικά τα µειονοτικά ζητήµατα. Χάρη σ’ αυτό το ενδιαφέρον
δηµιουργήθηκε µία πλατφόρµα για την επίλυση των προβλη-
µάτων της µειονότητας. 

Ανάλογο ενδιαφέρον και θετική πολιτική βούληση αναµένουµε
να επιδείξει η νέα Κυβέρνηση και να συνεχίσει το έργο του
Γιώργου Παπανδρέου. Θέλουµε να δούµε την εφαρµογή πολι-
τικών που να διακρίνονται από αρχές ελευθερίας και σεβασµού
των ανθρωπίνων και µειονοτικών δικαιωµάτων και όχι πολιτικές
που προκαλούν επιπρόσθετα προβλήµατα και γεµίζουν τις ψυχές
των ανθρώπων µε καχυποψία και ανασφάλεια.

Ποιος ξεχνά τα προβλήµατα που προέκυψαν µε τις εξαγγελίες
της τότε Υπουργού Εξωτερικών κ. Ντόρας Μπακογιάννη, όταν
σε επίσκεψή της στη Θράκη το Φεβρουάριο του 2007, δήλωνε

πανηγυρικά ότι η Κυβέρνηση θα λύσει το πρόβληµα των
Διαχειριστικών Επιτροπών µε τη θέσπιση νόµου που προέβλεπε
αιρετές διοικήσεις; Μπορεί να µας εξηγήσει γιατί ο νόµος
προκάλεσε σύσσωµη την αντίδραση της µειονότητας και
παρέµεινε εν τέλει ανεφάρµοστος; 

Δεν θέλω, βέβαια, να µιλήσω για την άλλη µεγάλη πολιτική
επιτυχία που έβαλε νέο αγκάθι στις σχέσεις εµπιστοσύνης
µεταξύ µειονότητας και πολιτείας, τη νοµοθετική ρύθµιση για την
προκήρυξη θέσεων ιεροδιδασκάλων της Θράκης!

Αυτά είναι µόνο δύο πρόσφατα παραδείγµατα. Εµείς στη
Θράκη διψάµε για πολιτικές παρόµοιες µε το κλείσιµο της ΕΠΑΤ
που αποτέλεσε ιστορική πολιτική απόφαση της Κυβέρνησης του
Γιώργου Παπανδρέου. Στο προσεχές µέλλον θέλουµε να δούµε
εφαρµοσµένες πολιτικές που θα λύσουν ουσιαστικά προβλή-
µατα, όπως τη θέσπιση νοµοθετικής ρύθµισης για την εκλογή
του Μουφτή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µιλάω για να ακούσουν οι
ψηφοφόροι µου στη Ροδόπη. Μιλάω για να µε ακούσει η Κυβέρ-
νηση, για να στρέψει το βλέµµα της στην περιοχή µου, για να
ολοκληρώσουµε το έργο που ξεκινήσαµε µαζί µε τον Γιώργο Πα-
πανδρέου. Ως άνθρωπος και ως πολιτικός έχω µάθει να αγωνί-
ζοµαι. Στήριξα µε όλες µου τις δυνάµεις την κυβέρνηση του
Γιώργου Παπανδρέου. Θα στηρίξω µε τον ίδιο ζήλο την Κυβέρ-
νηση του Λουκά Παπαδήµου.

Δηλώνω παρών στην προσπάθεια που κάνει η Κυβέρνηση εθνι-
κής ενότητας, επειδή θεωρώ ότι µόνο µε διάλογο και συνεργασία
λύνονται τα προβλήµατα και όχι µε την αποχή και την άρνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου):  Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, κ. Απόστολος Νάνος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αυτή η Κυβέρνηση της µεγάλης σφαγής, ΠΑΣΟΚ και Νέας Δη-

µοκρατίας, από κοντά και το ΛΑΟΣ, αναλαµβάνοντας να βγάλει
σε πέρας τη βρώµικη δουλειά, έγινε για να υπηρετήσει και να επι-
βάλλει τα συµφέροντα του κεφαλαίου και του ευρωπαϊκού και
του ελληνικού, σε συνθήκες κρίσης και ανταγωνισµού, να αντι-
µετωπίσει τους τριγµούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση και να υποτά-
ξει τον λαό. 

Φαινοµενικά η Ευρωπαϊκή Ένωση πίεσε τη Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ για να κάνουν αυτήν την Κυβέρνηση. Στην πραγ-
µατικότητα η πίεση στρέφεται κυρίως ενάντια στον λαό. Δηλώ-
νουµε µε σιγουριά ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν πρόκειται να
αντιµετωπίσει ούτε το χρέος ούτε τα ελλείµµατα ούτε το βάθος
της κρίσης, όπως δεν πρόκειται να αντιµετωπίσει ούτε την πιθανή
ανεξέλεγκτη χρεοκοπία.

Η απροκάλυπτη τροµοκρατία που έχουν εξαπολύσει το µαύρο
µέτωπο της πλουτοκρατίας για τη δήθεν καταστροφή που απει-
λεί τα λαϊκά στρώµατα της χώρας, η έλλειψη των δανείων της
Τρόικας, έχει στόχο να εκφοβίσει τους εργαζόµενους και να
εξουδετερώσει τις αντιδράσεις ενάντια στα αντιλαϊκά µέτρα που
παίρνουν και πολύ περισσότερο σε εκείνα που έρχονται το επό-
µενο διάστηµα µε τη νέα Κυβέρνηση.

Η αλήθεια, βέβαια, είναι εντελώς διαφορετική. Ούτε ένα ευρώ
από τα κονδύλια των δανείων της τρόικας δεν πηγαίνει για την
πληρωµή των µισθών και των συντάξεων. Ούτε ένα ευρώ από τα
δάνεια των τραπεζών δεν πηγαίνει για τη χρηµατοδότηση των
ασφαλιστικών ταµείων ή οποιουδήποτε φορέα που να σχετίζεται
µε την οικονοµική ή άλλη ενίσχυση των εργαζοµένων και των λαϊ-
κών στρωµάτων. Οτιδήποτε διαφορετικό αποτελεί παραµύθι,
ψέµα ολκής από την αρχή µέχρι το τέλος. 

Τα περιβόητα ποσά που υποτίθεται ότι µας δίνει η τρόικα είναι
δάνεια µε αποκλειστικό στόχο να στηριχθούν οι τράπεζες, να
εξυπηρετούνται δηλαδή τα δάνεια των προηγούµενων χρόνων
που είχαν συνάψει οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δη-
µοκρατίας. Είναι δάνεια µε επαχθείς όρους σε ό,τι αφορά τις
συνθήκες αποπληρωµής, ενώ συνοδεύονται από συγκεκριµένες
δεσµεύσεις που συµφώνησε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Λόγος γίνεται για το µνηµόνιο που προβλέπει µέτρα και πολι-
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τικές βίαιης µείωσης των λαϊκών εισοδηµάτων, κατάργηση του
κοινωνικού χαρακτήρα του κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος,
πλήρη ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέσεων, αθρόες ιδιω-
τικοποιήσεις της δηµόσιας περιουσίας, παραπέρα εµπορευµα-
τοποίηση της υγείας και της παιδείας. 

Να ποιους πληρώνει η τρόικα. Οι ίδιοι οι αριθµοί, τα επίσηµα
στοιχεία που παρουσιάζουν Κυβέρνηση και τρόικα στα κείµενα
του κρατικού προϋπολογισµού µιλάνε από µόνα τους. 

Ακούστηκαν τόσα χθες από τους οµιλητές των κοµµάτων
ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΛΑΟΣ, που συγκροτούν την Κυβέρ-
νηση του µαύρου µετώπου, από το Βήµα της Βουλής. Θα σταθώ
και στα όσα ειπώθηκαν για τα χρήµατα που θα δοθούν µε τη δα-
νειακή σύµβαση στην τοπική αυτοδιοίκηση για να ξεχρεωθούν οι
δήµοι από τα συσσωρευµένα χρέη τους. Άλλο ένα τερατώδες
ψέµα µέσα σε τόσα άλλα. Αν µάλιστα ανατρέξουµε και στην πρό-
σφατη δηµοσίευση της «αυτοδιοίκηση gr» µε προχθεσινή ηµερο-
µηνία θα καταλάβουµε τι ακριβώς έρχεται. 

Με τη θεσµοθέτηση ενός πιο ευέλικτου πλαισίου που επιτρέπει
τη λειτουργία του τοµέα της καθαριότητας των δήµων µε ιδιωτι-
κονοµικά κριτήρια θεσπίζονται οι επιχειρησιακές συµβάσεις και
το ΦΟΣΔΑ. Οι δήµοι θα προχωρούν, λοιπόν, σε αυτές τις επιχει-
ρησιακές συµβάσεις µε τους εργαζόµενους στους τοµείς της κα-
θαριότητας, καθώς πρόκειται για ανταποδοτική υπηρεσία που
πληρώνουν οι ίδιοι οι δηµότες µέσα από τα δηµοτικά τέλη. Αυτό
πρακτικά σηµαίνει ότι κάθε δήµος θα διαπραγµατεύεται µε το οι-
κείο σωµατείο των εργαζοµένων στην καθαριότητα και θα κατα-
λήγουν σε συγκεκριµένη σύµβαση µε την οποία θα καθορίζονται
και οι µισθοί των εργαζοµένων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την Κυβέρνηση που ήρθε
ως σωτηρία για την πατρίδα, προέκυψε µετά από τις Κάννες η
ανάγκη εφαρµογής των όσων συµφωνήθηκαν στις 26 Οκτω-
βρίου, το δηµοψήφισµα, η ψήφος εµπιστοσύνης στην κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ. Αυτή η Κυβέρνηση που µε το πρόσχηµα της σωτη-
ρίας της πατρίδας ζητάει σήµερα επίσης ψήφο εµπιστοσύνης,
ετοιµάζεται να επιβάλει µέτρα από εδώ και πέρα για τον εργαζό-
µενο λαό, που είναι λαιµητόµος και οδοστρωτήρας µαζί. Όσα θέ-
λουν να επιβάλουν είναι τόσο βάρβαρα, τόσο επώδυνα, τόσο
καταστροφικά, που µπροστά τους τα όσα ζήσαµε τα δύο προ-
ηγούµενα χρόνια µε το µνηµόνιο, θα φαντάζουν παιδική εκ-
δροµή. Η απόφαση της 26ης Οκτώβρη και τα µέτρα που τη
συνοδεύουν ισοδυναµούν µε την εκτέλεση του ελληνικού λαού.
Ξέρουν ότι πρόκειται για ένα µαζικό έγκληµα, ένα πρωτοφανές
ταξικό έγκληµα κατά των εργαζοµένων που µε έναν µόνο τρόπο
έχουν ελπίδες να το επιχειρήσουν, µε το να δέσουν πολιτικά τον
ελληνικό λαό. 

Αυτή η Κυβέρνηση δεν θα είναι των λίγων εβδοµάδων. Επιδιώ-
κει να τραβήξει όσο πάει παραπέρα. Όµως και εάν είναι λίγες οι
εβδοµάδες, θα πάρει µέτρα που αφορούν τη ζωή, το βιοτικό επί-
πεδο και τα δικαιώµατα του λαού τουλάχιστον για δέκα και δε-
καπέντε χρόνια. Μάλιστα, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο µιλάει
και για δίχρονη Κυβέρνηση. 

Τα αστικά κόµµατα, µαζί µε τα διεθνή ιµπεριαλιστικά επιτελεία,
δεν παραιτούνται από τη βάρβαρη πολιτική τους. Προσπαθούν
να σώσουν µε κάθε τρόπο την κερδοφορία των µονοπωλιακών
οµίλων και να υποτάξουν τους εργαζόµενους. Δεν έχουν κανένα
δικαίωµα να ψηφίσουν πρώτα τη νέα συµφωνία και τα νέα βάρ-
βαρα µέτρα έως το 2030 και µετά να πάνε σε εκλογές. Ο εκβια-
σµός και η απειλή ότι διαφορετικά δεν θα µας δώσουν την έκτη
δόση δεν πρέπει να περάσει. Μετά από δύο µήνες θα µας εκβιά-
ζουν πάλι µε νέα αντιλαϊκά µέτρα και µνηµόνια για να µας δώ-
σουν την έβδοµη, την όγδοη δόση. Οι εκβιασµοί τους δεν θα
έχουν τέλος. 

Τα όποια κεντροδεξιά ή κεντροαριστερά σενάρια, εξυφαίνον-
ται στην κεντρική πολιτική σκηνή, προκειµένου να εγκλωβιστούν
πολιτικά, για µία ακόµη φορά, οι εργαζόµενοι. Το εάν η αστική
τάξη βρήκε ή δεν βρήκε την Κυβέρνησή της χθες -θα το κάνει
σήµερα ή αύριο- για το λαό θα πρέπει να είναι παγερά αδιάφορο.
Το θέµα είναι να βαθύνουν τα ρήγµατα στην εξουσία τους. Μπρο-
στά είναι τα κρίσιµα. 

Το στοιχειώδες βήµα που χρειάζεται είναι να απαλλαγεί η κοι-
νωνία απ’ όλα αυτά τα τρωκτικά που µε τον έναν ή τον άλλον

τρόπο καταβροχθίζουν τον κοινωνικό πλούτο. Οι τεράστιοι πόροι
που ελέω Ευρωπαϊκής Ένωσης και κεφαλαιοκρατικής εξουσίας
αποσπούν µερικές χιλιάδες εκπρόσωποι του κεφαλαίου, ανήκουν
στον λαό. Τα δεκάδες, εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ δεν
είναι τα χαρτονοµίσµατα που εκδίδει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα. Είναι πόροι και εφεδρείες, είναι πλούτος παραγωγικός,
είναι η εργασία εκατοµµυρίων εργαζοµένων, που στα χέρια  µιας
άλλης εργατικής εξουσίας µπορεί να αποτελέσει τη σιρµαγιά για
την οικοδόµηση µίας κοινωνίας, που λυτρωµένη από τα σαπρό-
φυτα θα δέσει ως αποκλειστικό της στόχο την ικανοποίηση των
αναγκών του ελληνικού λαού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Καλούµε την εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα µε την

πάλη τους να δυσκολέψουν την Κυβέρνηση, να αξιοποιήσουν τις
δυσκολίες που θα συναντά, να την ανατρέψουν όσο γίνεται πιο
γρήγορα. Ο λαός να συντοµεύσει τον χρόνο της παραµονής της,
πριν παρθούν νέες τετελεσµένες αποφάσεις. Να επιβάλει τις
εκλογές, για να εκφραστεί εκ νέου η αδυναµία της αστικής δια-
κυβέρνησης. Να βελτιώσει τους συσχετισµούς δυνάµεων σε συ-
σπείρωση µε το ΚΚΕ για πιο ισχυρή λαϊκή αντεπίθεση. 

Χρειάζεται πρωτοφανέρωτη µεταστροφή ιδιαίτερα από τα
λαϊκά στρώµατα που ακολουθούν το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµο-
κρατία. Ο ταξικός πόλεµος για την λαϊκή εργατική εξουσία θα
δυναµώσει στις καθηµερινές µάχες για την παρεµπόδιση της αν-
τιλαϊκής πολιτικής σε κάθε εργασιακό χώρο, σε κάθε κλάδο, σε
κάθε γειτονιά. Λύση υπάρχει. Ενίσχυση και συµπόρευση µε το
ΚΚΕ, για την µόνη ελπιδοφόρα προοπτική. Αποδέσµευση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, διαγραφή του χρέους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας, κύριε συνάδελφε. Ευχαριστώ. 

Το λόγο έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, κ. Μιχαήλ Χρυσοχοΐδης.

Έχετε το λόγο για δώδεκα λεπτά, κύριε Υπουργέ.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνι-

στικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία κρίσιµη ιστορική καµπή

που θα κρίνει το µέλλον και τους όρους ύπαρξης του έθνους
µας, όλοι οι Έλληνες καλούµαστε να ενώσουµε τις δυνάµεις µας
και να ανοίξουµε ένα νέο ιστορικό, πολιτικό και οικονοµικό κεφά-
λαιο για την πατρίδα µας. 

Κεντρικό ζητούµενο για όλους µας, γι’ αυτήν την Κυβέρνηση
εθνικής ευθύνης είναι οι Έλληνες να νιώσουν και πάλι ασφαλείς,
να διασφαλίσουµε µε απόλυτη σοβαρότητα και υπευθυνότητα τη
θέση της χώρας µας στη ζώνη του Ευρώ. Να υλοποιήσουµε τις
αποφάσεις της 26ης Οκτωβρίου για τη σωτηρία της χώρας και
ταυτόχρονα να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη των εταίρων
µας στην ικανότητά µας να υλοποιήσουµε όλες τις αναγκαίες
διαρθρωτικές αλλαγές για το µετασχηµατισµό της Ελλάδας σε
µία οικονοµία παραγωγική, ανταγωνιστική και εξωστρεφή. Να πι-
στέψουν οι Έλληνες ότι υπάρχει ελπίδα και προοπτική για τον
τόπο και να εµπιστευτούν ξανά την πολιτική, τις δυνατότητές της
να παράγει δίκαια αποτελέσµατα που βελτιώνουν τη ζωή όλων
µας. 

Γι’ αυτό το µεγάλο εθνικό στόχο σήµερα η Ελλάδα γυρίζει σε-
λίδα και πραγµατοποιεί µία µεγάλη υπέρβαση. Είναι υψηλές οι
προσδοκίες από αυτήν την Κυβέρνηση.

Και γι’ αυτό οφείλουµε να έχουµε όλοι συναίσθηση της ιστο-
ρικής αποστολής. Καλούµαστε όλοι να κάνουµε µεγάλες υπερ-
βάσεις προσωπικές και πολιτικές, διότι αυτό απαιτεί η πατρίδα,
αυτό έχει ανάγκη η κοινωνία. Σε ώρες κρίσιµες ένα πράγµα µε-
τράει, η σωτηρία της πατρίδας και όχι οι κοµµατικές ταυτότητες,
όχι οι προσωπικές στρατηγικές, όχι η πολιτική µικροψυχία, όχι η
κοµµατική λογική. Όλα αυτά είναι συµπτώµατα µιας εποχής και
µιας πολιτικής νοοτροπίας που έχει πεθάνει και δεν εκφράζει
πλέον τίποτα θετικό για την ελληνική κοινωνία. Γι’ αυτό αποδει-
κνύουµε ότι η συναίνεση και η εθνική οµοψυχία δεν είναι τελικά
ένα σπάνιο είδος για τη χώρα µας µια ρητορική επίκληση χωρίς
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ουσιαστικό περιεχόµενο. Είναι καθήκον µας σήµερα να ξεπερά-
σουµε τα δόγµατα του παρελθόντος και µε αφορµή τη νέα ευ-
ρωπαϊκή απόφαση που έχουµε στα χέρια µας να προτάξουµε το
εθνικό και κοινωνικό συµφέρον. 

Αυτήν τη στιγµή, λοιπόν, είναι απολύτως αναγκαίο να υποστη-
ριχθεί το πρόγραµµα διάσωσης της 27ης Οκτωβρίου, να στηρί-
ξουµε την εθνική προσπάθεια και τις µάχες που θα δώσει ο
Πρωθυπουργός κ. Παπαδήµος στο εξωτερικό, χωρίς υπεκφυγές
και χωρίς µισόλογα απ’ όλες τις πολιτικές δυνάµεις που πι-
στεύουν στην ευρωπαϊκή πορεία της χώρας, διότι µια ενωµένη
Ελλάδα είναι και µια ισχυρή Ελλάδα στο εξωτερικό, είναι η µόνη
Ελλάδα που µπορεί να δηµιουργήσει προϋποθέσεις ανάκαµψης
και ανάπτυξης την επόµενη δεκαετία, είναι η µόνη Ελλάδα που
µπορεί να ξεπεράσει σκοπιµότητες και συµφέροντα οποιουδή-
ποτε πολιτικού κόµµατος. Όλοι µαζί µπορούµε να δηµιουργή-
σουµε µια παραγωγική, ανταγωνιστική, εξωστρεφή, πραγµατική
οικονοµία ως βασικό µοχλό κοινωνικής και οικονοµικής ανόδου
της µεσαίας τάξης και της νέας γενιάς. 

Θέλω, λοιπόν, εδώ να σας πω ότι η στρατηγική του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας περιλαµβά-
νει τους εξής άξονες. Ο πρώτος άξονας αφορά την προώθηση
των επενδύσεων µεγάλης, µεσαίας και µικρής κλίµακας, εστιά-
ζοντας στην καινοτοµία και στην επιτάχυνση του ΕΣΠΑ, στη βελ-
τίωση της πρόσβασης στη χρηµατοδότηση για επενδύσεις, στις
εξαγωγές και τη νέα επιχειρηµατικότητα και στις µεγάλες µεταρ-
ρυθµίσεις, προκειµένου να καταστήσουµε ανταγωνιστική την οι-
κονοµία, στη σταθεροποίηση των τιµών και τη διασφάλιση
ποιότητας των παραγόµενων αγαθών και υπηρεσιών, στην ενί-
σχυση της εξωστρέφειας, στην ενίσχυση της νέας επιχειρηµατι-
κότητας ιδιαίτερα της νέας γενιάς. 

Θέλω να σας πω ότι στη χώρα αυτήν τη στιγµή πραγµατοποι-
είται ένα θαύµα. Πρόκειται για τις εξαγωγές της χώρας, όπου
έχουµε σηµαντικά αποτελέσµατα. Αυτό σηµαίνει ότι είχαµε 40%
αύξηση το πρώτο εξάµηνο του 2011 και 65% αύξηση το Σεπτέµ-
βριο του 2011. Και αυτό το χρονικό διάστηµα δεν είναι τυχαία η
αύξηση των εξαγωγών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Οφείλεται
στις προσπάθειες που κάνουµε για χρηµατοοικονοµική ενίσχυση
των εξαγωγικών επιχειρήσεων. Διαθέτουµε 140 εκατοµµύρια υπό
µορφή κεφαλαίου κίνησης για τις εξαγωγικές επιχειρήσεις χωρίς
καµµιά εγγύηση και µε µοναδικό προαπαιτούµενο την ασφάλιση
στον Οργανισµό Ασφάλισης Εξαγωγικών Πιστώσεων. Προχω-
ρούµε στην ψήφιση νόµου για την απλοποίηση του εξαγωγικού
εµπορίου και την υλοποίηση του ηλεκτρονικού «one stop shop»
για τις εξαγωγικές επιχειρήσεις. Αυτήν τη στιγµή υπάρχει πρό-
γραµµα χαµηλότοκων δανείων για τις εξαγωγικές επιχειρήσεις
µε το πρόγραµµα «Go-To-Market». 

Όσον αφορά το ΕΣΠΑ, αυτήν τη στιγµή γίνεται µια πολύ µε-
γάλη προσπάθεια. Από το 2,9% έχουµε φτάσει στο 27%. Οι εν-
τάξεις έργων πλέον είναι στο 92%, οι νοµικές δεσµεύσεις στο
53%, η απορρόφηση στο 27%. Μετά από είκοσι έναν µήνες κα-
ταφέραµε να πάµε τις εντάξεις έργων, τις συµβάσεις και την
απορρόφηση εννέα φορές πάνω από αυτό που παραλάβαµε. 

Η δυναµική του ΕΣΠΑ φαίνεται και από τα παρακάτω στοιχεία.
Οι εντάξεις έργων του τελευταίου µόνο εξαµήνου ανέρχονται σε
4 περίπου δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι ενεργές συµβάσεις ανέρ-
χονται σε 8 δισεκατοµµύρια ευρώ, η απορρόφηση του περσινού
Οκτωβρίου σε σχέση µε το φετινό Οκτώβριο είναι αυξηµένη κατά
38% και µειώθηκαν τα νεκρά έργα κατά 44%, ενώ ταυτόχρονα
αυτήν τη στιγµή προωθούµε την αναθεώρηση του ΕΣΠΑ. 

Θέλω να σταθώ σε ένα ιδιαίτερα µεγάλο ζήτηµα που έχει
σχέση µε τη χρηµατοδότηση των επιχειρήσεων. Αντιµετωπίζουµε
ένα αποπνικτικό πρόβληµα στέρησης της αγοράς από ρευστό.
Και θέλω να σας πω ότι αυτήν τη στιγµή γίνεται µια µεγάλη προ-
σπάθεια µαζί µε τους εταίρους µας στις εξής κατευθύνσεις. 

Πρώτον, άλλαξε ο κανονισµός και σε λίγες µέρες θα έχουµε
τη δυνατότητα να δίνουµε κεφάλαια του ΕΣΠΑ µέσα από τα προ-
γράµµατά του και για κεφάλαια κίνησης στις επιχειρήσεις. Περί-
που το 50% των προγραµµάτων θα είναι κεφάλαια κίνησης. 

Δεύτερον, δηµιουργούµε ένα Εγγυοδοτικό Ταµείο 500 εκατοµ-
µυρίων ευρώ το οποίο θα χρησιµοποιηθεί για δάνεια από την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων προς τις µικροµεσαίες επιχειρή-

σεις. Σε είκοσι µέρες περίπου θα έχουµε δάνεια περίπου 1,2 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, 1200 εκατοµµυρίων, προς τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις µετά από δάνειο το οποίο θα πραγµατο-
ποιήσει η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων προς τις ελληνικές
τράπεζες µε έλεγχο της ίδιας της Ευρωπαϊκής Τράπεζας, ούτως
ώστε όλα τα χρήµατα να πάνε στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.
Άρα, επαναλαµβάνω ότι σε λίγες µέρες θα δοθούν 500 εκατοµ-
µύρια και 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ στις ελληνικές τράπεζες και
στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Αυτό το οποίο γίνεται, επίσης, είναι ότι αλλάζει ο κανονισµός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δηµιουργούµε ένα Εγγυητικό Τα-
µείο 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ πάλι από το ΕΣΠΑ και περίπου
το Μάρτιο θα πάρουµε 6 δισεκατοµµύρια ευρώ ως χώρα, προ-
κειµένου να χρηµατοδοτήσουµε όλες τις αναπτυξιακές πρωτο-
βουλίες της χώρας, τα µεγάλα έργα, τους δρόµους, τη διαχεί-
ριση των σκουπιδιών και άλλες δραστηριότητες τις οποίες έχει
ανάγκη η χώρα και για την ανάπτυξή της και για να λύσει τα µε-
γάλα περιβαλλοντικά προβλήµατα, αλλά και για να δηµιουργήσει
µεγάλα έργα υποδοµής. 

Αυτήν τη στιγµή έχουµε είκοσι σχέδια που εκκρεµούν, όπως
είπε και προχθές ο Πρωθυπουργός, στο fast track συνολικού
ύψους 5,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Ήδη τα τρία είναι έτοιµα και
σε λίγες µέρες θα εγκριθούν από την Επιτροπή Στρατηγικών
Επενδύσεων. 

Στο νέο επιχειρηµατικό περιβάλλον και µετά τη δηµιουργία του
«one stop shop», προχωράµε γρήγορα και δηµιουργούµε ένα νέο
νόµο που θα φέρουµε σύντοµα στη Βουλή για τη φιλική επιχει-
ρηµατική Ελλάδα, έτσι ώστε να εξαλείψουµε κάθε εµπόδιο το
οποίο οδηγεί στην ανάσχεση των επενδύσεων στη χώρα, η οποία
πραγµατικά είναι µια χώρα που δηµιουργούσε πάρα πολλά προ-
βλήµατα στην πρόσβαση των επενδύσεων. 

Προχωρούµε στην αξιοποίηση και ιδιωτικοποίηση των λιµανιών
της χώρας και δηµιουργούµε ένα νέο σχεδιασµό µε την Επιτροπή
Σχεδιασµού Ανάπτυξης των Λιµένων, έτσι ώστε να συντονίσουµε
τη λιµενική πολιτική της χώρας. 

Και βέβαια, υπάρχει ένα µεγάλο ζητούµενο για τη χώρα. Ανα-
φέροµαι στην αύξηση της προστιθέµενης αξίας της ελληνικής
ναυτιλίας στο ελληνικό ΑΕΠ. Είναι πολύ µικρό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Είναι µόλις 3% και πρέπει να το κάνουµε 6% και
πρέπει να δηµιουργήσουµε ένα πλαίσιο κινήτρων που προετοι-
µάζουµε αυτή τη στιγµή, προκειµένου να το φέρουµε στη Βουλή. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θυµίσω σε
όλους πως η κρίση που αντιµετωπίζουµε δεν είναι απλώς µια
κρίση δηµοσιονοµική ούτε µια κρίση χρέους. Πρόκειται για µια
δοκιµασία πολιτική, κοινωνική, θεσµική, πολιτισµική για µια πο-
λυµέτωπη προσπάθεια που ζητά υπερβάσεις και τοµές. Μέσα
από την κρίση η Ελλάδα γυρίζει σελίδα στην ιστορία της. Το πώς
θα γράψουµε αυτήν την ιστορία σήµερα, θα επηρεάσει τις γενιές
στο µέλλον της χώρας. Και αυτό το δύσκολο καθήκον, αυτή η
µεγάλη ευθύνη βαραίνει τις δικές µας πλάτες, τις πλάτες της ση-
µερινής γενιάς. 

Έχουµε χρέος να µη δειλιάσουµε, έχουµε χρέος να µην υπο-
χωρήσουµε µπροστά στο βάρος και τις αµφιβολίες που εύλογα
προκαλούν οι δύσκολες αποφάσεις και εν τέλει να δικαιώσουµε
τις τεράστιες θυσίες που έχει ήδη κάνει ο ελληνικός λαός και να
µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε νέες προσδοκίες και νέες προ-
οπτικές, κυρίως, για τη νέα γενιά στη χώρα µας. 

Εµπρός, λοιπόν, όλοι µαζί ενωµένοι να δικαιώσουµε τις προσ-
δοκίες όλου του ελληνικού λαού που αυτήν τη στιγµή για πρώτη
φορά µετά από δύο χρόνια είναι τόσο αυξηµένες! 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Χρυσοχοΐδη. 

Συνεχίζουµε τώρα µε το Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνο Κόλλια. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δύο εβδοµάδες ο

πρώην Πρωθυπουργός ύστερα από οµόφωνη απόφαση του
Υπουργικού Συµβουλίου, µε µία καταστροφική πρωτοβουλία
έθεσε σε κίνηση µία αλληλουχία γεγονότων, που έφεραν τη χώρα
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στο χείλος της καταστροφής. Μίλησε για δηµοψήφισµα, εκβιά-
ζοντας τους εταίρους και τους δανειστές µας. 

Τρεις µέρες νωρίτερα οι Ευρωπαίοι ηγέτες είχαν την αίσθηση
ότι είχαν κλείσει µία συµφωνία µε την ελληνική Κυβέρνηση. Η
οργή τους ήταν εύλογη, όχι µόνο γιατί τους εξηπάτησαν, αλλά
και επειδή απειλήθηκε ολόκληρη η Ευρώπη, διότι οι αγορές αν-
τέδρασαν αµέσως στην εµπρηστική απόπειρα του κ. Παπαν-
δρέου και µέσα σε λίγες ώρες η κρίση στην Ευρώπη βάθυνε.

Η Ελλάδα στο πρόσωπο του Πρωθυπουργού της παρουσιά-
στηκε για µια ακόµη φορά ως αναξιόπιστος, ψεύτης και καιρο-
σκόπος εταίρος και για µερικές κρίσιµες ηµέρες βαδίζαµε στο
τεντωµένο σκοινί της αποµόνωσης και της χρεοκοπίας. 

Αυτοί οι ολέθριοι χειρισµοί και η αίσθηση του καθήκοντος απέ-
ναντι στην πατρίδα έφεραν τη Νέα Δηµοκρατία µπροστά σε ένα
δίληµµα: Ή θα έµενε άπραγη αφήνοντας την ιστορία να κατα-
γράψει την πτώση της χώρας ή θα έβγαινε µπροστά. Και αυτό
ακριβώς επέλεξε να κάνει ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας:
Να βγει µπροστά µε πλήρη επίγνωση του καθήκοντος και της δυ-
σκολίας. 

Μπροστά στον κίνδυνο της ακυβερνησίας, της κοινωνικής
έκρηξης και του διεθνούς εξευτελισµού ο Αντώνης Σαµαράς ανέ-
λαβε πρωτοβουλία ευθύνης. Κατέθεσε πρόταση µε τέσσερις
στόχους και ευτυχώς τους πέτυχε και τους τέσσερις: Την άµεση
µαταίωση του δηµοψηφίσµατος, την παραίτηση του Πρωθυ-
πουργού, το σχηµατισµό µεταβατικής κυβέρνησης ειδικού σκο-
πού, µε συγκεκριµένο έργο, µε πρώτη προτεραιότητα την
εκταµίευση της έκτης δόσης και µε χρονικό ορίζοντα τη 19η Φε-
βρουαρίου ως ηµέρα εκλογών, πρόταση ευθύνης, για να αντα-
ποκριθούµε στην υποχρέωση της 26ης Οκτωβρίου, που υπέγρα-
ψε το ελληνικό κράτος. 

Όπως έδειξαν οι τελευταίες δηµοσκοπήσεις, αυτές οι πρωτο-
βουλίες έτυχαν της ίδιας θετικής υποδοχής από τον ελληνικό
λαό, όπως και οι θέσεις µας για την ανάγκη αλλαγής πολιτικής,
που οδήγησε τον ελληνικό λαό σε βαθιά απόγνωση και απελπι-
σία. 

Να σταµατήσει η σκληρή λιτότητα, που δεν πέτυχε κανέναν
από τους στόχους που έθεσε: ύφεση, ανεργία, πληθωρισµός,
µείωση εσόδων, αύξηση δαπανών, επενδύσεις στο µηδέν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπετε πως σιγά-σιγά οι πάν-
τες έχουν αναγνωρίσει µία αλήθεια, που ο Αντώνης Σαµαράς φω-
νάζει εδώ και δύο χρόνια, ότι δηλαδή η λιτότητα τρέφει την
ύφεση και ότι η ύφεση υπονοµεύει την ανάπτυξη. Όλοι τώρα
αναγνωρίζουν ότι είχε δίκιο, όπως και όλοι τώρα αναγνωρίζουν
ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν είχε άλλη επιλογή από το να ενεργήσει
άµεσα, για να αποκατασταθεί η αξιοπιστία στο εξωτερικό και η
πολιτική σταθερότητα στο εσωτερικό. 

Βεβαίως, ο τέως Πρωθυπουργός κάθε άλλο παρά διευκόλυνε
την κατάσταση. Τελείωσε την πρωθυπουργική του σταδιοδροµία
µε τον ίδιο τρόπο που ξεκίνησε, λέγοντας ψέµατα, προσπαθών-
τας  µε τεχνάσµατα και τερτίπια, να µπλοκάρει και να µαταιώσει
τις εξελίξεις, προκειµένου να µείνει αυτός και οι συνεργάτες του
γαντζωµένοι στις καρέκλες. Στελέχη του ΠΑΣΟΚ που τις προ-
ηγούµενες µέρες χειροκροτούσαν το δηµοψήφισµα και έδιναν
ψήφο εµπιστοσύνης τορπίλισαν την προσπάθεια από την πρώτη
στιγµή. Είπαν ότι προτάθηκαν ονόµατα στη θέση του Πρωθυ-
πουργού, τα οποία απέρριψε η Νέα Δηµοκρατία. Εν τέλει απο-
δείχθηκε ότι τα µεσάνυχτα της περασµένης Τετάρτης κανείς δεν
είχε επικοινωνήσει ούτε καν µε τον κ. Παπαδήµο. 

Είπαν ότι θέτουν όρους, για να αναλάβει ο κ. Παπαδήµος. Ο
ίδιος, όµως, είπε ότι ούτε έθεσε ούτε του έθεσαν όρους. Κάποιοι
άλλοι, για να πλήξουν τη Νέα Δηµοκρατία είπαν ότι στο τραπέζι
έχουν πέσει νέα µέτρα, νέα µνηµόνια, µετάθεση εκλογών. Στην
πραγµατικότητα όλα ήταν γραµµένα και υπογεγραµµένα στο
πλαίσιο αρχών: Διασφάλιση της έκτης δόσης, κύρωση της συµ-
φωνίας της 26ης Οκτωβρίου και εκλογές άµεσα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία και ο Αντώνης Σα-
µαράς συµφώνησε να συµβάλει στην αντιµετώπιση µιας βαθιάς
πολιτικής και κοινωνικής κρίσης, στην οποία εµείς δεν είχαµε
συµµετοχή. Δεν απολογούµαστε για την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.
Δεν δίνουµε συγχωροχάρτι. Δεν στηρίζουµε αναδροµικά την πο-
λιτική Παπανδρέου, διότι είναι ολέθρια. Δεν συνεχίζουµε την πο-

λιτική του µνηµονίου, διότι είναι καταστροφική. Δεν κάνουµε
πρόβα διακυβέρνησης ούτε συγκυβερνούµε, διότι δεν έχουµε τέ-
τοια εντολή από τον ελληνικό λαό. Διαχειριζόµαστε µε κόστος –
και το γνωρίζουµε αυτό- µία κατεπείγουσα κρίση, γιατί αυτό είναι
το υπεύθυνο, γιατί αυτό είναι το σώφρον. Σε αυτήν τη διαχείριση
αυτής της κρίσης αρχίζει και τελειώνει η συµµετοχή µας. Οτιδή-
ποτε άλλο θα ήταν αντίθετο στη νοµιµότητα, στο Σύνταγµα και
στην εντολή που έχουµε πάρει ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης
στη µεταβατική Κυβέρνηση του κ. Παπαδήµου, προκειµένου να
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις, στο έργο και στην αποστολή
που ανέλαβε στο πλαίσιο της συµφωνίας των τριών Αρχηγών πα-
ρουσία του Προέδρου της Δηµοκρατίας, γιατί θέλουµε να περιο-
ριστεί η ζηµιά που υπέστη η χώρα µας, γιατί θέλουµε να
αποκατασταθεί η εθνική αξιοπρέπεια και αξιοπιστία, γιατί θέ-
λουµε αύριο, ως Κυβέρνηση, να παραλάβουµε µία χώρα ζωντανή
και ανεκβίαστη, γιατί θέλουµε να µπορεί να διαπραγµατευθεί µε
ψηλά το κεφάλι τη ριζική αλλαγή πολιτικής στην κατεύθυνση της
ανάπτυξης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κόλλια. 

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βα-
σίλειος Μουλόπουλος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, έχω λίγο µπερδευτεί ακούγοντας τις οµι-

λίες, γιατί δεν έχω καταλάβει τι είναι αυτή η Κυβέρνηση: Μετα-
βατική, υπηρεσιακή, εθνικής οµοψυχίας, συναίνεσης; Ο καθένας
τη χαρακτηρίζει όπως θέλει. 

Εγώ, κύριοι Υπουργοί, δεν θα ευχηθώ, ως είθισται, στην Κυ-
βέρνηση και στον Πρωθυπουργό καλή επιτυχία στο έργο τους,
όχι γιατί έχω προηγούµενα ούτε µαζί σας ούτε µε τον κ. Παπα-
δήµο. Ούτε καν τον γνωρίζω. Δεν θα ευχηθώ καλή επιτυχία, διότι
είµαι πολιτικά απολίτιστος. Πιστεύω ότι αν η Κυβέρνηση της εθνι-
κής τριλατεράλ του νεοφιλελευθερισµού πετύχει στο έργο της,
το κεφάλαιο θα έχει πετύχει µια αποφασιστική νίκη εις βάρος του
κόσµου της εργασίας. Αυτή είναι η αποστολή της Κυβέρνησης.
Αυτό πιστεύει και αυτό θα προσπαθήσει να κάνει. Αυτή είναι η
σύµβαση έργου του κ. Παπαδήµου: Να παραδώσει αµαχητί τους
εργαζόµενους στα πλέον ζωώδη ένστικτα του καπιταλισµού και
γι’ αυτό εγώ, εύχοµαι να αποτύχει. 

Στις προγραµµατικές δηλώσεις του ο Πρωθυπουργός παρα-
δέχθηκε ότι το µνηµόνιο ήταν καταδικασµένο να πέσει έξω στις
εκτιµήσεις του και να αποτύχει. Παραδέχθηκε αυτό το οποίο ο
ΣΥΡΙΖΑ υποστήριζε, ότι το πρόβληµα δεν είναι ελληνικό, αλλά
ευρωπαϊκό, ότι η κρίση πριν από οικονοµική είναι πολιτική και ότι
οι συνταγές που εφαρµόζονται δεν θεραπεύουν τον ασθενή,
αλλά τον σκοτώνουν. Ζήτησε ψήφο εµπιστοσύνης όχι για να αλ-
λάξει θεραπεία, αλλά για να εφαρµόσει πιστά αυτήν την αποτυ-
χηµένη συνταγή. Σε αυτό ο ρεαλιστής τεχνοκράτης κ.
Παπαδήµος δεν βρίσκει τίποτα το παράλογο. 

Το παράλογο, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ότι θα
δώσετε ψήφο εµπιστοσύνης –οι περισσότεροι- σε αυτήν την Κυ-
βέρνηση, για να χορηγήσει το ίδιο φάρµακο µε αυξηµένη µάλι-
στα δοσολογία, ότι λέτε πως θα πιάσει τόπο η αποτυχηµένη
φαρµακευτική αγωγή, γιατί είναι διαφορετικός ο γιατρός. 

Εντύπωση µου έκανε ότι ο τόσο έµπειρος στα ευρωπαϊκά κ.
Παπαδήµος πέρασε επί τροχάδην και µε ευχολόγια τις εξελίξεις
στην Ευρώπη. Καµµία αναφορά δεν έκανε στην κρίση χρέους
που εξαπλώνεται σε όλες τις χώρες και ότι το αποτυχηµένο φάρ-
µακο που δόθηκε στην Ελλάδα επιχειρείται να δοθεί και στις
άλλες χώρες της Ευρώπης. Ένα φάρµακο, του οποίου οι παρε-
νέργειες θα προκαλέσουν αυτό ακριβώς που εσείς διατείνεστε
ότι θέλετε να αποφύγετε: τη διάλυση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και της Ευρωζώνης. Αυτά που λέω δεν είναι πρωτότυπα ούτε
άγνωστα για το ελληνικό Κοινοβούλιο. Και αυτή τη σαθρή αρχι-
τεκτονική του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος µόνο οι Ταλιµπάν του
νεοφιλελευθερισµού υποστήριξαν τότε. Και είναι οι ίδιοι Ταλιµ-
πάν που την υποστηρίζουν και σήµερα. 

Θα φρεσκάρω λίγο τη µνήµη σας, διαβάζοντας ένα κοµµάτι
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από οµιλία του Ανδρέα Παπανδρέου σε αυτήν εδώ την Αίθουσα
πριν από είκοσι χρόνια. Έλεγε τότε ο ιδρυτής του ΠΑΣΟΚ: «Οι
δείκτες-στόχοι της ευρωπαϊκής ενοποίησης συνιστούν το όραµα
ενός Ευρωπαίου τραπεζίτη και εκφράζουν τις συντηρητικές  πο-
λιτικές δυνάµεις της Ευρώπης». Και θέτει το ερώτηµα: «Σε όλη
αυτήν την πορεία πορευόµαστε προς µια ευρωπαϊκή Γερµανία ή
προς µια γερµανική Ευρώπη;». Σήµερα, µετά από είκοσι χρόνια,
έχουµε την απάντηση και µάλιστα από τον ίδιο τον κ. Παπαδήµο.
Μίλησε για µάχη ύπαρξης και επιβίωσης της Ελλάδας στο ευρώ.
Είπε, δηλαδή, ότι ή θα έχουµε µια γερµανική Ευρώπη ή δεν θα
έχουµε Ευρώπη. 

Σε αυτό καλείστε να συναινέσετε σήµερα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Επαναλαµβάνω ότι εύχοµαι να αποτύχει αυτή η Κυ-
βέρνηση. Και πιστεύω ότι θα αποτύχει γιατί η οργή, η ανυπακοή
και η αντίσταση σε εκείνους που ληστεύουν το λαό και τον
πλούτο της χώρας θα γιγαντωθεί. Όλο και περισσότεροι πολίτες
θα είναι στους δρόµους όσο θα γίνονται όλο και πιο ορατές και
συντριπτικές οι συνέπειες της κρίσης και των µνηµονίων. 

Θα αποτύχει γιατί, όπως και ο κ. Παπαδήµος περιέγραψε στις
προγραµµατικές δηλώσεις, τα επόµενα δύο χρόνια, εφαρµόζον-
τας το µεσοπρόθεσµο και τη συµφωνία της 27ης Οκτωβρίου, θα
έχουµε λιγότερα σχολεία, λιγότερα νοσοκοµεία, λιγότερες κοι-
νωνικές παροχές, αύξηση της ανεργίας, µείωση των εισοδηµά-
των, ελαστικές σχέσεις εργασίας, κατάργηση του κοινωνικού
κράτους, βαθιά ύφεση και φτωχοποίηση των Ελλήνων. Και όλα
αυτά προσπαθείτε να τα επιβάλετε µε µία Κυβέρνηση που δεν
έχει καµµία λαϊκή εντολή. Μία Κυβέρνηση κατασκευασµένη
στους δοκιµαστικούς σωλήνες της διαπλοκής και της ολιγαρχίας
του πλούτου, ευρωπαϊκής και εγχώριας. Δεν αντιλαµβάνεστε ότι
η κοινωνία δεν θα ανεχθεί να της τσακίζετε τα κόκαλα αδιαµαρ-
τύρητα, για να τη σώσετε. Ο λαός έχει αρχίσει να αντιστέκεται
και να ενεργεί. Θέλει να αποφασίσει ο ίδιος για το µέλλον του.
Δεν συνειδητοποιείτε ότι η ταξική πάλη παραµένει ο µοχλός της
ιστορίας. Ότι το φάντασµα των επικίνδυνων τάξεων πλανάται
πάλι πάνω από την Ευρώπη και καµµία κυβέρνηση της εθνικής
ενότητας του κεφαλαίου δεν µπορεί να την ξορκίσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Δηµήτριος

Αβραµόπουλος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές –µέχρι προχθές

ήµασταν συνάδελφοι, πρέπει να τηρήσω το θεσµικό αυτό σηµείο-
ανέλαβα πράγµατι µε αίσθηµα ευθύνης την αποστολή που µου
ανέθεσε ο Πρωθυπουργός και οι Αρχηγοί των κοµµάτων. Θέλω
να τους ευχαριστήσω. Να ευχαριστήσω συνάµα και τον Υφυ-
πουργό Εθνικής Άµυνας, τον κ. Σπηλιόπουλο, για την ενηµέρωση
που µου έκανε, έτσι ώστε µε γρήγορους ρυθµούς η νέα πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου να αναλάβει τα καθήκοντά της. 

Η συγκυρία είναι πράγµατι δύσκολη και η επικράτηση πνεύµα-
τος πολιτικής συνεννόησης έγινε δεκτή από τον ελληνικό λαό µε
ανακούφιση και ελπίδα. Πρέπει να πετύχουµε. Και αυτό εξαρτά-
ται από την ειλικρινή βούλησή µας, από την αγαστή συνεννόηση
και συνεργασία µας και από τη συνειδητή πεποίθησή µας ότι
αυτός είναι ο σωστός δρόµος, καλλιεργώντας ανάµεσά µας ει-
λικρινείς σχέσεις συνεννόησης και συνεργασίας. Είναι µία εκ των
βασικών προϋποθέσεων για να ανταποκριθούµε µε επιτυχία στην
εντολή που µας έχει δοθεί. Με επίγνωση, λοιπόν, της σηµασίας
της αποστολής αυτής ανέλαβα τα καθήκοντα στη θέση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε ένα περιβάλλον µε οικονοµική
αβεβαιότητα, όπου αυτή µπορεί να προκαλέσει εντάσεις και κρί-
σεις, είναι πολύ σηµαντικό ο ελληνικός λαός να αισθάνεται ότι οι
Ένοπλες Δυνάµεις επιτελούν στο ακέραιο το καθήκον τους για
την υπεράσπιση της ακεραιότητας και της ανεξαρτησίας της
χώρας. Από τις πρώτες πράγµατι εικόνες, από τις πρώτες προσ-
λαµβάνουσες που έχω σ’ αυτό το Υπουργείο µπορώ να πω µε βε-
βαιότητα ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις, το ένστολο δυναµικό, µε
αξιοπρέπεια και έχοντας πλήρη συνείδηση της αποστολής του

εφαρµόζει στο ακέραιο το αµυντικό και αποτρεπτικό δόγµα της
χώρας. Δεν επηρεάζονται οι Ένοπλες Δυνάµεις από τις πολιτικές
εξελίξεις και παραµένουν σταθερά προσηλωµένες στο καθήκον
τους.

Η έννοια του αποτρεπτικού δόγµατος στις µέρες µας είχε µία
διάσταση ενός στοχευµένου προσανατολισµού: της στρατηγικής
ψυχραιµίας στη διαχείριση των κρίσεων και της αποφυγής των
εντάσεων, όταν αυτές µπορούν να επιτευχθούν, χωρίς, όµως,
διολίσθηση απέναντι στις σταθερές εθνικές µας κόκκινες γραµ-
µές. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η αποστολή της µεταβατικής Κυ-
βέρνησης, όπως ορίστηκε από τη συµφωνία των πολιτικών Αρ-
χηγών υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, είναι συγκεκριµένη
και χρονικά οριοθετηµένη. Αυτό σε καµµία περίπτωση δεν της
αποδυναµώνει τη σηµασία και κυρίως τη χρησιµότητά της. Η πο-
λιτική αυτή επιλογή δεν πιστώνεται σε κόµµατα ή πρόσωπα χω-
ριστά, αλλά στην υπέρβαση και στη σύνθεση που απαιτούνται
αυτήν την ώρα µπροστά στα συγκεκριµένα ζητήµατα και προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει η χώρα. Είναι η δηµοσιονοµική εξυ-
γίανση µε ανάπτυξη και ειδική φροντίδα για τους συµπολίτες µας
που βρίσκονται στο όριο της φτώχειας. Είναι η δηµιουργία κλί-
µατος κοινωνικής και πολιτικής οµαλότητας. Αυτή η Κυβέρνηση
θα ανοίξει και πάλι το δρόµο της ανάπτυξης και της προοπτικής
και θα συµβάλει καθοριστικά στην αποκατάσταση της αξιοπι-
στίας και του κύρους της Ελλάδας. 

Η µεταβατική και ειδικού σκοπού Κυβέρνηση, που επιβλήθηκε
από τις συνθήκες, οφείλει να εκτελέσει το έργο που ανέλαβε
χωρίς καθυστερήσεις, αλλά και χωρίς να υπερβεί την εντολή και
κυρίως το χαρακτήρα της όχι µονάχα διότι έτσι συµφωνήθηκε
και αυτή είναι η εντολή της, αλλά επειδή µόνο έτσι είναι δυνατόν
να πετύχει, προσηλωµένη στους καθορισµένους στόχους της:
Δηλαδή, την εξασφάλιση χρηµατοδότησης στο πλαίσιο της από-
φασης της 26ης Οκτωβρίου, την εκταµίευση της έκτης δόσης και
την υπογραφή της συµφωνίας που απορρέει από την παραπάνω
απόφαση του Συµβουλίου Αρχηγών Κρατών και Κυβερνήσεων
της Ευρώπης, αλλά και της οµαλής εξέλιξης στην οικονοµική ζωή
της χώρας. Και βέβαια, µετά εκλογές. 

Η οµιλία του Πρωθυπουργού στη Βουλή προχθές ήταν ξεκά-
θαρη ως προς τους στόχους αυτούς. Μονάχα εργαζόµενοι
σκληρά, σε πνεύµα ενότητας υπό τον Πρωθυπουργό, µε συγκε-
κριµένο πρόγραµµα, στόχο, αποτελέσµατα, η Κυβέρνηση θα δι-
καιωθεί και θα αποτελέσει, αν θέλετε κι ένα θετικό προηγούµενο
για τη δυνατότητα του πολιτικού µας συστήµατος τις κρίσιµες
στιγµές να ενώνει δυνάµεις και τη δυνατότητα να αντιµετωπίζει
µε εθνική συναντίληψη, συνεννόηση και συνεργασία τους κινδύ-
νους που αντιµετωπίζει η πατρίδα µας, διαµορφώνοντας τις συν-
θήκες για µια νέα Μεταπολίτευση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σ’ αυτό το πλαίσιο το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας καλείται να λειτουργήσει µέσα σε ένα ρευστό
και ασταθές διεθνές περιβάλλον ασφάλειας, όπου οι κρίσεις και
οι προκλήσεις είναι πολύµορφες. Στη ρευστότητα αυτή προστί-
θεται η παγκόσµια χρηµατοοικονοµική και δηµοσιονοµική κρίση,
που συνδέεται µε τη διαχείριση και τη βιωσιµότητα του δηµόσιου
χρέους πολλών κρατών και όχι µονάχα της Ελλάδας. Η στρατη-
γική του Υπουργείου πρέπει να αναπροσαρµόζεται δυναµικά
µέσα στα νέα δεδοµένα που έχουν δηµιουργηθεί. Υπό αυτήν την
έννοια έχει καταστεί σηµαντική παράµετρος των διεθνών και πε-
ριφερειακών συσχετισµών. 

Οφείλουµε να διαφυλάξουµε και να ενισχύσουµε όλες τις συ-
νιστώσες της εθνικής ισχύος, που µας εξασφαλίζουν την εθνική
ακεραιότητα και την οικονοµική επιβίωση. Είναι γνωστό ότι η
εθνική ισχύς, δηλαδή ο όγκος και το αποτύπωµα της διεθνούς
υπόστασης και δράσης κάθε κράτους, είναι συνισταµένη πολλών
παραµέτρων, όπως επί παραδείγµατι της στρατιωτικής ισχύος,
της κοινωνικής συνοχής, της οικονοµικής ευρωστίας, της δηµο-
σιονοµικής σταθερότητας, της άσκησης ολοκληρωµένης, ενερ-
γού και αξιόπιστης αµυντικής διπλωµατίας. 

Οι Ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις, ως το αξιόπιστο όργανο
άσκησης αποτελεσµατικής πολιτικής εθνικής άµυνας και ασφά-
λειας, θα πρέπει να είναι σύγχρονες, ευέλικτες, µε έξυπνη δοµή,
ορθά διατεταγµένες και χωρίς οργανωτικές αδράνειες. Η διατή-
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ρηση του δόγµατος των στρατηγικών µας συµµαχιών, όπως της
σταθερής αξίας των ελληνο-αµερικανικών σχέσεων, της προσή-
λωσής µας στη βορειοατλαντική συµµαχία και της αξίας της συµ-
µετοχής µας σε διεθνείς αποστολές υπό την αιγίδα διεθνών
οργανισµών, παραµένει αταλάντευτη και απαρέγκλιτη επιλογή
µας. Εµβαθύνουµε και διευρύνουµε περισσότερο στρατηγικές
συµµαχίες, όπως παραδείγµατος χάριν, αυτή µε το Ισραήλ, στο
πλαίσιο µιας νέας αµυντικής πολιτικής στη Nοτιανατολική Μεσό-
γειο που διαµορφώνει νέα δεδοµένα. 

Και βέβαια, οι Ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις πέραν της βασικής
τους αποστολής να προασπίζουν την ακεραιότητα και την ανε-
ξαρτησία της χώρας, είναι και παράγοντες σταθερότητας, ειρή-
νης, ασφάλειας στην ευρύτερη περιοχή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να είµαστε πολύ υπερήφανοι για
τις Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας. Έχουν µείνει µακριά απ’ όλα
αυτά που συντελούνται αυτόν τον καιρό. Οι αξιωµατικοί, οι υπα-
ξιωµατικοί, οι οπλίτες είναι προσηλωµένοι στο καθήκον τους και
αφοσιωµένοι. Η Ελλάδα µπορεί να αισθάνεται ασφαλής.

Ενισχύουµε συνάµα τις σχέσεις µας µε την Κυπριακή Δηµο-
κρατία, µία σταθερή σχέση από συστάσεως της σύγχρονης Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας. Η Ελλάδα είναι παρούσα και δίπλα της.
Εδώ θέλω να υπογραµµίσω τη στενή µας σχέση και συνεργασία
µε την Κύπρο, που θα ενισχυθεί ακόµα περισσότερο στις µέρες
αυτές, µιας και όπως γνωρίζετε, αύριο µεταβαίνω εκεί µετά από
πρόσκληση που µου απηύθυνε ο Υπουργός Άµυνας κ. Δηµήτρης
Ηλιάδης.

Επιλογή µας, πλέον, στο νέο αυτό ασφυκτικό δηµοσιονοµικό
περιβάλλον αποτελεί και η επείγουσα ανάγκη εκλογίκευσης των
αµυντικών δαπανών και εξορθολογισµού, όπου αυτό είναι εφικτό
και πραγµατοποιήσιµο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πολλά έχουν ακουστεί εδώ και
καιρό για τον εξορθολογισµό των δαπανών των Ενόπλων Δυνά-
µεων, τη διασφάλιση της βιωσιµότητας της αµυντικής µας βιο-
µηχανίας και της επάρκειας χρηµατοδότησης των µετοχικών
ταµείων, αλλά και για την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας.
Πρέπει να γνωρίζετε, όµως, ότι δεν έχει ποτέ κατατεθεί ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο, το οποίο θα δηµοσιοποιήσει τις κύριες πα-
ρεµβάσεις και θα δείξει µε στοιχεία τον τρόπο µε τον οποίο
µπορούν να επιτευχθούν οι στόχοι αυτοί. 

Συνεπώς η ανάπτυξη ενός προγράµµατος στόχων και κατευ-
θύνσεων πρέπει να γίνει το ταχύτερο δυνατό και αυτή η Κυβέρ-
νηση µπορεί να το κάνει, διότι θα συµβάλει στο δηµοσιονοµικό
αγώνα και θα αποτελέσει βασική κληρονοµιά που θα αφήσει στο
Υπουργείο Άµυνας η µεταβατική Κυβέρνηση, αλλά και όσον
αφορά τον ιδιαίτερα ευαίσθητο τοµέα των προµηθειών και των
εξοπλισµών. Σύµφωνα µε την πρώτη ενηµέρωση που µου έχει
γίνει, εµφανίζεται στη φάση αυτή ιδιαίτερα προβληµατικός θα
έλεγα, επιτρέψτε µου να πω χαοτικός, από την άποψη του νοµι-
κού του πλαισίου, σε σχέση και µε την µέχρι σήµερα εκτέλεση
των προγραµµάτων, ειδικότερα σε ό,τι αφορά τις οικονοµικές
διεκδικήσεις από την Ελλάδα, που είναι υπερχρεωµένη αυτόν τον
καιρό, αλλά από την άλλη µεριά και υποχρεωµένη να καταβάλει
συγκεκριµένα ποσά, χωρίς να έχει παραληφθεί –σηµειώστε το
αυτό- το προϊόν της παραγγελίας. Δηλαδή πληρώνουµε, χωρίς
να παίρνουµε αυτά που έχουµε παραγγείλει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Μου επιτρέπετε, κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, συνεχίστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Προτίθεµαι, λοιπόν, να ζητήσω το ταχύτερο δυνατόν τη
σύγκληση της Ειδικής Διαρκούς Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και Συµβάσεων για µία πλήρη και
σε βάθος ενηµέρωση της Βουλής για τα ζητήµατα αυτά. Άλλω-
στε, ο τοµέας της Εθνικής Άµυνας είναι το προνοµιακό πεδίο,
αγαπητοί συνάδελφοι, της εθνικής συναίνεσης. 

Σε ό,τι αφορά το ανθρώπινο δυναµικό των Ενόπλων Δυνάµεων,
µόνιµοι και έφεδροι, διαθέτει –όπως επεσήµανα και πρωτύτερα-
ανεκτίµητο πλούτο γνώσεων και ικανοτήτων, που ποτέ όµως δεν
έχει αξιοποιηθεί µε συγκροτηµένο τρόπο από την ελληνική πολι-
τεία προς όφελος, πέραν της άµυνας, της κοινωνικής συνοχής

και ανάπτυξης. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Στις Ένοπλες Δυνάµεις γνωρίζετε ότι υπηρετούν επιστήµονες,

γιατροί, µηχανικοί, σύµβουλοι διοίκησης, τεχνικοί σε πληροφο-
ριακά συστήµατα. Οι Ένοπλες Δυνάµεις έχουν ένα έµψυχο δυ-
ναµικό πολύ ισχυρό και πολύ καταρτισµένο. Η συγκροτηµένη
αξιοποίηση των στελεχών και των εφέδρων για κοινωνικούς στό-
χους θα µπορούσε επιπλέον να αποτελέσει και πολύτιµο εφόδιο
για τους νέους και τις νέες που θα επιδιώξουν αργότερα την εί-
σοδο στην αγορά εργασίας. Είναι, συνεπώς, αναγκαία η δηµι-
ουργία ενός µηχανισµού, ο οποίος θα καταγράψει διεξοδικά τις
γνώσεις που υπάρχουν στο δυναµικό των Ενόπλων Δυνάµεων,
τη σύνδεσή τους µε συγκεκριµένες ανάγκες στην ελληνική περι-
φέρεια και την κατάρτιση προγραµµάτων προς την υλοποίηση
του στόχου αυτού.

Η παρούσα Κυβέρνηση είναι µεταβατική και ειδικού σκοπού.
Αποτελεί, ωστόσο, απόδειξη ωριµότητας του πολιτικού µας πο-
λιτισµού και έκφραση βεβαιότητας ότι µπορούµε ενωµένοι να
σταθούµε, να εξασφαλίσουµε και να διασφαλίσουµε την προ-
οπτική της χώρας σ’ ένα περιβάλλον σταθερότητας, σηµείο ανα-
φοράς του σκληρού πυρήνα της ευρωπαϊκής οικογένειας, εκεί
που το όραµα του Κωνσταντίνου Καραµανλή µας κατέταξε και
που όλος ο λαός µας θέλει να παραµείνουµε. Τη βούληση αυτή
σήµερα εµείς κάνουµε πράξη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν αρκεί η ψήφος και µόνο για
την επιτυχία αυτής της εθνικής µας προσπάθειας. Απαιτείται,
πάνω απ’ όλα, η πίστη στο σκοπό της. Αυτόν τον εθνικό σκοπό
υπηρετεί και η συµµετοχή µας στην Κυβέρνηση. Η πολιτική αυτή
προσπάθεια έστειλε ήδη ένα µήνυµα ελπίδας και προοπτικής
στην ελληνική κοινωνία και κυρίως, στο κοµµάτι της εκείνο όπου
καθηµερινά δοκιµάζεται από την αβεβαιότητα, τις ελλείψεις και
την ανασφάλεια. Οι ασθενέστερες κοινωνικές τάξεις, αλλά και οι
βασικοί παράγοντες της οικονοµίας της χώρας περιµένουν και
προσδοκούν. 

Εναπόκειται σε εµάς να τιµήσουµε αυτήν την προσδοκία. Το
κράτος, η ελληνική πολιτεία, έχει συνέχεια. Όσο κι αν αυτή η Κυ-
βέρνηση είναι µεταβατική, δεν παύει από το να είναι ένας ισχυ-
ρός κρίκος ασφάλειας στη συνέχεια του ελληνικού κράτους και
η αξία της δεν ορίζεται από το σύντοµο χρόνο ζωής της, αλλά
από την εθνική χρησιµότητά της.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να απαντήσω στον εκπρόσωπο του
Συνασπισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Δεν την συγκρότησαν αυτήν την Κυβέρνηση οι αγορές,
αγαπητέ συνάδελφε. Την επέβαλε η εθνική ανάγκη µπροστά στο
γκρεµό, στην έξοδό µας από την Ευρωζώνη, στην κοινωνική ανα-
σφάλεια και αστάθεια, στο πολιτικό χάος. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζητώ από εσάς να στη-
ρίξετε τη µεταβατική Κυβέρνηση του Λουκά Παπαδήµου και µε
την ψήφο σας, αλλά κυρίως µε τη συνείδησή σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκαπέντε µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός
από το 30ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Τσετίν Μάντα-
τζη.

ΤΣΕΤΙΝ ΜΑΝΤΑΤΖΗ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, οι καιροί είναι δύσκολοι και απαιτούν απ’ όλους σύνεση
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και σωφροσύνη. Απαιτούν, επίσης, ειλικρίνεια, συνέπεια, αταλάν-
τευτη προσήλωση στις πολιτικές αρχές και στις αξίες µας. Σ’
αυτήν την Αίθουσα δεν ήρθαµε µόνοι µας. Μας έστειλαν, ως εκ-
προσώπους τους, οι πολίτες της χώρας. Οι πολίτες της µειονό-
τητας, στη συντριπτική πλειοψηφία τους, στις δυο τελευταίες
εκλογικές αναµετρήσεις, στήριξαν στο πρόσωπό µου το Πανελ-
λήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Η µειονότητα είδε κυρίως στο πρόσωπο του Γιώργου Παπαν-
δρέου τον ειλικρινή, το ριζοσπάστη πολιτικό που δεν έµενε στα
λόγια, αλλά προχωρούσε στην πράξη. Η καθαρή του πολιτική
µατιά, οι ρηξικέλευθες πολιτικές που προώθησε συνέβαλαν στο
να αποκτήσει η ισονοµία και η ισοπολιτεία ουσιαστικό περιεχό-
µενο.

Η εφαρµογή της ποσόστωσης του πέντε τοις χιλίοις για την ει-
σαγωγή των παιδιών µας στα πανεπιστήµια της χώρας, υπήρξε
πολιτική που µετέβαλε ραγδαία την οικονοµική και κοινωνική
υπόσταση της µειονότητας. 

Οι προσδοκίες που δηµιουργήθηκαν µε την ανάληψη της δια-
κυβέρνησης από το Γιώργο Παπανδρέου ήταν πολλές. Όλοι
ευελπιστούσαµε ότι θέµατα που είχαν τελµατώσει εδώ και καιρό,
θα άνοιγαν και θα βρίσκονταν οι πολυπόθητες λύσεις. Άλλα θέ-
µατα προχώρησαν, άλλα πάλι όχι. 

Μετά από συζητήσεις µε την προηγούµενη κυβέρνηση αποφα-
σίστηκε επιτέλους η κατασκευή τεµένους στην Αθήνα. Πήρε χρό-
νια, αλλά υπερίσχυσαν εν τέλει, ως ορίζει το Σύνταγµα, η σύµβα-
ση για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, αλλά κυρίως οι δηµοκρατικές
παραδόσεις του τόπου.

Επιπλέον, καταργήθηκε η Ειδική Παιδαγωγική Ακαδηµία Θεσ-
σαλονίκης, η γνωστή ΕΠΑΘ, που επέζησε πολλών κυβερνήσεων,
παρά το γεγονός ότι υπήρξε δηµιούργηµα της χούντας. Στη
θέση της πλέον λειτουργεί τοµέας µειονοτικής εκπαίδευσης στο
Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο. Οι δάσκαλοι που θα διαπαιδαγω-
γούν τα παιδιά µας θα έχουν πλέον την απαραίτητη εκπαιδευτική
και παιδαγωγική κατάρτιση.

Τέλος, µετά από διεξοδικό και ουσιαστικό διάλογο προχώρη-
σαν, χωρίς προβλήµατα, οι απαραίτητες συγχωνεύσεις των µει-
ονοτικών σχολείων. 

Υπήρξαν, ωστόσο, κι άλλα ζητήµατα όπως η εκλογή και ανά-
δειξη των µουφτήδων και η εκλογή των διοικήσεων στα βακούφια
που δεν έτυχαν της προόδου που ελπίζαµε παρ’ όλες τις συζη-
τήσεις σε διάφορα επίπεδα.

Δυστυχώς, εξακολουθούν να ασκούν καθήκοντα διορισµένοι
από το κράτος µουφτήδες που δεν χαίρουν του σεβασµού και
της αναγνώρισης και βρίσκονται σε πλήρη αναντιστοιχία µε το
κοινό αίσθηµα.

Δυστυχώς, δεν έσπασε το απόστηµα των κυκλωµάτων που
αποµυζούν τις περιουσίες. Διορισµένες επιτροπές από τη
χούντα, µε φίλους και κολλητούς, λειτουργούν σε καθεστώς πλή-
ρους αδιαφάνειας χωρίς να λογοδοτούν σε κανέναν.

Η άγνοια των παραπάνω θεµάτων εκ µέρους κάποιων Υπουρ-
γών, η δυστοκία στη συνεργασία µεταξύ τους, ο φόβος πολλές
φορές για την ανάληψη της πολιτικής ευθύνης και οι εθνικιστικές
κορώνες που ακούγονταν από διάφορες πλευρές, παρεµπόδιζαν
την πρόοδο και την εξέλιξη ακόµα και απλών θεµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βρισκόµαστε ενώπιον
µιας νέας πολιτικής πραγµατικότητας, η οποία δεν προέκυψε
απευθείας από το λαό, αλλά υπήρξε αποτέλεσµα συνεννόησης
µέρους του πολιτικού φάσµατος εξαιτίας της δυσχερούς οικο-
νοµικής και πολιτικής κατάστασης.

Πλέον τα ηνία διακυβέρνησης της χώρας βρίσκονται στα χέρια
τριών κοµµάτων. Ένα από αυτά είναι και η Νέα Δηµοκρατία. 

Ο σηµερινός Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας στο παρελθόν,
µε τη στάση του, τα λεγόµενά του, πλήγωσε τη µειονότητα. Από
τότε κύλησε πολύ νερό στο αυλάκι. Και ο Πρόεδρος από Πρό-
εδρος της Πολιτικής Άνοιξης έγινε Πρόεδρος της Νέας Δηµο-
κρατίας. Και σήµερα η Νέα Δηµοκρατία συγκυβερνά µε το
ΠΑΣΟΚ.

Ενδεχοµένως το πέρασµα του χρόνου να έχει συντελέσει στην
πολιτική ωριµότητα και να έχει επέλθει άρνηση κάποιων ακραίων

θέσεων που εκφράστηκαν στο παρελθόν. Οι πολιτικοί άνδρες
οφείλουν, άλλωστε, να επανεξετάζουν τη στάση τους ανάλογα
µε τις κοινωνικές και πολιτικές εξελίξεις και τη νέα πραγµατικό-
τητα που αυτές διαµορφώνουν.

Το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας έχει συµβάλει και αυτό στην
πρόοδο που έχει συντελεστεί στη µειονότητα. Δεν µπορούµε να
το παραγνωρίζουµε. Τι θα πράξει στο µέλλον, µένει να αποδειχ-
θεί και στην πράξη.

Εύχοµαι και ελπίζω, στο πλαίσιο της συναίνεσης, τα δύο µε-
γάλα πολιτικά κόµµατα να συζητήσουν επί της υπερρεαλιστικής
βάσης και σε θέµατα που αφορούν τη µειονότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι ένας Βουλευτής που προ-
έρχεται από τη µειονότητα, αναπόσπαστο κοµµάτι της ελληνικής
κοινωνίας. Εξαιτίας αυτού κάποιες φορές βρέθηκα στο επίκεντρο
του ενδιαφέροντος ορισµένων συναδέλφων, αλλά και µερίδας
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης. Μου αποδόθηκαν, µάλιστα, εκ-
φράσεις που ποτέ δεν είπα και προθέσεις που ποτέ δεν είχα. Στο-
χοποιήθηκα από κάποιους συναδέλφους όχι για τις πολιτικές µου
θέσεις, αλλά για την καταγωγή, τη γλώσσα και τη θρησκεία µου.
Σήµερα κάποιοι από αυτούς βρίσκονται µεταξύ των αιτούντων
της Κυβέρνησης εθνικής σωτηρίας. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να προχωρήσω
χέρι – χέρι µαζί τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να συµπλεύσω µε εκείνους που η ρητορική και η

πρακτική τους δυναµιτίζει την αρµονική συµβίωση των ανθρώ-
πων και εµποδίζει την εµβάθυνση της κοινωνικής συνοχής. Δεν
µπορώ να συµπλεύσω µε εκείνους που µε την ακροδεξιά ρητο-
ρική τους παρεµποδίζουν τον εµπλουτισµό της κοινωνίας µε τη
διαφορετικότητα και ναρκοθετούν τη σύνθεση, το θεµέλιο της
δηµοκρατίας. Αυτή είναι η δική µου, προσωπική πολιτική κόκκινη
γραµµή. 

Αυτός είναι ο λόγος που δεν µπορώ να παράσχω ψήφο εµπι-
στοσύνης στη νέα Κυβέρνηση. Αυτό µου επιβάλλει η πολιτική
µου σταδιοδροµία, όλα όσα πρεσβεύω και όλα όσα είµαι. 

Γνωρίζω, βέβαια, ότι η στήριξη σε αυτή την Κυβέρνηση είναι
ευρεία και δεν διακυβεύεται η παροχή ψήφου εµπιστοσύνης. Πε-
ριβάλλω, δε, µε εκτίµηση τον εντολοδόχο Πρωθυπουργό Λουκά
Παπαδήµο και πιστεύω στις ικανότητές του. 

Τα περισσότερα µέλη αυτής της Κυβέρνησης διαθέτουν την
κατάρτιση και την εµπειρία, προκειµένου να αντεπεξέλθουν στο
δύσκολο έργο που έχουν µπροστά τους.

Επί δύο χρόνια κι εγώ από τη θέση του Βουλευτή της Συµπο-
λίτευσης στήριξα την προσπάθεια της χώρας να βγει από το οι-
κονοµικό αδιέξοδο. Ψήφισα νοµοσχέδια, γιατί ήµουν βαθύτατα
πεπεισµένος ότι πράττω το σωστό για το καλό της χώρας, των
πολιτών και όσων επέλεξαν να ζουν εδώ µαζί µας.

Δηλώνω αισιόδοξος και πιστεύω ότι έστω και µέσα από δυσκο-
λίες θα επιτευχθούν οι στόχοι της νέας Κυβέρνησης, γιατί το δια-
κύβευµα είναι µεγάλο. Η Ελλάδα είναι και πρέπει να παραµείνει
µέλος της Ευρωζώνης, να παραµείνει στη συµµαχία των ισχυ-
ρών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσετίν Μάντατζη.
Παρακαλείται ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Σταύρος Δήµας να

λάβει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση αυτή αναλαµβάνει

να φέρει σε πέρας δύσκολο έργο σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.
Είναι Κυβέρνηση µεταβατική και ειδικού σκοπού. 

Αυτό, όµως, δεν προσφέρει άλλοθι, δεν θα είναι δικαιολογία
αν δεν κάνει καλά τη δουλειά της. Ειδικά στην εξωτερική πολιτική
χρειάζεται πάντα ετοιµότητα και δυναµική διεθνής παρουσία. 

Στους επόµενους µήνες θα υπάρξουν δύσκολες διαπραγµα-
τεύσεις, προκειµένου να κλείσουν οι εκκρεµότητες της συµφω-
νίας της 26ης Οκτωβρίου. Το Υπουργείο Εξωτερικών θα συνδρά-
µει µε όλες του τις δυνάµεις τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρ-
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νηση. Και φυσικά, καθώς η Ελλάδα αναλαµβάνει πλήρως τις ευ-
θύνες της, αναµένουµε από τους εταίρους µας να σταµατήσουν
άµεσα την κακοφωνία, ιδιαίτερα των τελευταίων εβδοµάδων,
περί ενδεχόµενης εξόδου της χώρας από το ευρώ.

Αυτή η ρητορική έχει αρνητικές επιπτώσεις, αφού, µεταξύ
άλλων, αποθαρρύνει τους επενδυτές σε µία περίοδο όπου οι
επενδύσεις θα πρέπει να αποτελούν προτεραιότητα.

Η διεθνής εικόνα της χώρας µας έχει τρωθεί επικίνδυνα. Αυτό
επηρεάζει την ψυχολογία στο εσωτερικό και υπονοµεύει την εµ-
πιστοσύνη των εταίρων µας. Οφείλουµε να αλλάξουµε το διεθνές
κλίµα για τη χώρα µας, να διορθώσουµε τα λάθη µας, αλλά και
να σταµατήσουµε τη µονότονη, µονόπλευρη συνεχή προβολή
ό,τι αρνητικού υπάρχει στην Ελλάδα. Να ξεκινήσουµε την προ-
σπάθεια αποκατάστασης της αξιοπιστίας της και να προασπί-
σουµε την υπόληψή της. Να θυµίσουµε στον κόσµο ποια είναι η
πραγµατική Ελλάδα, τα επιτεύγµατα και τη συµβολή της στον
παγκόσµιο πολιτισµό. Πρέπει να προβάλουµε τα θετικά, το αν-
θρώπινο δυναµικό, τις υποδοµές, τη γεωπολιτική της θέση, τις
επενδυτικές προοπτικές που διανοίγονται, το γεγονός ότι παρα-
µένει παράγοντας σταθερότητας σε ένα ασταθές περιβάλλον.

Σε αυτήν την προσπάθεια είναι απαραίτητη η ευρύτερη δυνατή
συνεννόηση των πολιτικών δυνάµεων και φυσικά η κινητοποίηση
των τεράστιων δυνάµεων που κρύβει ο Ελληνισµός της Διασπο-
ράς.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στρατηγικός στόχος της Ελλά-
δας είναι η προάσπιση της ειρήνης, της σταθερότητας και της
ασφάλειας στον περίγυρό µας. Στη βόρεια γειτονιά µας, στα
Βαλκάνια, επιδιώκουµε τη δηµιουργία ζώνης ανάπτυξης, προ-
όδου και στενής περιφερειακής συνεργασίας. Αυτός ο στόχος
είναι συνώνυµος µε την ευρωπαϊκή προοπτική των δυτικών Βαλ-
κανίων. Η ελληνική διπλωµατία επιχειρεί να ξαναδώσει πνοή στη
διαδικασία της διεύρυνσης. Προετοιµάζουµε την Ελληνική Προ-
εδρία του 2014, σχεδιάζοντας την πρώτη Σύνοδο Κορυφής Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης Δυτικών Βαλκανίων µετά το 2003.

Είναι αυτονόητο ότι στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση των βαλκα-
νικών χωρών περιλαµβάνεται και η πρώην Γιουγκοσλαβική Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας. Στο ζήτηµα της ονοµασίας η
Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ έχουν τονίσει µε οµόφωνες απο-
φάσεις ότι η ενταξιακή πορεία της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δη-
µοκρατίας της Μακεδονίας εξαρτάται από το σεβασµό των
σχέσεων καλής γειτονίας και συνεπώς την επίτευξη αµοιβαίας
αποδεκτής λύσης. 

Η θέση µας είναι γνωστή και κρυστάλλινη. Η Ελλάδα έχει κάνει
ολόκληρο το βήµα που της αναλογούσε. Η διεθνής κοινότητα
γνωρίζει την ετοιµότητα και την εποικοδοµητική στάση της Αθή-
νας και την ευθύνη του κ. Γκρουέφσκι για το σηµερινό αδιέξοδο. 

Στη νότια γειτονιά µας, στη Βόρειο Αφρική και τη Μέση Ανα-
τολή, η Ελλάδα θα συνεχίσει να στηρίζει τους αγώνες των λαών
της περιοχής, πάντοτε µε σεβασµό της κυριαρχίας τους. Η πε-
ριοχή χρειάζεται τη σταθερή, ήρεµη στήριξη εταίρων, όπως η
Ευρωπαϊκή Ένωση, που δεν επιχειρούν να δηµιουργήσουν νέες
σφαίρες επιρροής. Η Ελλάδα χάρη στη µακροχρόνια σχέση φι-
λίας µε την περιοχή, αποτελεί φυσική γέφυρα για τη σύνδεση
του αραβικού κόσµου µε την Ευρώπη.

Η στρατηγική επιλογή να εµβαθύνουµε τη σχέση µας µε το Ισ-
ραήλ έρχεται να συµπληρώσει την πολυδιάστατη πολιτική µας
στην περιοχή. Έχουµε έτσι τη δυνατότητα να διαδραµατίσουµε
πιο ουσιαστικό ρόλο στις προσπάθειες για το Παλαιστινιακό. Πα-
ράλληλα δηµιουργούµε ευκαιρίες συνεργασίας µεταξύ των δύο
χωρών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιδιώκουµε καλές σχέσεις µε
την Τουρκία –η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτικών δυνάµεων έχει
στηρίξει αυτήν τη στρατηγική επιλογή- σχέσεις όµως που θα
αναπτύσσονται στο αυστηρό πλαίσιο του σεβασµού του διε-
θνούς δικαίου και της εθνικής κυριαρχίας. Θα συνεχίσουµε να
εργαζόµαστε για αµοιβαία, επωφελή πρόοδο στις διµερείς µας
σχέσεις. Πρέπει όµως να είναι σαφές σε όλους, ότι η Ελλάδα δεν
κάνει εκπτώσεις σε θέµατα εθνικής κυριαρχίας κι ότι είναι απο-
φασισµένη να προασπίσει τα συµφέροντα και τα δικαιώµατά της.

Η Ελλάδα έχει αποδείξει την ειλικρίνεια των προθέσεών της.
Στηρίζουµε την ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας, µε αυτο-

νόητη προϋπόθεση τη δική της συµµόρφωση στα κριτήρια και
προαπαιτούµενα της Ένωσης. Η επίτευξη προόδου στο Κυ-
πριακό και η εκπλήρωση των υποχρεώσεων που ανέλαβε η Τουρ-
κία έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την Κύπρο, θα έδινε
σηµαντική ώθηση στην ευρωπαϊκή προοπτική της. Η Ελλάδα στη-
ρίζει µε συνέπεια τις προσπάθειες του Προέδρου της Κυπριακής
Δηµοκρατίας για πρόοδο στις διαπραγµατεύσεις. Δυστυχώς η
αδιαλλαξία του κ. Έρογλου και της τουρκικής πλευράς, όπως
φάνηκε και στην τελευταία συνάντηση, εµποδίζουν αυτήν την
πρόοδο. 

Επιπλέον οι απειλές και οι ενέργειες της Τουρκίας που αµφι-
σβητούν το αυτονόητο κυριαρχικό δικαίωµα της Κυπριακής Δη-
µοκρατίας να αξιοποιήσει το φυσικό της πλούτο, είναι αντίθετες
προς το διεθνές δίκαιο και έχουν καταδικαστεί από τη διεθνή κοι-
νότητα, καθώς λειτουργούν αποσταθεροποιητικά για την πε-
ριοχή. Διαµηνύουµε µε ξεκάθαρο τρόπο στην Τουρκία ότι οφείλει
να σέβεται το διεθνές δίκαιο. 

Είναι προφανές ότι η οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών µε-
ταξύ των χωρών της Ανατολικής Μεσογείου πέρα από τις σηµαν-
τικές οικονοµικές ευκαιρίες που δηµιουργεί, λειτουργεί και ως
καταλύτης περιφερειακής ειρήνης και ασφάλειας. Πολιτική της
Ελλάδος είναι η οριοθέτηση όλων των θαλασσίων ζωνών µε
όλους τους γείτονές της. Η Σύµβαση του ΟΗΕ για το Δίκαιο της
Θάλασσας συνιστά µέρος του κοινοτικού κεκτηµένου, εποµένως
ο σεβασµός, η υπογραφή και η κύρωση της Σύµβασης αυτής
είναι θεµελιώδες στοιχείο της ευρωπαϊκής προοπτικής των υπο-
ψηφίων προς ένταξη χωρών. 

Η Ελλάδα ως παράκτιο κράτος και ως κράτος – µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης δεν απεµπολεί οποιοδήποτε νόµιµο κυριαρ-
χικό της δικαίωµα και βέβαια η αποκλειστική οικονοµική ζώνη δεν
µπορεί να αποτελέσει εξαίρεση από τη θεµελιώδη αυτή αρχή και
θέση της εξωτερικής µας πολιτικής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για την αντιµετώπιση της κρίσης,
η Ελλάδα πρέπει να δηµιουργήσει νέες ευκαιρίες σε παγκόσµιο
επίπεδο. Θα συνεχίσουµε τη στενή συνεργασία µε την Κυβέρ-
νηση των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής. Θα αναθερµά-
νουµε την ιστορική σχέση µε τη Ρωσία και θα εργαστούµε για
την περαιτέρω εµβάθυνση της στενής εταιρικής σχέσης µε την
Κίνα. 

Ταυτόχρονα, οφείλουµε να προσπαθήσουµε να διευρύνουµε
τους ορίζοντες της Ελλάδος προς τις αναδυόµενες οικονοµικές
δυνάµεις της Ασίας, την Ινδία -µια µεγάλη χώρα-, της Αφρικής,
της Λατινικής Αµερικής -τη Βραζιλία-, του Κόλπου. Με όλες
αυτές τις χώρες µπορούµε να αναπτύξουµε ακόµη περισσότερο
τις οικονοµικές µας σχέσεις. 

Το Υπουργείο Εξωτερικών παίζει καθοριστικό ρόλο στην εξω-
στρέφεια της χώρας. Σε συνεργασία µε το Υπουργείο Πολιτι-
σµού και Τουρισµού πρέπει να προωθήσουµε την πολιτιστική
διπλωµατία και να ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο το τουρι-
στικό ρεύµα προς τη χώρα µας. Οι υπηρεσίες του Υπουργείου
στηρίζουν τις ελληνικές εταιρείες που δραστηριοποιούνται ή θέ-
λουν να δραστηριοποιηθούν στο εξωτερικό.

Πρέπει παράλληλα να αναδείξουµε τις επενδυτικές ευκαιρίες
που ήδη ανοίγονται στην Ελλάδα, να αξιοποιήσουµε την γεωπο-
λιτική θέση της χώρας για την υλοποίηση σηµαντικών σχεδίων
µεταφοράς ενέργειας. Είναι θετικό το ότι τον τελευταίο καιρό,
υπήρξαν ενδείξεις ότι η Βουλγαρία αναθερµαίνει το ενδιαφέρον
της για το σχέδιο του αγωγού Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολης. Η
συνεργασία αυτή εντάσσεται στην ευρύτερη στρατηγική της
Ένωσης για την ενίσχυση της ενεργειακής ασφάλειας της Ευ-
ρώπης µέσω διαφοροποίησης πηγών και οδών µεταφοράς ενέρ-
γειας και ασφαλώς εξακολουθεί να αποτελεί προτεραιότητα για
τη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην εθνική προσπάθεια που
κάνει η χώρα ο ρόλος του Υπουργείου Εξωτερικών είναι καθορι-
στικός. Καλείται όµως να παίξει αυτόν το ρόλο µε περιορισµένα
µέσα, λόγω δηµοσιονοµικής συγκυρίας αλλά και της µεγαλύτε-
ρης συγκριτικά -40% περίπου- προς τα άλλα Υπουργεία µείωσης
του ποσοστού που αναλογεί στον προϋπολογισµό. Τα στελέχη
του ΥΠΕΞ θα συνεχίσουν να δίνουν τον καλύτερό τους εαυτό για
την αξιοπρεπή εκπροσώπηση της χώρας. 
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Είναι αυτονόητο ότι η εξωτερική πολιτική απαιτεί την ευρύτερη
δυνατή συνεννόηση. Είναι σηµαντικό λοιπόν να υπάρχει τακτική
ενηµέρωση και διάλογος, στο πλαίσιο της Επιτροπής Εξωτερι-
κών και Άµυνας της Βουλής, όπως εξάλλου είναι πολύτιµο εργα-
λείο προς αυτήν την κατεύθυνση και το Εθνικό Συµβούλιο
Εξωτερικής Πολιτικής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτήν την κρίσιµη περίοδο πρέ-
πει όλοι µαζί να υποστηρίξουµε την εθνική προσπάθεια να βά-
λουµε την Ελλάδα στην οδό της ανάκαµψης, να εργαστούµε όλοι
µαζί για να αρχίσουµε να αποκαθιστούµε τη διεθνή της αξιοπι-
στία, να πάψουµε να είµαστε το εύκολο θύµα κάθε ρητορικής
υπερβολής, να αξιοποιήσουµε τις δυνατότητές µας διορθώνον-
τας ταυτόχρονα τα λάθη µας. 

Καθένας από µας διαµορφώνει την εικόνα της χώρας στο εξω-
τερικό. Πρέπει, λοιπόν, εµείς πρώτοι να προβάλλουµε τα θετικά
της Ελλάδος, να πιστέψουµε στις δυνάµεις µας και µε αυτοπε-
ποίθηση να δώσουµε στη χώρα τη θέση που της αξίζει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Εξωτερικών κ. Σταύρο Δήµα. 

Το λόγο έχει ο τέως Πρόεδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος Σι-
ούφας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας την παρέµβασή µου

αυτή για τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης και την
ψήφο εµπιστοσύνης προς αυτήν θέλω να ευχηθώ καλή επιτυχία
στο έργο και στην αποστολή αυτής της Κυβέρνησης υπό τον
Λουκά Παπαδήµο, που σχηµατίστηκε ύστερα από την εθνική συ-
νεννόηση που επετεύχθη µεταξύ του Αντώνη Σαµαρά, του Γιώρ-
γου Παπανδρέου και του Γιώργου Καρατζαφέρη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Η Κυβέρνηση αυτή βρίσκεται µπροστά σε πάρα πολύ µεγάλες
δυσκολίες, θα έλεγα σε τροµακτικές δυσκολίες. Το πώς φθά-
σαµε ως εδώ είναι λίγο ως πολύ γνωστό σε όλους κι αυτά θα κα-
ταγραφούν από τον ιστορικό του µέλλοντος µε την απόσταση
που αποφορτίζει την ένταση αλλά και τα συναισθήµατα που
γεννά το κλίµα των ηµερών. Σήµερα όµως αυτό που έχει τη µε-
γαλύτερη σηµασία για την πορεία της χώρας, για το βιοτικό επί-
πεδο του ελληνικού λαού, είναι το πώς πρέπει να κινηθούµε από
εδώ και πέρα. 

Είναι πεποίθησή µου –και την έχω πολλές φορές διαχρονικά
καταθέσει ενώπιόν σας- ότι το πολιτικό σύστηµα σ’ αυτήν τη
χώρα -και η κάθε παράταξη µε το µερίδιο που της αναλογεί- είχε
σηµαντική συνεισφορά στο να γίνει η χώρα το δέκατο µέλος στην
Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα το 1981, να γίνει µέλος της Ευ-
ρωζώνης το 2002 και να κατατάσσεται σταθερά τα τελευταία
χρόνια, ανάµεσα στις πιο αναπτυγµένες χώρες του κόσµου, στην
εικοστή πέµπτη θέση στον πλανήτη. 

Ωστόσο το πολιτικό σύστηµα σε όλο αυτό το διάστηµα µετά
τη Μεταπολίτευση είχε µία δοµική αδυναµία. Αναφέροµαι στην
αδυναµία συνεννόησης και συνεργασίας, αλλά και ουσιαστικής
διαβούλευσης σε εξαιρετικά σηµαντικά θέµατα. Αυτό επιχειρή-
θηκε -και επιχειρήθηκε πριν ξεσπάσει η µεγάλη κρίση- από τον
Κώστα Καραµανλή, το Μάρτιο του 2009. Τότε την αρνήθηκαν
αυτήν την εθνική συνεννόηση, για να αντιµετωπιστεί έγκαιρα η
κρίση, όλα τα κόµµατα εκτός από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συνα-
γερµό. Τα είπε καθαρά ο Κώστας Καραµανλής στην προεκλογική
περίοδο το 2009 και τα επανέλαβε στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις του Γιώργου Παπανδρέου τον Οκτώβριο του 2009 και τα
είπε και στο Συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας τα επιβαλλόµενα
να γίνουν, για να µην φτάσουµε εδώ που φτάσαµε. 

Ποια θα ήταν αυτά τα ζητήµατα, στα οποία θα µπορούσε όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα να υπάρξει η εθνική συνεννόηση;
Πρώτα-πρώτα, η µε νόµο λειτουργία των κοµµάτων και όχι µόνο
από τα καταστατικά τους και όχι µε ρύθµιση µε νόµο µόνο των
οικονοµικών των κοµµάτων. Η δοµή και η οργάνωση του κρά-
τους, ένα σύγχρονο εκπαιδευτικό σύστηµα, ένα αποτελεσµατικό
και λειτουργικό σύστηµα υγείας, µία δηµοσιονοµική πολιτική που
να είναι σταθερά προσανατολισµένη, ώστε οι προϋπολογισµοί

να είναι ισοσκελισµένοι και το έλλειµµα να αντιστοιχεί στο ύψος
του προγράµµατος των δηµοσίων επενδύσεων, διότι µέσα από
αυτό µπορεί να παράγεται πλούτος.

Και βέβαια στη σηµερινή κατάσταση που βρισκόµαστε και µε
αυτήν τη συνεννόηση της µεγάλης πλειοψηφίας των πολιτικών
δυνάµεων της χώρας, είναι ένα εξαιρετικά ενθαρρυντικό γεγονός
και ευχόµαστε όλοι να πετύχει. Η συµµετοχή των άλλων πολιτι-
κών δυνάµεων και ιδιαίτερα της Αριστεράς σε αυτόν τον εθνικό
διάλογο θα µπορούσε να δώσει µία άλλη διάσταση και ένα
ισχυρό µήνυµα για το σήµερα και το αύριο της χώρας. 

Παρά τις ιδεολογικές διαφορές µπορούµε να συνεννοηθούµε
σε µία σειρά από σηµαντικά ζητήµατα. Δεν µπορώ να καταλάβω
γιατί συµπίπτουµε πολλές φορές σχεδόν, τα περισσότερα κόµ-
µατα στον καταγγελτικό λόγο και δεν µπορούµε να συµφωνή-
σουµε σε πολιτικές και σε αποφάσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι από την ώρα
που ήρθε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο στην Ελλάδα, αλλά και
σε άλλες χώρες αργότερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τα πράγ-
µατα έχουν περιπλακεί και γίνεται πράξη αυτό που είπε ο Ευρυ-
τάνας πολιτικός: «Η περίπλοκος περιπλοκή περιεπλάκη διά
περίπλοκων περιπλεγµένων περιπλοκών». 

Από τις αρχές του 2010 έγινε κατανοητό ότι η αρχιτεκτονική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης πάσχει. Είχε χαθεί κάθε κοινοτική αλ-
ληλεγγύη και δεν υπάρχει στρατηγική. Καθηµερινά ακούµε από
δεκάδες ηγέτες, οικονοµολόγους, καθηγητές, σειρά δηλώσεων
µε σκοπό να εφησυχάσουν τις αγορές, όπου αντί να σβήνουν τις
φωτιές τις ανάβουν περισσότερο. Και δυστυχώς, αναδεικνύεται
ότι οι αγορές είναι πάνω από την πολιτική, είναι πάνω από τις πο-
λιτικές ηγεσίες, είναι πάνω από τους λαούς. Και αυτό είναι ένα
σηµαντικό ζήτηµα το οποίο υπονοµεύει, όχι µόνο τη ζωή των πο-
λιτών σε ολόκληρο τον κόσµο, αλλά υπονοµεύει αυτήν την ίδια
την ποιότητα της δηµοκρατίας. 

Τώρα είναι η ώρα ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Παπαδή-
µος, να δώσει τη δυνατότητα να καταλάβουν κάποια πράγµατα
στην Ευρώπη και ειδικά η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να φύγει
από το φετίχ και το ταµπού του πληθωρισµού, να κινηθεί και να
δανείσει τα κράτη µε το ίδιο επιτόκιο που δανείζει τις τράπεζες
και να κυκλοφορήσει το ευρωπαϊκό οµόλογο. Τώρα, όχι αύριο.
Κάτω από αυτά τα καβδιανά δίκρανα βρίσκεται και η χώρα µας
σε ένα περίεργο λαοκοώντιο σύµπλεγµα. Τη χώρα τη σκιάζει η
µελαγχολία, που σταδιακά µετατρέπεται και σε εθνική κατά-
πληξη. Συνεχώς ακούµε µέτρα επί µέτρων. Η  καταπολέµηση των
δηµοσιονοµικών αρρυθµιών πρέπει να γίνει εργαλείο ανάπτυξης,
που δεν συνέβη µέχρι σήµερα. Ελπίζουµε όλα αυτά να τα έχει
κατανοήσει ο Πρωθυπουργός, ώστε ο παραλυτικός φόβος που
υπάρχει παντού χωρίς να βλέπει κανείς φως, να ανοίξει τώρα µία
ελπίδα προοπτικής. Και αυτή δυστυχώς, είναι η τελευταία ευκαι-
ρία για την πατρίδα µας.

Αν στη χώρα µας δεν υπήρχε η ελληνική οικογένεια, ο πατέ-
ρας, η µητέρα, ο παππούς, η γιαγιά να στηρίζουν τα µέλη της οι-
κογένειας που βρίσκονται σε δύσκολη θέση, η Ελλάδα θα είχε
γίνει κόλαση, χειρότερη από αυτή την οποία περιγράφει ο Δάν-
της. Η ελληνική οικογένεια και η συνοχή της αποτελεί σήµερα το
σηµαντικότερο κοινωνικό κράτος που κρατάει όρθια την κοινω-
νική συνοχή, διότι από την άλλη µεριά βλέπουµε τι ακριβώς γίνε-
ται µε τις πολιτικές που έχουν ακολουθηθεί µέχρι σήµερα. 

Πρώτη η νέα Κυβέρνηση πρέπει να στρέψει την προσοχή της
στα αµήχανα τι, γιατί, πώς και πότε και στην εκκωφαντικά θυµω-
µένη φωνή των πολιτών, που κωδικοποιούνται σε µία σειρά από
ερωτήµατα, που πρέπει να απαντηθούν σαν µια άσκηση συνερ-
γασίας και τελικά συµφιλίωσης µε τον ελληνικό λαό. 

Για πέµπτη χρονιά, το 2012, θα συνεχίσουµε να είµαστε σε
ύφεση. Αυτό σηµαίνει καινούργια µεγέθη στην ανεργία, νέα λου-
κέτα και βεβαίως πιστωτική ασφυξία που θα στραγγαλίζει -και θα
συνεχίσει να στραγγαλίζει- την αγορά. Απεδείχθη ότι τα οριζόν-
τια µέτρα δεν επέτυχαν. Συµφωνούµε όλοι στο ποιες πρέπει να
είναι από εδώ και πέρα οι δηµοσιονοµικές προτεραιότητες, ώστε
να υπάρξει επανεκκίνηση της οικονοµίας µέσα από πρακτικά βή-
µατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

1622 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κατά την άποψή µου η µεθοδολογία για την εκκίνηση της εθνι-
κής οικονοµία θα πρέπει να γίνει αύριο και µε τα εξής βήµατα: 

Πρώτον, µε τη διασφάλιση της ρευστότητας στην αγορά. Με
την ενεργοποίηση του ΕΣΠΑ, που είναι βαλτωµένο το τελευταίο
χρονικό διάστηµα. Να ξεκινήσουν τα έργα υποδοµής άµεσα,
αύριο το πρωί αν είναι δυνατόν -κι εκεί πρέπει να είναι η πρώτη
προσοχή της Κυβέρνησης- που θα δηµιουργήσουν  πενήντα χι-
λιάδες θέσεις εργασίας. Να βρεθεί τρόπος να πληρωθούν τώρα
µέσα σε αυτό το χρονικό διάστηµα, από αυτήν την Κυβέρνηση
οι οφειλές του δηµοσίου προς τους ιδιώτες που ξεπερνούν τα 7
δισεκατοµµύρια ευρώ. Να στηριχθούν οι εξωστρεφείς δραστη-
ριότητες, η ναυτιλία µας και να προετοιµαστεί από τώρα ο του-
ρισµός για τη χρονιά που έρχεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και θέλω, κλείνοντας να σταθώ σε κάτι που το θεωρώ σηµαν-
τικό. Όλοι είχαµε συµφωνήσει εδώ και πάρα πολύ καιρό ότι πρέ-
πει να γίνει η επόµενη Βουλή αναθεωρητική. Συνεπώς αν δεν
ξεκινήσουν –χθες- οι πρωτοβουλίες για την αναθεώρηση του
Συντάγµατος, αυτό το σηµαντικό εργαλείο για την πορεία της
χώρας προς το µέλλον θα µετακινηθεί από το 2012 στο 2016. Κι
εδώ πρέπει να αναλάβουµε όλοι τις ευθύνες µας, γιατί δεν θα
υπάρχει καµµία δικαιολογία ότι το Σύνταγµα δεν µας επιτρέπει
να κάνουµε αυτά που πρέπει να κάνουµε και θα το µεταθέσουµε
αυτό για να γίνει το 2017. Οι διαδικασίες αναθεώρησης του Συν-
τάγµατος πρέπει να αρχίσουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Θα παρακαλούσα το λόγο για ένα ακόµη λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Η διέξοδος αυτή που φαίνεται µε την Κυβέρνηση Παπαδήµου
δεν πρέπει να έχει κάποια εµπλοκή και για να γίνει αυτό, µόνο ο
δρόµος της ειλικρινούς συνεργασίας µπορεί να το εξασφαλίσει.
Γιατί αν χαθεί αυτή η ευκαιρία, θα είναι αργά για τη δηµοκρατία,
για το λαό, για την Ελλάδα. Και κανένας δεν δικαιούται να βάζει
οτιδήποτε άλλο πάνω από την πατρίδα. 

Όλοι ξέρουµε -οι περισσότεροι τουλάχιστον που έχουµε µία
νοµική παιδεία- το «salus populi suprema lex esto», «η σωτηρία
της πατρίδας είναι ο υπέρτατος νόµος». Πάνω απ’ όλα η πατρίδα
και πάνω απ’ όλα οι πολίτες αυτής της περήφανης και ιστορικής,
θα έλεγα -µοναδικής στον πλανήτη- χώρας, που είναι η Ελλάδα
µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δηµήτριο Σιούφα, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµήτριος Σταµάτης, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ήρθα περισσότερο να καταθέσω κάποιες σκέψεις –άλλωστε ο
χρόνος που µας δίδεται είναι ελάχιστος για να µπορέσουµε να
τοποθετηθούµε- και να πω απευθυνόµενος προς τη Βουλή ότι τί-
θενται κάποια ερωτήµατα, στα οποία θα κληθούµε απόψε να
απαντήσουµε µε την ψήφο µας. 

Το πρώτο ερώτηµα, το οποίο τίθεται και είναι µεγάλο, αφορά
στα εξής: Σε ποια Ευρώπη θέλουµε να κατευθυνθούµε; Σε ποια
Ευρώπη θέλουµε να ζήσουµε; Σε ποια Ευρώπη θέλουµε να είµα-
στε ενταγµένοι ως πλήρη µέλη; Στην Ευρώπη των τραπεζών;
Στην Ευρώπη των ολίγων πλουσίων και των πολλών φτωχών ή
στην Ευρώπη των λαών; Ασφαλώς και έχουµε όλοι µας, εκτός
ίσως από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, αυτήν την ευρω-
παϊκή κατεύθυνση. Όµως, από εκεί και πέρα, τα ερωτήµατα τα
οποία τίθενται είναι πολλά και θεωρώ ότι χρήζουν διευκρίνισης. 

Το δεύτερο ερώτηµα-διαπίστωση, το οποίο έχω να κάνω, αγα-
πητοί συνάδελφοι, απευθυνόµενος σε εσάς είναι το εξής: Παρα-
τηρείτε και εσείς, όπως παρατηρώ και εγώ, ένα έλλειµµα
δηµοκρατίας στην Ευρώπη και είναι αυτό το οποίο θέλουν οι
λαοί; Και όταν µιλώ για έλλειµµα δηµοκρατίας, παίρνω αφορµή
από το θόρυβο, ο οποίος προκλήθηκε τελευταία, µε την άστοχη
πραγµατικά τοποθέτηση του κ. Παπανδρέου, όταν µίλησε για δη-
µοψήφισµα. 

Όµως στο πίσω µέρος του µυαλού µας πρέπει να αναρωτη-
θούµε γιατί υπήρξε αυτή η τεράστια αναστάτωση, αυτή η εκδή-

λωση πανικού από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μήπως για να
µην φθάσει να τοποθετηθεί ο λαός; Μήπως γιατί φοβούνται εν-
δεχοµένως την ψήφο του λαού; Μήπως αυτό τροµάζει, άρα αυτό
συγχρόνως επιβεβαιώνει και µια έλλειψη δηµοκρατίας που υπάρ-
χει σήµερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να σας πω ότι δεν ήρθα ούτε να
κατηγορήσω ούτε βεβαίως να επικροτήσω τοποθετήσεις ή σκέ-
ψεις ή έργα εκλεκτών συναδέλφων που ανήκουν –ή που ανήκαν
στην προηγούµενη- κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. 

Αυτήν τη στιγµή δεν ήρθα να φυσήξω τη σκόνη, η οποία σκε-
πάζει αυτά τα έργα, γιατί πιστεύω ότι τώρα δεν είναι η ώρα για
να ασκήσουµε κριτική και µάλιστα µια κριτική έντονη, την οποία
δικαιούµαστε να ασκήσουµε όλοι µας. Ήρθα, για να προσθέσω
τη δική µου φωνή στη φωνή των συναδέλφων και να πω ότι ψύ-
χραιµα, ήρεµα, µε νηφαλιότητα πρέπει να σκεφτούµε µέχρι την
τελευταία στιγµή ποια θα είναι η τοποθέτησή µας. Με νηφαλιό-
τητα και ψυχραιµία πρέπει να δούµε το µέλλον το δικό µας, το
µέλλον των Ελλήνων, το µέλλον των παιδιών µας.

Ειλικρινά µέχρι αυτήν τη στιγµή πρέπει να σας πω δεν έχω
αποφασίσει τι θα ψηφίσω απόψε, γιατί η σηµερινή ψήφος για τον
καθένα από εµάς είναι καθαρά ψήφος συνείδησης και σε αυτήν
την ψήφο πρέπει να πω ότι περισσεύουν και οι κοµµατικές γραµ-
µές και η κοµµατική πειθαρχία. Είναι πολύ προσωπική η σηµερινή
ψήφος και είναι µια ψήφος, η οποία πρέπει να δοθεί µε καθαρή,
ήρεµη και αποφασιστική συνείδηση από τον καθένα µας. 

Θα περιµένω, λοιπόν, να ακούσω και τον Πρόεδρό µας, τον κ.
Σαµαρά και τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ και τις τοποθετήσεις των
Υπουργών και κυρίως να ακούσω την τελευταία τοποθέτηση του
σηµερινού Πρωθυπουργού, έτσι ώστε να αποφασίσω ποιο πραγ-
µατικά, σύµφωνα µε εµένα, θα είναι το σωστό να πράξω απόψε. 

Πρέπει να επισηµάνω ότι η πρώτη τοποθέτηση του κυρίου
Πρωθυπουργού ήταν πραγµατικά µια άρτια τοποθέτηση ενός οι-
κονοµολόγου, θα έλεγα ενός –και το λέω αυτό χωρίς να υπο-
νοήσω τίποτα άλλο- τραπεζίτη, µια τοποθέτηση µε τη γλώσσα
των αριθµών και των µεγεθών της οικονοµίας. 

Όµως εµένα –και το λέω αυτόν τον καιρό, αλλά και σήµερα
εδώ- αυτές οι τοποθετήσεις δεν µε ικανοποιούν. Ακούω πάρα
πολλούς οικονοµολόγους, τραπεζίτες ή µη, όλες αυτές τις µέρες
να τοποθετούνται και εκείνο που µε ανησυχεί είναι, ότι διαπι-
στώνω πως και αυτοί ακόµη οι οικονοµολόγοι που έχουν αναλά-
βει το βάρος να λύσουν αυτά τα τεράστια προβλήµατα που
υπάρχουν, δεν συµφωνούν µεταξύ τους. Διίστανται οι απόψεις
τους και αυτό µε κάνει ακόµη πιο ανήσυχο. 

Αυτό έρχεται να επιβεβαιώσει µια άποψη που έχω και την
οποία λέω σεµνά και ταπεινά, ότι δηλαδή το πρόβληµα της Ευ-
ρώπης, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πολιτικό. Το πρόβληµα της
Ευρώπης είναι ένα καθαρά πολιτικό πρόβληµα και εναπόκειται
σε αυτούς οι οποίοι κάνουν κουµάντο και διαφεντεύουν αυτήν
την Ευρώπη, να αποφασίσουν µε πολιτικούς όρους για το τι θέ-
λουν να πράξουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ευρωζώνη. 

Με πολιτικούς όρους είχαν αποφασίσει και τη συµµετοχή όχι
µόνο της Ελλάδος αλλά και άλλων χωρών, απ’ ό,τι αποδεικνύε-
ται, στη ζώνη του ευρώ. Άρα, λοιπόν, γιατί εκεί υπήρξαν όροι πο-
λιτικοί και σήµερα δεν πρέπει να υπάρξουν, όταν µάλιστα σχεδόν
συµφωνούµε, καθώς διαπιστώνουµε ότι πραγµατικά το πρό-
βληµα είναι πολιτικό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας θα ήθελα –και δεν θα καταχραστώ
του χρόνου σας- να κάνω µια έκκληση προς όλους αυτούς τους
ηγεµόνες τους µεγάλους και τρανούς, να πάψουν λίγο τις δηλώ-
σεις και κυρίως να αποβάλουν αυτό το ύφος των δηλώσεων που
έχουν, όταν οµιλούν για την Ελλάδα. 

Είµαστε ικανοί και άξιοι µόνοι µας να αποφασίσουµε –και θα
αποφασίσουµε- για το σωστό, παρά τις όποιες ενδεχοµένως δια-
φωνίες υπάρξουν. Είµαστε και ικανοί και άξιοι να παλέψουµε για
το αύριο όλων µας και κυρίως εµείς οι Έλληνες είµαστε πολύ κα-
λύτεροι από αυτό που εκείνοι περιγράφουν. Δεν είµαστε τεµπέ-
ληδες, έχουµε φιλότιµο. Δεν είµαστε όλοι κλέφτες, δεν είναι όλοι
το ίδιο. 

Είµαστε άνθρωποι της προκοπής, είµαστε άνθρωποι της ερ-
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γασίας, είµαστε άνθρωποι της καθηµερινότητας, είµαστε λαός ο
οποίος έχει δώσει πολλά, µα πάρα πολλά, δείγµατα αξιοσύνης
στο παρελθόν. Είµαστε εµείς που πρώτοι λειτουργήσαµε τον πο-
λιτισµό σε αυτήν εδώ την ήπειρο, αλλά και στον κόσµο γενικό-
τερα. 

Καταλήγοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να σας πω ότι
εγώ προσωπικά και πιστεύω και ο καθένας από εσάς θα αποφα-
σίσουµε µε γνώµονα πρώτα την πατρίδα µας. Πρώτα η Ελλάδα,
πρώτα οι Έλληνες, βεβαίως η Ευρώπη, βεβαίως η ζώνη του
ευρώ, αλλά µέχρι ενός σηµείου, γιατί διλήµµατα εκβιαστικά –
αλλά και διλήµµατα όποιας άλλης υφής- δεν υπάρχουν. 

Κάποτε ο αείµνηστος Μπακογιάννης είχε πει –και θυµάµαι
ήµουν δίπλα του σε εκείνη τη Βουλή το 1989- ότι η δηµοκρατία
δεν έχει αδιέξοδα. Έτσι λοιπόν και τα διλήµµατα αυτά κακώς τί-
θενται και κακώς ετέθησαν και από το νέο Πρωθυπουργό προχ-
θές, όταν είπε ότι πρέπει να επιλέξουµε ανάµεσα στο ευρώ και
τη δραχµή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο Ανεξάρτητος Βου-
λευτής κ. Φώτιος-Φανούριος Κουβέλης έχει το λόγο.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από
τη διελκυστίνδα ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, που εξάντλησε
τις αντοχές της κοινωνίας, διελκυστίνδα που έχω τη βεβαιότητα
ότι περιείχε και έντονες θεσµικές αποκλίσεις, επήλθε µεταξύ της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΛΑΟΣ η συµφωνία στο
πρόσωπο του νέου Πρωθυπουργού, του κ. Παπαδήµου. 

Όλοι οι χειρισµοί που έγιναν καταδεικνύουν την επιτακτική
ανάγκη για την αλλαγή του πολιτικού συστήµατος, η οποία µπο-
ρεί να προκύψει µόνο µέσα από τη λαϊκή ετυµηγορία. Μόνο ο
ίδιος ο ελληνικός λαός µπορεί να αποφασίσει για τη σύνθεση των
πολιτικών συσχετισµών, για τους ίδιους τους πολιτικούς συσχε-
τισµούς, αλλά και για το περιεχόµενο της πολιτικής που πρέπει
να ασκηθεί. 

Εάν ο στόχος ήταν η συγκρότηση Κυβέρνησης Εθνικής Σωτη-
ρίας θα είχε υπάρξει, θα είχε ακολουθηθεί άλλη διαδικασία και
θα υπήρχαν άλλα πολιτικά ζητούµενα. Αυτό που επιδιώχθηκε
ήταν µια συµψηφιστική, µεταβατική ρύθµιση στο πλαίσιο ενός
τµήµατος του πολιτικού συστήµατος, ΠΑΣΟΚ, Νέας Δηµοκρα-
τίας, ΛΑΟΣ, µε συγκεκριµένες βαθιά νεοφιλελεύθερες απόψεις
και θέσεις, µε το δεδοµένο ότι συνεχίζεται η ίδια οικονοµική πο-
λιτική.

Ο νέος Πρωθυπουργός, που ως πρόσωπο έχει θετικό πρό-
σηµο και θετική αξιολόγηση, καλείται να αναπτύξει µε την Κυ-
βέρνησή του -Κυβέρνηση εκ του παρελθόντος και εκ του
παρόντος, ελπίζω και όχι εκ του µέλλοντος- τις πρωτοβουλίες
του πάνω σε ένα συγκεκριµένο έδαφος. Το έδαφος, λοιπόν, είναι
υπονοµευµένο και από τον τρόπο που κατέληξαν στο πρόσωπο
του κυρίου Πρωθυπουργού και από τη σύνθεση της Κυβέρνησης,
κυρίως από τον τρόπο που συνεχίζουν να λειτουργούν οι δυο βα-
σικοί εταίροι της Κυβέρνησης. Ο ένας ωσάν να µην έχει φύγει
και ο άλλος ωσάν να µην έχει έρθει. Αυτό αποτυπώθηκε και απο-
τυπώνεται και στις οµιλίες πολλών Βουλευτών, πολλών στελεχών
και κυρίως των δυο κοµµάτων στη Βουλή. 

Με το δεδοµένο ότι αυτή η Κυβέρνηση θα υπογράψει τη δα-
νειακή σύµβαση και τους σχετικούς εφαρµοστικούς νόµους, η
χώρα και η κοινωνία βρίσκονται αντιµέτωπες µε µεγάλα ζητή-
µατα. Πώς θα αντιµετωπιστούν οι απώλειες για τα ασφαλιστικά
ταµεία και τη διασφάλιση της ικανότητάς τους να ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις τους προς τους ασφαλισµένους; Ποια µέτρα,
όχι γενικά και αόριστα, συγκεκριµένα θα υπάρξουν για την υπο-
στήριξη των αδύναµων κοινωνικών στρωµάτων και την υπερά-
σπιση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, µε δεδοµένη την
αποσάρθρωση των εργασιακών δικαιωµάτων; Πώς θα υπάρξει,
µε ποιες διαδικασίες και µε ποιο περιεχόµενο η προβλεπόµενη
περιστολή δαπανών χωρίς περαιτέρω συρρίκνωση του λαϊκού ει-
σοδήµατος; Πώς θα ανασυγκροτηθεί ο δηµόσιος τοµέας µε ανα-
κατανοµή των ανθρώπινων πόρων και όχι µε τις τραυµατικά
γνωστές οριζόντιες περικοπές προσωπικού και απολύσεις; 

Θα αναπτυχθούν ή δεν θα αναπτυχθούν οι ελεγκτικοί µηχανι-
σµοί για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, της φοροκλο-

πής, αλλά και της διαφθοράς; Πώς θα γίνει εν τέλει η συµβολή –
και µας ενδιαφέρει, διότι είναι τεράστιο ζήτηµα που αντανακλά
στην ίδια την οικονοµία και την αγορά- του κράτους στην ανακε-
φαλαιοποίηση των τραπεζών και ποιος ο τρόπος; Θα υπάρξει
άµεση χρηµατοδότηση της αγοράς και εύρεση χρηµατοδότησης
για όσο διάστηµα βρίσκονται οι τράπεζες στη γνωστή φάση της
ανακεφαλαιοποίησης; Θα διεκδικηθεί στα όργανα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ένα αναπτυξιακό πρόγραµµα, ένα πακέτο επενδυ-
τικών δραστηριοτήτων για την ανάπτυξη, ώθηση της οικονοµίας;
Και πώς θα γίνει η αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας; Είναι
τα µεγάλα και κρίσιµα ερωτήµατα. 

Σε ό,τι αφορά την παρουσία µηχανισµών παρακολούθησης
των διαδικασιών υλοποίησης, υπάρχει το ερώτηµα. Θα αφορά
τεχνικές πλευρές των ζητηµάτων και δεν θα συνιστά βαριά επο-
πτεία της χώρας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτοί οι ουσιαστικοί πολιτικοί
λόγοι, σε συνδυασµό µε τη θεσµική ανακολουθία και τις αποκλί-
σεις που υπήρξαν, επιβάλλουν, θεµελιώνουν, κατά τη γνώµη µας,
την αρνητική µας ψήφο στην νέα Κυβέρνηση. Δεν συµφωνήσαµε
και δεν συµφωνούµε µε τον τρόπο που οι ηγέτιδες δυνάµεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης αντιµετώπισαν και αντιµετωπίζουν την
κρίση του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος και γενικότερα την
κρίση χρέους στην Ευρωζώνη. 

Ας το επαναφέρω. Η επισήµανση είναι χρήσιµη. Στο βαθµό
που η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν θα αποφασίσει την επί της ουσίας
πολιτική της ενοποίηση, αυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση θα τροφοδο-
τεί, θα γεννά αποσυσπειρώσεις, θα γεννά χώρες οι οποίες θα κι-
νούνται µε διαφορετικές ταχύτητες ή όπως ακούγεται, σε
διαφορετικούς οµόκεντρους κύκλους µέσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή η κλεψύδρα µε παρακο-

λουθεί, υπάρχει η πρωταρχική ανάγκη, µέληµα κύριο, µέληµα
προτεραιότητας να αναπτυχθεί ένα δίκτυ κοινωνικής προστα-
σίας. Το λέµε, το φωνάζουµε, «φωνή βοώντος εν τη ερήµω» εδώ
και καιρό. Μια κοινωνία τεµαχισµένη, µια κοινωνία διαλυµένη, δεν
είναι δυνατόν, όταν µάλιστα δέχεται αλλεπάλληλα και κυρίως
άνισα και άδικα βάρη, να εγερθεί και να στηρίξει διαδικασίες εξό-
δου της χώρας από τα αδιέξοδα στα οποία βρίσκεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς καταψηφίζουµε, δεν δί-
νουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. Δεν περιοριζόµα-
στε, όµως, σε αυτό. Δεν περιοριζόµαστε στο «ΌΧΙ». Θα είµαστε
εδώ µε συγκεκριµένες, συστηµατικές, επίµονες προσπάθειες,
προτάσεις και διεκδικήσεις να συνεισφέρουµε, προκειµένου να
προωθηθούν εκείνες οι πολιτικές που είναι δυνατόν να στηρίζουν
την ελληνική κοινωνία και να οδηγούν τη χώρα σε πορεία διεξό-
δου.

Όλα αυτά, πάντοτε µε την επισήµανση ότι αποτελεί σταθερό
στόχο  µας, η παραµονή της χώρας, της Ελλάδας στην Ευρώπη.
Εµείς δεν είµαστε εισηγητές της αναχώρησης της χώρας από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εκεί, σε αυτό το υπό διαµόρφωση πολι-
τικό ολοκλήρωµα, πρέπει να δίνουµε συστηµατικά τη µάχη προ-
όδου της ελληνικής κοινωνίας και της χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
πολύ. 

Το λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης για δώδεκα λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνώ
απόλυτα µε τον προλαλήσαντα κ. Κουβέλη ότι η λαϊκή ετυµηγο-
ρία και γενικότερα οι κανόνες της δηµοκρατίας είναι αυτό που
ανοίγει τους νέους ιστορικούς κύκλους, που δίνει στα κόµµατα
και στις πολιτικές δυνάµεις τη νοµιµοποίηση και που διαµορφώ-
νει τις πραγµατικές συνθήκες µιας νέας εποχής. 

Νοµίζω ότι ο κύκλος της Μεταπολίτευσης έκλεισε οριστικά
από µόνος του, γιατί δεν τον κλείσαµε εµείς µε υπέρβαση, που
οφείλαµε να κάνουµε όλα αυτά τα χρόνια. Είναι γνωστό ιστορικά
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–το διδάσκει η ιστορία- πως ό,τι κλείνει από µόνο του,  κλείνει µε
τρόπο δραµατικό. 

Η αυλαία του συµπίπτει µε την κορύφωση ενός δράµατος, που
συνιστά σήµερα ένα πελώριο εθνικό ζήτηµα σε φόντο ευρω-
παϊκό, δυστυχώς σκοτεινό, ρευστό και αβέβαιο. Γι’ αυτό το
φόντο απαιτείται µια νέα εθνική στρατηγική, η οποία θα προσβλέ-
πει την όποια διόρθωση στην οικονοµία και στην κρίση τλής
εντός της Ευρωζώνης και του ευρώ, η οποία θα επιβάλει την επι-
στροφή της χώρας στο επίκεντρο των ευρωπαϊκών εξελίξεων ως
αξιόπιστου εταίρου, η οποία θα διαµορφώνει συµµαχία µε τις δυ-
νάµεις που θέλουν την Ευρώπη ενωµένη στα φυσικά της σύνορα,
ως οµόσπονδη Δηµοκρατία ισότιµων χωρών, που θέλουν την Ευ-
ρώπη να ενσωµατώνει τη Γερµανία, που αρνούνται τη µυωπική
επιστροφή σε µια γερµανική Ευρώπη στο πεδίο της οικονοµίας.
Σε κάθε περίπτωση αποτελεί τυχοδιωκτισµό η επιστροφή στη
δραχµή και η εγκατάλειψη της χώρας σε συνθήκες πλήρους χρε-
οκοπίας.

Απέναντι σε αυτήν τη στρατηγική υπάρχει σύγκλιση πολιτικών
δυνάµεων που δεν αντιπροσωπεύουν µόνο τα τρία κόµµατα που
συνέπηξαν την Κυβέρνηση. Συµφωνούν και µικρότερες δυνάµεις,
οµάδες, πρόσωπα, κοινωνικά στρώµατα, ακόµα και αυτά που δεν
ψηφίζουν επί της ουσίας, δεν δίνουν ψήφο εµπιστοσύνης. 

Αυτήν τη στρατηγική οφείλει και πρέπει να εκφράσει και να
υπηρετήσει πιστά η νέα Κυβέρνηση. Είναι απλοϊκή η κατηγορία
ότι επιβλήθηκε µόνο απέξω και οι εσωτερικές δυνάµεις της συ-
ναλλαγής στρατεύθηκαν να την υπηρετήσουν. Βρίσκεται στις
ιδρυτικές διακηρύξεις και στις αποφάσεις των κοµµάτων, πολλών
περισσότερων κοµµάτων από αυτών που την συναποτελούν, για
µια ολόκληρη ιστορική περίοδο. 

Αυτή η στρατηγική –για να έρθω στην καρδιά του προβλήµα-
τος- έχει µόνο µια απαράβατη προϋπόθεση. 

Πρέπει να υπηρετηθεί συνεκτικά και ενιαία, να υλοποιηθεί µε
τρόπο συνεπή και αποφασιστικό, αλλιώς δεν θα έχει καµµιά τύχη.
Το δίληµµα κατά συνέπεια που συνοδεύει το σχηµατισµό αυτής
της Κυβέρνησης είναι καθαρό. 

Θα παραµείνει άθροισµα κοµµάτων ως εκ της συστάσεώς της
και συνάρθρωση κοµµατικών επιδιώξεων που κινούνται σε ασύµ-
πτωτες διαδροµές ή θα διαµορφωθεί στην πράξη µια νέα θετική
σύνθεση που δίνει λύση στο εθνικό ζήτηµα;

Νοµίζω ότι κανείς µας δεν µπορεί να αποφύγει αυτό το δί-
ληµµα, όταν υπεύθυνα τοποθετείται από αυτό εδώ το Βήµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απόρροια ακριβώς αυτού του
διλήµµατος είναι ο ρόλος και ο χαρακτήρας αυτής της Κυβέρνη-
σης. Καταλαβαίνω απόλυτα τα ερωτηµατικά που τη συνοδεύουν.
Είναι µεταβατική, γιατί την επέβαλαν οι συνθήκες εκτός λαϊκής
νοµιµοποίησης. Έχει πολύ συγκεκριµένο έργο να επιτελέσει, την
υλοποίηση της Συµφωνίας της 26ης Οκτωβρίου και την αποφυγή
της χρεοκοπίας. Έχει ευρύτατη στήριξη στο πρόσωπο του νέου
Πρωθυπουργού, άρα και ευνοϊκές προϋποθέσεις της θετικής
σύνθεσης.

Δεν πρέπει µε κανένα τρόπο να χαθεί η ευκαιρία ενός ανθρώ-
που που αναλαµβάνει µε τέτοια αποδοχή, να συνθέσει σε ένα δύ-
σκολο πολιτικό και κοµµατικό τοπίο µια πολιτική που πρέπει εδώ
και τώρα να αναπτυχθεί, προκειµένου να σωθεί η χώρα. Θα πε-
τύχει το έργο της, θα το ολοκληρώσει εντός τακτού χρονοδια-
γράµµατος και θα οδηγήσει τη χώρα σε εκλογές. Είναι φετίχ ο
χρόνος των εκλογών; Είναι µεταβατική Κυβέρνηση. Προφανώς
δεν πρόκειται να εξαντλήσει καµµιά τετραετία, ούτε ένα χρόνο,
ούτε τίποτα από όλα αυτά που λέγονται και νοµίζω ότι δεν υπάρ-
χει λόγος να αµφισβητήσουµε την καθαρή πρόθεση και θέση που
διατύπωσε ο νέος Πρωθυπουργός για τη µεταβατική Κυβέρνηση
και να εξαντλούµαστε σε άγονες συζητήσεις και αντιπαραθέσεις.
Νοµίζω ότι αυτό το πράγµα πρέπει να φύγει από το οπτικό µας
πεδίο.

Είναι Κυβέρνηση ειδικού σκοπού; Είναι Κυβέρνηση συγκεκρι-
µένου έργου που πρέπει να ολοκληρωθεί; Μου φαίνεται ότι παί-
ζουµε µε τις λέξεις και µου φέρνει στο νου το λαϊκό γνωµικό: «…
που δεν θέλει να φουρνίσει, δέκα µέρες κοσκινίζει». Να ασχολη-
θεί µόνο µε το θέµα, να τελειώνουµε και να πάµε στις εκλογές;
Είναι Κυβέρνηση περιορισµένης ευθύνης; Είναι Κυβέρνηση όχι
υπό χρονική προθεσµία, αλλά και υπό οµηρία για την κάθε της

πράξη; Είναι Κυβέρνηση ακίνητη που θα βάλει στο τραπέζι αριθ-
µούς, στόχους, έσοδα, έξοδα, να κάνει λογαριασµούς;

Μόνο ανιστόρητοι και επικίνδυνοι είναι παρόµοιοι συλλογισµοί.
Βάλαµε κάποιον να βγάλει τα κάστανα από την φωτιά και «να του
δίνει»; Μα τα κάστανα δεν µπορέσαµε να τα βγάλουµε από τη
φωτιά εµείς µέχρι την προηγούµενη περίοδο. Ασφαλώς πρέπει
να στηριχθεί η προσπάθεια, ως συνολική προσπάθεια, σε αυτό
το λίγο χρονικό διάστηµα, που αυτή η Κυβέρνηση θα κυβερνήσει
τη χώρα. Η χώρα πρέπει να κυβερνηθεί πιο έντονα, γιατί ολοκλή-
ρωση του έργου σηµαίνει και δείγµα καθηµερινής γραφής.

Θα φέρω ένα παράδειγµα από το χώρο του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Οι στόχοι µας είναι συγκεκριµέ-
νοι και δεν αφορούν µόνο µία παράταξη, δεν αφορούν το
ΠΑΣΟΚ. Αφορούν µια εθνική συνεννόηση που έγινε στο επίπεδο
του Εθνικού Κοινοβουλίου. Όλοι θέλουµε το υψηλό αρνητικό ισο-
ζύγιο να ανατραπεί. Τις θετικές εξελίξεις τις έχουµε αυτόν τον
καιρό. Θα σταµατήσουµε την πολιτική;

Η αναπτυξιακή στρατηγική κινείται στην υποκατάσταση των ει-
σαγωγών και στην αύξηση των εξαγωγών, θέλει να χρησιµοποι-
ήσει όλους τους διαθέσιµους πόρους, που κυρίως είναι τα 4,5
δισεκατοµµύρια ευρώ του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης,
όπου απορροφήθηκε ήδη το 45% µε 50%. Θα το ολοκληρώσουµε
ή θα αναστείλουµε την εφαρµογή του προγράµµατος για το µέλ-
λον, όταν φτιάξαµε τα επιχειρησιακά σχέδια της περιφέρειας;
Θα τα τροφοδοτήσουµε, θα τα υλοποιήσουµε ή θα περιµένουµε
πότε θα τελειώσει αυτή η περίοδος των επόµενων µηνών, για να
ξαναξεκινήσει η ανάπτυξη, όπου όλα τα κόµµατα µιλάνε για την
επανεκκίνηση της ανάπτυξης; Όταν σήµερα αναπτύσσουµε τις
καλλιεργούµενες εκτάσεις, δίνουµε χιλιάδες, εκατοµµύρια
στρέµµατα στους αγρότες να τα καλλιεργήσουν, θα σταµατή-
σουµε να περιµένουµε πότε θα τελειώσει αυτό ή όλοι συµφω-
νούµε ότι πρέπει να αναπτυχθεί η παραγωγική δυνατότητα του
αγροτικού τοµέα; Όταν αποφασίσαµε να δώσουµε άδεια στις
κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, που τόσα χρόνια δεν µπορούν να
συµβάλλουν ουσιαστικά στην ανάπτυξη και να επιβιώσουν, θα το
ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο ή θα περιµένουµε να έρθει µία νέα κυ-
βέρνηση, µετά από τις εκλογές, για να τα κάνει αυτά;

Δεν µπορούµε να αναστείλουµε την πολιτική για τους επόµε-
νους µήνες. Δεν µπορούµε να σταµατήσουµε την από όλους δια-
κηρυγµένη ανάγκη για επανεκκίνηση της χώρας. Δεν µπορούµε
να υποταχθούµε στον ειδικό σκοπό µιας Κυβέρνησης περιορι-
σµένης ευθύνης. Θα ήταν λάθος, θα ήταν σχεδόν έγκληµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Αυτό το έργο ας είναι µέσα στο µυαλό µας, ας είµαστε όλοι
στο κάδρο της προσπάθειας, ας κερδίσουµε όλοι από αυτό. Εγώ
θέλω να το πω καθαρά. Δούλεψα, δουλεύω και θα δουλεύω,
ακόµα και µε αυτούς που διαφωνούν µε την πολιτική µας, πάντα
σε συνθήκες εθνικής συνεννόησης, γιατί αντιλαµβάνοµαι το µέ-
γεθος των προβληµάτων της χώρας και γιατί δεν µπορώ να απο-
δεχθώ ότι αυτή η χώρα µπορεί να βουλιάξει, επειδή αντιπαρατι-
θέµενες δυνάµεις δεν µπόρεσαν να βρουν µια κοινή γλώσσα, για
να ακολουθήσουν µια κοινή πολιτική, σε ένα συγκεκριµένο χρο-
νικό διάστηµα, που βγάζει τη χώρα από την κρίση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιες είναι οι δυσκολίες του εγ-
χειρήµατος; Πρέπει σε χρόνο µηδέν να διαµορφώσουµε συναι-
νέσεις σε θέµατα που µέχρι τώρα, αντιδικούσαµε και µάλιστα,
αντιδικία συχνά δηµαγωγική, γιατί λέγαµε πράγµατα που δεν τα
εννοούσαµε. Τα τείχη που υψώνανε ανάµεσα µας κάλυπταν φρα-
στικά την αδυναµία µας, την αδυναµία εναλλακτικών προτάσεων.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ, κάντε ησυχία!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Συχνά, ως Κυβέρνηση, αρνηθήκαµε να
συζητήσουµε συµβολές από την Αντιπολίτευση. Ακόµη πιο
συχνά, όµως, ως Αντιπολίτευση µηδενίσατε προσπάθειες που
ήταν αναγκαίες και θετικές. Πρέπει να ξεπεράσουµε αυτήν την
περίοδο.

Οφείλουµε, κατά συνέπεια, να δούµε την Κυβέρνηση αυτή όχι
µόνο στο επίπεδο της δηµόσιας πολιτικής, του είδους της δια-
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κυβέρνησης, της ενότητας στις πρακτικές που θα αναδεικνύουν
«κρεµαστούς κήπους της Βαβυλώνας», αλλά στη συνεκτική πο-
λιτική επιβίωσης της χώρας. Στην έξοδο της χώρας από την
κρίση, στην επανεκκίνηση της ανάπτυξης, αλλά και στο επίπεδο
αυτό της διακυβέρνησης, και στο επίπεδο -καθόλου υποδεέ-
στερο- που έχει φόντο το πολιτικό σύστηµα και την εξέλιξή του.

Είναι ευκαιρία να δούµε την ανασύνταξη του πολιτικού συστή-
µατος και των θεσµών της δηµοκρατίας, να ανακτήσουν τα πο-
λιτικά κόµµατα το νόηµα που τα νοµιµοποιεί στη λαϊκή συνείδηση
και στην κοινωνική τους αναφορά πριν καταπλακωθούν κάτω από
τα ερείπια της Μεταπολίτευσης.

Μέσα στο πλαίσιο αυτής της µεγάλης αλλαγής χρωστώ και µια
µικρή αναφορά στη δική µας παράταξη, αυτήν την κρίσιµη στιγ-
µή. 

Πρόσφερε πολλά, αλλά πρέπει να προσφέρει και κάτι στον
εαυτό της. Οι µέρες που ζούµε επιβάλλουν νέες συνθέσεις και
επεξεργασίες, νέες νοοτροπίες και πρακτικές, νέες οσµώσεις. Η
περίοδος του κρατισµού, που έληξε οριστικά και αµετάκλητα και
η περίοδος θεοποίησης των αγορών, που καταλήγει στο βραχνά
µιας φασίζουσας αντιδηµοκρατικής και ληστρικής διακυβέρνη-
σης, πρέπει να βρουν έναν τρίτο δρόµο ανάµεσα τους, που θα
δώσει τη µάχη για την ανάκτηση της έντιµης και δίκαιης ευκαι-
ρίας, για να λειτουργήσουµε και τώρα και στο µέλλον, ως η µε-
γάλη δηµοκρατική παράταξη που είναι ο εθνικός κορµός της
χώρας.

Η πορεία πρέπει να είναι συντεταγµένη. Η ενότητα να τεθεί
στις πραγµατικές βάσεις της πολιτικής και του προγράµµατος
και όχι στις ανούσιες διακηρύξεις και διαχωρισµούς. Οι λύσεις
πρέπει να είναι δηµοκρατικές και θεσµικές. Το αποτέλεσµα να
είναι αναµφισβήτητο, γιατί θα το εγγυώνται οι δηµοκρατικές απο-
φάσεις.

Προφανώς, συντεταγµένη πορεία σηµαίνει ότι ο Πρόεδρος
του ΠΑΣΟΚ, ο Γιώργος Παπανδρέου, θα εµφανίσει τάχιστα το
χρονοδιάγραµµα και τον ορίζοντα των πρωτοβουλιών για την
ανάταξη του πολιτικού µας χώρου. Θα δείξει καθαρά το δρόµο
που θα ακολουθήσουµε, όχι στο µέλλον, αλλά τις επόµενες
µέρες, θα προσδιορίσει τις διαδικασίες που ανοιχτά θα θέσουµε
τα πάντα επί τάπητος.

Με συγχωρείτε γι’ αυτόν τον επίλογο, αλλά µου είναι αδύνατον
να ξεχάσω την πολιτική µου καταγωγή και την ιστορική µου δια-
δροµή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι προφανώς η
ψήφος εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, θα είναι µήνυµα σε κάθε
κατεύθυνση ότι θα καταβάλλουµε κάθε προσπάθεια για το λαό
και την πατρίδα, παραµερίζοντας ό,τι µπορεί να βάλει εµπόδια
στο δρόµο της. Αυτό το νόηµα δίνω και στη δική µου συµµετοχή.
Δεν απαλλοτριώνω καµιά από τις ιδέες και τις αξίες µου. Είναι η
στιγµή που ο πολιτικός οφείλει να προτάξει κάτι πιο πάνω από
αυτές. Την πατρίδα, που είναι η µοίρα και η υπέρτατη αξία µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί από
το 2ο Γυµνάσιο Μελισσίων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Αντώνης Σαµαράς.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας):
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση είναι µεταβα-
τική και ειδικού σκοπού, αλλά αυτό δεν µειώνει ούτε τη σηµασία
της ούτε το ρόλο της. Δεν είναι συγκυβέρνηση. Δεν προέκυψε,
επειδή τα πολιτικά κόµµατα συµφώνησαν σε µία πολιτική και
ύστερα ήρθαν να µοιράσουν ρόλους και Υπουργεία ούτε και θα

διαρκέσει σε βάθος χρόνου. Είναι προϊόν µεγάλης ανάγκης να
ανορθωθεί η αξιοπιστία της χώρας διεθνώς, να διασφαλιστεί η
οµαλότητα στο εσωτερικό, να αποφευχθεί η πτώχευση και η έξο-
δος από το ευρώ. Και όλα αυτά πρέπει να γίνουν αµέσως, ώστε
να µη βρεθεί η Ελλάδα ακυβέρνητη τη στιγµή που η κρίση χρέ-
ους γενικεύεται στην Ευρώπη και χτυπά κι άλλες χώρες. 

Μετά την ατυχέστατη πρωτοβουλία του προηγούµενου Πρω-
θυπουργού για δηµοψήφισµα που κλόνισε πλήρως την αξιοπι-
στία της χώρας, είδαµε ότι η Ελλάδα έµεινε ένα ακυβέρνητο
καράβι µέσα σε µία παγκόσµια καταιγίδα. Δεν ήταν µικρός ο κίν-
δυνος που αντιµετώπισε η χώρα τότε. Ήταν πολύ µεγάλος. Και
δεν ήταν µικρή η ανάγκη να υπάρξει λύση του αδιεξόδου. Ήταν
άµεση και επιτακτική.

Και τότε πήραµε την πρωτοβουλία να ζητήσουµε µαταίωση
του απερίγραπτου δηµοψηφίσµατος και τη δηµιουργία µεταβα-
τικής Κυβέρνησης που θα αποκαταστήσει την αξιοπιστία της Ελ-
λάδας στο εξωτερικό, την οµαλότητα και στο εσωτερικό και θα
οδηγήσει τη χώρα σε εκλογές το ταχύτερο. 

Το κάναµε µε αποφασιστικότητα, µε επιµονή, µε θρησκευτική
ευλάβεια στη συνταγµατική τάξη και το πετύχαµε. Την αποστολή
της την έχουµε ορίσει σαφώς. Και είναι το τρίπτυχο, να ξεµπλο-
κάρει η έκτη δόση που είναι ήδη έτοιµη να εκταµιευτεί από την
27η Οκτωβρίου –στη συνέχεια σκάλωσε όταν ο τότε Πρωθυ-
πουργός εξήγγειλε το δηµοψήφισµα- να προωθήσει την ολοκλή-
ρωση της δανειακής σύµβασης, την οποία από την πρώτη στιγµή
χαρακτήρισα αναπόφευκτη εδώ που είχαν φτάσει τα πράγµατα
και να οδηγήσει στις 19 Φεβρουαρίου τη χώρα σε εκλογές.

Στο µεταξύ, ασφαλώς, αυτή η Κυβέρνηση θα διαχειρίζεται την
καθηµερινότητα της χώρας. Η Ελλάδα δεν θα παραµείνει ακυ-
βέρνητη, αφού ίσα-ίσα η ανάγκη να αποφευχθεί η ακυβερνησία,
µας παρακίνησε να τη ζητήσουµε, να αγωνιστούµε για τη δηµι-
ουργία της –διότι, µην κάνετε λάθος, κάποιοι επιχείρησαν να την
τορπιλίσουν- και να τη συγκροτήσουµε. 

Όσοι προσπαθούν να επιµηκύνουν τη θητεία της και το ρόλο
της, ερήµην του ελληνικού λαού, την υπονοµεύουν αυτήν την Κυ-
βέρνηση, δεν τη βοηθούν. Όσοι προσπαθούν να αποφύγουν τις
εκλογές στο τέλος του τριµήνου δεν προσφέρουν υπηρεσία στο
νέο Πρωθυπουργό. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οµαλότητα
µέσα στη χώρα θα εξασφαλιστεί στο επόµενο κρίσιµο τρίµηνο,
όσο ο λαός γνωρίζει ότι αµέσως µετά, θα του δοθεί η ευκαιρία
να εκφραστεί. Αν, αντίθετα, κάποιοι προσπαθήσουν να διαιωνί-
σουν µία διακυβέρνηση χωρίς λαϊκή νοµιµοποίηση σε τέτοιες
συνθήκες, θα υποκινήσουν κοινωνική έκρηξη. Τα πράγµατα κρέ-
µονται όλα από µία κλωστή και το γνωρίζουν οι πάντες εδώ µέσα. 

Χωρίς πολλές περιστροφές, λοιπόν, σας λέω ότι µπορεί να µην
είναι συγκυβέρνηση, µπορεί να µην είναι µεταβατική, αλλά είναι
εξαιρετικά σηµαντική. Μπορεί να είναι ειδικού σκοπού, αλλά ο
σκοπός της είναι να σταθεροποιηθεί η χώρα, να αποκατασταθεί
η αξιοπιστία της προς τα έξω και να παραµείνει στο ευρώ.

Είναι αυτονόητο ότι θα τη στηρίξουµε να πετύχει την απο-
στολή της και επιµένουµε ασφαλώς και στις απόψεις που έχουµε
εκφράσει για την πολιτική που έχει εφαρµοστεί, µέχρι σήµερα
και που οδήγησε εκεί που οδήγησε και κατέστησε αναπόφευκτο
σήµερα, αυτό που όλες οι πολιτικές δυνάµεις, οι πάντες, απεύ-
χονταν µέχρι σήµερα, δηλαδή το κούρεµα του χρέους κατά 50%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάστηκαν τριάντα πέντε χρό-
νια µεταπολιτευτικών κυβερνήσεων και µία διεθνής κρίση, για να
φθάσει το ελληνικό χρέος από το 32% του ΑΕΠ το 1981, στο
120% του ΑΕΠ το 2009! Ύστερα χρειάστηκε µόνο ενάµισης χρό-
νος θυσιών, για να εκτοξευτεί το χρέος στο 161% του ΑΕΠ. Σή-
µερα, µετά από ένα κούρεµα 50% για το χρέος, που βρίσκεται
στα χέρια ιδιωτών, µας λένε ότι µετά από εννέα χρόνια και αν
όλα πάνε καλά ως τότε, θα το επιστρέψει πίσω εκεί που το πα-
ρέλαβε, δηλαδή στο 120%! 

Όµως, προσέξτε! Και τότε δεν θα έχει τελειώσει η οδύσσεια
της Ελλάδας, γιατί µετά το 2020 θα χρειαστεί να συνεχιστεί η
προσπάθεια ίσως και για άλλα είκοσι χρόνια, ώστε το χρέος να
πέσει στο µισό περίπου ως ποσοστό του ΑΕΠ, δηλαδή στο 60%,
εφόσον βέβαια, η Ευρωζώνη ακολουθήσει τους νέους κανόνες
οικονοµικής διακυβέρνησης που έχουν ψηφιστεί, το λεγόµενο
«six pack».
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Τριάντα χρόνια από σήµερα, µία ολόκληρη γενιά αιµατηρών
θυσιών, µε δύσκολη προοπτική και πουθενά η ελπίδα! Όσο συ-
νεχίζεται αυτή η πολιτική, κανείς δεν µπορεί να πάρει όρκο ότι
κάπου θα φθάσουµε. Μας λένε τώρα ότι το 2020 δεν θα υπάρχει
υψηλό έλλειµµα, όπως το 2009. Ξεχνάνε κάτι. Το 2009 υπήρχε
διεθνής ύφεση σε όλη την Ευρώπη και µεγάλα ελλείµµατα παν-
τού στην Ευρώπη και σχεδόν σε όλον τον κόσµο. Οι υπολογισµοί
που γίνονται για το µέλλον είναι συνήθως αισιόδοξοι. Υποθέτουν,
δηλαδή, οικονοµικά κανονικές χρονιές, όχι χρονιές µεγάλης ύφε-
σης. Αν µε αισιόδοξες υποθέσεις προβλέπεται χρέος 120% του
ΑΕΠ για το 2020, σκεφθείτε τι θα συµβεί αν στο µεταξύ κάτι δεν
πάει καλά. Και αυτό είναι το πρόβληµα. 

Με όλες αυτές τις θυσίες, το τωρινό πρόγραµµα προβλέπει
στην καλύτερη περίπτωση ότι το 2020 θα φθάσουµε εκεί που
ήµασταν το 2009, υπό τις χειρότερες τότε περιστάσεις. Η αλή-
θεια είναι ότι κανείς δεν ξέρει από τώρα τι θα συµβεί το 2020 ή
ως το 2020. Εδώ δεν ξέρουµε καλά-καλά τι θα συµβεί αύριο! Το
µόνο βέβαιο είναι αυτό που έγινε ως τώρα. Με την πολιτική που
ακολουθήθηκε, χειροτέρευσε ήδη το χρέος, χειροτέρευσε η
ύφεση, ενώ οι υπόλοιπες χώρες στο µεταξύ ανέκαµπταν. 

Κι εµείς πρέπει να ανακάµψουµε. Μόνο έτσι πιστεύω ότι θα
βγούµε από το αδιέξοδο. Πρέπει να αλλάξει αυτή η πολιτική. Αλ-
λιώς, το χρέος θα αρχίσει να αυξάνεται. Η ύφεση θα συνεχίσει
να αφυδατώνει την οικονοµία, να µειώνει τα έσοδα και να παρά-
γει ελλείµµατα που εκτοξεύουν τελικά το χρέος.

Αυτό το έχει καταλάβει η ελληνική κοινωνία –µιλώ ρεαλιστικά,
το έχουµε πει πολλές φορές- που συσσωρεύει οργή, η µεσαία
τάξη που εξεγείρεται και η ελληνική νεολαία που ξεσπά. Αυτό το
έχουν καταλάβει και οι ξένοι πλέον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί ενάµιση χρόνο προειδοποιώ
γι’ αυτά ακριβώς που βλέπουµε σήµερα, ότι δηλαδή αυτό το
µείγµα της πολιτικής που εφαρµόστηκε, οδηγούσε σε πολύ µε-
γαλύτερη ύφεση και µεγαλύτερο χρέος και όχι σε αποκλιµάκωση
των ελλειµµάτων. Αυτό το είδαµε φέτος, όταν πια µετά από τόσο
καιρό είναι απολύτως βέβαιο ότι τα αποτελέσµατα που βγαίνουν
επαληθεύουν τις προβλέψεις µας. Μήνας µπαίνει, µήνας βγαίνει,
τα αποτελέσµατα χρήσης του φετινού προϋπολογισµού είναι όλο
και πιο αποκαρδιωτικά. 

Διαφωνήσαµε µε τους αλλεπάλληλους φόρους, γιατί οδηγού-
σαν σε λιγότερα φορολογικά έσοδα. Αυτό φέτος επιβεβαιώθηκε
πλήρως µε τα αποτελέσµατα του δεκαµήνου του 2011. Όλες
σχεδόν οι κατηγορίες φόρων, όπου ανέβηκαν οι φορολογικοί
συντελεστές, οδήγησαν τελικά σε χαµηλότερα έσοδα. Συνολικά
προγραµµάτιζαν αύξηση εσόδων κατά 8,5% για όλο το χρόνο.
Ύστερα έκαναν πιο µετριοπαθείς προϋπολογισµούς για άνοδο
εσόδων κατά 1%, µόνο που είπαν ότι θα πάει. Τελικά, προέκυψε
µείωση εσόδων στο δεκάµηνο κατά 4,1% και µε τον Οκτώβριο να
σηµειώνει µείωση 7%, σε σχέση µε τον ίδιο µήνα του περασµένου
έτους.

Από την άλλη πλευρά, ξέφυγαν και οι δαπάνες του τακτικού
προϋπολογισµού. Αν δεν ήταν απίστευτα δυσανάλογη η µείωση
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, η αύξηση των δαπα-
νών θα ήταν ακόµα µεγαλύτερη. Το τελικό συµπέρασµα –και
αυτό να θυµάστε- είναι ότι προγραµµάτιζαν µείωση του ελλείµ-
µατος φέτος κατά 4% και µέχρι το εννεάµηνο, το έλλειµµα εµ-
φανίζεται αυξηµένο κατά 11%. Και προσέξτε! Επαναλαµβάνω ότι
αν δεν ήταν αυτό το έκτακτο πετσόκοµµα του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων, το έλλειµµα θα ήταν αυξηµένο κατά
36%. 

Μη σας φαίνονται παράξενα όλα αυτά. Δείτε τι γίνεται αυτές
τις µέρες µε την κακοκαιρία. Σε πολλές πολυκατοικίες κάποιοι
ένοικοι δεν έχουν να πληρώσουν κοινόχρηστα για πετρέλαιο θέρ-
µανσης, µε αποτέλεσµα όλοι οι ένοικοι να καταφεύγουν σε άλλες
λύσεις, για να ζεσταθούν. Η αύξηση της τιµής του πετρελαίου
µειώνει µαζικά την κατανάλωση και τελικά ρίχνει τα ίδια τα έσοδα
του δηµοσίου. Αυτό έχει συµβεί σε πάρα πολλές περιπτώσεις.

Εποµένως, όπως βλέπετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Πρωθυπουργέ, ακόµα και να θέλαµε να εγκαταλείψουµε αυτές
τις προηγούµενες αντιρρήσεις µας, δεν µπορούµε πια, γιατί
έχουµε πλήρως επιβεβαιωθεί και έχουν αρχίσει να τις υιοθετούν
τόσοι πολλοί, που εµείς βέβαια δεν πρόκειται να τις εγκαταλεί-

ψουµε.
Ποτέ δεν διαφωνήσαµε –και το ξέρετε όλοι- να προχωρήσει η

δηµοσιονοµική προσαρµογή, οι στόχοι. Το αντίθετο, θυµίζουµε
σε όλους ότι η Νέα Δηµοκρατία κατέβηκε ακόµα και στις εκλογές
του ’09, µε εκλογικό πρόγραµµα λιτότητας, ήπιας λιτότητας,
αλλά πάντως λιτότητας. Γι’ αυτό επιµένουµε ότι δεν είµαστε όλοι
ίδιοι. Το ΠΑΣΟΚ κατέβηκε –το θυµόµαστε- τάζοντας λαγούς µε
πετραχήλια και λέγοντας ότι λεφτά υπάρχουν.

Αµέσως µετά τις εκλογές, προτείναµε µέτρα περιστολής της
σπατάλης, ενίσχυσης της οικονοµίας, για να µειωθούν οι δαπά-
νες χωρίς να µειωθούν και τα έσοδα, για να πετύχουµε µείωση
των ελλειµµάτων. Δεν εισακουστήκαµε. Συνεχώς προτείναµε
ισορροπηµένη µείωση της σπατάλης, µε ταυτόχρονη ενίσχυση
της οικονοµίας χωρίς δηµοσιονοµικό κόστος. 

Αντίθετα, επί ενάµιση χρόνο παίρνονται µέτρα οριζόντιων πε-
ρικοπών, σε συνδυασµό µε αλλεπάλληλες φορολογικές επιδρο-
µές, που συνέχεια βάθαιναν την ύφεση. Κύριε Πρωθυπουργέ, η
ύφεση του 2008 και του 2009 ήταν επίπτωση της παγκόσµιας
ύφεσης που επηρέαζε, όπως ήταν φυσικό και την Ελλάδα. Η χει-
ρότερη ύφεση που ζήσαµε εδώ το ’10 και η ακόµα χειρότερη του
’11 ήταν µόνο στην Ελλάδα, όταν ανέκαµπτε ο υπόλοιπος κό-
σµος. Την επέβαλε αυτό το µείγµα της πολιτικής µε το οποίο εί-
χαµε διαφωνήσει. 

Φέτος, για να καταλάβετε το στοιχείο της ύφεσης, υπολόγιζαν
αρχικά την ύφεση γύρω στο 3,5% για όλο το χρόνο. Ύστερα ανα-
θεώρησαν την πρόβλεψη και είπαν ότι θα πάµε χειρότερα, στο
5%. Ύστερα πάλι την αναθεώρησαν στο 5,5%. Στο µεταξύ βάσει
των επίσηµων στοιχείων της ΕΛΣΤΑΤ η ύφεση ήταν 8,3% το
πρώτο τρίµηνο, το δεύτερο τρίµηνο ήταν 7,4% και 5,2% το τρίτο
τρίµηνο. 

Όλα αυτά σηµαίνουν ότι κατά πάσα πιθανότητα, η ύφεση
φέτος θα είναι ακόµα µεγαλύτερη από το 5,5%, που ήταν η τε-
λευταία αναθεώρησή της. Η ύφεση πλέον είναι ένα πρόβληµα το
οποίο εµποδίζει τη χώρα να πετύχει εκεί που στοχεύει, στους δη-
µοσιονοµικούς της στόχους. Εάν δεν αντιµετωπίσουµε την
ύφεση, όλες οι υπόλοιπες προσπάθειες θα είναι αναποτελεσµα-
τικές. Και είναι πια τα επίσηµα στοιχεία που το επιβεβαιώνουν. 

Δεν διαφωνήσαµε µε τη µείωση του ελλείµµατος. Διαφωνή-
σαµε µε την πέρα κάθε προσδοκίας ύφεση  που δηµιουργούσε
αυτή η πολιτική, η οποία διατηρούσε ψηλά το έλλειµµα, εκτο-
ξεύοντας παράλληλα και το χρέος. Θέλουµε περισσότερο απ’
όλους να εξαλειφθεί το έλλειµµα. Δεν έχουµε πάψει να το λέµε.
Έχουµε καταθέσει πρόγραµµα περικοπών δηµόσιας σπατάλης
ύψους 18,4 δισεκατοµµυρίων σε τέσσερα χρόνια. Για να µπορέ-
σει όµως να πετύχει αυτό το πρόγραµµα, η οικονοµία πρέπει να
ανακάµψει. Αλλιώς –και αυτό θα το πω γρήγορα σε µία πρόταση
- ό,τι κόβεις από τη µία πλευρά σε δαπάνες θα αυξάνεται από
την άλλη λόγω της ύφεσης. 

Θέλουµε περισσότερο απ’ όλους να γίνουν διαρθρωτικές αλ-
λαγές. Σχεδόν όλες τις ψηφίσαµε. Πολλές απ’ αυτές έτσι κι αλ-
λιώς τις προτείναµε. Με διαρθρωτικές αλλαγές όµως, δεν
πρόκειται να ανακάµψει η οικονοµία, όταν οι διαδοχικές φορο-
λογικές επιδροµές κλείνουν τις επιχειρήσεις και τις διώχνουν στο
εξωτερικό. 

Θέλουµε περισσότερο απ’ όλους να αναβαθµιστεί η ανταγω-
νιστικότητα της οικονοµίας µας. Δεν είναι µόνο το µοναδιαίο κό-
στος εργασίας. Πώς θα βελτιωθεί η ανταγωνιστικότητά µας, όταν
επιχειρήσεις πληρώνουν τετραπλάσιους φόρους από τις γειτο-
νικές χώρες και όταν το µη µισθολογικό κόστος εργασίας εξα-
κολουθεί να είναι από τα υψηλότερα στην Ευρώπη; 

Θέλουµε περισσότερο απ’ όλους να προχωρήσουν οι αποκρα-
τικοποιήσεις, τις οποίες άλλωστε εµείς προτείναµε. Πώς θα γί-
νουν όµως µε την οικονοµία σε ένα τέτοιο χάλι και τις τιµές σε
τέτοια επίπεδα; 

Θέλουµε περισσότερο απ’ όλους να αξιοποιηθεί η ακίνητη πε-
ριουσία του δηµοσίου. Ήταν δική µας εξαρχής πρόταση. Πώς θα
γίνει όµως αυτό σε συνθήκες τέτοιας κατάρρευσης; Ποιος θα
επενδύσει στην Ελλάδα µέσα σε τέτοια ύφεση και σε ένα καθε-
στώς τέτοιας υπερφορολόγησης; 

Θέλουµε περισσότερο απ’ όλους να βγουν τουλάχιστον πρω-
τογενή πλεονάσµατα το 2012. Πώς όµως θα γίνει αυτό, όταν η
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ύφεση θα φτάσει φέτος το 6%, που είπα πριν και του χρόνου,
σύµφωνα µε τις επίσηµες προβλέψεις της Ευρωζώνης, θα συνε-
χιστεί τουλάχιστον στο 3%; 

Έχετε δει ποτέ χώρα, για πέντε συνεχή χρόνια σε ύφεση, να
βγάζει δηµοσιονοµικά πλεονάσµατα; Και ακόµα περισσότερο,
έχετε δει ποτέ στην Ευρώπη χώρα να βρίσκεται σε πέντε συνεχή
χρόνια ύφεσης; Ποτέ. 

Συµφωνούµε λοιπόν, πιο πολύ απ’ όλους, µε την ανάγκη δη-
µοσιονοµικής προσαρµογής, µε τους στόχους της δηµοσιονοµι-
κής προσαρµογής, µε την ανάγκη διαρθρωτικών αλλαγών, ώστε
να ανακτήσουµε ανταγωνιστικότητα, µε τις ιδιωτικοποιήσεις και
την αξιοποίηση της περιουσίας, µε την ανάγκη να βγουν πρωτο-
γενή πλεονάσµατα το ταχύτερο δυνατό. Δεν το λέµε µόνο τώρα.

Όσο όµως δεν ενισχύεται η οικονοµική δραστηριότητα τα
πράγµατα πηγαίνουν από το κακό στο χειρότερο. Και αυτό το λέ-
γαµε εξαρχής. Όσο η πολιτική της σύγκλισης περιορίζεται σε
οριζόντιες περικοπές και συνεχείς φορολογικές επιβαρύνσεις τα
πράγµατα θα πηγαίνουν χειρότερα. Όσο δηµιουργείται, παράλ-
ληλα µε το άλλο χρέος, ένα εσωτερικό χρέος από τις τρέχουσες
απλήρωτες υποχρεώσεις του δηµοσίου, που ξεπερνούν πια τα 6
δισεκατοµµύρια ευρώ, το πρόβληµα θα οξύνεται. 

Σε αυτά επιµένουµε. Κάποιος πρέπει να λέει την αλήθεια και
όλη την αλήθεια. Όχι, δεν φταίει µόνο η κακή εφαρµογή του προ-
γράµµατος. Φταίει και η κακή συνταγή του προγράµµατος. Αυτό
δεν το λέµε για να αντιδικήσουµε µε τον οποιονδήποτε, µε τους
εταίρους, µε τους δανειστές, µε την τρόικα. Δεν το λέµε γι’ αυτό.
Το λέµε, γιατί στη Νέα Δηµοκρατία θέλουµε να ολοκληρωθούν
οι στόχοι. Θέλουµε να βγούµε από την κρίση. 

Ξέρετε πολύ καλά, όλοι εδώ µέσα ότι εµείς διαφωνήσαµε µε
αυτά που διαφωνήσαµε, αλλά εµπόδια στην εφαρµογή οποιου-
δήποτε µέτρου δεν βάλαµε. Ξέρετε πολύ καλά ότι δεν ήταν δικές
µας διαφωνίες που οδήγησαν στην αποτυχία της µέχρι σήµερα
πολιτικής, όπως δεν θα ήταν και η δική µας συµφωνία που θα
οδηγούσε στην επιτυχία µία λάθος πολιτική. Ξέρετε πολύ καλά –
το υποπτεύονται όλοι ακόµα κι όταν δεν το παραδέχονται- ότι η
πολιτική αυτή πρέπει να αλλάξει, όχι για να αποφύγουµε τις υπο-
χρεώσεις µας απέναντι στους δανειστές µας, αλλά για να µπο-
ρέσουµε να εκπληρώσουµε τις υποχρεώσεις µας απέναντι στους
δανειστές µας. 

Την αλήθεια σας λέµε, όπως τη βλέπουµε, όπως τη νιώθουµε,
όπως βεβαιώνεται από τα στοιχεία του προϋπολογισµού. Εάν
έχουµε άδικο, η διαφωνία µας δεν βλάπτει. Εάν έχουµε δίκιο η
διαφωνία µας θα είναι προς όφελος για όλους. Δεν αντιδικούµε
µε κανέναν. Θέλουµε απλώς να υπάρχει στον ελληνικό λαό η ελ-
πίδα ότι οι θυσίες του δεν είναι µάταιες και στους εταίρους µας
ότι η Ελλάδα µπορεί να βγει από την κρίση, φθάνει να αλλάξει
αυτό το µείγµα της πολιτικής. 

Σήµερα στηρίζουµε τη µεταβατική Κυβέρνηση. Όχι απλώς τη
στηρίζουµε, κύριε Πρωθυπουργέ, αλλά όπως γνωρίζετε, πρωτο-
στατήσαµε, για να σχηµατιστεί και για να ξεπεραστούν όχι και
λίγα εµπόδια. Σήµερα δίνοντας ψήφο στις προγραµµατικές σας
δηλώσεις, στηρίζουµε την προσπάθειά σας και είναι προσπάθεια
όλων µας να ξεµπλοκάρει η έκτη δόση και να προχωρήσει η νέα
δανειακή σύµβαση.

Κύριε Πρωθυπουργέ, αναφερθήκατε χθες στην ανάγκη επιβε-
βαίωσης της δέσµευσής µας. Όµως τι παραπάνω επιβεβαίωση
χρειάζεται από το γεγονός ότι ψηφίζουµε την Κυβέρνησή σας…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
… µαζί και το λόγο για τον οποίο δηµιουργήθηκε. Δεν έχουν

ισχύ και  µάλιστα θεσµική και συνταγµατική οι ψηφοφορίες του
ελληνικού Κοινοβουλίου; Δεν έχουν κύρος -το ανώτατο- οι απο-
φάσεις της ελληνικής Δηµοκρατίας, όταν επικυρώνονται εδώ
µέσα και θα είχε κύρος µία προσωπική δήλωση;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καταλαβαίνω ασφαλώς το πρόβληµα αξιοπιστίας που δηµι-

ουργήθηκε για την Ελλάδα, µετά τις γνωστές ατυχείς κινήσεις
της προηγούµενης κυβέρνησης. Όµως, τι µεγαλύτερη δέσµευση
µπορεί να δώσει ένα κόµµα από το να σας στηρίξει να γίνετε
εσείς Πρωθυπουργός, ώστε να υλοποιήσετε την απόφαση της
26ης Οκτωβρίου και τις πολιτικές που θα τη συνοδεύουν; 

Διαφωνούσα όπως όλοι µε το µεγάλο κούρεµα. Όταν όµως

βγήκε εκείνη η απόφαση της 26ης Οκτωβρίου, δήλωσα αµέσως
ότι ήταν αναπόφευκτη και το επανέλαβα δεκάδες φορές και
τώρα συγκροτήσαµε µία µεταβατική Κυβέρνηση που θα την υλο-
ποιήσει. 

Τι µεγαλύτερη δέσµευση από το να δίνουµε ψήφο εµπιστοσύ-
νης στην Κυβέρνησή σας, που συγκροτήθηκε ακριβώς γι’ αυτόν
το σκοπό και τι µεγαλύτερη δέσµευση από το να συνυπογράφω
µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και τους αρχηγούς άλλων δύο
κοµµάτων, ότι θα σας στηρίξουµε γι’ αυτόν το σκοπό;

Μπορεί να δεχθεί κανείς ότι η υπογραφή τριών Αρχηγών υπό
την αιγίδα του Προέδρου της Δηµοκρατίας και η ψήφος αυτής
εδώ της ελληνικής Βουλής δεν φτάνει και απαιτείται µία προσω-
πική ενυπόγραφη δήλωση; 

Διότι είναι οι αποφάσεις του Κοινοβουλίου που δεσµεύουν νο-
µικά τη χώρα και όχι οι προσωπικές δηλώσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Βάλτε, λοιπόν, µπροστά αυτό που αποφασίσαµε, όταν σας δό-

θηκε η εντολή σχηµατισµού Κυβέρνησης, αυτό που υπογράψαµε
οι τρεις πολιτικοί Αρχηγοί και εσείς υπό τον Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας. Αυτήν την εντολή παίρνετε ενισχυµένη εδώ από τη
Βουλή, για να εφαρµόσετε αυτήν την πολιτική. Σας δίνουµε, λοι-
πόν, τη στήριξή µας. 

Όµως, θα ήθελα να προσθέσω πως πιστεύω ότι δε θα πρέπει
να φύγουµε από το κοινό πλαίσιο της αποστολής, που έχει ανα-
λάβει αυτή η Κυβέρνηση. Αν υπάρχει κάτι στο οποίο όλοι συµ-
φωνούµε, ασφαλώς και θα το ψηφίσουµε. Όµως, θα πρέπει να
είναι σαφές ότι δεν θα το ψηφίσουµε, αν διαφωνούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα µπορούµε, όµως, να άρουµε και ορισµένα αδιέξοδα σ’

αυτό το τρίµηνο που έρχεται. Για παράδειγµα, εµείς θα υποστη-
ρίξουµε το «άνοιγµα» των ταξί µε πληθυσµιακά κριτήρια, πράγµα
που το επιθυµούν και άλλα κόµµατα, πράγµα που το προώθησε
και η προηγούµενη κυβέρνηση, µέχρι που άλλαξε ο αρµόδιος
Υπουργός και άλλαξε τότε και η πολιτική της. 

Εµείς είµαστε έτοιµοι να ψηφίσουµε και αύριο την απελευθέ-
ρωση µε πληθυσµιακά κριτήρια, αν το θέλουν και τα άλλα κόµ-
µατα, διότι είναι άλλο πράγµα η απελευθέρωση κλειστών
επαγγελµάτων και η ισότητα πρόσβασης σε όλους και εντελώς
διαφορετικό πράγµα η δηµιουργία καρτέλ. 

Αντίστοιχα, µπορεί να πει κανείς και για άλλα ζητήµατα, όπως
είναι η δηµόσια υγεία και η περίθαλψη. Λέµε «ναι» στην ύπαρξη
ενός ενιαίου ταµείου για τις ιατρικές υπηρεσίες στην πρωτοβάθ-
µια περίθαλψη, αλλά όχι να είναι ανεξάρτητες οι αµοιβές του για-
τρού από τους ασθενείς που εξετάζει, γιατί αυτό µπορεί να
οδηγήσει στην υποβάθµιση των παρεχοµένων υπηρεσιών και
στην παραοικονοµία. 

Επίσης, λέµε «ναι» στη µείωση του φαρµακευτικού κόστους,
αλλά όχι στο θάνατο του µικροµεσαίου φαρµακοποιού, στον
οποίο οδηγεί ο τρόπος εφαρµογής της απελευθέρωσης του
ωραρίου. Το ερώτηµα που θέτουµε και θέλουµε όλοι να το απαν-
τήσουµε, είναι το εξής: Ενισχύεται ο ανταγωνισµός ή όχι µε τη
δηµιουργία καρτέλ; Κατά την άποψή µας, όχι. Θα έχουµε προ-
σφορά περισσότερων και καλύτερων υπηρεσιών για τον κατανα-
λωτή, για τον πολίτη, αν βοηθήσουµε να δηµιουργηθούν καρτέλ
σε έναν κλάδο ή σε κάποιον άλλο; Πιστεύω πως όχι. 

Πού τελειώνει, λοιπόν, η απελευθέρωση των επαγγελµάτων
και πού αρχίζει η δηµιουργία καρτέλ; Αυτό είναι ένα ερώτηµα
που θα πρέπει να συζητηθεί σοβαρά, αν θέλουµε να µιλάµε σο-
βαρά για διαρθρωτικές αλλαγές και όχι µόνο να µιλάµε και να
κάνουµε τοµές και αργότερα να µη θέτουµε ποτέ προς λύση
αυτά τα ταµπού τα οποία υπάρχουν στην κοινωνία. 

Όσον αφορά τώρα το νόµο της ιθαγένειας και επειδή ακού-
στηκε, την άποψή µας τη γνωρίζετε. Είπαµε από την αρχή ότι
αυτός ο νόµος είναι λάθος. Και όχι µόνο είναι λάθος, αλλά είναι
και επικίνδυνος και έχουµε δεσµευθεί πως όταν γίνουµε κυβέρ-
νηση, θα τον καταργήσουµε. Δεν λέµε αυτό να γίνει τώρα. Στη
θητεία αυτής της µεταβατικής Κυβέρνησης, εµείς θέλουµε αυτή
η Κυβέρνηση να πετύχει το σκοπό της και δεν θα δηµιουργή-
σουµε αχρείαστα προβλήµατα. Έτσι κι αλλιώς, εµείς θα καταρ-
γήσουµε µετά, το νόµο για την ιθαγένεια, που λειτουργεί ως
µαγνήτης για λαθροµετανάστες. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αντίθετα, πιστεύουµε ότι θα πρέπει να προχωρήσουν άλλα

µέτρα που αφορούν στη λαθροµετανάστευση και τη δηµόσια
ασφάλεια και να έχουν τη στήριξη όλων, όπως για παράδειγµα
τα έργα στον Έβρο, που έχουν ήδη ξεκινήσει και δεν θα πρέπει
να µείνουν στη µέση. 

Ωστόσο, κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω µε την ευκαιρία να θέσω
και ένα σοβαρό κοινωνικό ζήτηµα. Πρόκειται για την παράκλησή
µας -και πιστεύω ότι έχει µια ανθρώπινη διάσταση που κανείς δεν
µπορεί να αγνοήσει- που έγκειται στο να µην κόβετε το ηλεκτρικό
ρεύµα σε όσους -προσέξτε!- δεν µπορούν να πληρώσουν το χα-
ράτσι στα ακίνητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσοχή! Όχι σ’ αυτούς που δεν θέλουν, αλλά σ’ αυτούς που

αποδεδειγµένα δεν µπορούν. Αν δηλαδή είναι η περίπτωση του
«ουκ αν λάβοις παρά τού µη έχοντος», πρέπει να δείξουµε κατα-
νόηση. Φοβάµαι την πυροδότηση εκρήξεων. 

Ασφαλώς οι αλλεπάλληλοι φόροι που µπαίνουν για την περι-
ουσία κάθε φορά, επειδή δεν µπορούν να εισπραχθούν οι προ-
ηγούµενοι, είναι πρόβληµα και όχι λύση. Ασφαλώς αυτό πρέπει
να αντιµετωπιστεί. Όµως, στο µεταξύ, δεν κάνει να αφήσουµε
µέσα στο χειµώνα, χωρίς ρεύµα, συµπολίτες που αποδεδειγµένα
δεν έχουν να πληρώσουν. Αυτό δεν θα µειώσει το έλλειµµα ούτε
θα το αυξήσει. Απλά θα γιγαντώσει µια οργή η οποία υπάρχει. 

Συνολικά, κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω να σας πω ότι όσο πε-
ρισσότερο προσηλωµένοι µείνουµε όλοι στην αποστολή αυτή
της Κυβέρνησής σας, τόσο µεγαλύτερες θα είναι και οι πιθανό-
τητες επιτυχίας, οι οποίες όλοι θέλουµε να γίνουν πραγµατικό-
τητα. Όποιοι προσπαθούν επιµήκυνση θητείας και διεύρυνση
ρόλου, υπονοµεύουν το έργο σας. Είµαι βέβαιος ότι αντιλαµβά-
νεστε πλήρως πως η Ελλάδα χρειάζεται Κυβέρνηση µε πλήρη
νοµιµοποίηση από τον ελληνικό λαό, ότι η ελληνική οικονοµία
χρειάζεται ανάκαµψη και ότι ο λαός µας χρειάζεται ελπίδα. 

Η δική σας Κυβέρνηση προσηλωµένη στο στόχο της µπορεί
να κάνει και ευχόµαστε να κάνει αυτήν την κρίσιµη µετάβαση από
τα αδιέξοδα στην προοπτική και από την απελπισία στην ελπίδα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιος Κα-
ρατζαφέρης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ευτυχώς που το Σύνταγµα έχει την πρό-
νοια, πρώτα να ορκίζεται ο Πρωθυπουργός και µετά να έρχεται
εδώ, να πάρει ψήφο εµπιστοσύνης, γιατί µε τα όσα ακούσατε το
διήµερο, πολύ φοβούµαι ότι, αν δεν είχατε αυτήν την επιµονή και
υποµονή που µας έχετε δείξει µε άλλους θεσµικούς σας ρόλους,
ίσως σας ψάχναµε. 

Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να πετύχετε, κύριε Πρωθυπουργέ
και πρέπει να πετύχετε, γιατί είναι µονόδροµος για την Ελλάδα.
Θα ακούσετε πολλά. Να θυµάστε, όµως, την παροιµία –σας είπα
µία προχθές και θα σας πω και άλλη µία τώρα- που λέει ότι «όταν
το καραβάνι προχωράει και γαυγίζουν τα σκυλιά, δεν σταµατάει
το καραβάνι, αλλά προχωράει». Πολύ δε περισσότερο, όταν κά-
ποια από αυτά είναι πεκινουά και κανίς! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Θα ήθελα να ξεκινήσω από τα ιδιαίτερα σοβαρά θέµατα.
Άκουσα µε εξαιρετική προσοχή τον αξιότιµο Αρχηγό της Νέας

Δηµοκρατίας για το θέµα της συνυπογραφής. Άκουσα και τον κ.
Γιούνκερ να λέει ότι θεωρεί απαραίτητη την υπογραφή. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, θέλουµε να µας σώσετε όχι µόνο από
την οικονοµική κατάρρευση, αλλά και από την κατάρρευση της
εθνικής αξιοπρέπειας. Θα πάτε να τους πείτε επάνω ξεκάθαρα
ότι εµείς στη γλώσσα µας, την πλουσιότερη γλώσσα του κόσµου,
έχουµε κάποιες λέξεις που δεν τις έχουν στο λεξιλόγιό τους,
όπως «µπέσα» και «φιλότιµο». Και οι Αρχηγοί των πολιτικών κοµ-
µάτων που σας στηρίζουν, έχουν και µπέσα και φιλότιµο! Υπο-
γραφή δεν χρειάζεται! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Γίνεται πολλή κουβέντα, όσον αφορά το τι κυβέρνηση είστε.

Δεν χωράει καµµία αµφιβολία ότι ο καθένας βλέπει την οπτική
πλευρά την οποία έχει επιλέξει. Λένε για ηµεροµηνία λήξης. Μα
η ηµεροµηνία λήξης εξαρτάται από το κατά πόσο θα έχει ολο-
κληρωθεί αυτό το πρόγραµµα. Πιστεύω ότι η δική σας η συµβολή
θα είναι επιτυχής. Και θα είναι επιτυχής, κύριε Πρωθυπουργέ, όχι
µόνο αν µας βγάλετε από τα αδιέξοδα στα οποία µας έβαλε µια
στείρα πολιτική πολλών ετών, αλλά και από την ταχύτητα επιτεύ-
ξεως αυτού του στόχου. 

Δεν ξέρω αν είναι πολλές ή λίγες αυτές οι εκατό ηµέρες. Πι-
στεύω, όµως, ότι έχουµε στο τιµόνι τον καλύτερο τεχνοκράτη,
απαλλαγµένο από πολιτικές δουλείες, ο οποίος θα µπορέσει να
ολοκληρώσει ένα σχέδιο εξόδου από την κρίση. Αυτό ζητάµε από
εσάς. Ξέρω ότι οι δεσµεύσεις είναι τεράστιες. Με κάποιες από
αυτές συµφωνούµε αναγκαστικά και όχι µε ελευθέρα τη βούλη-
σει, κάτω από την καταπίεση των γεγονότων και των αναγκών
της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Στ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Σε κάποια άλλα κρατάµε, βεβαίως, αποστάσεις, αλλά αυτό δεν
σηµαίνει κατά καµµία έννοια, ούτε εµµέσως και πλαγίως ότι πρέ-
πει να υπονοµεύεται ή να ναρκοθετείται η προσπάθειά σας. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, είστε ένας γιατρός. Έχουµε ένα συγγενή
µας ασθενή και σαφώς έχουµε και το δικαίωµα, αλλά και την υπο-
χρέωση να επιλέξουµε ανάµεσα στους γιατρούς τον καλύτερο,
για να σώσει το συγγενή µας. Δεν είναι εξαιρετικά ευφυές, όµως,
όταν επιλέγεις µε ελεύθερη τη βούληση και τη σκέψη τον καλύ-
τερο γιατρό, να πηγαίνεις µετά και να του λες «Θα κάνεις αυτήν
την εξέταση, θα πάρεις έτσι αίµα, θα βγάλεις µαγνητική τοµο-
γραφία.» Όχι! Τότε υπονοµεύεις την προσπάθεια ιάσεως του αν-
θρώπου σου. Θα αφήσεις το γιατρό που επέλεξες να κάνει την
καλύτερη δυνατή αγωγή, όπως εκείνος την αντιλαµβάνεται. Έτσι
πιστεύουµε ότι θα µπορέσει να προχωρήσει αυτή η Κυβέρνηση. 

Πριν από τριάντα τρεις µήνες σε αυτήν την Αίθουσα, όταν άρ-
χισε να φαίνεται ότι έρχεται η αντάρα -ήταν 20 Φεβρουαρίου
2009- απευθυνόµενος στον τότε Πρωθυπουργό της χώρας κ.
Κωνσταντίνο Καραµανλή, ο οποίος είχε εξέλθει µετά από µια τε-
ράστια κρίση εδώ, µε τα γεγονότα που είχαν ακολουθήσει τη δο-
λοφονία του Γρηγορόπουλου, του είχα πει κατά λέξη: «Η
κατάσταση είναι εξαιρετικά επώδυνη. Ας καλέσουµε τον καλύ-
τερο που διαθέτει η Ελλάδα, να τον βάλουµε µπροστά και να
σώσει τον τόπο!» 

Είπα πως, κατά την κρίση µου –το θυµίζω στους παλαιότερους
συναδέλφους- ο καλύτερος για µένα είναι ο Παπαδήµος. Να τον
καλέσουµε από την Ευρώπη από Αντιπρόεδρο της Κεντρικής
Τράπεζας, να του αναθέσουµε το τιµόνι, να βάλουν από πέντε
Βουλευτές οι δύο µεγάλοι και να βάλουµε από έναν όσοι άλλοι
συµφωνούµε, να συγκροτήσουµε µια κυβέρνηση εθνικής ευθύ-
νης  και να προχωρήσει. 

Έγινε µετά από τριάντα τρεις µήνες, προκειµένου ο κ. Κώστας
Καραµανλής να καθίσει ακόµη έξι-επτά  µήνες, µε αποτέλεσµα
να φύγει όχι µε την καλύτερη δυνατή εξέλιξη των πραγµάτων και
για να γίνει δύο χρόνια ο Πρωθυπουργός και να χαλάσει και να
σπαταλήσει ένα κεφάλαιο, που είχε από µια προίκα από τον πα-
τέρα και τον παππού του και εν τω µεταξύ να καταστραφεί η Ελ-
λάδα. Αυτό έγινε! 

Για φανταστείτε, λοιπόν, εάν είχε υιοθετηθεί η πρότασή µου
από το Κοινοβούλιο πριν από τριάντα τρεις µήνες –«φωνάξτε τον
Παπαδήµο, πριν φθάσουµε στην παραµονή της καταστροφής»-
πόσο διαφορετικά θα ήταν τα πράγµατα!

Έγινε έστω και µε καθυστέρηση τριάντα τριών µηνών. Έγινε,
όπως έγινε. Διότι, κύριε Πρωθυπουργέ, έχω κάποιες ενστάσεις.
Ίσως η ένσταση είναι από το ότι δεν είχαµε πολύ χρόνο -καθί-
σαµε πέντε ώρες, όπως ξέρει πολύ καλά και ο κ. Σαµαράς και ο
απουσιάζων κ. Παπανδρέου- οπότε κάποιες λεπτοµέρειες δεν τις
συζητήσαµε. Δεν έπρεπε να έχετε τόσα µέλη στο Υπουργικό Συµ-
βούλιο. Δείχνει δυσκινησία. Δείχνει προς τα έξω ότι δεν έχουµε
πάρει καλά το µήνυµα. Έφθαναν ακριβώς οι µισοί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Το παράδειγµα της Νέας Δηµοκρατίας ήταν σοφό. Έξι άνθρω-

ποι και εµείς τέσσερις, ως µικρότερο κόµµα. Δεν χρειάζονταν
από την άλλη πλευρά τριάντα επτά άνθρωποι! Δεν χρειάζονται.
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Γιατί αυτή η πλεονεξία; Γιατί αυτό το κυνήγι της καρέκλας; Θα
ήταν πολύ καλύτερη εικόνα. 

Και πολύ φοβούµαι, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι η σύγκριση µε
αυτό που πάει να γίνει στην Ιταλία, δηλαδή να υπάρξει µία κυ-
βέρνηση ολιγοµελής σε µια πολυπληθέστερη χώρα, δεν θα είναι
εξυπηρετικό για τη χώρα. Θα µπορούσε, λοιπόν, το σχήµα να
είναι πιο ευέλικτο. Είναι ένα θέµα, το οποίο ενδεχοµένως να το
βρούµε µπροστά µας. 

Κάνω και µία έκκληση. Είναι µια έκκληση προς το ΠΑΣΟΚ, γιατί
εν πάση περιπτώσει, εάν για τα άλλα δύο κόµµατα ο κ. Παπαδή-
µος, ο νέος Πρωθυπουργός, είναι –αν θέλετε- η προσπάθειά µας
να σταµατήσουµε τον κατήφορο, να βάλουµε ένα φρένο και να
αρχίσουµε και κτίζουµε εκεί, που θα µας παραδώσει την Ελλάδα,
για εσάς είναι κάτι πολύ περισσότερο. Σταµάτησε τις ωδίνες µιας
κατάστασης, την οποία γνωρίζετε καλύτερα απ’ όλους εµάς. Στα-
µάτησε ένα δικό σας κοµµατικό κατήφορο. Το ξέρετε. Και ο
λόγος δεν είναι προσβλητικός. Είναι αυθεντικός, αληθινός και κα-
τατίθεται χωρίς καµµία απέχθεια ή απαξία, αλλά µε παρρησία. 

Δεν πρέπει, λοιπόν, το έργο του να υπονοµευθεί. Πώς; Από το
βαθύ ΠΑΣΟΚ. Όχι από εσάς, που έχετε και την ευελιξία και τη
σοφία, αν θέλετε, αλλά από το βαθύ ΠΑΣΟΚ, δηλαδή από κάποι-
ους γραµµατείς από κάτω, που νοµίζουν ότι ακόµη είναι κυβέρ-
νηση το ΠΑΣΟΚ. Είναι λάθος! Αυτό είναι υπονόµευση του
Πρωθυπουργού και υπονόµευση –αν θέλετε- και του ΠΑΣΟΚ. 

Θα έλεγα, λοιπόν να λάβουν σοβαρά υπ’ όψιν οι Υπουργοί οι
προερχόµενοι από το ΠΑΣΟΚ, να ελέγξουν αυτό το βαθύ
ΠΑΣΟΚ, που είναι κάτω από τα πόδια τους. Πρέπει πάση θυσία
να ενισχυθεί αυτή η Κυβέρνηση και θα ενισχυθεί, εάν δεν υπονο-
µεύεται από καπρίτσια, από ιδιοτέλειες, από στηµένες αποτυχη-
µένες πρακτικές τού παρελθόντος. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, πέρα των οικονοµικών, που είναι εξάλ-
λου η ειδικότητά σας και γι’ αυτό υπήρξε και η πρόταση να είστε
εσείς σε αυτήν τη δύσκολη καρέκλα –µία πρόταση, η οποία εγέ-
νετο και αλλού, αλλά για µένα τουλάχιστον δεν είχαν αυτά ειδι-
κώς τα προσόντα του ανθρώπου, που ξέρει καλά από οικονοµία,
που ξέρει πρόσωπα και πράγµατα, που ξέρει καταστάσεις και θα
µπορούσε να ελιχθεί καλύτερα- υπάρχει και µια σειρά από άλλα
θέµατα. Βγαίνει η απόφαση της Χάγης. Είναι περιττό να υπενθυ-
µίσω –εξάλλου δεν εξυπηρετεί την ηµέρα- τι φώναζα πέρυσι το
Γενάρη εις τον τότε Πρωθυπουργό: «Να ξεφύγουµε από τη δια-
δικασία του δικαστηρίου, γιατί η απόφαση ήταν προειληµµένη».
Εδώ µέσα στην Αίθουσα. Παραπέµπω τους παρατηρητικούς
Βουλευτές εις τα Πρακτικά. Δεν έγινε. Τώρα, λοιπόν, βγαίνει µία
απόφαση, η οποία δεν είναι καθόλου ικανοποιητική. Απαιτούνται
εξαιρετικά δύσκολοι χειρισµοί. 

Δεν νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτήν την «καυτή πατάτα» πρέπει να
αναλάβει αυτή η µεταβατική Κυβέρνηση. Θα έλεγα ότι δεν είναι
και πολύ ανδρείο και πολύ γενναίο εκ µέρους όλων ηµών ένα
θέµα, το οποίο θα ακολουθεί την ιστορία του έθνους για πολλές
δεκαετίες, να το φορτώσουµε σε έναν άνθρωπο που φέραµε για
τρεις µήνες, για άλλο λόγο και σκοπό εις την Κυβέρνηση. 

Προτείνω, κύριε Πρωθυπουργέ, αυτό το θέµα να µην το αγγί-
ξετε. Άκουσα διάφορες σκέψεις και προτάσεις, χθες. Πιστεύω,
λοιπόν, ότι αντιλαµβάνεστε πως δεν καθιστά γενναίο εκείνον, ο
οποίος πρέπει να αναλάβει µία επώδυνη κατάσταση και την πετά
σε εκείνον, τον οποίο καλεί για άλλο λόγο. Το ξεκαθαρίζω: Εµείς
δεν είµαστε έτοιµοι να παρακολουθήσουµε τη λογική που ακού-
στηκε χθες! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Εις την συζήτησιν που είχαµε οι πολιτικοί Αρχηγοί, έθεσα και

ένα άλλο θέµα, ότι θα έπρεπε να δούµε το θέµα της ιθαγένειας
και των λαθροµεταναστών. Είναι µια πληγή. Συµφωνώ µε τον Αρ-
χηγό της Νέας  Δηµοκρατίας ότι αυτός ο νόµος ενθαρρύνει να
έρθουν εδώ, στην επιλογή του σε ποια χώρα θα πάµε, πάµε στην
Ελλάδα, όπου πολύ σύντοµα και εύκολα θα πάρουµε την υπη-
κοότητα. 

Εµείς να το ξεκαθαρίσουµε: Είµαστε εναντίον, απολύτως εναν-
τίον και χαιρόµαστε που το ακούµε και από το στόµα του κ. Σα-
µαρά. Την επόµενη µέρα, που δεν θα είναι αυτή η µεταβατική
Κυβέρνηση, που δεν ξέρω αν έχει τη δύναµη να προχωρήσει –
εγώ εύχοµαι να µπορέσει να το κάνει και να ξεκαθαρίσει το τοπίο

σε µια νοσηρή κατάσταση, σε έναν κακοήθη όγκο, που βάλλει
και προσβάλλει όχι µόνο την ελληνική κοινωνία, µε τον τρόπο που
όλοι γνωρίζουµε- δηµιουργούνται, αν θέλετε- πρόσθετα οικονο-
µικά θέµατα. 

Γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ, βγαίνουν πολλά δισεκατοµµύρια
από τις χώρες τους.

Αυτό καθιστά σχεδόν αδύνατο να ελέγξουµε το έλλειµµα, όταν
έχουµε κάθε µέρα διαρροή κεφαλαίων προς το Αφγανιστάν,
προς το Πακιστάν και τις άλλες χώρες. Αυτό το θέµα πρέπει να
το λύσουµε. Δεν θα µπορέσουµε να ορθοποδήσουµε την Ελ-
λάδα, εάν δεν λύσουµε τον αριθµό των µεταναστών. Ενώ σε όλη
την Ευρώπη κυµαίνεται µεταξύ 2% και 3%, σε εµάς, στη φτωχό-
τερη χώρα της Ευρώπης, ανέρχεται στο 20%! Αυτό το θέµα πρέ-
πει να λυθεί. Και είναι σίγουρο ότι την επόµενη µέρα που ο
Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός θα είναι στην κυβέρνηση µε πε-
ρισσότερα µέλη, αυτό το θέµα θα το λύσει µέσα στην πρώτη
εβδοµάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Έµαθα ότι ο κ. Ερντογάν διά των οργάνων του δεν είναι καθό-

λου ευτυχής που συµµετέχουµε σε αυτήν την Κυβέρνηση. Από
τη στιγµή που οι Τούρκοι δεν µε θέλουν στην Κυβέρνηση, αισθά-
νοµαι ότι έχω πετύχει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Κύριε Πρωθυπουργέ, εµείς θα στηρίξουµε την προσπάθειά

σας, χωρίς αστερίσκους, χωρίς βέτο, χωρίς προϋποθέσεις. Η µε-
γάλη επιλογή έγινε, όταν έπρεπε να γίνει. Και η επιλογή ήταν
«Λουκάς Παπαδήµος», παρά τις όποιες δυσκολίες είχαν φανεί.
Πιστεύω, λοιπόν, ότι από τη στιγµή που κάναµε την επιλογή στο
πρόσωπό σας, πρέπει να αναµένουµε τα καλύτερα, χωρίς να
υπονοµεύουµε ή να ναρκοθετούµε την προσπάθειά σας.

Καλό δρόµο, κύριε Πρωθυπουργέ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΛΑΟΣ χειροκροτούν ζωηρά και

παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ, τον κ. Γεώρ-
γιο Καρατζαφέρη.

Το  λόγο έχει ο κ. Πέτρος Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΠΑΣΟΚ.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σε σχέση µε όσα ανέ-
φερε ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ για κάποιο «βαθύ ΠΑΣΟΚ» που εν-
δέχεται να υπονοµεύσει την Κυβέρνηση του κ. Λουκά
Παπαδήµου, θα ήθελα να τονίσω µε κατηγορηµατικότητα ότι
εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα, αλλά και από άκρη σε άκρη στην Ελ-
λάδα, το ΠΑΣΟΚ, είτε χθες µε τον Πρόεδρό του, τον κ. Γιώργο
Παπανδρέου, είτε µε το σύνολο των οµιλητών, είτε µε το σύνολο
των στελεχών του, έχει ξεκαθαρίσει ότι στηρίζουµε µέσα από µία
σαφή εθνική ανάγκη, µε ολοκληρωµένη πολιτική συλλογιστική
και µε καθαρή καρδιά, την Κυβέρνηση Παπαδήµου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η  Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Τη στηρίζουµε, επίσης, µε ένα διαυγές πολιτικό πλαίσιο, ότι
βρισκόµαστε ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΛΑΟΣ σε µία πολιτική
συνευθύνη, σε µία Κυβέρνηση συνεργασίας, ώστε να ολοκληρω-
θεί η δέσµευση η κοινή που έχει αναληφθεί, να ολοκληρωθεί η
δανειακή σύµβαση, να ολοκληρωθεί το οικονοµικό παράρτηµα
και  να ολοκληρωθεί η ανταλλαγή των ελληνικών οµολόγων, που
θα απαλλάξει τον ελληνικό λαό από µία υποχρέωση 100 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. Τονίσαµε ότι αυτή η νέα δανειακή σύµβαση των
130 δισεκατοµµυρίων περιέχει, επίσης, τη µοναδική ρεαλιστική,
αναπτυξιακή δυναµική. Όταν η χώρα είναι σε ύφεση, όπως ανέ-
φερε ο κ. Σαµαράς, όταν το κεντρικό πρόβληµα είναι η µείωση
του εισοδήµατος των Ελλήνων και η ανεργία, η απάντηση όλης
εδώ της Αίθουσας, όλων των κοµµάτων, πρέπει να είναι η ανα-
πτυξιακή προοπτική. Και η αναπτυξιακή προοπτική βρίσκεται
µέσα στη δανειακή σύµβαση των 130 δισεκατοµµυρίων.

Γι’ αυτό λέµε ότι είναι αδιανόητο οποιοσδήποτε και οτιδήποτε
να µη στηρίξει την ολοκλήρωση του έργου της Κυβέρνησης Πα-
παδήµου και στη σύναψη της δανειακής σύµβασης και στη συµ-
πλήρωση των οικονοµικών παραρτηµάτων και στην ανταλλαγή
των οµολόγων για όσο χρόνο χρειαστεί, για να νιώσει ασφαλής
ο Έλληνας πολίτης. Και αυτό το οφείλουµε, κυρίως το ΠΑΣΟΚ
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και η Νέα Δηµοκρατία, τα δύο κόµµατα εξουσίας. Και αυτή είναι
η δέσµευση που αναλαµβάνουµε ως ΠΑΣΟΚ. Και θα το τηρή-
σουµε στο ακέραιο, στηρίζοντας την Κυβέρνηση του κ. Λουκά
Παπαδήµου. 

Κι ένα τελευταίο σχόλιο, κύριε Καρατζαφέρη: Το ΠΑΣΟΚ δεν
χωρίζεται ούτε σε βαθύ ούτε σε ρηχό. Το ΠΑΣΟΚ έχει τριάντα
επτά χρόνια ιστορίας και προσφοράς στην πατρίδα µε όλες τις
ηγεσίες του, µε όλα τα στελέχη του, τα εκατοµµύρια των Ελλή-
νων, που είναι η πηγή της δύναµής του. Και εµείς, κάθε φορά, τα
λάθη µας και τις παραλείψεις µας τα αναγνωρίζουµε έµπρακτα,
στηρίζοντας το ορθό. Και εδώ σήµερα το ΠΑΣΟΚ θα τιµήσει την
περηφάνια που αναλογεί στην Ελλάδα, την αξιοπρέπεια που
θέλει ο Έλληνας, στηριζόµενος στη δικιά του περήφανη παρά-
δοση αξιοπρέπειας και δύναµης για την πατρίδα. Γι’ αυτό θα
ήθελα να γνωρίζετε καλά ότι το ΠΑΣΟΚ είναι δύναµη ευθύνης
και δύναµη στήριξης αυτής της πορείας που µαζί, εγκαινιάσαµε
και σήµερα, µαζί, µε ψήφο εµπιστοσύνης, θα τιµήσουµε, για να
είµαστε απόλυτα καθαροί. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Πέτρο Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Θέλετε παρέµβαση ή δευ-
τερολογία, κύριε Καρατζαφέρη; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Μία παρέµβαση ενός λεπτού, κυρία Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Έχετε το λόγο, κύριε
Πρόεδρε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε Κοινοβουλευτικές Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ και
Πρόεδρε του ΟΑΣΕ, είµαι σίγουρος για εσάς, όπως είµαι σίγου-
ρος και για τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ που περπατάτε εις την
επιφάνεια, εις το φως. Προσέξτε όµως τους λαγουµιτζήδες, όχι
µόνο για τον Πρωθυπουργό, αλλά για το ίδιο το ΠΑΣΟΚ. Τίποτε
άλλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-

ρατζαφέρη. 
Κύριοι συνάδελφοι, έχει ζητήσει το λόγο για µία παρέµβαση ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Λαφαζάνης.
Παρακαλώ, κύριε Λαφαζάνη, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έφυγε, δυστυχώς, ο Πρωθυπουργός. Νοµίζω πως αν κάτι

έγινε σαφές σε αυτήν την Αίθουσα από τις παρεµβάσεις του Αρ-
χηγού της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και από την παρέµβαση του
Προέδρου του ΛΑΟΣ, είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση έγινε για ένα
και µόνο λόγο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Με συγχωρείτε, κύριε Λα-

φαζάνη. 
Παρακαλώ ησυχία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Μιλάει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 
Συνεχίστε, κύριε Λαφαζάνη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι από τις παρεµ-

βάσεις του κ. Σαµαρά και του κ. Καρατζαφέρη έγινε σαφές ότι
αυτή η Κυβέρνηση έχει σαν µόνο σκοπό να δώσει τη χαριστική
βολή στη χώρα µε αυτήν την απαράδεκτη συµφωνία, αλλά και να
γίνει το ντεκόρ για να παίζουν τα πολιτικά τους παιχνίδια όλα τα
κόµµατα που τη στηρίζουν. Επίσης, να γίνει το ντεκόρ για να κά-
νουν την προεκλογική τους εκστρατεία, την οποία ήδη έχουν ξε-
κινήσει από το Βήµα της Βουλής, δίνοντας κατά τα άλλα ψήφο
εµπιστοσύνης. Αυτό είναι, δυστυχώς, το βρώµικο παιχνίδι, το
οποίο εκτυλίσσεται πάνω στα ερείπια αυτής της χώρας και πάνω
στα συντρίµµια, τα οποία έχουν επιφέρει στον ελληνικό λαό. Οι
συνυπεύθυνοι κάνουν προεκλογική εκστρατεία κι έχουν βάλει
έναν Πρωθυπουργό να δώσει τη χαριστική βολή µε µία απαρά-
δεκτη συµφωνία και µε µία απαράδεκτη δανειακή σύµβαση. 

Λείπει, βεβαίως, ο κ. Παπαδήµος. Θα ήθελα να κάνω µία ερώ-
τηση και στο Προεδρείο, αλλά και στη Νέα Δηµοκρατία: Δεν κα-
τάλαβα καλά. Από ποιους αναγόρευσε σε αυτήν την Αίθουσα,
µετά το σχηµατισµό της Κυβέρνησης, ως Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση τη Νέα Δηµοκρατία; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Από το Σύνταγµα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Από πού και ως πού είσαστε

Αξιωµατική Αντιπολίτευση; Είναι ντροπή να το λέτε αυτό. Πρώτα
απ’ όλα, ο Κανονισµός δεν επιτρέπει ένα κόµµα που συµµετέχει
στην Κυβέρνηση µε δύο Αντιπροέδρους του να λέει ότι είναι και
Αντιπολίτευση. Είναι παρερµηνεία και τρικ να ερµηνεύεται ο Κα-
νονισµός κατά τέτοιον τρόπο, ώστε να θεωρείται η Νέα Δηµο-
κρατία Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Κύριοι, δεν µπορεί να παραβιάζεται κάθε ίχνος κοινής λογικής.
Η παράταξή σας δίνει ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. Η
παράταξή σας στηρίζει την πολιτική της. Ακούσατε τον Πρόεδρό
σας. Η παράταξή σας συµµετέχει στην Κυβέρνηση µε δύο Αντι-
προέδρους τουλάχιστον, καθώς και µε άλλα επιφανή στελέχη
της. Και θα µου πείτε ότι είσαστε και Αξιωµατική Αντιπολίτευση;
Θα τρελαθούµε σ’ αυτήν τη χώρα; Το Μπάαθ κυβερνά; Γιατί µόνο
το Μπάαθ ήταν κυβέρνηση, ήταν αντιπολίτευση, ήταν κράτος,
ήταν και κοινωνία. 

Παρακαλώ το Προεδρείο να αποσαφηνίσει αυτό το θέµα, διότι
και µόνο να επικαλείται κάποιος ότι είναι Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση η Νέα Δηµοκρατία, παραβιάζει κάθε έννοια συνταγµατικής
τάξης, κοινής λογικής και δηµοκρατίας. Θα σας παρακαλέσω,
λοιπόν, να µην κάνετε τέτοιου είδους αναφορές. Δεν υπάρχει
Νέα Δηµοκρατία ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Η µόνη Αντιπολίτευση απέναντι σ’ αυτήν την Κυβέρνηση -σ’
αυτήν την Αίθουσα τουλάχιστον- είναι η Αριστερά, το ΚΚΕ και ο
ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα κι αυτό λέει η κοινή λογική.
Δεν µπορεί να µας παραβιάζετε, δεν µπορεί να κάνετε αυτήν τη
χώρα φρενοκοµείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Πέραν αυτού, θα ήθελα να κάνω και δύο ερωτήσεις στον κ.

Παπαδήµο, απλές ερωτήσεις, για τις οποίες θα έπρεπε να µας
δώσει µια απάντηση.

Πρώτη ερώτηση: Απαράδεκτη η ανακεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών, η οποία θα γίνει. Αλλά πρέπει να µας πει ο κ. Παπαδήµος
αν αυτή η ανακεφαλαιοποίηση θα γίνει µε προνοµιούχες ή κοινές
µετοχές και αν γίνει µε κοινές µετοχές, πράγµα που σηµαίνει ότι
θα περάσουν στο δηµόσιο οι τράπεζες, έχουν στόχο µέσα σε δύο
χρόνια να τις ξαναδώσουν σε ιδιώτες; Πρέπει να πάρει θέση εδώ
ο κ. Παπαδήµος. Βεβαίως, λείπει από την Αίθουσα όταν µιλάνε
πέραν των Αρχηγών, αλλά νοµίζω ότι οφείλει κάποιος να του µε-
ταφέρει τα ερωτήµατα αυτά, για να απαντήσει.

Το δεύτερο ερώτηµα –τελειώνω, κυρία Πρόεδρε και σας ευ-
χαριστώ πολύ- είναι το εξής: Εδώ θα γίνει –υποτίθεται- ανταλ-
λαγή οµολόγων µε τους ιδιώτες. Έχει γραφτεί κι έχει λεχθεί ότι
τα νέα οµόλογα που θα προκύψουν µετά την ανταλλαγή, θα µε-
τατραπούν στο αγγλικό δίκαιο και ότι υπάρχει συµφωνία της Κυ-
βέρνησης επ’ αυτού και είναι όρος για την ανταλλαγή και για το
κούρεµα κατά 50% των ιδιωτικών οµολόγων. Είναι αυτό αληθές; 

Γιατί αν είναι αληθές, εδώ πρέπει να ξεσηκωθούν και οι πέτρες
σ’ αυτόν τον κόσµο, σ’ αυτόν τον τόπο. Δεν είναι δυνατόν να µας
λέτε ότι θα κάνετε µία συµφωνία για κούρεµα, για να εξασφαλί-
σετε τους ιδιώτες οµολογιούχους. Πρέπει να πάρετε θέση σ’
αυτό. Έχουν γραφτεί πολλά, έχουν λεχθεί πολλά, αλλά η Κυβέρ-
νηση µε σαφήνεια δεν τοποθετείται. Πρέπει να τοποθετηθεί ο
ίδιος ο κ. Παπαδήµος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Λα-

φαζάνη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να ρω-

τήσω κάτι για τη διαδικασία, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, αλλά δεν

προβλέπεται από τον Κανονισµό τώρα να µιλήσουµε επί της δια-
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δικασίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, είναι ένα θέµα το

οποίο απασχολεί όλους τους Βουλευτές. 
Ο Πρόεδρος στην αρχή της συζήτησης προχθές είχε θέσει ένα

χρονικό όριο που θα γίνει η ψηφοφορία και θέλω να σας παρα-
καλέσω -γιατί περιµένουµε εµείς, όλοι οι Βουλευτές- να µας πείτε
ποια είναι η χρονική στιγµή που θα γίνει η ψηφοφορία για την
παροχή ψήφου εµπιστοσύνης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Πρέπει να σας πω ότι θα
σας απαντήσω κι εγώ ότι η ψηφοφορία θα γίνει όταν ολοκληρω-
θεί ο κατάλογος των οµιλητών. Αυτό που είπε ο Πρόεδρος είναι
ότι πρέπει να µιλήσουν όλοι οι Βουλευτές και όλοι οι Υπουργοί
που είναι εγγεγραµµένοι στον κατάλογο. Δεν µπορώ αυτή τη
στιγµή να σας πω ακριβώς αν η ώρα θα είναι τέσσερις, πέντε, έξι
ή επτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Περίπου πόσο υπολογί-
ζετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, κύριε Κε-
φαλογιάννη. Δεν είναι ερώτηση και τοποθέτηση επί του Κανονι-
σµού αυτό. Σας παρακαλώ. Δεν µπορώ να πω. Πρέπει να
µιλήσουν όλοι οι Βουλευτές και όλοι οι Υπουργοί που έχουν ζη-
τήσει το λόγο. Γι’ αυτό, παρακαλώ πάρα πολύ, στις τοποθετήσεις
σας να είστε αυστηροί µε τον εαυτό σας σε ό,τι αφορά στο
χρόνο.

Παρακαλείται ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του
Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού στον Πειραιά κ. Βαΐτσης Απο-
στολάτος να λάβει το λόγο.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ένα σηµείωµα, µετά απ’ όλα αυτά που άκουσα, µου θύµισε

εκείνη την οµιλία από το βήµα κατά την απονοµή του νοµπέλ που
είπε ο Γιώργος Σεφέρης: «Ανήκω σε �ία χώρα µικρή. Ένα πέτρινο
ακρωτήρι στη Μεσόγειο, που δεν έχει άλλο αγαθό παρά τον
αγώνα του λαού, τη θάλασσα και το φως του ήλιου». Πιο πάνω
έλεγε: «Φίλη η πατρίδα, αλλά φιλτάτη η ζωή, η µία και η µοναδική
που ζούµε».

Πραγµατικά, σήµερα βρισκόµαστε ενώπιος ενωπίω όλοι για
την ψήφο εµπιστοσύνης που χρειάζεται η πατρίδα, η Ελλάδα, για
να έχει τουλάχιστον ελπίδα ο τόπος αυτός, τα παιδιά µας. Εγώ
επιµένω στην ποίηση, γιατί πιστεύω ότι η πολιτική µπορεί να είναι
ποίηση, µετά απ’ όλα αυτά που άκουσα δυο µέρες.

Ο δεύτερος νοµπελίστας, ο Ελύτης, είχε γράψει πως «εκείνο
που θα σου προσάψουν τα χελιδόνια είναι η άνοιξη που δεν έφε-
ρες». Εκείνο που θα µας προσάψουν -σας λέω παραφράζοντας-
τα παιδιά µας, αν δεν τα καταφέρουµε, είναι η λύση που δεν δώ-
σαµε ή δεν θα δώσουµε. 

Δεν αρκεί να ονειροπολούµε µε στίχους, θα µου πείτε, είναι
λίγο. Δεν αρκεί να πολιτικολογούµε, όµως, είναι πολύ. Κατά
βάθος ο υλικός κόσµος είναι απλώς ένας σωρός από υλικά. Θα
εξαρτηθεί από το αν είµαστε καλοί αρχιτέκτονες το τελικό απο-
τέλεσµα, ο παράδεισος ή η κόλαση που θα χάσουµε. Όπως στην
ποίηση, έτσι και στην πολιτική, η µοίρα µας, η λύση, βρίσκεται
στα χέρια µας.

Ξέρετε, πάντα πίστευα ότι αυτόν τον τόπο τον φυλάσσει ένας
φιλέλληνας Θεός και είδα το γεγονός ότι επετεύχθη η λύση
προχθές γι’ αυτήν την Κυβέρνηση, στην οποία θα δώσουµε την
ψήφο εµπιστοσύνης σήµερα -και µάλιστα, ήµουν παρών στις εξε-
λίξεις της τελευταίας στιγµής- και το έλαβα ως ευοίωνο σηµάδι
για το µέλλον αυτής της χώρας, αυτό που εγώ αρέσκοµαι να λέω
συγκυβέρνηση. Ξέρετε, ακούω συναδέλφους, φίλους να αποκα-
λούν αυτήν την Κυβέρνηση µεταβατική και είναι, άλλους να την
ονοµάζουν κυβέρνηση συνεργασίας και είναι. Εµείς τη θεωρούµε
Κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας και αν πετύχει θα είναι.

Εγώ σ’ αυτό το τρίληµµα, πεντάληµµα, αν θέλετε –για να συµ-
περιλάβω και εκείνους που διακριτά θέλουν να µείνουν εκτός,
παρ’ όλο που στην πραγµατικότητα είµαστε όλοι στην ίδια κό-
λαση και ατενίζουµε απελπισµένα εκείνον τον απολεσθέντα πα-
ράδεισο της Ελλάδας- θα σας απαντήσω µε την ίδια απορία που
η Τζουλιέτα ρωτούσε το Ρωµαίο: What’s in a name? Και τι έγινε
µε το όνοµα; Σηµασία έχει να πετύχουµε, σηµασία έχει να δου-

λέψουµε αποτελεσµατικά, για να βγούµε απ’ αυτήν την κόλαση.
Άκουσα τον πρώην Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας να κάνει

αναφορά στο Inferno του Dante. Σ’ αυτήν την κόλαση, την ώρα
που βλέπουν τις φωτιές και τα τέρατα, εκείνος λέει guarda e
passa, κοίτα και προχώρα. Να προχωρήσουµε µπροστά, αυτό
είναι το ζητούµενο κι αυτή η ανάγκη µπορεί να γίνει ιδεολογία
της ιστορικής στιγµής αυτής.

Ξέρετε, είναι µπανάλ, αλλά λέµε ότι για να περάσεις το άγριο
ποτάµι µπορεί να χρειαστεί να συµµαχήσεις µε το διάβολο. Κι
εγώ προσωπικά δεν συµφωνώ µε συµπεριφορές –οι Άγγλοι το
λένε attitudes- των ιθυνόντων των ταγών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης στην οποίαν ανήκουµε, ούτε για τους χειρισµούς της ευρω-
ζώνης, που µόλις σήµερα το πρωί άκουσα ένα σύµβουλο των
τελευταίων έξι Προέδρων των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερι-
κής, ο οποίος επέµενε ότι ό,τι και να κάνουµε, στο τέλος θα
βγούµε από την ευρωζώνη. Το απεύχοµαι, µε αυτά τα ελάχιστα
οικονοµικά που κατέχω, αλλά για τα όσα ιατρικά θέµατα κατέχω,
επειδή στην επιστήµη που υπηρετώ σκοπός είναι να σώζεις ζωές
-εγώ να φέρνω ζωές στη ζωή- να σώζεις σχέσεις, πιστεύω πως
αυτή η Κυβέρνηση είναι απαραίτητη για να σώσουµε την ελλη-
νική µας σχέση µε την ψυχή µας, αλλά και µε την πραγµατικό-
τητά µας, µε το πετρέλαιο που λείπει και µε το ψωµάκι που λείπει
από πολλούς συνέλληνες.

Τι θα άλλαζε, δηλαδή, αν δεν έλεγαν τον Ρωµαίο, Μόντεκιου;
Θα ήταν λιγότερη η δόξα τους και η αγάπη τους;

Εδώ ο έρωτας και η αγάπη για την πατρίδα, την Ελλάδα, είναι
που µετράει. Και αυτή είναι που επιτάσσει και µας δείχνει τον
τρόπο να είµαστε µαζί στα δύσκολα για να είµαστε καλά.

Ένας µεγάλος µελετητής της αρχαίας Ελλάδας και της φιλο-
σοφίας πίστευε και πιστεύει πως η ιστορία είναι δηµιουργία. Ως
εκ τούτου, µπορεί οποιαδήποτε στιγµή να εµφανιστεί κάτι νέο
και να αλλάξει ριζικά το τοπίο.

Πιστεύω πως αυτό συµβαίνει τη στιγµή αυτή και µάλιστα για
πρώτη φορά στη µεταπολιτευτική ιστορία του τόπου. Και οφεί-
λουµε να ανταποκριθούµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, για
να δηµιουργήσουµε ιστορία και µε πολιτικές προτάσεις, συνεχή
προσπάθεια και γνώση ορθολογική να βοηθήσουµε να βγούµε
από το τέλµα.

Έµαθα ότι αν πετύχεις να κάνεις το πρώτο βήµα σε οτιδήποτε
–κυρίως στην πολιτική- όλοι οι δρόµοι θα ανοιχτούν µπροστά
σου. Αυτό το βήµα έγινε. The Greek way θα παραδεχθούν και
αυτοί που δεν συµφωνούν.

Άκουσα ένα συνάδελφο να λέει πως δεν υπάρχουν βασιλικοί
δρόµοι για επίλυση. Υπάρχουν, όµως, δρόµοι αλάθητοι, αλάνθα-
στοι κυριολεκτικά, πολυπερπατηµένοι και είναι της καρδιάς. Διότι
το σώµα, ξέρετε, δεν κάνει λάθος. Το µυαλό µπορεί. Το σώµα
ποτέ. 

Οι δρόµοι της καρδιάς που πρέπει να ακολουθήσουµε, είναι
αυτοί που αν τους περπατήσουµε µαζί, σίγουρα θα µας κάνουν
να συναντηθούµε για το καλό του τόπου, για το καλό της Ευρώ-
πης και του κόσµου όλου, αν θέλετε, µε τη µορφή αυτής της κρί-
σης. Διότι εµείς θα ξαναθυµηθούµε το φιλότιµο. Και αυτοί θα
µάθουν τι σηµαίνει ελληνικό φιλότιµο, βαθιά γραµµένο στο γονι-
δίωµά µας, στις ρίζες µας. Θα καταλάβουν γιατί είναι καλύτερα
να είσαι Έλληνας για µια εβδοµάδα -ακόµα και για µια!- παρά
οτιδήποτε άλλο για µια ζωή. Και το λέω αυτό χωρίς κανένα ίχνος
έπαρσης. 

Πιστέψτε µε -και επιτρέψτε µου να σας πω- ότι η µοίρα –επα-
ναλαµβάνω- βρίσκεται στα χέρια µας, όπως και η λύση. Διότι –
όπως λέω εγώ- όταν επιτρέπουµε στους εαυτούς µας να
δηµιουργούµε, αλλά και να ονειρευόµαστε και να φανταζόµαστε,
τότε µπορούµε να λειτουργούµε σαν ήλιοι. Όπως ο ήλιος, να φω-
τίζουµε, να ζεσταίνουµε και να δίνουµε ζωή στους πατριώτες,
στους Έλληνες.

Για το λόγο αυτό και για πολλούς άλλους, δίνω ειλικρινή ψήφο
εµπιστοσύνης σε αυτή την Κυβέρνηση, προσβλέποντας πως αν
στοιχηθούµε, συστοιχηθούµε όλοι µαζί της, στο πλάι της, το όλο
κατόρθωµα θα είναι η αρµονική έκβαση των ευχών και των προ-
σευχών, που πιστεύω επίσης.

Σας επαναλαµβάνω ότι η λύση είναι στα χέρια µας. Να δώ-
σουµε τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση αυτή να λειτουργήσει ως
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αρµόζει.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε Αν-

τιπρόεδρε, για την αγόρευσή σας.
Επειδή δηλώσατε ότι είστε οπαδός της ποίησης, πρέπει να

πούµε πως πολλοί άνθρωποι είναι, ευτυχώς, οπαδοί της ποίησης
και όχι µόνο του πολιτικού ορθολογισµού. Γι’ αυτό, όπως έγρα-
ψαν για εσάς οι άνθρωποι αυτοί, όπως κι εσείς, αποτελείτε τη
συνιστώσα εκείνη –τη µεταβλητή όµως- η οποία βοηθάει στη
λύση της εξίσωσης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο Υπουργός

Εργασίας, ο κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση στην οποία βρί-

σκεται η χώρα και τα προβλήµατα τα οποία καλούµαστε να αντι-
µετωπίσουµε, διαµορφώνουν, χωρίς καµµία αµφιβολία, ένα
διαφορετικό τοπίο στο οποίο οφείλουµε να προσαρµοστούµε και
να ανταποκριθούµε έστω και µε την καθυστέρηση αυτή. Διότι το
συγκεκριµένο τοπίο, βεβαίως, έχει διαµορφωθεί πολλούς µήνες
πριν.

Η συνεννόηση, η ενότητα και η συµπόρευση στην κοινή προ-
σπάθεια αποτελούν προαπαιτούµενα για την επίτευξη του στό-
χου που θα οδηγήσουν τη χώρα µακριά από το ενδεχόµενο της
χρεοκοπίας.

Αυτά είναι τα χαρακτηριστικά της νέας Κυβέρνησης. Η ουσια-
στική στήριξή της θέτει νέες βάσεις και παρέχει νέες δυνατότη-
τες για µια αποτελεσµατική αντιµετώπιση των µεγάλων προβλη-
µάτων.

Καµµία παράταξη, όσο δυνατή κι αν είναι, όσο µεγάλη πλει-
οψηφία κι αν διαθέτει, δεν µπορεί να σηκώσει το µεγάλο βάρος
µιας προσπάθειας που χρειάζεται επιµονή, συνέπεια και σκληρή
δουλειά. Όχι µόνο σήµερα, αλλά και για τα επόµενα δύο, τρία
τουλάχιστον χρόνια.

Επιβάλλεται, λοιπόν, να αποδείξουµε στη θητεία αυτής της Κυ-
βέρνησης ότι έχουµε ξεπεράσει νοοτροπίες και αντιλήψεις του
παρελθόντος κι έχουµε συνειδητοποιήσει την κρισιµότητα της
κατάστασης.

Οι πολίτες που έχουν υποβληθεί σε µεγάλες θυσίες απαιτούν
από εµάς, από τον πολιτικό κόσµο σύνεση και σχέδιο εξόδου από
την κρίση, απαιτούν να πιάσουν τόπο οι θυσίες τους.

Οφείλουµε, λοιπόν, όλοι µας να ανταποκριθούµε σε αυτήν την
αναγκαιότητα, οφείλουµε να ανταποκριθούµε στις προσδοκίες
του ελληνικού λαού.

Η νέα Κυβέρνηση έχει ένα µεταβατικό χαρακτήρα, όπως απο-
φάσισαν τα πολιτικά κόµµατα που τη στηρίζουν. Ωστόσο, είναι
µία Κυβέρνηση µε µεγάλες υποχρεώσεις, µε µεγάλες ευθύνες
και επωµίζεται ένα πολύ µεγάλο έργο που καλείται να επιτελέ-
σει.

Εποµένως, δεν αρκεί η ψήφος εµπιστοσύνης και µόνο, αλλά η
πραγµατική στήριξη σε κάθε βήµα, σε κάθε προσπάθεια.

Πραγµατική στήριξη σηµαίνει, µεταξύ άλλων, να βοηθήσουµε
όλοι να γίνει κατανοητό το πρόβληµα της χώρας και το µεγάλο
διακύβευµα που έχει η παραµονή µας στη ζώνη του ευρώ.

Η απόφαση της 27ης Οκτωβρίου, αλλά κυρίως η υλοποίησή
της, δηµιουργούν για την Ελλάδα µια βάση ασφαλείας για το
µέλλον και την πορεία της. Η απόφαση αυτή σηµαίνει οικονοµική
στήριξη της χώρας. Σηµαίνει, όµως, και υποχρεώσεις, στις
οποίες θα πρέπει να ανταποκριθούµε, όχι απέναντι στους εταί-
ρους µας µόνο, αλλά και απέναντι στο κοινωνικό σύνολο.

Αυτό τόνισε και στην οµιλία του ο νέος Πρωθυπουργός, ο κ.
Λουκάς Παπαδήµος.

Οι προτεραιότητές µας συνοψίζονται στους παρακάτω τρεις
βασικούς άξονες: 

Πρώτον, επιτάχυνση των διαδικασιών για την εκταµίευση της
έκτης δόσης προκειµένου να µην υπάρξει πρόβληµα στην πλη-
ρωµή των µισθών και των συντάξεων, καθώς και των άλλων υπο-

χρεώσεων του δηµοσίου. 
Δεύτερον, ολοκλήρωση της διαπραγµάτευσης για την υπο-

γραφή της νέας δανειακής σύβασης που επιτρέπει στη χώρα µας
να συνεχίσει, µε αυτήν τη βάση ασφαλείας, την προσπάθειά της.

Τρίτον, ολοκλήρωση της διαδικασίας και επίτευξη του στόχου
για τη συµµετοχή των ιδιωτών στη µείωση του χρέους.

Οι βασικοί αυτοί στόχοι πρέπει να επιτευχθούν. Για να επιτευχ-
θούν, όµως, επιβάλλεται σε κάθε τοµέα και σε κάθε Υπουργείο
να υλοποιηθούν µε συνέπεια όλες οι δεσµεύσεις και οι προτεραι-
ότητες που συνδέονται και συνοδεύουν την απόφαση της 27ης
Οκτωβρίου.

Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης έχει σηκώ-
σει –και σηκώνει και αυτήν την περίοδο- ένα µεγάλο βάρος αυτής
της προσπάθειας µε τρεις βασικές προτεραιότητες: 

Πρώτον, την παραπέρα ανάπτυξη και υλοποίηση ενεργητικών
πολιτικών απασχόλησης και τη µεγαλύτερη δυνατή συγκράτηση
των ποσοστών ανεργίας, της αύξησης της ανεργίας. 

Δεύτερον, τη διασφάλιση της οικονοµικής ισορροπίας των τα-
µείων µε την εντατικοποίηση της προσπάθειας µείωσης των δα-
πανών, βελτίωση της εισπραξιµότητας, καθώς και της είσπραξης
οφειλών παρελθόντων ετών. 

Τρίτον, την ενίσχυση της προστασίας των ανέργων, των ατό-
µων µε αναπηρία και των ευάλωτων οµάδων του πληθυσµού των
υπερχρεωµένων νοικοκυριών.

Έχουµε συγκεκριµένες υποχρεώσεις στις οποίες θα ανταπο-
κριθούµε το αµέσως επόµενο διάστηµα, όπως έχουµε ανταπο-
κριθεί και µέχρι σήµερα.

Η υπογραφή της απόφασης για τη νέα λίστα των βαρέων και
ανθυγιεινών επαγγελµάτων, θα γίνει αµέσως µετά την παροχή
ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση.

Η υλοποίηση της συµφωνίας, η οποία ρυθµίστηκε νοµοθετικά
προκειµένου οι φαρµακευτικές εταιρείες να καταβάλουν
262.000.000 ευρώ στα ασφαλιστικά ταµεία, επίσης θα υλοποιηθεί
τις αµέσως επόµενες ηµέρες.

Η ολοκλήρωση µέχρι 31-12-2011 της λειτουργίας του Ενιαίου
Οργανισµού Παροχών Υπηρεσιών Υγείας γίνεται σταδιακά, µε
συγκεκριµένα βήµατα από το Σεπτέµβρη και µέχρι το τέλος του
χρόνου.

Πρέπει να πω ότι κανένα σχέδιο δεν προβλέπει την ενιαία
αµοιβή των γιατρών, ανεξάρτητα από τον αριθµό των ασφαλι-
σµένων που καλύπτουν ή εξυπηρετούν. Το αντίθετο, υπάρχει κλι-
µάκωση της αµοιβής ανάλογα µε τον αριθµό των ασφαλισµένων
που εξυπηρετεί ο κάθε γιατρός. Και η αµοιβή καθορίζεται από
900 έως 2.800 ευρώ. Αυτό λέει η υπουργική απόφαση που υπο-
γράψαµε από κοινού µε τον Υπουργό Υγείας, τον κ. Λοβέρδο.

Επίσης, προτεραιότητές µας είναι:
Η εντατικοποίηση των ενεργειών για τη σωστή προετοιµασία

της Εθνικής Αναλογιστικής Αρχής, προκειµένου να αξιολογηθεί
η χώρα µας, όπως κι άλλες ευρωπαϊκές χώρες, στις 25 Νοεµ-
βρίου, για να αποδειχθεί –κι αυτό δείχνουν οι µελέτες- ότι βρι-
σκόµαστε σε σωστό δρόµο σε σχέση µε τις αλλαγές που έχουµε
κάνει στο ασφαλιστικό σύστηµα. 

Η ολοκλήρωση µέχρι το τέλος Νοεµβρίου και των άλλων ανα-
λογιστικών µελετών που αναφέρονται στα επικουρικά ταµεία και
στα ταµεία που παρέχουν εφάπαξ βοηθήµατα και οι αλλαγές που
επιβάλλεται να γίνουν στον τρόπο υπολογισµού των παροχών
έτσι ώστε να καταστούν αυτά τα ταµεία βιώσιµα. 

Η ολοκλήρωση µέχρι το τέλος Ιανουαρίου της απογραφής των
συνταξιούχων, συµπεριλαµβανοµένων και των συνταξιούχων των
επικουρικών ταµείων, µία προσπάθεια που έχει αποδώσει σηµαν-
τικά οφέλη αφού µέχρι τώρα έχουν διακοπεί περίπου τριάντα έξι
χιλιάδες συντάξεις µε ένα ετήσιο κόστος της τάξης των 305 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Η συνεχής παρακολούθηση της εκτέλεσης των προϋπολογι-
σµών όλων των φορέων που εποπτεύει το Υπουργείο Εργασίας,
προκειµένου το 2011 να κλείσει χωρίς προβλήµατα και βέβαια
µέσα στους στόχους, οι οποίοι έχουν τεθεί στο συγκεκριµένο
χώρο. 

Κι επειδή γίνεται µια συζήτηση αυτές τις µέρες για το πόσο θα
χρειαστούν τα ταµεία για να πληρώσουν τις συντάξεις µέχρι
τέλος αυτού του χρόνου, να θυµίσω ότι το 2009, όταν αναλάβαµε
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τα καθήκοντά µας µε τον κ. Λοβέρδο, τα ταµεία χρειάστηκαν 1,6
δισεκατοµµύρια ευρώ τους δύο τελευταίους µήνες προκειµένου
να πληρωθούν οι συντάξεις.  Αυτήν τη στιγµή τα ταµεία θα χρει-
αστούν ενδεχοµένως 400 εκατοµµύρια. Και βέβαια τα χρήµατα
αυτά θα εξασφαλιστούν, για να µην υπάρξει πρόβληµα, ωστόσο
θα ήθελα να θυµίσω ότι το πρόβληµα δεν είναι σηµερινό. Ήταν
πολύ µεγαλύτερο το προηγούµενο διάστηµα και κυρίως το 2009
και το 2008. 

Έχουµε την προώθηση συγκεκριµένων νοµοσχεδίων, τα οποία
κυρίως αφορούν ενσωµάτωση κοινοτικών οδηγιών στο εθνικό δί-
καιο, όπως για παράδειγµα είναι: το καθεστώς διαβούλευσης και
ενηµέρωσης των εργαζοµένων σε επιχειρήσεις που λειτουργούν
σε δύο ή περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες, το πλαίσιο των κυ-
ρώσεων για εργοδότες που απασχολούν παράνοµα διαµένοντες
στη χώρα οικονοµικούς µετανάστες, που ταυτόχρονα προβλέπει
την ταυτοποίηση όλων των παράνοµων οικονοµικών µεταναστών
και νέο πλαίσιο για την ασφάλιση µέχρι τη στιγµή αποχώρησής
τους από τη χώρα µέσα από το ειδικό καθεστώς οικειοθελούς
αποχώρησης. Επίσης, ενίσχυση του πλαισίου προστασίας των
καταναλωτών και ενίσχυση των κανόνων της ασφαλιστικής αγο-
ράς. Αυτά είναι τρία νοµοσχέδια, τα οποία βρίσκονται σε ώριµο
στάδιο.

Βασική προτεραιότητα είναι η παραπέρα ενίσχυση των ενερ-
γητικών πολιτικών απασχόλησης, όπως τόνισα και στην αρχή, µε
την ενεργοποίηση µέχρι το τέλος του έτους είκοσι τεσσάρων επι-
πλέον προγραµµάτων από τα οποία αναµένεται να ωφεληθούν
περίπου τριακόσιες ενενήντα χιλιάδες άνεργοι και εργαζόµενοι. 

Πρέπει να πω ότι αυτήν τη στιγµή είναι ανοιχτά και υλοποιούν-
ται τριάντα έξι προγράµµατα -τα περισσότερα είναι του ΟΑΕΔ-
από τα οποία µπορούν να ωφεληθούν πεντακόσιες δέκα χιλιάδες
εργαζόµενοι και άνεργοι. Τα νέα προγράµµατα θα περιλαµβά-
νουν το πρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας, τα Τοπικά Ολοκλη-
ρωµένα Προγράµµατα Προώθησης της Απασχόλησης, τη
διασφάλιση του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι», την προ-
ώθηση του προγράµµατος «Απασχόληση» µε το καθεστώς αυτε-
πιστασίας των δήµων, τη συνέχιση και επέκταση των προγραµ-
µάτων ενίσχυσης των επιχειρήσεων για τη διατήρηση θέσεων ερ-
γασίας, την εφαρµογή του νέου προγράµµατος για την κατάρ-
τιση. 

Παράλληλα ακολουθούµε τις απαραίτητες διαδικασίες και την
προετοιµασία έτσι ώστε να υπάρξει αναµόρφωση και αναθεώ-
ρηση του ΕΣΠΑ, µε στόχο να αξιοποιήσουµε όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερους πόρους για την ενίσχυση της απασχόλησης. 

Η ολοκλήρωση της διαδικασίας για την ηλεκτρονική συνταγο-
γράφηση θα γίνει τις αµέσως επόµενες µέρες. Πρέπει να πω
όµως ότι έχουµε ήδη καλύψει τα δύο πρώτα στάδια της ηλεκτρο-
νικής συνταγογράφησης και από 1η Νοεµβρίου οκτώ εκατοµµύ-
ρια ασφαλισµένοι έχουν ίδιο καθεστώς ηλεκτρονικής συνταγο-
γράφησης και ηλεκτρονικής σάρωσης των συνταγών. Τα επό-
µενα βήµατα θα γίνουν µε την υλοποίηση του µεγάλου έργου της
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης. 

Βασική µας προτεραιότητα επίσης είναι η ενοποίηση των µη-
χανισµών ελέγχου και είσπραξης των ασφαλιστικών εισφορών
µε το Υπουργείο Οικονοµικών και βρισκόµαστε στο τελικό στάδιο
επεξεργασίας αυτής της συγκεκριµένης πρωτοβουλίας. 

Το Υπουργείο Εργασίας, όπως γνωρίζετε κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχει αναλάβει, στο πλαίσιο της εφαρµογής του µεσο-
πρόθεσµου προγράµµατος και του µνηµονίου, να υλοποιήσει
συγκεκριµένα µέτρα. Ανέφερα µερικά απ’ αυτά. 

Επίσης έχει αναλάβει την υποχρέωση για την παραπέρα µεί-
ωση της φαρµακευτικής δαπάνης. Έχουµε καταφέρει µέχρι
τώρα να µειωθούν οι δαπάνες για την υγεία κατά 2,6 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Η προσπάθεια συνεχίζεται. Εάν δεν είχαµε καταφέ-
ρει να πετύχουµε αυτά τα αποτελέσµατα, σήµερα τα ταµεία θα
βρίσκονταν σε αδυναµία να καταβάλλουν τις συντάξεις και τις
άλλες παροχές.

Να σηµειώσω επίσης ότι οι απώλειες των ασφαλιστικών τα-
µείων από την κρίση, την ύφεση, την αύξηση της ανεργίας και τη
µείωση των αποδοχών είναι της τάξης των 4,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ το χρόνο και εποµένως εάν δεν είχαµε καταφέρει να µει-
ώσουµε σηµαντικά τις δαπάνες, τα ταµεία θα βρίσκονταν σήµερα

σε αδυναµία πληρωµής των συντάξεων. Αυτήν την προσπάθεια
βεβαίως θα τη συνεχίσουµε και βασική µας προτεραιότητα είναι
να στηρίξουµε τα ασφαλιστικά ταµεία µέσα σ’ αυτές τις πολύ δύ-
σκολες συνθήκες που έχουν διαµορφωθεί, γιατί τα ασφαλιστικά
ταµεία και ο ΟΑΕΔ ουσιαστικά είναι αποδέκτες των συνεπειών
αυτής της κρίσης και της µεγάλης ύφεσης. 

Η προσπάθεια για δηµοσιονοµική προσαρµογή της χώρας
είναι απολύτως αναγκαία. Όµως δεν πρέπει να µας διαφεύγει η
ανάγκη για κοινωνική συνοχή και αλληλεγγύη, που είναι απαραί-
τητο στοιχείο για την επίτευξη των στόχων µας. Η ψήφος εµπι-
στοσύνης στη νέα Κυβέρνηση είναι µόνο η αρχή µιας νέας
πορείας και συνεννόησης που πρέπει να διευρυνθεί πέρα κι έξω
από το Κοινοβούλιο. Η συνεννόηση αυτή προϋποθέτει ειλικρίνεια
για τις µεγάλες προτεραιότητες και κανόνες δικαίου, έτσι ώστε
να µοιραστούν δικαιότερα τα βάρη και οι υποχρεώσεις. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Υπουρ-
γό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κουτρουµάνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Δάφνης. 

Η Βουλή σας καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Τασούλας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Η Νέα Δηµοκρατία στηρίζει την
παρούσα Κυβέρνηση, τις προγραµµατικές δηλώσεις της οποίας
ανέγνωσε ο Πρωθυπουργός κ. Λουκάς Παπαδήµος. 

Ο στόχος της παρούσας Κυβέρνησης είναι βαρυσήµαντος.
Μπορεί να µην είναι πολύπλευρος, εκτεταµένος σε χρόνο και σε
αντικείµενο, είναι ωστόσο εξαιρετικά βαρυσήµαντος, διότι απο-
τελεί το προγεφύρωµα προς την οµαλότητα έπειτα από µία απί-
στευτη περιδίνηση στην οποία ενεπλάκη η χώρα µε την αστοχα-
σιά του δηµοψηφίσµατος. Αυτή η περιδίνηση θα µπορούσε να
είναι οδυνηρή για τη χώρα. Ευτυχώς δεν εξελίχθηκε οδυνηρώς. 

Η Νέα Δηµοκρατία από την πρώτη στιγµή, αναγνωρίζοντας την
αλλαγή φάσεως, αναγνωρίζοντας ότι µία δραµατική ή δυσµενής
εξέλιξη κινδύνευε να µετατραπεί σε εφιαλτική, «έβαλε πλάτη».
Πρότεινε τη σύσταση µεταβατικής κυβερνήσεως. Προτείναµε
τους στόχους, στοιχειώδεις αλλά θανασίµως απαραίτητους στό-
χους, αυτής της Κυβέρνησης: την εξασφάλιση της έκτης δόσης,
τη διαχείριση της δανειακής συµβάσεως της 27ης Οκτωβρίου και
εν συνεχεία την πορεία προς την οµαλότητα.

Η πορεία προς την οµαλότητα µπορεί να ταυτιστεί µόνο µε την
ανάµειξη του ελληνικού λαού στη διαχείριση της πρωτοφανούς
κρίσης της χώρας. Κάποιοι λένε ότι αυτή η ιστορία της εµπλοκής
του ελληνικού λαού στο να εκφράσει την άποψή του, όταν περά-
σουµε αυτήν τη δυσκολία που σήµερα βιώνουµε, είναι ενδεχο-
µένως επιπόλαια και βιαστική.

Θέλω να πω ότι το πολίτευµα της χώρας είναι η δηµοκρατία.
Και η επίγνωση και συµµετοχή του λαού και η στήριξη του λαού
σε κυβέρνηση, η οποία διαχειρίζεται αυτήν τη δεινή κρίση, δεν
είναι µόνο ψυχολογικά, είναι κοινωνικά, πολιτικά, οικονοµικά απα-
ραίτητη. 

Πριν από πολλά χρόνια ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής επιφορτίστηκε και πέτυχε αναίµακτα τη Μεταπολίτευση του
1974 και παρά το ότι είχε σχηµατίσει κυβέρνηση εθνικής ενότη-
τας επικαλέσθη και ζήτησε -µετά από ούτε καν τέσσερις µήνες
διάρκειας εκείνης της κυβερνήσεως- την άποψη του ελληνικού
λαού. Δεν το έκανε για να ρισκάρει οτιδήποτε, δεν το έκανε γιατί
παραγνώριζε τη κρισιµότητα της περιστάσεως. Το έκανε γιατί
έπρεπε η διαχείριση της πρωτοφανούς κρίσης που πέρναγε,
τότε, η χώρα, να εµβαπτιστεί στην άποψη, στη γνώµη και τελικά,
στη δύναµη του ελληνικού λαού.

Σαν σήµερα, πριν από πενήντα εννέα χρόνια, ξεκίνησε µία δη-
µιουργική πορεία. Σαν σήµερα, πριν από πενήντα εννέα χρόνια
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µε εκλογές ο ελληνικός λαός δηµιουργούσε εκείνες τις προϋπο-
θέσεις για να ξεφύγουµε από την ψωροκώσταινα και να οδηγη-
θούµε σε µία ανάπτυξη. Σαν σήµερα, το 1952 σχηµατιζόταν η
κυβέρνηση του Ελληνικού Συναγερµού. Και µπορεί µε βάση τις
παραδοχές της Μεταπολιτεύσεως η θετική αξιολόγηση εκείνων
των κυβερνήσεων και εκείνων των εποχών να φαντάζει ντεµοντέ
ή παρακινδυνευµένη ή και έγκληµα καθοσιώσεως, διότι πράγµατι
η Μεταπολίτευση, είναι η εποχή που η θωπεία, γιατί κάθε τι το
οποίο προέρχεται από την Αριστερά, δεν είναι απλώς απαραί-
τητη, αλλά είναι επιβεβληµένη. Ωστόσο, δραπετεύω από αυτήν
την ανάγκη και εξηγώ ότι σαν σήµερα η χώρα ξεκίνησε πριν από
πολλά χρόνια µία πορεία που την οδήγησε µέχρι τελευταία, έξω
από τη µοίρα της ψωροκώσταινας. Σε αυτήν την πορεία συνετέ-
λεσε ο πολιτικός κόσµος, ο ελληνικός λαός πρωτίστως και συνε-
τέλεσε και µία αποτελεσµατικότητα, η οποία σήµερα ξεχνιέται. 

Σήµερα χρησιµοποιούµε λέξεις καταφύγια, όπως η λέξη «συ-
νευθύνη», «συνεννόηση», οι οποίες είναι απαραίτητες. Αλλά ξε-
χνούµε µία κυρίαρχη λέξη, η οποία οδήγησε τη χώρα από την
ψωροκώσταινα στο να γίνει πλήρες µέλος της Ευρώπης. Ξε-
χνούµε τη λέξη «αποτελεσµατικότητα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ εύχοµαι αυτή η µεταβατική Κυβέρνηση, µε αυτόν τον ει-
δικό, σηµαντικότατο σκοπό να είναι αποτελεσµατική, να φέρει
αποτέλεσµα εν σχέσει µε τους στόχους που έχουν τεθεί από τις
πολιτικές ηγεσίες. Και θέλω να ελπίζω ότι αυτό το αποτέλεσµα
θα εδραιωθεί, θα κατοχυρώσει τη θέση της Ελλάδας µέσα στην
Ευρώπη, θα επανακτήσει η Ελλάδα και πάλι την αξιοπιστία της.
Και έτσι θα µπορέσει εν συνεχεία η επόµενη κυβέρνηση, µε την
εντολή και τη δύναµη που θα της δώσει ο ελληνικός λαός να
πραγµατοποιήσει αυτά τα βήµατα προς την πραγµατοποιήσιµη
ελπίδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κανείς δεν τολµάει και κανείς δεν διανοείται να παραστήσει
σήµερα εδώ ότι υπάρχουν µαγικές λύσεις ή ακόµη συµπαθητικές
λύσεις. Γιατί ξεχνάµε τις αποτελεσµατικές λύσεις; Γιατί ξεχνάµε
την ανάγκη να δώσουµε στο λαό την αίσθηση ότι αυτά τα µέτρα,
αυτές οι θυσίες, που είναι απαραίτητες να παρθούν πρέπει να
φέρνουν αποτέλεσµα. Η απόγνωση του λαού περισσότερο έγ-
κειται στην αίσθηση της µαταιότητας των θυσιών, παρά στα
µέτρα που παίρνονται. Η αποκατάσταση αυτής της αίσθησης
στον ελληνικό λαό θα βοηθήσει να ξεφύγουµε από την κρίση και
κυρίως θα βοηθήσει να ξεφύγουµε από την κρίση εάν αφήσουµε
τις λεξούλες και τα χαϊδολογήµατα µε επικοινωνιακούς τρόπους
και ξαναθυµηθούµε τον κύριο σκοπό της πολιτικής, που είναι οι
πράξεις και τα αποτελέσµατα. 

Στηρίζουµε αυτήν την Κυβέρνηση, την στηρίζω προσωπικά, για
να φέρει αποτελέσµατα, για να αποτελέσει τη µετάβαση από µία
δεινή κρίση σε µία περίοδο οµαλότητας. 

Και θα ήθελα κάνοντας µία µικρή κατάχρηση του χρόνου, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εξηγήσω µε λόγια τι εννοώ απο-
τελεσµατικότητα. Υπάρχει µία έκταση δεκάδων χιλιάδων στρεµ-
µάτων στο Τατόι, είναι τα Ανάκτορα, τα παλαιά βασιλικά Ανά-
κτορα. Αυτή η έκταση ρηµάζει εδώ και δεκαετίες. Να είστε βέ-
βαιοι ότι εάν έπαιρνε µία κυβέρνηση, ένας πολιτικός µία
απόφαση να αξιοποιηθεί αυτό και να πάψει να ρηµάζει, οι περισ-
σότεροι θα µιλούσαν για σκάνδαλα. Το ότι επί σαράντα χρόνια
ρηµάζει δεν είναι σκάνδαλο. Αυτό εννοώ όταν λέω ότι πρέπει να
αλλάξουµε νοοτροπία και να δούµε, πράγµατι, την αξία της απο-
τελεσµατικότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η αποτελεσµατικότητα θα µας σώσει και όχι οι συµπαθητικές
λεξούλες: «Όλοι µαζί», «συνευθύνη», «συναίνεση». Είναι χρήσιµα
αυτά, αλλά αν λείπει η αποτελεσµατικότητα, καµµία λεξούλα
συµπαθητική δεν θα σώσει την Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Τα-

σούλα, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.
Καλείται ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Αργύριος Λαφαζάνης, να

λάβει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Λαφαζάνη, έχετε το λόγο.
ΑΡΓΥΡΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Γενική είναι η ικανοποίηση που νιώ-

θουµε και ζούµε αυτές τις ηµέρες για το σχηµατισµό της νέας
Κυβέρνησης, ικανοποιηµένο το πολιτικό σύστηµα, οι επιχειρηµα-
τίες και ο κόσµος. Βλέπουµε ότι βγαίνει από τον κόσµο κάποια
ικανοποίηση. Την ερµηνεύουµε ως αποδοχή, αλλά δεν νοµίζω ότι
πρέπει να βιαστούµε να την πούµε αποδοχή, γιατί στηρίζεται πε-
ρισσότερο στην προσδοκία και όταν θα φανεί σε πολύ λίγο χρο-
νικό διάστηµα ότι η Κυβέρνηση αυτή αναγκαστικά περπατάει
επάνω στα δεδοµένα που δηµιουργήθηκαν την προηγούµενη διε-
τία και µε κυρίαρχο δεδοµένο το τελευταίο της 26ης Οκτωβρίου
-που βέβαια, αυτά τα δεδοµένα τα θεωρούµε σωτήρια για τη
χώρα, αλλά δεν είναι βέβαια και πολύ ευχάριστα για το λαό- τότε
θα προσγειωθούµε. Και ελπίζω όταν θα προσγειωθούµε στην
πραγµατική αποδοχή που έχει αυτή η Κυβέρνηση από το λαό, να
συνεχίσουν να τη στηρίζουν τα τρία κόµµατα, που τη στηρίζουν
σήµερα. 

Γιατί φαίνεται σε κάποιες περιπτώσεις ότι αυτή η στήριξη δεν
είναι ιδιαίτερα ειλικρινής και δίνει την υποψία ότι µπορεί να υπάρ-
χει και αρκετή υποκρισία σε αυτήν τη στήριξη. Γιατί δεν µπο-
ρούµε να εξηγήσουµε πώς σε µία Κυβέρνηση που τη θεωρούµε
καλή -που περιµένουµε πολλά από αυτή, που περιµένουµε να
µας βγάλει από τη δύσκολη θέση που είµαστε σήµερα, να υλο-
ποιήσει αυτά που πετύχαµε ως τώρα, να τα κάνει πράξη- της βά-
ζουµε τέτοια ασφυκτικά χρονικά περιθώρια, τη βάζουµε σε
τέτοια καλούπια, που πραγµατικά είναι αµφίβολο αν θα µπορέσει
να κάνει οτιδήποτε. Και εγώ θα έλεγα ότι δεν προλαβαίνει σε
αυτά τα χρονικά περιθώρια ούτε να πετύχει, αλλά ούτε και να
αποτύχει.

Εάν επιµένουµε στις εκλογές στις 19 Φεβρουαρίου, σηµαίνει
προκήρυξη στις 22 Ιανουαρίου, δηλαδή λίγο µετά από τα Χρι-
στούγεννα. Τώρα είµαστε λίγο πριν από τα Χριστούγεννα και θα
πρέπει να είναι εξαιρετικά θαυµατουργά αυτά τα Χριστούγεννα,
για να κάνει κάτι αυτή η Κυβέρνηση.

Μόνο για τα οµόλογα –για να µην πούµε για τον προϋπολογι-
σµό, το φορολογικό νοµοσχέδιο, το άνοιγµα των επαγγελµάτων,
τα ενδεχόµενα να προκύψουν ενδιάµεσα, κάποια άλλα θέµατα
εθνικής σηµασίας και βέβαια και την καθηµερινότητα, που οφεί-
λει να την εξυπηρετήσει αυτή η Κυβέρνηση, για να µην πούµε
όλα αυτά, αλλά να πούµε µόνο για τα οµόλογα, λέγεται και το πι-
στεύουµε ότι χρειάζονται τρεις µήνες. Πού θα τους βρούµε αυ-
τούς τους τρεις µήνες από τώρα έως τις 22 Ιανουαρίου; Και, εν
πάση περιπτώσει, τι θα έχει πετύχει αυτή η Κυβέρνηση αν θα
φτιάξει κάτι µισό ή αν µόλις ξεκινήσει θα τη σταµατήσουµε;

Δεν προλαβαίνει, λοιπόν, ούτε να πετύχει ούτε να αποτύχει.
Και αναρωτιέται κάποιος, θα µας αφήσουν και οι Ευρωπαίοι να
κάνουµε εκλογές, τότε στα µισά αυτής της προσπάθειας; Δεν
µας άφησαν να κάνουµε το δηµοψήφισµα, ουσιαστικά, θα µας
αφήσουν να κάνουµε εκλογές; 

Και γιατί να κάνουµε εκλογές; Καταλαβαίνω µόνο τα δύο κόµ-
µατα τη Δηµοκρατική Συµµαχία και τη «Δηµοκρατική Αριστερά»,
που θέλουν να καταγραφούν ως Κοινοβουλευτικά Κόµµατα και
έχουν λόγο να θέλουν εκλογές. Οι υπόλοιποι προς τι; Να κερδί-
σουν τρία από τα κόµµατα της σηµερινής Βουλής δύο-τρεις
έδρες παραπάνω; Και τι θα γίνει; 

Και βέβαια δεν είναι µόνο ότι βάλαµε ασφυκτικά πλαίσια σε
αυτήν την Κυβέρνηση, αλλά τη βαφτίζουµε µε ό,τι χειρότερο.
Μέχρι και «σύµβασης έργου», άκουσα να αποκαλείται αυτή η Κυ-
βέρνηση. Λένε κάποιοι και «περιορισµένης ευθύνης», ΕΠΕ, δη-
λαδή και «σύµβασης έργου» και «µεταβατική». Μετάβαση προς
τι; Άραγε προς τι θα µεταβούµε µετά από αυτήν την Κυβέρνηση;
Προς την αυτοδυναµία;

Είναι κάποιος που φαντάζεται αυτοδυναµία στις επόµενες
εκλογές; Δεν ξέρω αν το φαντάζεται ο κ. Σαµαράς, αλλά αν το
φαντάζεται, είναι ο µόνος που το φαντάζεται. Θα φθάσουµε σε
µια από τα ίδια: πάλι ανάγκη συνεργασίας, πάλι θα πρέπει να
βρούµε έναν Παπαδήµο. Και αφού τον έχουµε, γιατί να ψάχνουµε
για άλλον και εποµένως γιατί αυτή η βιασύνη; 

Γιατί δεν κρατιέται ο κ. Σαµαράς; Γιατί έχει πια τόσο µεγάλο
άχτι για µια εξουσία που του φεύγει; Δεν κατανοεί ότι πάει µαζί
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µε τον κ. Παπανδρέου, µε τον δικό µας Γιώργο Παπανδρέου; Πέ-
φτει ο ένας, πέφτει και ο άλλος. Διαγράφει ο ένας, διαγράφει και
ο άλλος. Αµφισβητείται ο ένας, αµφισβητείται και ο άλλος, πα-
κέτο δηλαδή. Δεν κατανοεί ότι αυτό εδώ το πείραµα –που πρέπει
να το κάνουµε ένα δηµιουργικό πείραµα- αυτής της Κυβέρνησης
θα πρέπει να το έχουµε στο νου µας και για το επόµενο διά-
στηµα; Δεν θα έχουµε ανάγκη κάποιας τέτοιας λύσης και µετά
τις εκλογές;

Εποµένως, γιατί εκλογές; Ήταν ένα αιτούµενο από πολλούς,
απ’ όλους εκτός από εµάς του ΠΑΣΟΚ, να φύγει ο Παπανδρέου.
Ήταν –υποτίθεται- το µεγάλο αγκάθι. Έφυγε ο Παπανδρέου,
έφυγε ένας λόγος για να γίνουν εκλογές. Τώρα ποιοι µένουν; 

Λυπάµαι, φοβάµαι και ανησυχώ ότι κάποιοι επενδύουν πάλι
στην αποτυχία, όχι µόνο της Κυβέρνησης αλλά και της χώρας,
όπως επένδυαν στην αποτυχία της προηγούµενης κυβέρνησης
–που ουσιαστικά θα ήταν αποτυχία της χώρας- έτσι επενδύουν
και σήµερα, γιατί υπάρχει ένας µεγάλος κίνδυνος –έχουν και κά-
ποιο δίκιο βέβαια- απ’ αυτό το εγχείρηµα της σύµπραξης, τη συγ-
κυβέρνησης, αυτού του χαµηλώµατος των τόνων που υπάρχει
σήµερα, αυτής της προσπάθειας συνεννόησης, να µας ξεπετα-
χτεί µια καινούργια κατάσταση. Υπάρχει ένας κίνδυνος να ξεπε-
ράσει το πολιτικό σύστηµα την κρίση του µέσα από άλλες λύσεις,
µέσα από λύσεις που θα ξεφεύγουν από τα σηµερινά κλισέ, από
το σηµερινό πολιτικό κατεστηµένο. Πολλοί, λοιπόν, φοβούνται
αυτήν την εξέλιξη. 

Εγώ θέλω να δηλώσω ενθουσιασµένος µε αυτόν τον κίνδυνο
και νοµίζω ότι και άλλοι «Βουλευτές της Α’ Δηµοτικού», όπως και
εγώ, θα είναι κρυφοχαρούµενοι γιατί υπάρχει αυτός ο κίνδυνος,
ώστε να ξεφύγουµε από την αγκύλωση και από το σηµερινό πο-
λιτικό κατεστηµένο που το ζούµε και που µας οδήγησε εδώ και
να µπορέσουµε να πάµε γι’ αλλού. 

Εγώ, λοιπόν, αγαπητές και αγαπητοί Βουλευτές, αυτήν την Κυ-
βέρνηση την ψηφίζω για δύο χρόνια. Αυτό λέει το Σύνταγµα, τα
συνταγµατικά όρια είναι αυτά. Δεν µπορεί  να προκαταβάλουµε
αποτυχία αυτής της Κυβέρνησης. Μπορεί να την εύχονται κά-
ποιοι, όµως δεν µπορούµε να την προκαταβάλουµε και –εν πάση
περιπτώσει- εάν αποτύχει, εδώ είµαστε για να την αλλάξουµε.
Ψηφίζω, λοιπόν, όχι για τρεις µήνες αλλά για δυο χρόνια, όσο
λέει το Σύνταγµά µας. 

Τελειώνω λέγοντας ότι εµείς οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ νιώ-
θουµε και ξαλαφρωµένοι και χαρούµενοι γιατί δεν είµαστε πια
µόνοι και στο δρόµο και στην πορεία για το Γουδή που ακούσαµε
εδώ µέσα. Θα έχουµε παρέα, δεν θα είµαστε µόνοι, θα βαδίζουµε
µε άλλους µαζί και θα έχουµε και τον κ. Καρατζαφέρη να µας
λέει τα ευφυολογήµατα και τα λογοπαίγνιά του και τον κ. Σαµαρά
µε τα πεισµατάκια του και βέβαια τώρα που είναι και αρµόδιος
Υφυπουργός ο κ. Ροντούλης θα µας φέρει και µερικά συµπαθή
υποζύγια από το χωριό του να βαδίζουµε µαζί, να κουβεντιά-
ζουµε τα γοµάρια µε τα γοµάρια.

Θα είµαστε µια χαρούµενη παρέα και περνάµε και από την Και-
σαριανή, πηγαίνοντας για το Γουδή, γιατί και εκεί έχει γραφεί ελ-
ληνική ιστορία. Εκεί, λοιπόν, µπορούµε να ανταλλάξουµε και
εµπειρίες µεταφερόµενες –όχι βέβαια µόνο δικές µας, λίγες
δικές µας, οι περισσότερες µεταφερόµενες- και από αυτούς που
ήταν µε την πλάτη στον τοίχο στην Καισαριανή και αλλού –γιατί
θα είµαστε µια πολυποίκιλη και ευρύτερη παρέα- και από αυτούς
που ήταν απέναντι και σηµάδευαν προς τον τοίχο. Θα είµαστε,
λοιπόν, µια χαρούµενη παρέα και θα βαδίσουµε προς τα εκεί,
προς το Γουδή, όλοι µαζί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Αρ-
γύρη Λαφαζάνη, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Χαλκιδικής. 

Παρακαλείται η Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής
Β’ Πειραιά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Βέρα Νι-
κολαΐδου να λάβει το λόγο. 

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ήταν
πολύ ειλικρινής ο Βουλευτής που µόλις κατέβηκε για το πότε
θέλει τις εκλογές. Βέβαια, τις εκλογές θα τις επιβάλει ο ίδιος ο
λαός µε την πάλη του όσο το δυνατόν γρηγορότερα, γιατί δεν
πρόκειται να στηρίξει αυτήν την Κυβέρνηση, η συγκρότηση της

οποίας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έγινε µε το γνωστό παζάρι,
µε έντονες διεργασίες στους κόλπους των αστικών κοµµάτων και
ανταγωνισµών µεταξύ των τµηµάτων της ντόπιας πλουτοκρα-
τίας. 

Όµως, πολύ γρήγορα αυτή η Κυβέρνηση αποκάλυψε τον επι-
κίνδυνο χαρακτήρα της, τους στόχους και το έργο που προγραµ-
µατίζει να υλοποιήσει. Η προχθεσινή ανάγνωση των προγραµ-
µατικών δηλώσεων από το νέο Πρωθυπουργό κ. Παπαδήµο ήταν
µια συρραφή σηµειωµάτων Υπουργών, συµπληρωµένα µε µεγα-
λύτερη δόση εκβιασµών, παρουσιάζοντας σαν µονόδροµο την
απόφαση του Συµβουλίου της Ευρώπης στις 26 Οκτωβρίου και
κάνοντας έκκληση για συναίνεση, ευθύνη όλων, κοινωνική συ-
νοχή και όλα αυτά βέβαια για τη σωτηρία της χώρας. Άλλωστε,
ήταν και το µήνυµα που ήθελε να εκπέµψει ο Πρωθυπουργός
στον ελληνικό λαό και στους δανειστές. 

Αν νοµίζετε ότι υπερβάλλουµε, µπορείτε να ρίξετε µια µατιά
και να θυµηθείτε τις οµιλίες των Υπουργών πριν δύο εβδοµάδες
της Κυβέρνησης του Γεωργίου Παπανδρέου, τις εξαγγελίες του
τέως Πρωθυπουργού και των Υπουργών Οικονοµικών µετά από
Υπουργικά Συµβούλια ή συνεδριάσεις των οργάνων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, για να θυµηθείτε ότι αυτά που τους τελευταίους
είκοσι µήνες σχεδίαζαν, αποφάσιζαν και υπέγραφαν µε την
τρόικα, είναι και το πρόγραµµα της συγκυβέρνησης, της εχθρι-
κής συµµαχίας που δηµιουργήσατε µεταξύ ΠΑΣΟΚ, Νέας Δηµο-
κρατίας και ΛΑΟΣ, δηλαδή χαράτσια, ανατροπές σε εργασιακά
και ασφαλιστικά δικαιώµατα, απολύσεις, ανεργία, φτώχεια, εξα-
θλίωση για τα λαϊκά στρώµατα, υποκρισία προς τη νέα γενιά για
το µέλλον που τους ετοιµάζετε. 

Έφυγε ο Υπουργός Εργασίας, αλλά θέλω να πω ότι µέσα στις
προσπάθειες του Υπουργείου του για την περικοπή των δαπανών
ξέχασε να µας πει ότι έχετε κόψει ακόµη και το επίδοµα κηδείας
των ασφαλισµένων, δηλαδή από εσάς δεν ξεµπερδεύει κανείς,
ούτε πεθαµένος. Ούτε πεθαµένος δεν γλιτώνει! Κόψατε και αυτά
τα ψίχουλα που δίνατε στους συγγενείς. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, παρά την προσπάθεια που
καταβάλλατε όλοι σας παράλληλα µε τα αστικά ΜΜΕ να ρίξετε
στάχτη στα µάτια του ελληνικού λαού ότι η νέα Κυβέρνηση –µε
όποιον επιθετικό προσδιορισµό θέλετε να την παρουσιάσετε- ση-
µατοδοτεί δήθεν αλλαγή σελίδας προς όφελος του λαού και την
ικανοποίηση που σίγουρα αισθανθήκατε τις πρώτες ώρες, τις
πρώτες µέρες θα έλεγα, για την αποδοχή της νέας Κυβέρνησης,
όσο περνούν οι µέρες και µετά τις τοποθετήσεις και τις δηλώσεις
σας εδώ στο Κοινοβούλιο, ο λαός µας συνειδητοποιεί όλο και πε-
ρισσότερο ότι πρόκειται για το ίδιο πολιτικό προσωπικό της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-
κρατίας, αλλά και του κ. Παπαδήµου, από τη θέση βέβαια του
συµβούλου του πρώην Πρωθυπουργού. 

Επίσης ο λαός µας συνειδητοποιεί ότι για πρώτη φορά µετά
τη Μεταπολίτευση συµµετέχουν σε αυτήν την εχθρική και επικίν-
δυνη Κυβέρνηση ακροδεξιοί-υµνητές του δικτάτορα Μεταξά και
συνοµιλητές του δικτάτορα Παττακού και εκτός από τη δοσµένη
αντιλαϊκή στρατηγική που ήδη έχουν συµφωνήσει και υπογράψει,
είναι αυτοί οι ίδιοι που είτε ψήφισαν είτε στήριξαν στην εφαρ-
µογή του το µνηµόνιο, το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, το πρό-
σφατο  πολυνοµοσχέδιο-λαιµητόµο και πλήθος αντεργατικών
νοµοσχεδίων και φοροεπιδροµών.

Ο λαός µας συνειδητοποιεί κάθε µέρα και περισσότερο και κα-
ταλαβαίνει ότι είστε έτοιµοι να συνεχίσετε το ίδιο έργο µε πιο
γρήγορους ρυθµούς, πιο αποφασιστικά και πιο βίαια στο όνοµα
δήθεν του χρέους, της εκταµίευσης σήµερα της έκτης δόσης –
αύριο έβδοµης και πάµε παραπέρα- ότι είστε έτοιµοι για την ψή-
φιση της νέας δανειακής σύµβασης, του προϋπολογισµού, των
νόµων που θα χρειαστούν για την πλήρη προσαρµογή όλων
αυτών και φυσικά την πλήρη εφαρµογή της απόφασης –κάτι που
βάζετε ως πρώτο στόχο σε όλα τα προηγούµενα- του Συµβου-
λίου της Ευρώπης της 26ης Οκτωβρίου και των αποτελεσµάτων
που θα είναι συνέχιση πιο δύσκολων αντιλαϊκών µέτρων τουλά-
χιστον για µια δεκαετία.

Πρόκειται για µέτρα που ο λαός µας παρ’ ότι τον έχετε µπερ-
δέψει µε τα νούµερα και τις διάφορες ηµεροµηνίες καταλαβαίνει
ότι θα τον αρµέξουν, ότι θα συνθλίψουν και θα καταργήσουν ό,τι
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έχει αποµείνει από κοινωνικές υποδοµές και από κοινωνική πολι-
τική. 

Επίσης, είστε έτοιµοι να διαµορφώσετε καλύτερους όρους στο
ξεπούληµα –στην κυριολεξία- των υπολειµµάτων της δηµόσιας
περιουσίας. Χθες µάλιστα ακούσαµε και το ευφυές επιχείρηµα
του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης «από πού και ως πού να θε-
ωρούνται δηµόσια περιουσία κτήρια και υποδοµές που βρίσκον-
ται σε εγκατάλειψη και που δεν χρησιµοποιούνται;».

Το µόνο που δεν µας είπε είναι -επειδή κυβερνάτε µαζί µε τη
Νέα Δηµοκρατία καµµιά σαρανταριά χρόνια- τις αιτίες που αυτή
η περιουσία βρίσκεται σ’ αυτήν την κατάσταση, τις αιτίες που δεν
έχει αξιοποιηθεί για να καλύψει ανάγκες των λαϊκών στρωµάτων.

Εν πάση περιπτώσει, παρ’ ότι εσείς κάνετε την προσπάθειά
σας, εµείς σας το λέµε ξεκάθαρα: Όχι απλά δεν πρόκειται να
συµφωνήσουµε και να σας δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης, αλλά
αυτό που θα προσπαθήσουµε θα είναι να σας κάνουµε τη ζωή
καθηµερινά πιο δύσκολη. Φαίνεται πως ο λαός µας, επειδή ακρι-
βώς ζει αυτήν την πραγµατικότητα, παραµιλάει όπου βρίσκεται.
Έχει, όµως, εµπειρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Κυρία Πρόεδρε, δώσατε τουλάχιστον δύο λεπτά στους προ-
ηγούµενους.

Εµείς τον καλούµε αυτήν την εµπειρία να την αξιοποιήσει, να
µην εγκλωβιστεί στους εκβιασµούς, να εντείνει καθηµερινά την
πάλη του στα µέτωπα που υπήρχαν µέχρι σήµερα, και που είναι
γνωστά, όπως τα χαράτσια, τα ασφαλιστικά ταµεία, οι συλλογι-
κές συµβάσεις, η προστασία των ανέργων. Τον καλούµε σ’ αυτόν
τον αγώνα, να συµπορευθεί µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας, µε το ταξικό εργατικό κίνηµα. Εσείς από τη µια έχετε αυτό
το πρόγραµµα. Εµείς λέµε ταξικός αγώνας ενάντια σ’ αυτή την
βάρβαρη πολιτική και στρατηγική σας. 

Θέλω να πω µόνο µια κουβέντα για την αυριανή  µέρα που ολο-
κληρώνονται οι εκδηλώσεις για την 38η επέτειο του Πολυτε-
χνείου. Πιστεύουµε ότι τα αντιιµπεριαλιστικά συνθήµατα και η
αποφασιστικότητα του λαϊκού παράγοντα του 1973 καθόρισαν
τις εξελίξεις. Αυτή η αποφασιστικότητα του λαϊκού παράγοντα
αποτελεί ακόµα µεγαλύτερη πηγή έµπνευσης και σήµερα για το
λαό µας. 

Ο λαός µας σήµερα πρέπει να ξέρει ότι είναι υποκρισία η Κυ-
βέρνηση και η σηµερινή και οι προηγούµενες από τη µια να µι-
λάνε και να προετοιµάζουν νέα χαράτσια και νέες περικοπές και
από την άλλη να ξοδεύουν δισεκατοµµύρια για τους νατοϊκούς
εξοπλισµούς. Οι στρατιωτικές αποστολές –και είναι γνωστό- έξω
από τα σύνορα, όπου και αν βρίσκονται, χρησιµοποιούνται σε
βάρος άλλων λαών και µάλιστα έχει ακουστεί σ’ αυτήν την Αί-
θουσα ότι αυτές οι αποστολές στοιχίζουν το χρόνο περισσότερα
από 300 εκατοµµύρια ευρώ.

Και µόνο γι’ αυτούς τους λόγους δεν καλούµε απλά το λαό
αύριο να πάρει µέρος µαζικά στην αντιιµπεριαλιστική πορεία
προς την αµερικάνικη πρεσβεία, αλλά να απαιτήσει εκτός των
άλλων την άµεση επιστροφή όλων των ελληνικών στρατιωτικών
και αστυνοµικών δυνάµεων από το εξωτερικό, την αποδέσµευση
από το ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση και όλους τους ιµπεριαλι-
στικούς οργανισµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την Ε’ Αν-
τιπρόεδρο της Βουλής, κ. Βέρα Νικολαΐδου.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού, κ. Παύ-
λος Γερουλάνος.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεµέλιο
κάθε κοινωνίας είναι οι σχέσεις εµπιστοσύνης. Δηµιουργούν τις
συνθήκες συνεργασίας και αλληλεγγύης και µας προσφέρουν
την αίσθηση ότι κάπου ανήκουµε και πάνω από όλα την ασφάλεια
ότι ακόµα και τα πιο δύσκολα προβλήµατα που έχουµε να αντι-
µετωπίσουµε, µπορούµε να τα αντιµετωπίσουµε εάν δουλέψουµε
µαζί.

Σήµερα καλούµαστε να χτίσουµε νέες σχέσεις εµπιστοσύνης
για να λειτουργήσουµε σαν κοινωνία, για να εξαλείψουµε το
φόβο που έχει φωλιάσει µέσα µας και για να πετύχουµε τους
στόχους που έχουµε µπροστά  µας. Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει

σίγουρα όλα τα εχέγγυα για να το πετύχει µε τρεις προϋποθέ-
σεις: Πρώτον, ότι θα πορευθούµε µαζί σαν Κυβέρνηση. Δεύτε-
ρον, ότι θα πορευθούµε µαζί σαν κόµµατα µέσα στο Κοινοβούλιο
και τρίτον, ότι θα επενδύσουµε στην κοινή µας πορεία για να χτί-
σουµε νέες σχέσεις εµπιστοσύνης µε την κοινωνία και µέσα σ’
αυτήν.

Για να εµπνεύσουµε νέες σχέσεις εµπιστοσύνης στην ελληνική
κοινωνία, πρέπει πρώτα από όλα να επιλέξουµε κοινούς στόχους
γύρω από τους οποίους µπορούµε όλοι να συσπειρωθούµε σαν
Κυβέρνηση, σαν Κοινοβούλιο και σαν κοινωνία, στόχους που δί-
νουν την προοπτική στην Ελλάδα αλλά και σε κάθε ελληνική οι-
κογένεια. Πρώτος στόχος δεν µπορεί να είναι άλλος από την
ικανότητα της χώρας µας να µπορεί να βασιστεί στις δικές της
και µόνο στις δικές της δυνάµεις. Κάθε άλλο µήνυµα που παρα-
τείνει οποιαδήποτε σχέση εξάρτησης, αποπροσανατολίζει, δηµι-
ουργεί σύγχυση και τελικά προσθέτει ανασφάλεια στον Έλληνα
πολίτη. 

Πριν από λίγες εβδοµάδες ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και ο
Υπουργός των Οικονοµικών επέστρεψαν από τις Βρυξέλλες µε
µια συµφωνία που δεσµεύει την πορεία της χώρας. Είναι µια συµ-
φωνία µε υποχρεώσεις για το ελληνικό  κράτος και τους Έλληνες
πολίτες. Είναι, όµως, και µια συµφωνία που µας δίνει την ευκαιρία
να ξαναχτίσουµε την κοινωνία µας, να αναγνωρίσουµε και να
διορθώσουµε τα λάθη που κάναµε στο παρελθόν και να επενδύ-
σουµε στα καλά µας. Είναι µια προσωπική επιτυχία του κ. Γιώρ-
γου Παπανδρέου.

Ρωτώ: Είµαστε έτοιµοι να υιοθετήσουµε και να στηρίξουµε
αυτήν την συµφωνία; Η ψήφος εµπιστοσύνης από τρία µεγάλα
κόµµατα δεν µπορεί να ερµηνευτεί αλλιώς. Δεν αρκεί, όµως,
αυτό. Γνωρίζω ότι η Κυβέρνηση είναι µια Κυβέρνηση µε ειδική
αποστολή. Δεν µπορεί, όµως, να είναι ανήµπορη στις  µεγάλες
προκλήσεις που έχουµε  µπροστά µας.

Για να χτίσουµε νέες σχέσεις εµπιστοσύνης και να συσπειρω-
θούµε γύρω από κοινούς στόχους, πρέπει αυτοί οι στόχοι να µας
αφορούν και να αφορούν την προοπτική της κοινωνίας µας
άµεσα. Μια συµφωνία µε ξένους πιστωτές δεν αρκεί, διότι η
σχέση µε την κοινωνία είναι πάρα πολύ απόµακρη.

Αυτό το λάθος κάναµε ως προηγούµενη κυβέρνηση. Ενώ υιο-
θετήσαµε το πιο φιλόδοξο σχέδιο αλλαγών της καθηµερινότητας
του πολίτη, δεν το αξιοποιήσαµε για να χτίσουµε κοινούς, απτούς
και αντιληπτούς στόχους. Είπαµε ότι θα κάνουµε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», για να φέρουµε τον έλεγχο της εξουσίας πιο κοντά στον
πολίτη. Είπαµε ότι θα εδραιώσουµε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», για να ξέρει
ο πολίτης τι αποφασίζουµε και πού πάνε τα λεφτά του. Είπαµε
ότι θα ξαναδώσουµε δύναµη στο ΑΣΕΠ, για να υπάρχει αξιοκρα-
τία στο δηµόσιο και τα κάναµε. Είπαµε ότι στην παιδεία θα κά-
νουµε µια µικρή επανάσταση και δώσαµε νέα προοπτική στο
ελληνικό πανεπιστήµιο. Είπαµε για την ανάπτυξη ότι θα δώσουµε
έµφαση στην πράσινη ενέργεια και έχουµε σχεδόν διπλασιάσει
τα µεγαβάτ από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Είπαµε ότι θα
µειώσουµε το κόστος στα φάρµακα και το κάναµε µε τεράστιο
όφελος για τους ασφαλισµένους και τα ασφαλιστικά ταµεία. Εί-
παµε ότι θα συµπεριφερθούµε µε σεβασµό στο ναρκοµανή και
στα προβλήµατά του, ότι θα τον δούµε σαν ασθενή που είναι, θα
αποποινικοποιήσουµε τον χρήστη και θα σβήσουµε τις λίστες
ντροπής για την απεξάρτηση και τα κάναµε. Απτοί στόχοι. Κάτω
από άλλες συνθήκες θα  µπορούσαν να συσπειρώσουν µια κοι-
νωνία για να χτίσει νέες σχέσεις εµπιστοσύνης. Εµείς, όµως,
αυτό δεν το πετύχαµε.

Γιατί; Διότι, τα πάντα τα σκίαζε η τρόικα, τα ελλείµµατα και τα
χρέη. Μια συµφωνία που έµοιαζε να αφορά πιο πολύ τους πιστω-
τές µας και τις διεθνείς αγορές από ότι τον ίδιο τον Έλληνα πο-
λίτη. Δεν µπορούµε να ξανακάνουµε το ίδιο λάθος. Διότι το
πρόβληµα δεν είναι απλά επικοινωνιακό, είναι βαθιά πολιτικό. Η
αδυναµία µας να συσπειρώσουµε την κοινωνία γύρω από απτούς
στόχους που εµπνέουν, την έχουν αφήσει κατακερµατισµένη,
φοβισµένη και καχύποπτη. Αυτό πρέπει να αλλάξει και δεν
έχουµε τρεις µήνες να περιµένουµε, ούτε τρεις µέρες δεν
έχουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ σ’ αυτό το έργο πιστεύω.
Θα το εξηγήσω µιλώντας για το δικό µας έργο στο Υπουργείο
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Πολιτισµού και Τουρισµού. Από την πρώτη στιγµή το πρώτο που
κάναµε ήταν να επενδύσουµε σε σχέσεις εµπιστοσύνης. Πρώτα
από όλα µε τους υπαλλήλους του Υπουργείου, χωρίς τους οποί-
ους τίποτα δεν θα είχε γίνει µέχρι σήµερα. Μαζί µε τους υπαλ-
λήλους του Υπουργείου δηµιουργήσαµε το µητρώο εποπτευό-
µενων φορέων, για να είναι ξεκάθαρος και διάφανος ο τρόπος
που επιχορηγούνται οι φορείς του πολιτισµού. Θα φέρουµε ένα
νοµοσχέδιο για να γίνει και αυτό νόµος του κράτους. 

Εδραιώσαµε νέους τρόπους πρόσληψης του προσωπικού θε-
σπίζοντας κριτήρια ΑΣΕΠ ακόµα και εκεί που δεν το απαιτούσε
ο νόµος. Επιταχύναµε τις διαδικασίες του ΚΑΣ και του ΚΣΝΜ για
να απελευθερώσουµε τα µεγάλα έργα, αλλά και για να µην τα-
λαιπωρείται ο πολίτης. Βάλαµε µπρος το ΕΣΠΑ και από το Μάιο
του 2010, ενώ δεν παραλάβαµε τίποτα, εντάξαµε τριακόσια
ογδόντα έξι έργα σε όλη την περιφέρεια. Μιλάµε για έργα που
υπερβαίνουν τα 500 εκατοµµύρια ευρώ. 

Δεν µείναµε, όµως, µόνο εκεί. Χτίσαµε και σχέσεις εµπιστοσύ-
νης µε τους εποπτευόµενούς µας φορείς και  πετύχαµε νέους
στόχους. Έχουν καταφέρει να επιτελέσουν τεράστιο και εντυπω-
σιακό έργο. Με πολύ λιγότερα κάνουν πολύ περισσότερα. Οι πε-
ρισσότεροι από αυτούς έχουν γίνει κατ’ αρχάς πλεονασµατικοί.
Αλλάξαµε το νοµοσχέδιο για τον κινηµατογράφο και κάναµε αυτό
το χώρο δηµιουργίας, πυρήνα ανάπτυξης. Αναπτύξαµε τα προ-
γράµµατά µας για το βιβλίο δίνοντας σε νέους συγγραφείς νέες
ευκαιρίες για να γράψουν, να προβληθούν και να αναγνωστούν
στο εξωτερικό. 

Αλλάξαµε ριζικά το πρόγραµµα προβολής του ΕΟΤ, έτσι ώστε
να δώσουµε έµφαση στο διαδίκτυο, εκεί που πραγµατικά έχει
αποτελέσµατα µε µικρό κόστος. Ανοίξαµε στο κοινό τις ολυµπια-
κές εγκαταστάσεις που σάπιζαν όπως ο Άγιος Κοσµάς, το κωπη-
λατοδρόµιο και τα Λιόσια. Ακούστε, κοστίζουν ανοιχτά στον
Έλληνα φορολογούµενο λιγότερο από ό,τι κόστιζαν µε την προ
προηγούµενη κυβέρνηση κλειστά. Το ίδιο και µε τα άλλα Υπουρ-
γεία. Και εκεί καινούργιες σχέσεις εµπιστοσύνης για να µπορέ-
σουµε να προχωρήσουµε το έργο µας.

Ανοίξαµε νέες αγορές τουρισµού µε το Υπουργείο Εξωτερι-
κών, διευκολύνοντας τις βίζες. Τα νούµερα µιλούν από µόνα
τους: Πάνω από 300% αύξηση από την Τουρκία, περίπου 300%
αύξηση από τη Ρωσία, πάνω από 300% αύξηση από το Ισραήλ,
πάνω από 200% αύξηση από την Κίνα και τη Σερβία µέσα σε δύο
χρόνια.

Μαζί µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη πετύχαµε σειρά
από συλλήψεις γύρω από την αρχαιοκαπηλία. Μαζί µε άλλα τέσ-
σερα Υπουργεία συνεργαστήκαµε για τη διερεύνηση του µεγα-
λύτερου σκανδάλου στηµένων παιχνιδιών στο ποδόσφαιρο.
Καλλιεργήσαµε επιµελώς σχέσεις εµπιστοσύνης όχι µόνο µε
όσους σχετίζονταν άµεσα µε το Υπουργείο, αλλά και µε φορείς
του ιδιωτικού τοµέα και συνδικαλιστές εργαζόµενους σε διάφο-
ρους τοµείς, όπως είναι οι ξενοδοχοϋπάλληλοι.

Σε πολλά διαφωνήσαµε, αλλά κτίσαµε σχέσεις εµπιστοσύνης
και µαζί προωθήσαµε αυτά τα οποία µπορούσαµε να συµφωνή-
σουµε. Μαζί προωθήσαµε την Ελλάδα ως προορισµό µέσα από
επισκέψεις ξένων δηµοσιογράφων και επαγγελµατιών του κλά-
δου. Μαζί επιλέξαµε εµβληµατικά αθλητικά γεγονότα να γίνουν
πόλος ανάπτυξης, όπως ο Μαραθώνιος και το Ράλι Ακρόπολις.
Τώρα υλοποιούµε µια νέα κοινή εταιρεία προώθησης του ελλη-
νικού τουρισµού, για να αξιοποιήσουµε τη συνέπεια και την ευε-
λιξία του ιδιωτικού τοµέα.

Μαζί µε άλλα Υπουργεία και τους φορείς του χώρου σχεδιά-
ζουµε και θα φέρουµε προς ψήφιση την απλοποίηση διαδικασιών
αδειοδότησης που θα µειώσει τη γραφειοκρατία και θα κάνει τις
επενδύσεις στην Ελλάδα πολύ πιο ανταγωνιστικές. Επιτέλους,
βάλαµε στα χαρτιά ένα δεκαετές σχέδιο ανάπτυξης του τουρι-
σµού και είναι η πρώτη φορά που έχει γίνει αυτό, η πρώτη φορά
που έχουν έρθει όλοι να συµφωνήσουν γύρω από ένα κοινό σχέ-
διο, γύρω από το οποίο µπορούµε να συσπειρωθούµε και να
στρωθούµε στη δουλειά.

Σε όλα τα επίπεδα καλλιεργήσαµε σχέση εµπιστοσύνης που
απέφερε συλλογικά αποτελέσµατα. Γιατί; Διότι βρήκαµε αυτά
που µας ενώνουν, διότι µας ενώνει όλους µια πεποίθηση ότι ο
πολιτισµός, ο τουρισµός, ο αθλητισµός δεν αποτελούν µόνο ό,τι

πιο πολύτιµο έχει η ελληνική παράδοση, αλλά το εφαλτήριο ανά-
πτυξης για να βγούµε από την κρίση και µαζί και µε τη συλλογική
µας δουλειά αυτό αποδείξαµε.

Γύρω από αυτό το στόχο συσπειρωθήκαµε και σαν µέρος
αυτής της κοινωνίας, αλλά και σαν πολιτική ηγεσία µε το Γιώργο
Νικητιάδη, τη Λίνα Μενδώνη, το Γιάννη Πυργιώτη, τον Πάνο Μπι-
τσαξή, τη Ντίνα Μπέη. Έχετε δουλέψει όλοι µαζί τους και ξέρετε
το έργο τους. Όµως, δεν θα ήθελα να αφήσω απ’ έξω τον Τηλέ-
µαχο Χυτήρη, την Άντζελα Γκερέκου, το Γιώργο Πουσαίο.

Μαζί µε όλους αυτούς και µε τη στήριξη και τη συµπαράσταση
των συνεργατών µας εµπνεύσαµε αυτές τις καινούργιες σχέσεις
εµπιστοσύνης και σήµερα καλωσορίζω στις δυνάµεις µας τον
Πέτρο Αλιβιζάτο. Μαζί του θα κτίσουµε µια σχέση εµπιστοσύνης
για να µπορέσουµε να συνεχίσουµε ασταµάτητα το έργο που ξε-
κινήσαµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως καταλαβαίνετε, αυτοί οι
στόχοι και αυτά τα επιτεύγµατα δεν είναι επιτεύγµατα ενός
Υπουργού. Είναι δουλειά µιας ολόκληρης κοινωνίας που σήκωσε
τα µανίκια µε συγκεκριµένους στόχους και έφερε αποτελέσµατα,
µιας ολόκληρης κοινωνίας που δούλεψε συνεργατικά για το καλό
όλων µας και έκτισε γερές σχέσεις εµπιστοσύνης, το είδος των
σχέσεων που χρειάζονται για να προχωρήσουµε ενωµένοι και να
βγούµε από την κρίση.

Τα αποτελέσµατα µιλούν από µόνα τους. Φέτος, φέραµε τους
περισσότερους τουρίστες στην ιστορία της χώρας και το µεγα-
λύτερο εισόδηµα. Είµαστε στην πορεία για να σπάσουµε όλα τα
ρεκόρ και στις αφίξεις και στις εισπράξεις και στην κρουαζιέρα
που υπολογίζεται διαφορετικά. Φέραµε 1% έως 1,5% παραπάνω
στο ΑΕΠ. Και όλα αυτά τα κάναµε, µειώνοντας τον προϋπολογι-
σµό µας 35%.

Πείτε µου εσείς άλλους που έχουν φέρει τέτοια αποτελέ-
σµατα. Μέσα σε δύο χρόνια δηµιουργήσαµε από το Υπουργείο
περισσότερο πλούτο από κάθε άλλη χρονιά στο µικρότερο κό-
στος από κάθε άλλη χρονιά. Δεν είµαι απλά περήφανος για το
έργο που έγινε, αλλά για καθέναν από τους ανθρώπους µε τους
οποίους συνεργάστηκα για να φέρουµε αυτά τα αποτελέσµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς η συµφωνία µε την
Ευρώπη µάς δίνει δυνατότητες. Αν δεν την κεφαλαιοποιήσουµε,
όµως, για να κτίσουµε σχέσεις εµπιστοσύνης που χρειάζονται,
αν δεν την αξιοποιήσουµε για να σταθούµε µια για πάντα στα
πόδια µας, θα έχουµε πράξει ένα έγκληµα. Και για να το κάνουµε
αυτό, πρέπει να δηµιουργήσουµε σχέσεις εµπιστοσύνης και να
συσπειρώσουµε την κοινωνία.

Σήµερα έχουµε µια νέα Κυβέρνηση η οποία ζητάει ψήφο εµπι-
στοσύνης και θα λάβει ευρεία υποστήριξη, αλλά αυτό είναι µόνο
το πρώτο βήµα. Αυτή η ψήφος δεν αποτυπώνει από µόνη της την
εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού στην πολιτική, ούτε οι προχθε-
σινές δηµοσκοπήσεις την αποτυπώνουν, ούτε η εµπιστοσύνη στο
πρόσωπο του νέου Πρωθυπουργού. Όπως είπε και ο ίδιος, δεν
φτάνει ένας άνθρωπος, όσο και να είναι έτοιµος, να σηκώσει το
βάρος των δικών µας προσδοκιών. Πρέπει να συµβάλουµε όλοι.

Σίγουρα το ότι συνυπάρχουµε στα Υπουργεία µε άλλα κόµ-
µατα δεν σηµαίνει σε καµµία περίπτωση ότι η κοινωνία συσπει-
ρώθηκε και άρχισε να µας εµπιστεύεται. Γι’ αυτό και η ψήφος
εµπιστοσύνης δεν µπορεί να είναι ψήφος εµπιστοσύνης σε πρό-
σωπα ούτε σε κυβερνητικά σχήµατα, αλλά ψήφος εµπιστοσύνης
σε πολιτικό περιεχόµενο. Το περιεχόµενο αυτό δεν είναι άλλο
από την προετοιµασία της κοινωνίας να ζήσει και να ευηµερήσει
από τις δικές της και µόνο τις δικές της δυνάµεις.

Δυστυχώς -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- η σηµερινή Κυβέρνηση
κτίστηκε πάνω σε µία αντίφαση. Ενώ η πραγµατική της δύναµη
είναι η δυνατότητα να συνεχίσει και να επιταχύνει το έργο που
έχει ήδη ξεκινήσει από την προηγούµενη κυβέρνηση -το έργο
στο οποίο αναφέρθηκα πριν- καλείται, στα χαρτιά τουλάχιστον,
να χειριστεί κυρίως τα θέµατα που αφορούν τους πιστωτές µας.

Δεν µπορούµε και δεν πρέπει, όµως, να κινηθούµε έτσι. Αν µι-
λήσουµε στους πιστωτές µας και προσπαθήσουµε να κερδί-
σουµε την εµπιστοσύνη τους και δεν µιλήσουµε στον ελληνικό
λαό για να κερδίσουµε τη δική του, το έργο αυτής της Κυβέρνη-
σης θα παραµείνει λειψό. Διότι, αντί να χρησιµοποιήσει τη δύ-
ναµή της για να εµπνεύσει και να συσπειρώσει την κοινωνία, θα
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την εξαντλήσει και θα την υποτάξει. Και αυτό δεν θα µας το συγ-
χωρέσει ποτέ η Ελλάδα.

Ελπίζω ότι η σηµερινή ψήφος θα είναι ψήφος εµπιστοσύνης
για το έργο που οφείλουµε να κάνουµε και όχι µόνο γι’ αυτό το
οποίο συµφωνήσαµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Υπουρ-
γό Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Παύλο Γερουλάνο.

Καλείται να λάβει το λόγο ο Βουλευτής Λαρίσης της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Χρήστος Ζώης, για έξι λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να κάνω µία προσωπική

εξοµολόγηση. Εγώ δηλώνω αδύναµος, ανήµπορος να κατα-
νοήσω όλα όσα σύνθετα συντελούνται γύρω µας αυτήν την
εποχή. Δεν επιδιώκω να δρέψω δάφνες ούτε ως αναλυτής, ο
οποίος µπορεί να βλέπει σε βάθος χρόνου, ούτε να αναλωθώ σε
µία περιπτωσιολογία υποθέσεων εργασίας για το πού µπορεί να
καταλήξουν όλα όσα ζούµε το τελευταίο διάστηµα.

Θέλω ως πληρεξούσιος των Λαρισαίων να µεταφέρω και τη
δική τους αδυναµία να αντιληφθούν τι είναι ακριβώς αυτό που
παίζεται αυτές τις ώρες αυτήν την εποχή.

Θυµίζω ότι έχουµε φτάσει εδώ, δηλαδή, σε µια δεύτερη συζή-
τηση ψήφου εµπιστοσύνης, µόλις δεκαπέντε µέρες µετά την
αρχή της προηγούµενης, διότι ο λαός µας εµπνεύστηκε από µια
προσδοκία που καλλιεργήθηκε, ότι ίσως έτσι αντιµετωπιστούν
µία σειρά από αδιέξοδα όπως τα εισπράτταµε και από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, αλλά και από τον τρόπο µε τον οποίο εξελίσ-
σονται τα γεγονότα στο εσωτερικό της χώρας.

Η ειρωνεία είναι ότι, ενώ αυτή η συζήτηση οδεύει στο τέλος
της, την ίδια ώρα η Ευρώπη ζει -και για να ακριβολογώ, η Ευρω-
ζώνη ζει- τις αρχές µιας κατολίσθησης. Αυτό που έγινε χθες στη
Γαλλία, στην Ισπανία και στην Ιταλία δηλαδή, να καταγράφονται
ρεκόρ στα spreads, να υπάρχει µια γενικότερη αναστάτωση,
αµηχανία και αβεβαιότητα για το πού µπορεί να οδηγηθεί και το
ευρώ, αλλά και η ευρωπαϊκή συνοχή, µας δείχνει ότι ίσως µι-
λούµε για πράγµατα τα οποία ετεροχρονισµένα αντιλαµβανόµα-
στε και ίσως να µην έχουν και τη σηµασία που νοµίζουµε εµείς
εδώ µέσα ότι έχουν.

Θέλω να πω ότι κινδυνεύουµε να συζητούµε για πράγµατα για
τα οποία ήδη έχουν ληφθεί από αλλού αποφάσεις και µας ξεπερ-
νούν τα γεγονότα.

Εγώ αδυνατώ να κατανοήσω ποιος αναλυτής µπορεί να ξέρει
καλύτερα ποια είναι η επόµενη µέρα για την Ευρώπη. Δεν
µπορώ! Έχω σηκώσει λευκή σηµαία. Κάποτε τα πράγµατα ήταν
διαφορετικά. Είχαν µία, δύο αναγνώσεις. Σήµερα υπάρχει η ανά-
λυση που σου λέει «να κερδίσουµε χρόνο», δηλαδή «κάντε ό,τι
µπορείτε, δώστε ψήφο εµπιστοσύνης όπου να ’ναι, σε όποιον να
’ναι, αρκεί να κερδίσουµε χρόνο». «Να σωθεί η Ιταλία», λέει µια
ανάλυση, «γιατί αν σωθεί η Ιταλία, θα σωθεί και η Ελλάδα». 

Υπάρχει άλλη ανάλυση που σου λέει «ποια Ιταλία; Προκειµένου
να σωθεί η Ιταλία, θα εγκαταλειφθεί η Ελλάδα». Υπάρχει άλλη
που λέει «εδώ ετοιµάζεται το ευρώ νούµερο ένα των βορείων
χωρών και θα µείνει το ευρώ νούµερο δύο των νοτίων χωρών».
Υπάρχει µια άλλη που λέει ότι δεν θα υπάρχει ευρώ. 

Και εµείς, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει στο τέλος αυτής της
τριήµερης συζήτησης να τοποθετηθούµε στην πραγµατικότητα,
όχι για το εάν η Κυβέρνηση που σχηµατίστηκε µε τον τρόπο που
σχηµατίστηκε είναι η ικανότερη να διαχειριστεί τα προβλήµατά
µας, αλλά –θυµίζω ότι αυτό ήταν το διακύβευµα- για το εάν θα
µείνουµε ή όχι στο ευρώ. Το ξέρει αυτό κανείς; Μπορεί να το εγ-
γυηθεί η Κυβέρνηση; Μπορεί να το εγγυηθεί οποιοδήποτε κόµµα,
όταν η συζήτηση είναι αν θα υπάρχει ευρώ; 

Τι πρέπει να κάνουµε; Πρέπει να κάνουµε ό,τι περνάει από το
χέρι µας για να έχουµε τουλάχιστον ήσυχη τη συνείδησή µας -
µιλάω για τη δική µου θέση, δεν υπαγορεύω θέση σε κανέναν-
για να µη µας καταγράψει ο ιστορικός ως εκείνους που έδωσαν
το πρόσχηµα για να πέσει η σκανδάλη και να δηµιουργηθούν οι
εξελίξεις που θα σηµατοδοτήσουν οτιδήποτε µπορεί να σηµατο-
δοτήσουν για τη χώρα µας, δηλαδή την έξοδό της από το ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήµουν ο τελευταίος που θα

στήριζε επιχειρηµατολογία η οποία θα έθετε εν κινδύνω τη θέση
της χώρας στο ευρωαντλαντικό σκέλος, γιατί εκεί που φτάσαµε,
ό,τι δηµιουργήσαµε, ό,τι χτίσαµε, το χτίσαµε γιατί απαντήσαµε
αυτό το ερώτηµα κάποτε. 

Όµως, σήµερα ξαναλέω ότι ουδείς µπορεί να τοποθετηθεί µε
ασφάλεια. Το µόνο που θα µας µείνει θα είναι να απολογούµαστε
για τις επιλογές που κάναµε έχοντας υπ’ όψιν µας µόνο µερικές
ψηφίδες από τη συνολική εικόνα. Γιατί αυτή είναι η αδυναµία του
πολιτικού µας προσωπικού, αλλά και γενικότερα οποιουδήποτε
Έλληνα σήµερα, πόσω µάλλον Ευρωπαίου ή για να το αντι-
στρέψω οποιουδήποτε Ευρωπαίου πόσω µάλλον Έλληνα. Να
έχει όλη την εικόνα µπροστά του, ώστε µε υπευθυνότητα, µε σύ-
νεση να καταλήξει στην καλύτερη δυνατή απόφαση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα ακόµα, µε την ανοχή
σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα δώσω ψήφο περιορι-
σµένης εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση. Ξέρω ότι δεν χρησι-
µοποιείται αυτός ο όρος. Θα το εξηγήσω τηλεγραφικά. Θα δώσω
ψήφο εµπιστοσύνης για περιορισµένο χρόνο, για περιορισµένη
αποστολή, µε περιορισµένο περιεχόµενο. 

Θέλω να καταθέσω και την απογοήτευσή µου, διότι είχε µια
ευκαιρία η Κυβέρνηση αυτή, να αντιληφθεί ότι µπορούσε να
επενδύσει στη δηµιουργία ενός ηθικού ερείσµατος µε τη σύν-
θεσή της. Λυπούµαι που θα το πω –και αυτή είναι η πρώτη µου
κριτική θέση για την Κυβέρνηση- αλλά η σύνθεσή της δεν αντι-
µετώπισε αυτό το ζητούµενο. 

Με κόπο µπορώ να ανεχθώ στη σύνθεσή της πρόσωπα -γιατί
επαναλαµβάνω δεν µεσολάβησαν εκλογές για να εξαγνισθεί το
πολιτικό προσωπικό- τα οποία χαρακτηρίζω µοιραία για το ότι
φτάσαµε ως εδώ. Δεν θα διστάσω να αναφερθώ στον κ. Παπα-
κωνσταντίνου, γιατί στη Βουλή πρέπει να έχεις το θάρρος να το-
ποθετείσαι. 

Ο κ. Παπακωνσταντίνου είναι µοιραίο πρόσωπο για το ότι οδη-
γήθηκε η οικονοµία και η χώρα εδώ που οδηγήθηκε. Αυτό είναι
κάτι που του έχει καταλογισθεί ακόµα και από συναδέλφους του
σ’ αυτήν την Κυβέρνηση, ακόµα και από το διάδοχό του. 

Καλούµαστε, λοιπόν, να δώσουµε εµπιστοσύνη και σε πρό-
σωπα, γι’ αυτό µιλάω για ψήφο περιορισµένης εµπιστοσύνης.
Ήθελα κυβέρνηση τεχνοκρατών, ήθελα κυβέρνηση που να υλο-
ποιήσει αυστηρά την αποστολή που της ανετέθη από το Συµβού-
λιο Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και όχι σύνθεση
κυβέρνησης που αποτελεί αυστηρά τη συνέχεια της προηγούµε-
νης.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Ζώη.
Το Προεδρείο πάντως δεν είχε περιορισµένη διάρκεια χρόνου

για την αγόρευσή σας και πρέπει να το τονίσουµε αυτό. 
Ο Βουλευτής Πέλλας του ΠΑΣΟΚ κ. Ηλίας Θεοδωρίδης έχει

το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟΔΩΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.  
Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα σήµερα να επιχειρήσω ένα

µικρό απολογισµό της δίχρονης πορείας µας, ένα συγκριτικό
απολογισµό των δυο µεγάλων κοµµάτων που επιφορτίζονται µε
τεράστιες ευθύνες για τη χώρα. 

Η χώρα µπήκε απροετοίµαστη στη µεγάλη κρίση, παντελώς
απροετοίµαστη και µορφωτικά και πολιτικά και οικονοµικά και
κοινωνικά, διότι εάν ενθυµείστε καλά, η κυβέρνηση Καραµανλή
έπεσε εξαιτίας του σκανδάλου του Βατοπεδίου και όχι εξαιτίας
της οικονοµικής πολιτικής της που άφησε δηµοσιονοµικά συν-
τρίµµια. 

Αυτό δείχνει πόσο δεν µπορούµε να ξεδιαλύνουµε και να ανα-
δείξουµε τα κυρίαρχα προβλήµατα και τις αιτίες που βασανίζουν
αυτήν τη χώρα. Τα πολιτικά κόµµατα, όπως η Νέα Δηµοκρατία
νοµίζουν ότι µπορούν, αλλάζοντας πουκάµισο αρχηγού, να απο-
ποιηθούν τις ευθύνες του παρελθόντος τους. Αυτό είναι κυ-
ρίαρχο χαρακτηριστικό της τέχνης του πολιτικού µεταµορφισµού
στην Ελλάδα. Τα φορτώνουµε όλα σ’ έναν κόκορα! 

Έτσι νόµισε ότι µπορεί να αποποιηθεί τις ευθύνες της για τα
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ελλείµµατα και το χρέος που άφησε στη χώρα. Νόµισε ότι µπορεί
να αποποιηθεί και τις ενοχές της γι’ αυτήν την κατάσταση. Αυτός
ο πολιτικός µεταµορφισµός δεν αφορά µόνο στη Νέα Δηµοκρα-
τία. Είναι χαρακτηριστικό του πολιτικού συστήµατος. 

Ήθελα να εντοπίσω το µεγαλύτερο πρόβληµα της δικής µας
δίχρονης πορείας. Μέσα σε πλαίσιο ασφυκτικού προσδιορισµού
της δηµοσιονοµικής πολιτικής από τους εταίρους που θα µας δά-
νειζαν, πέραν των πηγών εσόδων που είχαµε στη διάθεσή µας -
δηλαδή το ΕΣΠΑ και τη µείωση της εθνικής συµµετοχής, δηλαδή
αυτά που προβλέπονται στο µεσοπρόθεσµο, τα 8 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ για να καλύψει τις υποχρεώσεις του και το χρέος του
το ελληνικό δηµόσιο στον εσωτερικό τοµέα προς τους ιδιώτες-
και πέραν από την πώληση της δηµόσιας περιουσίας που αντι-
µετώπιζε πολλά αντικειµενικά προβλήµατα, υπήρχε ένας κύριος
πόρος εναλλακτικής πηγής εσόδων στη χώρα. 

Αυτός ήταν ο µόνος που µπορούσε να χρησιµοποιηθεί για να
ελαφρυνθούν τα βάρη που σηκώνει ο ελληνικός λαός. Αυτός ο
πόρος, αυτός ο τοµέας, αυτή η πηγή εσόδων, δεν είναι άλλη από
την τεράστια φοροδιαφυγή που πηγάζει από την τεράστια παρα-
οικονοµία που µαστίζει τη χώρα. 

Έγιναν ασφαλώς βήµατα. Το αποτέλεσµα δεν ήρθε ακόµα.
Δεν το έζησε ο ελληνικός λαός και πέρασε δύο πολύ δύσκολα
χρόνια. Όταν δεν µπορεί να αλλάξει η ταχύτητα και η βιαιότητα
της δηµοσιονοµικής προσαρµογής, τότε πρέπει να βρούµε τα οι-
κονοµικά ισοδύναµα για να ελαφρύνουµε το βάρος αυτής της
προσαρµογής στο λαό. Οι προσπάθειές µας σ’ αυτόν τον τοµέα
ήταν ανεπαρκής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Θέλω να επισηµάνω την οµιλία του Προέδρου της Νέας Δηµο-
κρατίας, που µου έκανε φοβερή εντύπωση σήµερα. Ουδόλως
αναφέρθηκε σ’ αυτόν τον τοµέα. Ούτε κατ’ ελάχιστον είπε τη
λέξη «φοροδιαφυγή». Νοµίζω ότι ο λόγος είναι απλός. Τα πολυ-
πληθή τµήµατα του ελληνικού κεφαλαίου που τον στηρίζουν
έχουν τέτοια χαρακτηριστικά, γι’ αυτό δεν αναφέρεται ο κ. Σα-
µαράς στη διόρθωση αυτού του τοµέα της χώρας.

Πιστεύω ότι πορεύεται σε µία δύσκολη εποχή ο κ. Σαµαράς.
Πρέπει να µετεξελιχθεί από αντιµνηµονιακό κόµµα σε µνηµο-
νιακό κόµµα. Ήθελε να το κάνει µετά τις εκλογές. Δεν του επε-
τράπη. Το δηµοψήφισµα οδήγησε σ’ αυτές τις εξελίξεις. Τον
έφερε προ των ευθυνών του και δεν θα δηλώσει απλώς υποταγή
στο πρώτο µνηµόνιο. Η έκτη δόση είναι µπροστά, θα αναµετρη-
θεί µ’ αυτήν υποχρεωτικά, αλλά θα επωµιστεί και τη «µνηµονια-
κότητα» σ’ ό,τι αφορά το µεσοπρόθεσµο και το δεύτερο
µνηµόνιο. Καταλαβαίνω, λοιπόν, γιατί ήθελε να προσφύγει πάση
θυσία στις εκλογές, άµεσα, για να αποφύγει την αλλαγή χαρα-
κτήρα και το να έλθει αντιµέτωπος µε τις αντιφάσεις της προ-
ηγούµενης πολιτικής του και τις επιπτώσεις αυτής της πολιτικής.
Μόλις ανέλαβε µας είχε πει το εξής ανεκδιήγητο, ότι αυτοί µας
παρέδωσαν κρίση ελλειµµάτων κι εµείς τη µετατρέψαµε σε κρίση
δανεισµού. Αυτό είναι τραγικό, ότι η κρίση δανεισµού δηµιουρ-
γήθηκε από χειρισµούς ακατάλληλους ή ανεπαρκείς του δηµο-
σίου χρέους και των ελλειµµάτων. 

Αυτό είναι η πρώτη αυταπάτη-πλάνη ή, αν θέλετε, πολιτική
απάτη. Ο κ. Σαµαράς δεν αναγνώρισε το αναγκαστικό πέρασµα
της ελληνικής οικονοµίας από τη φάση της ύφεσης. Η ύφεση
εξαρτάται από δύο κυρίως παράγοντες. Ο ένας είναι η ανά-
σχεση, το αδιέξοδο, η ασφυξία του µοντέλου ανάπτυξης της Ελ-
λάδας, του εθνικού µοντέλου συσσώρευσης. Αυτό εξαντλήθηκε.
Αυτός είναι ο ένας λόγος της ύφεσης, ο κύριος λόγος της ύφε-
σης. Βεβαίως υπάρχει και ο άλλος λόγος της ύφεσης, της πολι-
τικής λιτότητας δηλαδή και της βίαιης δηµοσιονοµικής προσαρ-
µογής που µειώνει τη ρευστότητα στην αγορά, που µειώνει την
κατανάλωση. Αυτά τα δύο δείχνουν το βάθος, το βάρος, τη χρο-
νική έκταση που θα περάσει υποχρεωτικά η χώρα απ’ αυτήν την
ύφεση. 

Δεν µπορεί να πάει η χώρα στο επόµενο στάδιο της επανεκκί-
νησης της οικονοµίας. Για την ακρίβεια, δεν µπορεί να επανεκκι-
νήσει αυτή η οικονοµία εάν δεν αναπροσανατολιστεί και αυτό
είναι το δύσκολο εγχείρηµα: Της ανάκαµψης και της επανεκκίνη-
σης προηγείται ο αναπροσανατολισµός σε παραγωγική ή αντα-

γωνιστική εξαγωγική κατεύθυνση της ελληνικής οικονοµίας. Δεν
µιλάτε γι’ αυτό γιατί δεν έχετε συνεισφορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πω µία τελευταία φράση: Είχατε πάρα πολύ ανεπαρκή πα-
ρουσία σ’ ό,τι αφορά το µεταρρυθµιστικό σχέδιο που πρέπει να
αλλάξει την Ελλάδα. Επανεκκίνηση χωρίς ολοκληρωµένο µεταρ-
ρυθµιστικό σχέδιο αυτής της χώρας δεν µπορεί να γίνει. Αυτή η
χώρα ή αλλάζει ή αλλιώς δεν σώζεται.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρα-
κολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι εννέα
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 2ο Γενικό
Λύκειο Δάφνης (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών, κ. Αναστάσιος Γιαννί-
τσης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσοι στη χώρα αυτή είναι
τουλάχιστον σαράντα ετών και πάνω πιθανότατα θα θυµούνται
το δίληµµα που έθεσε ο αείµνηστος Ανδρέας Παπανδρέου το Δε-
κέµβριο του 1993: «Ή η χώρα θα τιθασεύσει το χρέος ή το χρέος
θα φάει τη χώρα». Μέχρι πριν από λίγες µέρες όλοι πίστεψαν ότι
η απάντηση στο δίληµµα είχε δοθεί: Το χρέος θα έτρωγε τη
χώρα. Ήταν όµως λάθος. Μία φοβερή υπέρβαση όπου υπεύθυ-
νες πολιτικές δυνάµεις και κοινωνία συνέπραξαν µ’ έναν πρωτό-
γνωρο και άτυπο τρόπο, οδήγησαν σ’ ένα διαφορετικό αποτέ-
λεσµα. Το έδειξε η αντίδραση σύσσωµης της κοινωνίας που µε
την εντολή σχηµατισµού Κυβέρνησης στον κ. Παπαδήµο, θρη-
σκευόµενη ή όχι, έκανε το σταυρό της. 

Η ελπίδα που δηµιουργήθηκε µπορεί για κάποιους να είναι
απολύτως αδιάφορη. Προσωπικά αισθάνθηκα υποχρέωσή µου
να ενώσω τις δυνάµεις µου στην Κυβέρνηση αυτή για να φύ-
γουµε από ένα σηµείο που δεν µας αξίζει ως έθνος, δεν µας αξί-
ζει ως χώρα, δεν µας αξίζει ως άτοµα, ακόµα και αν η µάχη αυτή
θα χαθεί. Κι άλλοτε κλήθηκα να δώσω µάχη που τότε φάνηκε να
χάνεται, όµως η σηµερινή µάχη δεν θα χαθεί. Αισιοδοξώ ότι η
Κυβέρνηση αυτή θα επιτελέσει το καθήκον που θα της εµπιστευ-
τεί η Βουλή και θα παραδώσει τη συνέχεια στο υπεύθυνο πολι-
τικό σύστηµα. 

Από προχθές διεξάγεται στη Βουλή µία συζήτηση για το θέµα
της διάσωσης των κόπων των ελληνικών οικογενειών ή της εγ-
κατάλειψής τους µεσοπέλαγα. Ο καθένας έχει την άποψή του.
Ανεξάρτητα αν κάποιος συµφωνεί ή διαφωνεί, είναι µία συζήτηση
που υπακούει στους νόµους της δηµοκρατίας, γίνεται δηµόσια
και ο καθένας έχει την ευθύνη των θέσεών του. Όµως έξω απ’
αυτή τη Βουλή υπάρχει και ένας παράλληλος υπόγειος αφανής
πόλεµος ήδη απέναντι στον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση
αυτή της οποίας έχω την τιµή να είµαι µέλος. Ο πόλεµος αυτός
στήνεται µέσα, ίσως και έξω από τη χώρα, στήνεται πάνω από τα
κεφάλια των εκλεγµένων αντιπροσώπων του ελληνικού λαού,
πίσω από τον Έλληνα και την Ελληνίδα που αγωνιούν. Αυτοί που
κάνουν αυτόν τον πόλεµο δεν έχουν ονοµατεπώνυµο. Με στόχο
ποιον; Με στόχο το Λουκά Παπαδήµο, έναν άνθρωπο που πέρα
από την πολύτιµη συµβολή του από µία εξαιρετικά τιµητική για
κάθε Έλληνα και για την Ελλάδα διεθνή θέση, έδωσε το 1994 τι-
τάνια µάχη για να µην υποτιµηθεί η δραχµή παρά τις τεράστιες
τότε κερδοσκοπικές πιέσεις. Αυτό το γνωρίζω άµεσα γιατί συµ-
µετείχα τότε σε δραµατικές συσκέψεις ως οικονοµικός σύµβου-
λος του Πρωθυπουργού, του Ανδρέα Παπανδρέου, και το
γνωρίζουν και άλλοι. 

Ήταν ο Παπαδήµος που έπεισε τότε αποφασιστικά ότι έπρεπε
να δώσουµε τη µάχη ενάντια στην κερδοσκοπία. Αυτή η µάχη
τότε κερδήθηκε και µετά ο ίδιος από τη θέση του στην Τράπεζα
της Ελλάδας συνέβαλε σηµαντικά στο να κερδηθεί και µία δεύ-
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τερη µάχη, η µάχη για να σταθεροποιηθεί το νόµισµα και η οικο-
νοµία, δηλαδή το εισόδηµα και ο πλούτος του έθνους και της
κάθε ελληνικής οικογένειας και για να περάσουµε στη συνέχεια
σε συνθήκες ανάπτυξης. 

Ο Λουκάς Παπαδήµος ήταν επίσης αυτός στον οποίο προσέ-
τρεχαν για στήριξη όλες οι κυβερνήσεις στα ευαίσθητα και δύ-
σκολα χρόνια της περιόδου από το 2002 µέχρι την αποχώρησή
του από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

Η κοινωνία έχει υποχρέωση να έχει µνήµη και να αντιστέκεται
σε λοβοτοµές, για τον πρόσθετο λόγο ότι οι λοβοτοµές σηµαί-
νουν ευθέως κατάργηση της δηµοκρατίας. Επίσης µνήµη πρέπει
όλοι να έχουµε και για την επέτειο της 28ης Οκτωβρίου του 1939
ως προς το τι έκανε ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας την εποχή
εκείνη. 

Σήµερα στην επιφάνεια αντιµετωπίζουµε την κρίση στη χειρό-
τερη εκδοχή της. Υπόγεια αντιµετωπίζουµε επιπλέον και τις δυ-
νάµεις που βαθαίνουν, παίζουν ή και «φλερτάρουν» µε την
εµβάθυνση της κρίσης, το ίδιο όπως και οι διεθνείς κερδοσκοπι-
κοί οίκοι, το ίδιο ακριβώς. 

Ως κοινωνία πρέπει να αντιµετωπίσουµε και τα δύο µέτωπα.
Υποστηρίζεται ότι είµαστε διχοτοµηµένοι µεταξύ Δύσης και Ανα-
τολής. Το απόλυτο λάθος. Τριχοτοµηµένοι είµαστε µεταξύ
Δύσης, Ανατολής και Νότου. Η ανατολή βέβαια έδειξε ότι ξέρει
να προχωράει. Κάνει πλέον άλµατα, µας χαιρετάει από όλο και
πιο µακριά και µας κοιτάζει σαρκαστικά στην οµφαλοσκόπησή
µας.

Και όσοι πιστεύουν ότι θα υπερασπιστούµε τα εθνικά µας ορά-
µατα ακολουθώντας πορεία προς το Νότο, θα δοκιµάσουν στο
πολιτικό πεδίο -δυστυχώς και όλοι οι υπόλοιποι- µια ακόµη πιο
οδυνηρή έκπληξη από αυτή που είχαµε στο οικονοµικό πεδίο. Και
όταν λέω «Νότος» θα σας το πω πολύ ωµά ότι εννοώ τις παρυφές
µεταξύ Ανατολής και τρίτου κόσµου. Εννοώ την κατάσταση που
βλέπουµε σήµερα στα αναρίθµητα κλειστά µαγαζιά µε τα ξύλα
στις πόρτες και στα παράθυρα σε όλη την Ελλάδα, στις χιλιάδες
κλειστές µικρές ή µεγαλύτερες επιχειρήσεις, στους ανθρώπους
σε κάθε φανάρι και σε ειδικές συνοικίες, στο σχεδόν ένα εκατοµ-
µύριο ανέργων και στον άγνωστο αριθµό νέων που φεύγουν από
τη χώρα, σαν να είµαστε στη δεκαετία του ’50 και του ’60, ακρι-
βώς την ίδια εικόνα που βλέπαµε σε γειτονικές χώρες, δεκαπέντε
µε είκοσι χρόνια πριν και λυπόµασταν για τον κόσµο τους. Όµως,
το µέλλον το δικό µας δεν το λυπηθήκαµε καθόλου. Και το χει-
ρότερο, υπάρχουν δυνάµεις που δεν το λυπούνται ούτε σήµερα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση αυτή γίνεται ενώπιος
ενωπίων, γίνεται φάτσα-φάτσα µε τα έντεκα εκατοµµύρια πολίτες
που αγωνιούν κάθε µέρα να δουν τι µπορεί να προκύψει ως συ-
νεννόηση και όχι ως διχοτόµηση σ’ αυτό το χώρο, που βλέπουν
απέραντες συζητήσεις για το φύλο των αγγέλων, που αγωνιούν
να δουν πώς επιδεικνύοντας αµοιβαία αυτοσυγκράτηση και λει-
τουργώντας δηµιουργικά, θα βρούµε λύσεις που µετά την πρώτη
ανάσα της περασµένης Παρασκευής θα δώσουν και µια δεύτερη
και µια τρίτη και άλλες. 

Αυτή την αγωνία οφείλουµε να τη διώξουµε, αφήνοντας στην
άκρη κάθε τι που µπορεί να επιδεινώσει την ήδη δεινή θέση µας
και προχωρώντας σε πράξεις. Γιατί ποιος άλλος πέρα από τα
πλατιά κοινωνικά στρώµατα, πλήρωσε σκληρούς λογαριασµούς
κάθε φορά που αντί να αντιµετωπίσουµε καυτά ορατά προβλή-
µατα, τα σουτάραµε στο µέλλον;

Γίνεται πολύς λόγος για απώλεια της εθνικής κυριαρχίας.
Όµως, η εθνική κυριαρχία, ξέρετε, δεν κερδίζεται µε λόγια. Κερ-
δίζεται µε πολιτικές που προσφεύγουν στο µικρότερο δυνατό
βαθµό στα δάνεια και στα χρέη, που χρησιµοποιούν τα δάνεια
για επενδύσεις και ανάπτυξη και όχι για κατανάλωση και εφή-
µερη ευηµερία. 

Η εθνική κυριαρχία κερδίζεται µε πολιτικές που κατανοούν
µέχρι πού είναι στρατηγικά σκόπιµο να φθάσει η δανειακή εξάρ-
τηση από το παγκοσµιοποιηµένο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα για
να µη λειτουργήσει αυτό σαν παγίδα. 

Στη χώρα, όµως, ζούµε µια ιδιαίτερη πραγµατικότητα, µια ιδιό-
τυπη κατάσταση. Οι ίδιες φωνές που καταγγέλλουν την παγκο-
σµιοποίηση, τις τράπεζες, το χρηµατοοικονοµικό κεφάλαιο –και
καλά κάνουν- οι ίδιες ζητούν πολιτικές που για να υλοποιηθούν

απαιτούν νέα δάνεια, νέα χρέη, νέα αδιέξοδα, νέες και βαθύτε-
ρες εξαρτήσεις και αποµειώσεις εθνικής κυριαρχίας µας. Και το
τι σηµαίνει «αποδυνάµωση της εθνικής κυριαρχίας» το γνωρίζουν
όλοι, οπωσδήποτε όλοι σ’ αυτή την Αίθουσα.

Σε όσα χρόνια πάει η µνήµη µου πίσω, δεν θυµάµαι ούτε µία
χρονιά που πολιτικές δυνάµεις, κοινωνικές οργανώσεις και πολ-
λοί άλλοι να µην καταγγέλουν µε ιδιαίτερο ροβεσπιερικό ή µε
άλλο ύφος την εκάστοτε Κυβέρνηση γιατί δεν προχωρεί σε πε-
ρισσότερες δαπάνες για τη λειτουργία του κράτους, για την ανά-
πτυξη, για κοινωνικούς στόχους, για µισθούς, συντάξεις και
πολλά άλλα. Με άλλα λόγια, γιατί οι εκάστοτε κυβερνήσεις δεν
υπόσχονταν ότι θα χρεωθούν ακόµη περισσότερο, άρα γιατί δεν
υπόσχονταν ότι θα οδηγούσαν ακόµη πιο γρήγορα στο σηµείο
που φθάσαµε. Το κυρίαρχο κλισέ ήταν ότι ο προϋπολογισµός
ήταν αντικοινωνικός και αντιαναπτυξιακός -µαγικές λέξεις- όπως
ότι κάθε φορά πηγαίναµε στο Μεσαίωνα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν αυτό ήταν αληθινό, τόσοι Με-
σαίωνες στη σειρά θα έπρεπε να µας έχουν οδηγήσει στη λίθινη
εποχή. Ευτυχώς αυτό κατά περίεργο τρόπο δεν συνέβη. Συνέβη,
όµως, να φθάσουµε σε µια πρωτόγνωρη κρίση.

Επί δεκαετίες πορευτήκαµε µια εύκολη και ανέµελη ζωή, όπου
µε εξαίρεση κάποιων φωνών -µεταξύ των οποίων σήµερα µπορώ
να προσθέσω και τη δική µου- οικοδοµούσαµε το βιοτικό µας επί-
πεδο µεταθέτοντας το λογαριασµό στο µέλλον. Ένα λογαριασµό
που τον πληρώνουµε σήµερα σωρευτικά. 

Στην ουσία πορευτήκαµε µε απίστευτη απληστία -ο αγγλικός
όρος είναι πασίγνωστος «greed» και έχει συνδεθεί µε τις διεθνείς
κεφαλαιαγορές- και αρπάζαµε από το µέλλον ό,τι µπορούσαµε
προκειµένου να χαρούµε ένα καλύτερο σήµερα, για να έχουµε
την ψευδαίσθηση ότι ήµασταν έξυπνοι, ικανοί, παραγωγικοί.
Ήµασταν όλα αυτά σίγουρα, απλώς όχι όσο νοµίζαµε.

Την απληστία αυτή την ασκούσαµε βέβαια φορτώνοντας τον
λογαριασµό σε παιδιά, εγγόνια αλλά και σε µας τους ίδιους ξε-
χνώντας ακόµη και το αυτονόητο ότι σήµερα ο µέσος όρος
προσδόκιµου βίου είναι σχεδόν τα εβδοµήντα οκτώ χρόνια και
όχι τα είκοσι πέντε και άρα και εµείς θα συµµετάσχουµε στην
πληρωµή του λογαριασµού. Φερθήκαµε µε ακόµη µεγαλύτερο
βαθµό απληστίας απ’ ό,τι οι άπληστες αγορές που καταγγέλ-
λουµε µε πάθος. 

Καταγγέλλουµε τις αγορές -και καλά κάνουµε- και από την
άλλη θέλουµε να ακολουθήσουµε τα χνάρια της απληστίας τους.
Καταγγέλλουµε το παγκοσµιοποιηµένο τραπεζικό σύστηµα και
την ίδια στιγµή προτείνουµε νέες επεκτατικές πολιτικές, δηλαδή
στενότερες εξαρτήσεις από αυτό, πιστεύοντας ότι έτσι θα παρά-
γουµε ανάπτυξη. Μια λέξη που έχει κακοποιηθεί πιο πολύ και από
τις λέξεις «σοσιαλισµός, δηµοκρατία, κοινωνική αλληλεγγύη» έν-
νοιες που θα έπρεπε να προφυλάσσουµε ως κόρη οφθαλµού. 

Στην ουσία φερθήκαµε χειρότερα, ακόµη πιο παράλογα και
άπληστα από τις αγορές. Γιατί µεταξύ αγορών και των δικών µας
επιλογών, υπάρχει µια θεµελιακή διαφορά, ότι ενώ οι αγορές
µέσα από την απληστία βγαίνουν κερδισµένες, εµείς µέσα από
την απληστία βγήκαµε χαµένοι.

Στο Υπουργείο Εσωτερικών λαµβάνοντας υπ’ όψιν τον περιο-
ρισµένο χρονικό ορίζοντα που οφείλουµε να έχουµε υπ’ όψιν –
το τονίζω αυτό, γιατί ακούω φωνές που µη έχοντας τι άλλο να
πουν, σκαρφίζονται διάφορες εγκεφαλικές κατασκευές γύρω
από το θέµα του χρόνου της Κυβέρνησης- θα επικεντρώσουµε
την προσπάθειά µας στους εξής πέντε άξονες που τηλεγραφικά
θα αναφέρω:

Πρώτος άξονας. Βελτίωση της λειτουργίας του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
στην τοπική αυτοδιοίκηση. Θα δηµοσιευτούν αποφάσεις που θα
ρυθµίζουν την κατάρτιση των ενοποιηµένων προϋπολογισµών
των δήµων και των περιφερειών για το οικονοµικό έτος 2012. Επί-
σης, το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων θα αρχίσει να χο-
ρηγεί δάνεια σε ΟΤΑ, µε επιτόκιο χαµηλότερο από το επιτόκιο
τραπεζικών δανείων, ώστε να διευκολυνθούν οι ΟΤΑ στην ανα-
χρηµατοδότηση και στην επιµήκυνση των δανειακών τους υπο-
χρεώσεων.

Δεύτερος άξονας. Δηµιουργία συνθηκών για τη σταδιακή εξά-
λειψη του φαινοµένου των υπερχρεωµένων δήµων και τη µετά-
βαση σε ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς, όπως επιβάλλεται
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και από τις υποχρεώσεις που έχει αναλάβει η χώρα. Σε περί-
πτωση αδυναµίας ισοσκελισµού, θα είναι εφικτός ο διακανονι-
σµός ληξιπρόθεσµων οφειλών µέχρι τα τέλη του 2013.

Τρίτος άξονας. Επενδύσεις για την τόνωση της απασχόλησης.
Θα αποπληρωθούν 400 εκατοµµύρια ευρώ στο πλαίσιο του Προ-
γράµµατος «ΘΗΣΕΑΣ» εξοικονοµώντας εθνικούς πόρους που θα
µπορούν να διατεθούν σε δράσεις τοπικής εµβέλειας.

Θέλω να κάνω έκκληση στους δηµάρχους οι δράσεις να µην
είναι έργα τρίτης ή πέµπτης προτεραιότητας και κοινωνικής χρη-
σιµότητας, να απαντούν σε καίριες κοινωνικές ανάγκες της το-
πικής κοινωνίας. Αρχίζει επίσης πολύ σύντοµα η εφαρµογή του
προγράµµατος αυτεπιστασίας ύψους τουλάχιστον 2 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ για τρία χρόνια. Το ποσό θα διατεθεί για την πρόσ-
ληψη εκατό χιλιάδων άνεργων σε µικρά έργα. Και εδώ να
επισηµάνω την ευθύνη της αυτοδιοίκησης στα κριτήρια επιλογής
δράσεων και τις επιπτώσεις των δράσεων  πάνω στην παραγω-
γικότητα και την ανάπτυξη. Είναι γνωστά τα φαινόµενα των εύ-
κολων δαπανών σε πολλές περιπτώσεις. Η χώρα, όµως, θέλει
σταθερή απασχόληση και ανάπτυξη. Δεν αντέχει άλλο τις εύκο-
λες αλλά προσωρινές λύσεις.

Τέταρτος άξονας. Συρρίκνωση της γραφειοκρατίας για να
ανασάνουν οι πολίτες, όπως ας πούµε η σταδιακή κατάργηση
της έκδοσης πολλαπλών πιστοποιητικών, ο ψηφιακός µετασχη-
µατισµός των δήµων.

Και πέµπτος άξονας. Μεγαλύτερη κοινωνική φροντίδα µέσα
από δράσεις όπως το Πρόγραµµα «Βοήθεια στο σπίτι», ρυθµίσεις
για την αντιµετώπιση της βίας κατά των γυναικών, καταπολέµηση
φαινοµένων διαφθοράς και εκµετάλλευσης µεταναστών και
εναρµόνιση της νοµοθεσίας µας προς τις ευρωπαϊκές αρχές δι-
καίου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ολοκληρώνοντας και παρ’ όλο
που δεν συµµετέχω στην ψηφοφορία, προσβλέπω και εγώ στην
παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Εσωτερικών κ. Αναστάσιο Γιαννίτση.

Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Αττικής κ. Αθανάσιος
Λεβέντης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε µεγάλη προσοχή την

οµιλία του Υπουργού κ. Γιαννίτση και θα ήθελα να πω το εξής.
Το 1981 ήµουν υποψήφιος στις εκλογές και πηγαίνοντας να µι-
λήσω σε ένα χωριό, το Κριεκούκι, έλεγα ότι έπρεπε να διπλασια-
στεί η αγροτική σύνταξη, η οποία ήταν τότε πολύ χαµηλή. Και
όντως χειροκροτήθηκα. Μετά ακολούθησαν οι υποψήφιοι του
ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι δήλωσαν «να τριπλασιαστεί εδώ και τώρα η
αγροτική σύνταξη». Και βέβαια ποιος πήρε τις εκλογές; Πανηγυ-
ρικά το ξέρετε. Και ακολούθησαν τα άλλα: «Τσοβόλα δώστα
όλα», «ένα δωράκι είπαµε, αλλά όχι και 500 εκατοµµύρια» κ.λπ.,
κ.λπ.. 

Αυτό σηµαίνει ότι κάποιοι έχουν κατευθύνει τον κόσµο προς
αυτήν την κατεύθυνση. Είναι τεράστιες οι ευθύνες των κοµµάτων
της εξουσίας και προπαντός του ΠΑΣΟΚ, που µε τα λαϊκίστικα
αυτά συνθήµατα δηµιούργησε αυτό το κλίµα. Ασφαλώς υπήρχαν
ανάγκες -και υπάρχουν ανάγκες- τεράστιες. Ασφαλώς δεν µπο-
ρούµε να πούµε ότι φταίει ο λαός, γιατί είναι σπάταλος ή ο,τιδή-
ποτε άλλο, γιατί βέβαια ο καθένας θέλει να περάσει καλύτερα
και να δουλέψει, αν είναι δυνατόν, λιγότερο και µε καλύτερες
συνθήκες. Εκτός αυτού, όµως, δεν είναι µόνο η Ελλάδα, δεν είναι
µόνο οι Έλληνες αυτοί οι οποίοι τρώνε, πίνουν και κάθονται. Βλέ-
πουµε τι γίνεται σε όλη την Ευρώπη. Υπάρχει µια µεγάλη οικο-
νοµική κρίση αυτήν τη στιγµή, η οποία κινδυνεύει να επεκταθεί
πολύ περισσότερο από ότι ως τώρα και αυτό θα έχει οδυνηρές
συνέπειες για τη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε δεκαπέντε µέρες το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο καλείται δεύτερη φορά να δώσει ψήφο εµπι-
στοσύνης. Ξέρετε πολύ καλά όλα όσα προηγήθηκαν. Ξέρετε την
πολιτική που ακολουθήθηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση
και που πήρε ψήφο εµπιστοσύνης παρ’ όλα αυτά για να καταδι-
κάζεται από τους ίδιους τους Βουλευτές της αυτήν τη στιγµή,

όπως καταδικάζεται και από όλον τον ελληνικό λαό. Φτάσαµε στο
δηµοψήφισµα. Φτάσαµε στην καινούργια Κυβέρνηση που έγινε
µ’ αυτόν τον τρόπο που έγινε και δεν θέλω να τον σχολιάσω
ύστερα από παρατεταµένη δυστοκία. 

Έχουµε αυτήν τη στιγµή την Κυβέρνηση Παπαδήµου, όπως
ονοµάζεται, την τρικοµµατική κυβέρνηση. Ο κ. Παπαδήµος, είναι
ένας διαπρεπής ακαδηµαϊκός, ένας άνθρωπος µε περγαµηνές,
ο οποίος έχει δουλέψει -δεν είναι πολιτικός, όπως δηλώνει ο
ίδιος- σε µια σειρά κέντρα, όπου ασκείται οικονοµική πολιτική και
µάλιστα µεγάλα κέντρα παγκόσµιας εµβέλειας. Αυτή η οικονο-
µική πολιτική είναι εν πολλοίς υπεύθυνη γι’ αυτήν την κατάσταση
στην οποία έχει οδηγηθεί παγκοσµίως η οικονοµία και ειδικότερα
στη χώρα µας. 

Εποµένως, αυτήν τη στιγµή έρχεται να εφαρµόσει µια πολιτική,
η οποία θα είναι αντίθετη σ’ αυτά τα οποία ως τώρα πρέσβευε
και υπηρετούσε; Είναι ένα ερώτηµα. Θέλω να πιστεύω ότι είναι,
όπως διακήρυξε και στις προγραµµατικές δηλώσεις, υπέρ του
ελληνικού λαού. Πλην, όµως, ποια θα είναι αυτή η πολιτική;

Πρώτον, να προχωρήσουν αυτές οι µεταρρυθµίσεις τις οποίες
προέβλεπε το µνηµόνιο και το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα και οι
οποίες δεν απέδωσαν και είναι εις βάρος κυριολεκτικά του ελλη-
νικού λαού και έχουµε φτάσει σ’ αυτήν την κατάσταση σήµερα
που στενάζει κυριολεκτικά ο λαός µας. Δεν είναι όµως µόνο
αυτό. Το κύριο µέληµα της αυτήν τη στιγµή είναι να κυρώσει τη
δανειακή σύµβαση, η οποία έχει µεν ορισµένες δανειακές ευκο-
λίες για τη χώρα µας, δηλαδή θα πάρουµε δάνεια και ορισµένες
ευκολίες για ένα διάστηµα όσον αφορά τους τόκους και τα επι-
τόκια, από την άλλη όµως επιβάλλει ακόµα δυσβάστακτους οι-
κονοµικούς όρους για τον ελληνικό λαό, κάτι που κάνει, κύριε
Πρωθυπουργέ, και τον κ. Σόιµπλε να λέει ότι αυτοί οι όροι είναι
τέτοιοι που δεν θα τολµήσει κανένας άλλος ευρωπαίος πολίτης
ή ηγέτης να ζητήσει να εφαρµοστούν και στη χώρα του. Αυτούς
τους όρους έχει περιθώριο να τους δεχτεί ο ελληνικός λαός;
Υπάρχουν περιθώρια να ανασάνει; 

Ο κ. Σαµαράς, παρακλητικά είπε ότι έχετε υπόψη αυτούς τους
καηµένους τους φτωχούς να µην τους κόψετε το ρεύµα. Δηλαδή,
φτάσαµε σ’ αυτό το σηµείο. Κύριε Πρωθυπουργέ, µην τολµήσει
κανένας να κόψει το ρεύµα από ανθρώπους που θα κλείσει αυτήν
τη στιγµή το ψυγείο τους, που θα κλείσει η τηλεόρασή τους, που
θα κλείσει η ηλεκτρική τους κουζίνα. Πώς θα ζήσουν αυτοί οι άν-
θρωποι, το διανοήθηκε κανένας; Πώς θα µαγειρεύουν αυτοί οι
άνθρωποι µέσα στις πολυκατοικίες; Θα γίνει κοινωνική έκρηξη
που δεν θα έχει προηγούµενο.

Αυτή η κυβέρνηση, η τρικοµµατική, έχει και άλλες ιδιορρυθ-
µίες. Βλέπουµε ότι στηρίζεται από τα τρία κόµµατα. Όλοι, σχε-
δόν, οι Υπουργοί έχουν ξεχυθεί στα κανάλια να διακηρύσσουν ο
καθένας τις θέσεις του κόµµατος του και τις προσωπικές του εν
πολλοίς απόψεις. Οι Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ διακηρύσσουν όλα τα
καλώς κατά αυτούς γενόµενα της προηγούµενης κυβέρνησης
του ΠΑΣΟΚ, τα οποία, όµως, καταδικάστηκαν και µας οδήγησαν
-και σωστά- σε µια άλλη λύση. Από την άλλη, οι Υπουργοί της
Νέας Δηµοκρατίας και ο Αρχηγός της, που φαντάζονται ότι είναι
ακόµα Αξιωµατική Αντιπολίτευση, κατακεραυνώνουν την πολιτική
του ΠΑΣΟΚ, αλλά όµως έρχονται τώρα αυτήν τη στιγµή µέσω
της Κυβέρνησης αυτής να την στηρίξουν και να την υλοποι-
ήσουν.  Ο Αρχηγός και οι Υπουργοί του ΛΑΟΣ, θεωρούν ότι είναι
η συγκολλητική ουσία που οδήγησε σ’ αυτό το σχήµα και ότι όλα
αυτά τα είχε οραµατιστεί ο κ. Καρατζαφέρης, αλλά δυστυχώς
δεν τον ακούσαµε και γι’ αυτό οδηγηθήκαµε εδώ που οδηγηθή-
καµε κατ’ αυτόν. Νοµίζω ότι θα πρέπει να υπάρχει περισσότερη
µετριοφροσύνη και λογική σ’ αυτόν τον τόπο.

Εµείς, λοιπόν, σ’ αυτήν την κυβέρνηση που καλείται να εφαρ-
µόσει µια τέτοια σκληρή πολιτική, την οποία δεν αντέχει ο ελλη-
νικός λαός, δεν µπορούµε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης και
την καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αθανάσιο Λεβέντη, Ανεξάρτητο Βουλευτή Αττικής. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Οικονόµου, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ από το Νοµό Ιωαννίνων.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
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δεν θα κάνω αναδροµή για το πως φτάσαµε εδώ, ούτε βέβαια
αναδροµή της νεότερης ιστορίας. Το ξέρουµε όλοι και πιστεύω
πως όποιος έχει το θάρρος να κοιταχτεί στον καθρέφτη θα το
καταλάβει και αυτό δεν εξαιρεί κανέναν και καµµία πτέρυγα της
Βουλής. 

Ωστόσο, σήµερα είµαστε εδώ µπροστά σ’ ένα ιστορικό διακύ-
βευµα που ξεπερνά κοµµατικές και ιδεολογικές περιχαρακώσεις.
Οι ιδεολογικές διαφωνίες και οι πολιτικές διαφορές δεν καταρ-
γούνται βέβαια. Αυτό είναι ξεκάθαρο και να επισηµάνω εδώ κάτι. 

Ακούω πολλά. Ακούω από τη Νέα Δηµοκρατία, για παρά-
δειγµα, ότι θα έχει ολίγον συµµετοχή ή ψήφο περιορισµένης ευ-
θύνης και αυτά µου θυµίζουν την αβάστακτη ελαφρότητα.
Ακούω, επίσης, όσα λέγονται για τη συµµετοχή του ΛΑΟΣ. Και
γι’ αυτό θα µπορούσα να πω πολλά. Λέω, όµως, τούτο και το λέω
στη Δηµοκρατική Αριστερά: Θα εύχοµαι και θα ευχόµουν να συµ-
µετείχε σ’ αυτήν την κυβέρνηση, να έκανε την υπεύθυνη υπέρ-
βαση και θα ήταν διαφορετικό το πολιτικό ισοζύγιο. 

Παρ’ όλα αυτά είναι ξεκάθαρο πάντως ότι παρά τις διαφορές
ή ακόµα και τις εντάσεις και ενστάσεις που υπάρχουν ανάµεσα
µας έχει γίνει ένα τεράστιο βήµα. Η διατήρηση του ευρωπαϊκού
προσανατολισµού, η αποφυγή της χρεοκοπίας και ο µεταρρυθ-
µιστικός προσανατολισµός της χώρας είναι οι πυλώνες πάνω
στους οποίους στηρίζεται η νέα Κυβέρνηση. Χωρίς αυτούς τους
πυλώνες δεν νοείται ούτε ανάταξη της οικονοµίας, ούτε επίλυση
των τεράστιων κοινωνικών προβληµάτων, ούτε βέβαια επίλυση
των προοπτικών µας και αυτό επιτέλους γίνεται ξεκάθαρο, ακόµα
και από αυτούς που άφηναν για µήνες να αιωρείται η άποψη ότι
µπορεί να είναι και αλλιώς. Δεν µπορεί να είναι αλλιώς. 

Το δεύτερο που θέλω να επισηµάνω είναι ότι οι τελευταίες εξε-
λίξεις έγιναν µ’ έναν τρόπο που ανανεώνει την πολιτική πρακτική
των τελευταίων δεκαετιών, όπου είτε υπονοµευόταν η πράξη για
χάρη της ρητορικής είτε υπονοµευόταν το δηµόσιο όφελος για
χάρη του κοµµατικού συµφέροντος. Αυτήν την παράδοση, όµως,
την υπερβήκαµε. Την υπερέβησαν οι αρχηγοί των κοµµάτων και
κυρίως την υπερέβη το ίδιος ο κοινοβουλευτισµός. Κατά τη
γνώµη µου, ασφαλώς η νέα κυβέρνηση νοηµατοδοτεί διαφορε-
τικά τη δηµοκρατία και την προάγει. Αυτό το παράδειγµα της συ-
νεργασίας πάνω στο ιστορικό διακύβευµα, από τα λίγα που
µπορεί να δώσει το πολιτικό σύστηµα στην κοινωνία, οφείλει να
υιοθετήσει και ο κρατικός µηχανισµός. Είναι η αναγκαία και ικανή
προϋπόθεση για να πετύχουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβέρνηση που συστήθηκε
για να αντιµετωπίσει ένα πολύ συγκεκριµένο στοίχηµα έχει ανα-
φέρει τις προτεραιότητες της και τις έχει περιγράψει. Ωστόσο,
εκτιµώ ότι παράλληλα µε τη µεγάλη εθνική µάχη τους επόµενους
πολύ κρίσιµους µήνες πρέπει να δώσουµε και τη µάχη της καθη-
µερινότητας των πολιτών, κύριοι Υπουργοί. Προτείνω, λοιπόν,
πολύ συνοπτικά κάποιες παρεµβάσεις που θα λειτουργήσουν ως
ανάχωµα στην πίεση που βιώνει µεγάλο µέρος των συµπολιτών
µας, γιατί είναι σαφές ότι χρειαζόµαστε αντισταθµιστικά µέτρα
για την οικονοµία και την κοινωνία.

Πρώτον, άµεση ρύθµιση από τις τράπεζες και το Ταµείο Πα-
ρακαταθηκών για την επιµήκυνση του χρόνου αποπληρωµής, για
τη µείωση των δόσεων στα στεγαστικά, όπως ήδη έχει δεσµευτεί
ο Αντιπρόεδρος της κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών να
προχωρήσουν αυτά µε γρήγορα βήµατα.

Δεύτερον, λήψη δραστικών µέτρων για τη συγκράτηση και
πτώση των τιµών στο καλάθι της νοικοκυράς, διατίµηση σε βασι-
κούς κωδικούς ειδών πρώτης ανάγκης, αν χρειάζεται, πλαφόν
όπου και για όσο χρόνο χρειάζεται στα καύσιµα. Αναγκαίο
θεωρώ, επίσης, την αναγραφή της έκπτωσης στο τιµολόγιο και
όχι επιστροφή µε δήθεν πιστωτικά παροχής υπηρεσιών στο
τέλος της περιόδου, ώστε την όποια έκπτωση να την καρπώνεται
τελικά ο καταναλωτής και όχι ο ενδιάµεσος. Τέλος, γνωστοποί-
ηση των αποτελεσµάτων από τους ελέγχους της Επιτροπής Αν-
ταγωνισµού.

Τρίτον, µείωση των ενοικίων όπως έκανε για τον εαυτό του το
κράτος κατά 25% στα καταστήµατα ιδιοκτησίας του δηµοσίου,
των δήµων, των ταµείων και των εκκλησιαστικών ακινήτων. Τέ-
ταρτον, για το ξαναζέσταµα της οικονοµικής δραστηριότητας και
βεβαίως για την αποφυγή της εισφοροδιαφυγής µείωση κατά

50% στις εισφορές του ΙΚΑ για τα επόµενα δυο χρόνια. 
Όπως είναι προφανές, αν θέλουµε να ανακτήσουµε την εµπι-

στοσύνη της κοινωνίας δεν θα το πετύχουµε αν δεν ανακτήσουµε
το αίσθηµα δικαίου και εµπιστοσύνης προς τον πολίτη. Πρέπει
να προχωρήσουµε σε κάποια βασικά µέτρα άµεσης διαφάνειας
που να έχουν σχέση µε όλες τις πτυχές του δηµοσίου. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση θα πρέπει να αναφέρω ορισµένα θέ-
µατα που θεωρώ πάρα πολύ κρίσιµα. Πρώτον, πρέπει να µας
πληροφορήσει η Γενική Γραµµατεία ΔΕΚΟ σε ποια κατάσταση
βρίσκονται, πώς και αν µπορούν να βελτιωθούν, αν τελικά είναι
σε ανταγωνιστική τροχιά οι ανώνυµες εταιρίες του δηµοσίου.
Δεύτερον, εκκρεµεί µια ξεκάθαρη θέση σχετικά µε τη διαδικασία
επανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών, αν θα γίνει µε κοινές ή
προνοµιούχες µετοχές. Τρίτον, είµαστε η µόνη ευρωπαϊκή χώρα
όπου ο δηµόσιος επόπτης κρατικής ανεξάρτητης αρχής επιτρέ-
πεται να απασχολείται σε θέση εποπτευόµενου και αντίστροφα
χωρίς να µεσολαβεί ικανός χρόνος αποµάκρυνσης από τη µια
θέση στην άλλη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα δεν είναι αν θα ξανα-
εκλεγούµε εµείς ή µε ποιους συσχετισµούς ή ποια είναι η ηµε-
ροµηνία των εκλογών. Το ζήτηµα είναι αν έχει η χώρα την
εσωτερική οργάνωση, την αναγκαία ευρωπαϊκή υποστήριξη και
τα εργαλεία για να προχωρήσει. Και αυτό είναι το επείγον. 

Στηρίζω λοιπόν, µε την ψήφο µου την Κυβέρνηση όχι αυτο-
νόητα γιατί είµαι Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, αλλά γιατί είµαι πρωτί-
στως Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου. «Στηρίζω µε την
ψήφο» µου σηµαίνει στηρίζω την ευρωπαϊκή θέση της χώρας και
την ολοκλήρωσή της να µπορέσει να σταθεί ξανά στα πόδια της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αθανάσιο Οικονόµου, Βουλευτή Ιωαννίνων του ΠΑΣΟΚ.

Το λόγο έχει η Βουλευτής Επικρατείς της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα. 

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ενάµισι χρόνο διήρκησε το ταξίδι, η διαδροµή από το Κα-
στελόριζο στις Κάννες, την Ιθάκη όµως, δεν την είδαµε. Συναντή-
σαµε ωστόσο, όλα τα εµπόδια και εν τέλει αντιµετωπίσαµε τις
συνέπειες τις αποτυχίας των επιλογών της απελθούσας κυβέρ-
νησης και του παραιτηθέντος πρωθυπουργού της. Αυτό, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι η αβάσταχτη ελαφρότητα, για να
απαντήσω και στον προλαλήσαντα συνάδελφο. 

Σε αυτήν τη σύντοµη θητεία είδαµε την ένταξη της χώρας µας
στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο χωρίς διαπραγµατεύσεις και σε
καθεστώς αδιαφάνειας, τις δηλώσεις για φως στο τούνελ, το
οποίο δεν είδαµε ποτέ, την έξοδο στις αγορές που έπαιρνε πα-
ράταση, τη δυσφήµηση της χώρας και των ανθρώπων της, τις
οριζόντιες περικοπές και παράλληλα τις κατάφορα κοινωνικές
αδικίες, την εκρηκτική αύξηση της ανεργίας που ισοδυναµεί –
τολµώ να πω- µε µια εθνική τραγωδία. Σήµερα όµως, είµαστε
εδώ για να παράσχουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε µια Κυβέρνηση
ευρύτερης συναίνεσης µεταβατικού χαρακτήρα. 

Πολλοί ήταν αυτοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που ενοχο-
ποιούν το πολιτικό σύστηµα στο σύνολό του για τους χειρισµούς
που προηγήθηκαν της συγκρότησης της Κυβέρνησης αυτής.
Αυτό ίσως είναι κατανοητό. Πρέπει να καταλαβαίνουµε τον
κόσµο και την κοινωνία. 

Θεωρώ, όµως, ίσως αναγκαίο στη µεγαλύτερη ίσως οικονο-
µική κρίση που αντιµετώπισε ποτέ το πολιτικό σύστηµα µε τη µε-
γάλη υπέρβαση που έκανε και η Νέα Δηµοκρατία, θέµα το οποίο
κυρίως πιστώνεται στον Πρόεδρό της, να ανατεθεί και να συµ-
φωνηθεί για τη διακυβέρνηση της χώρας για ένα σύντοµο αλλά
κρίσιµο διάστηµα σε µια προσωπικότητα εγνωσµένου κύρους,
όπως άλλωστε έχει κάνει και στο παρελθόν. Με αυτόν τον τρόπο,
το πολιτικό σύστηµα θα µπορέσει να δοκιµάσει και τις αντοχές
της παραµέτρου της συναίνεσης, τόσο στην κοινωνία, όσο και
στο ίδιο το πολιτικό σύστηµα. Γιατί µη γελιόµαστε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, η κοινωνία ναι µεν αισθάνθηκε µια ανακούφιση,
ωστόσο παράλληλα έχει και πολύ µεγάλες ανησυχίες. 

Αυτή η Κυβέρνηση είναι µια κυβέρνηση συγκεκριµένου έργου
και σκοπού και θα πρέπει να βάλει σε τάξη µερικές βασικές και
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θεµελιώδεις αρχές πλοήγησης της χώρας, να υλοποιήσει µια
σειρά συµφωνηµένων µέτρων και να παράσχει τις παράλληλες
διαβεβαιώσεις για την επίτευξη της αναπόφευκτης πλέον δανει-
ακής σύµβασης, αλλά και την κατάρτιση ενός ρεαλιστικού προ-
ϋπολογισµού που θα πρέπει να έχει ένα κύριο άξονα: Όχι άλλους
φόρους σε µισθωτούς και συνταξιούχους. Θα πρέπει να επανα-
βεβαιώσει µε τον πιο εµφατικό τρόπο τον ευρωπαϊκό προσανα-
τολισµό της και να αποκαταστήσει τις σχέσεις εµπιστοσύνης της
χώρας µε τους ευρωπαίους εταίρους της. Αυτό είναι ένα µεγάλο
διακύβευµα, όπως είναι και η συµβολή µας στο έλλειµµα δηµο-
κρατίας στην Ευρώπη. Θα πρέπει να οδηγήσει τη χώρα σε ήρεµο
και ευνοµούµενο κλίµα σε εκλογές όπου θα υπάρξει ξεκάθαρη
λαϊκή εντολή και να προσπαθήσει τουλάχιστον να γεφυρώσει το
χάσµα ανάµεσα στην πραγµατική κοινωνία και τον πολιτικό
κόσµο. Αυτό θα το πετύχει µόνο µέσα από την πιστή τήρηση των
υποχρεώσεων, αλλά και των συµφωνηµένων. 

Πέρα από τα µεγάλα όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
υπάρχει και µια καθηµερινότητα. Προσωπικά δεν είµαι διατεθει-
µένη να στηρίξω µια κυβέρνηση που δεν θα βλέπει τις ανάγκες
του πολίτη. Αναφέρθηκε σε αυτό ο Πρωθυπουργός, ωστόσο
µένει αυτό να αποδειχθεί στην πράξη. 

Η Κυβέρνηση πρέπει, λοιπόν, στη σύντοµη θητεία της να στα-
µατήσει την αποδιάρθρωση του κοινωνικού κράτους και επιτέ-
λους οι πολίτες να αισθανθούν ότι η πολιτεία τους ανταποδίδει
τουλάχιστον αυτό που συνεισφέρουν, να κινηθεί άµεσα για τη
στήριξη και διάσωση των ασφαλιστικών ταµείων, να ξεκινήσει µια
αναπτυξιακή και δηµιουργική πολιτική στον τοµέα της εργασίας,
να βάλει, δηλαδή, τις βάσεις και τη λογική που δεν υπήρχε. Διότι
µόνο γι’ αυτό µιλάµε αυτή τη στιγµή. Αποτελέσµατα δεν µπο-
ρούµε να δούµε σε τέτοια χρονικά διαστήµατα. Χρειάζονται πο-
λιτικές που θα οδηγήσουν σε βιώσιµες θέσεις εργασίας, στηρί-
ζοντας την έρευνα και την καινοτοµία, κάτι στο οποίο υστερεί η
χώρα µας, και να σταµατήσει πια η στείρα επιδότηση της ανερ-
γίας, όπου και µε την πρόσφατη τροποποίηση Ραγκούση στον
ΑΣΕΠ πριµοδοτείται µε αποτέλεσµα να τοποθετείται στην πυρά
η εργασιακή εµπειρία. Επίσης, υπάρχει ανάγκη αξιοποίησης των
πόρων του ΕΣΠΑ.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε της Κυβέρνησης, που απουσιάζετε, θα
έλεγα κάτι κυρίως συµβολικό όπου έχει εξάλλου αναφέρει και
γνωστός και µεγάλος Γάλλος πολιτικός: «Η πολιτική είναι η τέχνη
των συµβολισµών». Η Κυβέρνηση, λοιπόν, πρέπει να είναι παρά-
δειγµα µέτρου και λιτότητας. Η πρώτη σύνθεσή της θέτει εν αµ-
φιβόλω αυτό. Ωστόσο, αναµένουµε αυτό το µέτρο και τη
λιτότητα. Τους τρόπους δεν θα τους υποδείξω. Τους γνωρίζετε.
Πρέπει η Κυβέρνηση αυτή να δείξει µε το παράδειγµά της ότι
βρίσκεται στο πλάι της κοινωνίας, αφουγκράζεται τη φωνή της
για δικαιότερη κατανοµή των οικονοµικών βαρών και ότι πράττει
το καλύτερο δυνατό, ώστε να αποκτήσουν αντίκρισµα οι επώδυ-
νες θυσίες των πολιτών. Και αυτό, κύριοι συνάδελφοι, γιατί στο
τέλος της ηµέρας πρέπει να αισθανόµαστε ότι παλέψαµε για την
ευηµερία των ανθρώπων και όχι µόνο των αριθµών. 

Κάτω από αυτό ακριβώς το πνεύµα δίνω την ψήφο εµπιστο-
σύνη µου στην Κυβέρνηση αυτή. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ.
Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα, Βουλευτή Επικρατείας της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Το λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Παραστατίδης Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Κιλκίς.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια χώρα που τα πάντα

έχουν ενοχοποιηθεί, σε µια χώρα όπου όλα έχουν απαξιωθεί,
όπου κανένας δεν πιστεύει κανένα και κανείς δεν ελπίζει σε τί-
ποτα έχουµε την ευθύνη να αποδείξουµε πως οι κοινωνίες προ-
χωρούν µπροστά και µέσα από διαφωνίες. Η διαφωνία είναι αυτή
που τροφοδοτεί τη δηµοκρατία. Δεν πρέπει να παραγνωρίζουµε
πως σε µια δηµοκρατική χώρα το πολιτικό σύστηµα είναι εκείνο
που κυρίως σκιαγραφεί τη νοοτροπία, την αντίληψη, αλλά και στη
συµπεριφορά της κοινωνίας. 

Πόσες φορές δεν γίνεται αναφορά ως παράδειγµα σε υποδο-

µές και οργάνωση ορισµένων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
για τα οδικά τους δίκτυα, για τη λειτουργία του κράτους που σέ-
βεται απόλυτα τον πολίτη, που το σύστηµα υγείας, κοινωνικής
πρόνοιας και παιδείας είναι σε πολύ καλύτερο επίπεδο και που
οι νόµοι εφαρµόζονται χωρίς διακρίσεις και κυρίως δεν αστει-
εύονται. Και όµως, εµείς επιµένουµε να µην αλλάξει τίποτα σε
αυτήν τη χώρα, να παραµείνουµε στην ίδια νοοτροπία και αντί-
ληψη, να πορευθούµε µε την ίδια συνταγή, όπως πορευθήκαµε
όλα αυτά τα χρόνια αποδεχόµενοι πως νόµος είναι το δίκιο του
καθενός.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ προσπάθησε να διορθώσει τις πα-
θογένειες αυτού του πολιτικού συστήµατος και να αλλάξει τα
κακώς κείµενα, ώστε η δηµόσια διοίκηση και το κράτος να γίνει
πιο αποτελεσµατικό και πιο φιλικό προς τον πολίτη. Παράλληλα,
έθεσε ως πρώτη προτεραιότητα τη διάσωση της χώρας από τη
χρεοκοπία. Αποτέλεσµα της προσπάθειας αυτής είναι η Συµφω-
νία της 26ης - 27ης Οκτωβρίου, µια συµφωνία που όλοι την πυ-
ροβόλησαν και τώρα οι ίδιοι καλούνται να την αποδεχθούν. 

Σε όλη αυτήν την προσπάθεια έγιναν σηµαντικά διαχειριστικά
λάθη, λαθεµένες επιλογές και ολιγωρίες, καθυστερήσεις και ανα-
ποφασιστικότητα. Όλα αυτά ως ένα βαθµό δικαιολογούνται, διότι
θα έπρεπε να υλοποιηθούν πολλά πράγµατα µαζί σε τόσο λίγο
χρονικό διάστηµα. Από τα βασικότερα ίσως λάθη ήταν ότι η Κυ-
βέρνηση από την αρχή δεν προσπάθησε να εξηγήσει επαρκώς
την οικονοµική κατάσταση της χώρας. Στην πορεία, όταν το επι-
χείρησε, δεν έγινε πιστευτή. Αποτέλεσµα ήταν να φτάσουµε στην
αντίδραση της κοινωνίας που ήταν απολύτως δικαιολογηµένη.
Όλο αυτό το εκρηκτικό µείγµα που συσσωρεύτηκε η Κυβέρνηση
από µόνη της δεν µπορούσε να το σηκώσει. Οι περιστάσεις απαι-
τούσαν εθνική συνεννόηση και προσπάθεια όλων των πολιτικών
κοµµάτων και φορέων για να βγούµε από αυτήν την κρίση. Φυ-
σικό επακόλουθο, λοιπόν, ήταν να οδηγηθούµε στη λύση σχηµα-
τισµού Κυβέρνησης ευρείας αποδοχής ή συνευθύνης, όπως
θέλει να λέγεται, υπό τον κ. Λουκά Παπαδήµο. Πρέπει εδώ να το-
νίσω πως στην προσπάθεια αυτή ο Πρόεδρος του  ΠΑΣΟΚ, ο
Γιώργος Παπανδρέου, συνέβαλε τα µέγιστα, διευκολύνοντας τη
διαδικασία συνεννόησης και παράλληλα προστατεύοντας την
αξιοπρέπεια της χώρας µε την αποχώρησή του από την πρωθυ-
πουργία. Ήταν µια γενναία πράξη, την οποία πιστώνεται ο ίδιος.
Απέδειξε πώς όλο αυτό το διάστηµα αυτά που έλεγε ότι πάνω
από καρέκλες και αξιώµατα προέχει το συµφέρον της χώρας τα
έκανε πράξη. Δεν γνωρίζω πραγµατικά πόσοι από τους πολιτι-
κούς µας άνδρες θα το επιχειρούσαν αυτό. 

Και τώρα έρχοµαι σε ένα άλλο κεφάλαιο που αφορά -και το
λέω µετά λύπης µου- το σόου που ζήσαµε όλες αυτές τις µέρες
από τον τρόπο που παρουσιάστηκαν τα γεγονότα από ορισµένα
ιδιωτικά Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και από ορισµένους τηλεο-
πτικούς αστέρες, οι οποίοι ανήκουν στην ελίτ της δηµοσιογρα-
φίας. Και τι δεν ακούσαµε όλες αυτές τις µέρες. Δεν σας κρύβω
πως αισθάνθηκα πολύ θυµό και αγανάκτηση από τον τρόπο µε
τον οποίο αντιµετώπιζαν και παρουσίαζαν τα γεγονότα των τε-
λευταίων ηµερών, έναν τρόπο απαράδεκτο, υποτιµητικό και εξευ-
τελιστικό για τον πολιτικό κόσµο και την ίδια την κοινωνία,
υποτιµώντας ακόµα και αυτήν τη νοηµοσύνη µας. Δεν επέδειξαν
κανένα σεβασµό προς πρόσωπα και θεσµούς. Αντίθετα, αναφέ-
ρονταν µε τρόπο απαξιωτικό επιλεκτικά κατά πολιτικών προσώ-
πων, κατά της Κυβέρνησης και κυρίως κατά του τέως πρωθυ-
πουργού. Ήταν τέτοιο το µένος τους που την παραπληροφό-
ρηση την µετέδιδαν ως έγκυρη πληροφορία και τις δικές τους
απόψεις και σχολιασµούς ως είδηση και γεγονότα. Για να ενισχύ-
σουν µάλιστα τα επιχειρήµατά τους, καλούσαν στα κεντρικά δελ-
τία ειδήσεων και σε πρωινές εκποµπές κάθε φωνή και άποψη που
ήταν αντίθετη και συµφωνούσε µαζί τους. Προέβαλλαν δηλώσεις
και απόψεις κάποιων γυρολόγων των καναλιών σε καθηµερινή
βάση, ορισµένων δυστυχώς Βουλευτών και πρώην Βουλευτών,
διαφόρων ειδικών και µη που δεν συµπαθούσαν ιδιαίτερα ούτε
τον πρωθυπουργό αλλά ούτε και την κυβέρνηση, έτσι ώστε να
προετοιµάσουν το έδαφος και να επιβάλουν τις επιλογές σύµ-
φωνα µε τις εντολές που έχουν πάρει από τους εργοδότες τους.
Παραθέτω ορισµένες χαρακτηριστικές φράσεις που ακούστηκαν
όπου οι απόψεις δύο ή τριών Βουλευτών παρουσιάζονταν ως «οι
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Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ» ή «η Κοινοβουλευτική Οµάδα». Επι-
πλέον, λέξεις όπως «αποκαθηλώνουν, τελειώνουν, διώχνουν,
αποπέµπουν το Γιώργο Παπανδρέου» ήταν σε ηµερήσια διάταξη.
Στόχος πάντα η διάλυση και κατόπιν η λεηλασία της µεγάλης δη-
µοκρατικής παράταξης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δυστυχώς, για µια ακόµη φορά απεδείχθη περίτρανα πως η

διαπλοκή και τα συµφέροντα αποφασίζουν και η πολιτική ακο-
λουθεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από όλα αυτά, αρχική µου
πρόθεση πραγµατικά και σκέψη ήταν να µη δώσω ψήφο εµπιστο-
σύνης για λόγους διαµαρτυρίας και αντίδρασης και αυτό δεν έχει
να κάνει βέβαια σε καµµία περίπτωση µε το πρόσωπο του σηµε-
ρινού Πρωθυπουργού. Αντίθετα, θα έλεγα πως µου είναι και
πολύ συµπαθής. Εξάλλου, σηµαντικό µέρος της κοινωνίας και
πολιτικών σχηµατισµών, προσβλέποντας στην επαγγελµατική
του ιδιότητα και το κύρος του στο εξωτερικό, πιστεύουν πως θα
βοηθήσει τη χώρα να βγει από το οικονοµικό αδιέξοδο. Παραµε-
ρίζοντας, λοιπόν, τις όποιες επιφυλάξεις µου και συναισθανόµε-
νος την κρισιµότητα της σηµερινής κατάστασης, δίνω ψήφο
εµπιστοσύνης ελπίζοντας οι προσδοκίες που έχουν δηµιουργη-
θεί και είναι πολύ µεγάλες να µην διαψευστούν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Θε-
όδωρο Παραστατίδη, Βουλευτή Κιλκίς του ΠΑΣΟΚ. 

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής Β’ Αθηνών της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Πάνος Παναγιωτόπουλος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε παρακάµψατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κανείς δεν µπορεί να

παρακάµψει τον Βουλευτή κ. Μαγκούφη. Έρχεται η σειρά σας. 
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµεθα µέσα στην ηµέρα

να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε µία κυβέρνηση ειδικής απο-
στολής και έκτακτης ανάγκης. Είναι η Κυβέρνηση που έχει ανα-
λάβει την ειδική αποστολή να εφαρµόσει τις αποφάσεις της
Συνόδου Κορυφής της 26ης προς την 27η Οκτωβρίου και να
φέρει σε πέρας το λεγόµενο PSI, δηλαδή να ολοκληρώσει το πα-
κέτο των µέτρων που αποφασίστηκαν στην τελευταία Σύνοδο Κο-
ρυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όλα αυτά για να ολοκληρω-
θούν πρέπει να τρέξουµε πολύ, πρέπει να αποκατασταθεί η αξιο-
πιστία της χώρας, πρέπει να αποκατασταθεί η εικόνα της χώρας
και όλα αυτά µέσα σε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα για να
µπορέσει µετά η χώρα να πάει σε εκλογές και να έρθει ο κυρίαρ-
χος ελληνικός λαός να αποφασίσει από ποιον θέλει να κυβερνη-
θεί και ποιο πρόγραµµα επιθυµεί να εφαρµόσει αυτός που θα τον
κυβερνήσει. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι όλα δείχνουν πως η Κυβέρνηση
θα πάρει ψήφο εµπιστοσύνης σήµερα, αλλά να υπογραµµίσουµε
ότι η Κυβέρνηση αυτή θα έχει έµµεση νοµιµοποίηση, όχι άµεση
και απόλυτη νοµιµοποίηση. Την άµεση και την απόλυτη νοµιµο-
ποίηση σε µία σύγχρονη Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία τη δίνει
µόνο ο ελληνικός λαός σε µία απευθείας εκλογή, γι’ αυτό και
πρέπει να στηρίξουµε την Κυβέρνηση γνωρίζοντας ότι θα κινηθεί
µέσα σε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο αρµοδιοτήτων, ένα συγκεκρι-
µένο πλαίσιο αποστολής, αλλά και σε ένα συγκεκριµένο χρονο-
διάγραµµα. Όχι, λοιπόν, υπερβολικές προσδοκίες, αλλά ούτε και
εκµηδενισµός των προσδοκιών που αφορούν στο έργο και την
παρουσία αυτής της Κυβέρνησης. 

Σε ό,τι µε αφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα δώσω
ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση µε αίρεση και η αίρεσή µου
αυτή αφορά τη δέσµευση της Κυβέρνησης ότι δεν θα επιβαρύνει
άλλο τη µικροµεσαία οικογένεια, το µικροµεσαίο νοικοκυριό, τη
µεσαία τάξη, τους οικονοµικά αδύνατους Έλληνες που πραγµα-
τικά είναι γονατισµένοι απ’ όσα έγιναν κα εφαρµόστηκαν στη
χώρα τους τελευταίους είκοσι µήνες, τα τελευταία δύο χρόνια.
Και η αίρεσή µου έχει ακόµα ένα σκέλος. Ας µην πιστέψουν οι
συνάδελφοι Υπουργοί που µετέχουν σε αυτήν την Κυβέρνηση και
πριν από όλα ας µην πιστέψει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο κ. Πα-

παδήµος, ότι καταργείται ο ρόλος του Έλληνα και της Ελληνίδας
Βουλευτού. Τα νοµοθετήµατα θα έρχονται στη Βουλή και η επε-
ξεργασία των νοµοθετηµάτων θα είναι ουσιαστική. Ας µην θεω-
ρήσει κανείς ότι έχει τους Βουλευτές στο τσεπάκι του. Εδώ
κανείς µας δεν είναι τυχαίος, κανείς µας δεν ήρθε τυχαία. Όλοι
εκπροσωπούµε κοµµάτια του ελληνικού λαού, έχουµε εντολέα
τον ελληνικό λαό και µε το χέρι στη συνείδησή µας και στην καρ-
διά µας οφείλουµε η εκπροσώπηση αυτή να γίνει κατά τον πλέον
ειλικρινή και αξιόπιστο τρόπο. 

Να προσθέσω δε και κάτι ακόµα. Το ότι στηρίζουµε µια κυβέρ-
νηση ειδικής αποστολής δεν σηµαίνει ότι κάποιος έχει πάρει µια
γόµα ή κάποιος µας έχει κάνει λοβοτοµή και έχει διαγράψει τις
απόψεις του ενός ή του άλλου, έχει διαγράψει τα όσα έγιναν
µέχρι τώρα και βεβαίως µας οδήγησαν εδώ που µας οδήγησαν.
Διότι, αν δεν είχαν προηγηθεί τα περίεργα τεχνάσµατα και τα
στρατηγήµατα του κ. Παπανδρέου µε το θέµα του δηµοψηφίσµα-
τος, δεν θα είχαµε φτάσει στο χείλος της εξόδου της χώρας από
την Ευρωζώνη και βεβαίως θα είχαµε αποφύγει όλη αυτήν τη δια-
δικασία, θα ερχόταν ο ελληνικός λαός, ο κριτής όλων και αυτός
που αποφασίζει για όλους και για όλα, να αναδείξει τη δική του
ετυµηγορία µέσα από την εκλογική κάλπη. 

Κλείνοντας, θέλω να κάνω µια παρατήρηση, επωφελούµενος
από την παρουσία του αρµοδίου Υφυπουργού, του κ. Μανιάτη.
Και θέλω να το πω, για να γραφτεί στα Πρακτικά. 

Σε αυτή την κρίσιµη συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θεωρώ ότι το µέλλον και η έξοδος της χώρας από την κρίση δεν
βρίσκονται στα λογιστικά µεγέθη, γιατί σε πάρα πολλές περιπτώ-
σεις τα λογιστικά µεγέθη µπορεί να µη µας δείξουν το ξέφωτο,
να µη µας βγάλουν πέρα. Θεωρώ, κύριε Μανιάτη, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ότι το µέλλον της χώρας και η διέξοδος της
χώρας από την κρίση βρίσκονται στον υποθαλάσσιο πλούτο που
κρύβεται νοτίως της Κρήτης. 

Η εικόνα που έχω, κύριε Μανιάτη, είναι ότι το κοίτασµα που
βρίσκεται εκεί είναι ακόµα πλουσιότερο σε υδρογονάθρακες από
το κοίτασµα του οικοπέδου 12 µέσα στο χώρο των κυριαρχικών
δικαιωµάτων της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Εδώ, λοιπόν, θέλω να
καλέσω τη Βουλή, την Κυβέρνηση, να τολµήσουµε και να προ-
χωρήσουµε. Αυτές οι διαδικασίες, όµως, δεν µπορεί να είναι
απλοί διαγωνισµοί προσφοράς ή ενδιαφέροντος, κύριε Μανιάτη.
Αυτές οι διαδικασίες πρέπει να είναι µεγάλες γεωπολιτικές ανα-
τροπές και πρωτοβουλίες της Ελλάδος, της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας, της σηµερινής Κυβέρνησης, να δούµε πώς θα αναπροσα-
νατολίσουµε τη χώρα σε επίπεδο γεωπολιτικής στρατηγικής, για
να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε αυτήν τη δυνατότητα. 

Πιστεύουµε ορισµένοι, κύριε Μανιάτη, ότι µπορούµε να πάµε
απευθείας σε γεωτρήσεις, για να µπορούµε πολύ πιο γρήγορα
να φέρουµε αυτήν την υπαρκτή διέξοδο κοντά στο σήµερα,
κοντά στην επιθυµία του ελληνικού λαού, για να ξεφύγουµε από
την κρίση και να κατοχυρώσουµε ένα καλό παρόν και ένα καλύ-
τερο µέλλον. 

Περιµένω, κύριε Μανιάτη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Κυβέρνησης, να αναλάβετε πρωτοβουλίες σύντοµα προς αυτήν
την κατεύθυνση. Επωφεληθείτε από την ευρεία κοινοβουλευτική
στήριξη αυτής της Κυβέρνησης και προχωρήστε. Ας αφήσουµε
τα µίζερα σχήµατα και τις µίζερες διαδικασίες των ανοιχτών δια-
γωνισµών, να πάµε σε γενναίες γεωπολιτικές πρωτοβουλίες και
ανατροπές. Ο µακαρίτης Τάσσος Παπαδόπουλος, ο πρώην Πρό-
εδρος της Κυπριακής Δηµοκρατίας, έδειξε το δρόµο. Ας αντι-
γράψουµε τις µεγάλες στρατηγικές και εθνικές επιλογές του. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Ιωάννης Μανιάτης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, ένα σχόλιο µόνο
θέλω να κάνω, αναφορικά µε την τοποθέτηση του κ. Παναγιωτό-
πουλου. 

Το µόνο που µπορώ να σας πω σήµερα, κύριε συνάδελφε,
είναι ότι ελπίζω πως σε λίγες µέρες θα µπορούµε δηµόσια να
έχουµε µια θετική εξαγγελία, αναφορικά µε το θέµα που αναφέ-
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ρατε. Το µόνο που µπορώ να πω σήµερα είναι ότι, ίσως, σε λίγες
ηµέρες να έχουµε θετικές ειδήσεις για την Εθνική Αντιπροσωπεία
και για τον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πολύ ενδιαφέροντα

αυτά που ακούστηκαν και από τον κ. Παναγιωτόπουλο και από
τον κ. Μανιάτη. Ενθυµούµεθα ότι το έθεσε και ο τέως Πρωθυ-
πουργός χθες στην οµιλία του και ως εκ τούτου, αναµένουµε την
αντίδραση, ο καθένας από την πλευρά του στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, και των υπολοίπων, διότι οι καιροί ου µενετοί. 

Το λόγο έχει ο κ. Χρήστος Μαγκούφης, Βουλευτής Τρικάλων
του ΠΑΣΟΚ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτήν
την ώρα που η Ελλάδα νιώθει ξανασταυρωµένη από τα πολιτικά
παιδιά της, αναλαµβάνω συνειδητά την ευθύνη, επιτελώντας το
εθνικό µου χρέος, να στηρίξω τη νέα Κυβέρνηση Παπαδήµου, µε
την ελπίδα τούτη την ύστατη ώρα ότι η νέα Κυβέρνηση, µε τη
στήριξη του Κοινοβουλίου και του ελληνικού λαού, θα οδηγήσει
στην εθνική ανάταση. Χαιρετίζω το σχηµατισµό της Κυβέρνησης
εθνικής συνευθύνης µε τη συµµετοχή των τριών κοµµάτων, παρ’
ότι θα προτιµούσα το σχηµατισµό µιας κυβέρνησης εθνικής ενό-
τητας µε τη συµµετοχή όλων των κοµµάτων. 

Η αποχή της άλλης Αριστεράς σεβαστή. Στο διάβα του χρόνου
θα φανεί η δικαίωση ή µη της πολιτικής της στάσης. Αυτό, όµως,
που σήµερα αποτυπώνεται είναι η χρήση της ιδεολογικής καθα-
ρότητας αλά καρτ. Ένα ιστορικό φλας µπακ στο βρώµικο ’89 το
αποδεικνύει περίτρανα. 

Χαιρετίζω το σχηµατισµό της Κυβέρνησης υπό τον Λουκά Πα-
παδήµο, που κλήθηκε και ανέλαβε την ευθύνη να οδηγήσει το
καράβι της χώρας µακριά από τις καταστροφικές δίνες. Εύχοµαι
στο νέο Πρωθυπουργό, που δήλωσε µη πολιτικός, καλή δύναµη
και επιτυχία στο δύσκολο έργο του, που είναι κατ’ εξοχήν πολι-
τικό.

Καταθέτω την εµπιστοσύνη µου στο νέο Πρωθυπουργό Λουκά
Παπαδήµο, όχι τόσο γιατί το προβληµατικό πολιτικό µας σύ-
στηµα τον αναζήτησε ως τον από µηχανής θεό προς υπέρβαση
των αδιεξόδων του, αλλά γιατί µε εµπνέει ο ορθολογισµός της
προσωπικότητάς του που έχει ανάγκη η χώρα. Είναι για εµένα
µικρότερης αξίας οι επιτυχίες του ως τραπεζίτη συγκριτικά µε
την αναλυτική και συνθετική του ικανότητα της µαθηµατικής και
φιλοσοφηµένης σκέψης του, που εδράζεται στις σηµαντικές του
γνώσεις ως φυσικός, µηχανικός, οικονοµολόγος και τραπεζίτης,
µηδέ του θετικού και καλού του χαρακτήρα εξαιρουµένου. Είναι
αυτά που τον κατέστησαν σοβαρό και ισχυρό παίκτη στα πεδία
του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος και προσωπικότητα µε διε-
θνές κύρος. 

Η κατάθεση της εµπιστοσύνης µου στη νέα Κυβέρνηση απο-
τελεί στάση πολιτικής ευθύνης χάριν της πατρίδας και του ελλη-
νικού λαού σε τούτες τις ιστορικές στιγµές. Διέπεται από το
αξιακό µου σύστηµα και την ιεράρχηση που απορρέει απ’ αυτό
και θέτει την πατρίδα υπεράνω της παράταξης που ανήκω και
της παράταξης υπεράνω των προσώπων. 

Η εµπιστοσύνη, όµως, στη νέα Κυβέρνηση δεν αποτελεί λευκή
επιταγή. Θα συνοδεύεται από τον αναγκαίο και απαιτούµενο
έλεγχο στο έργο της. Η εµπιστοσύνη είναι καλή, ο έλεγχος όµως
είναι καλύτερος, έλεγε ο αείµνηστος Βλαδίµηρος Ίλιτς Λένιν.
Πρόκειται για ένα έργο που οφείλει να συνοδεύεται και να εµπε-
δώνει στην πράξη την αρχή της κοινωνικής δικαιοσύνης, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται για τον ελληνικό λαό και τη φοροδοτική του
ικανότητα.

Αυτή η αρχή της κοινωνικής δικαιοσύνης επιβάλει συνάµα και
την απόρριψη κάθε µορφής κυβερνητικής πολιτικής που θα οδη-
γούσε στην υιοθέτηση ακροδεξιών και διχαστικών πρακτικών.
Τούτη την ώρα ο πατριωτισµός όλων οφείλει να επικεντρωθεί
στα αναγκαία βήµατα για τη σωτηρία της χώρας, που έχουν πε-
ριγραφεί από τον Αντιπρόεδρο και Υπουργό Οικονοµικών κ.
Ευάγγελο Βενιζέλο και αφορούν στην εφαρµογή της συµφωνίας
της απόφασης της 26ης και 27ης Οκτωβρίου, που αποτελεί απο-
τέλεσµα του τιτάνιου αγώνα του τότε Πρωθυπουργού Γιώργου
Παπανδρέου και της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, ενός αγώνα που
στηρίχθηκε στις µεγάλες θυσίες του ελληνικού λαού και που το

πολιτικό σύστηµα οφείλει να σεβαστεί, µη υπερβαίνοντας τις
«κόκκινες» γραµµές της εθνικής αξιοπρέπειας και του εθνικού
φιλότιµου. Αυτός ο αγώνας, αυτές οι θυσίες πρέπει να καρπο-
φορήσουν. Δεν έχουµε δικαίωµα στην αποτυχία. Η επιτυχία οφεί-
λει να καταστεί µονόδροµος. 

Γι’ αυτήν την ανάγκη της εθνικής επιτυχίας, ο Γιώργος Παπαν-
δρέου κατέθεσε χάριν των συµφερόντων της πατρίδας και του
ελληνικού λαού το αξίωµά του ως Πρωθυπουργός της χώρας.
Είναι ο µοναδικός που το έχει κάνει µέχρι τα τώρα. Κατέστη ο
ίδιος Ιφιγένεια, για να αλλάξει τη ρότα της διαχρονικής θυσίας
της Ελλάδας, που χάριν των συµφερόντων του πολιτικού συστή-
µατος και πρωτίστως των συµφερόντων του οικονοµικού κατε-
στηµένου της χώρας µας για δεκαετίες την είχαν εξοντώσει
παραγωγικά και την οδήγησαν στην τεράστια δηµοσιονοµική
κρίση και την κρίση του χρέους.

Η θυσία του Γιώργου Παπανδρέου έγινε, για να πάψει η Ελ-
λάδα να αποτελεί τη διαχρονική Ιφιγένεια και αυτή η θυσία πρέ-
πει και να αναγνωριστεί και να καρποφορήσει.

Απ’ αυτήν του την πράξη ο Γιώργος Παπανδρέου πέρασε στην
ιστορία. Είναι καιρός, όµως, να καταγραφεί ιστορικά και η επι-
βαλλόµενη αλλαγή της νοοτροπίας του ελληνικού πολιτικού µας
συστήµατος. Χρέος των κοµµάτων σε αυτήν την κατεύθυνση
αποτελεί µια νέα πορεία εδραίωσης της εσωκοµµατικής δηµο-
κρατίας και αλλαγές του ρόλου της Βουλής των Ελλήνων, καθι-
στώντας την κυβερνώσα. Τότε και µόνον τότε θα βρουν τα όνειρα
του ελληνικού λαού τη δική τους δικαίωση, καθότι η δηµοκρατία
δεν µπορεί να ευτελίζεται µέσα από πρακτικές επιφατικής εφαρ-
µογής της από την εκτελεστική εξουσία, αλλά και άλλες εξου-
σίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι καιροί ου µενετοί. Οι ευθύνες
µας είναι τεράστιες έναντι του χρέους µας για πλήθος ζητηµά-
των µε πρώτιστο την επιβίωση της χώρας και του ελληνικού
λαού. Πέραν αυτού, απαιτείται η αλλαγή του κράτους, που οφεί-
λει να καταστεί δίκαιο και αποτελεσµατικό. Στην κατεύθυνση
αυτή πρώτο βήµα αποτελεί η εθνική συνεννόηση για µια σταθερή
κυβερνητική δοµή µε τα αναγκαία για την Ελλάδα Υπουργεία,
που δεν θα αλλάζουν µε τον εκάστοτε κυβερνητικό ανασχηµατι-
σµό των προσώπων και της εκάστοτε εναλλαγής των κοµµάτων
στην εξουσία. Τα Υπουργεία οφείλουν να υπάρχουν ως εργαλεία
στην υπηρεσία του έθνους του ελληνικού λαού και της πατρίδας
και όχι για την εξυπηρέτηση προσωπικών φιλοδοξιών και αναπο-
τελεσµατικών πρωθυπουργικών τακτικισµών ισορροπίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ δώστε µου λίγο χρόνο.
Απαιτείται η αλλαγή του τρόπου στο νοµοθετείν. Η Βουλή

οφείλει να παράγει ολοκληρωµένους νόµους που δεν θα ανατρέ-
πονται στην πράξη από προεδρικά διατάγµατα και ΚΥΑ της εκτε-
λεστικής εξουσίας.

Το νοµοθετικό κείµενο οφείλει να είναι λιτό, σαφές, κατηγορη-
µατικό, µη επιδεχόµενο πολλαπλές ερµηνείες, γιατί διαφορετικά
αποτελεί την απαρχή της διαπλοκής και της διαφθοράς. 

Απαιτείται η αποκατάσταση της κοινωνικής δικαιοσύνης µε ένα
νέο, δίκαιο, αναπτυξιακό και αποτελεσµατικό φορολογικό σύ-
στηµα στη βάση της φοροδοτικής ικανότητας των πολιτών χωρίς
νέα σκληρά µέτρα σε βάρος των φτωχών, των συνταξιούχων και
των εργαζοµένων. 

Επιβάλλεται η αλλαγή του µέτρου του τέλους επί της ακίνητης
περιουσίας µε την απαλλαγή της πρώτης κατοικίας στο όριο των
80 τετραγωνικών µέτρων, σε συνδυασµό µε το οικογενειακό ει-
σόδηµα στο ύψος των 20.000 ευρώ ετησίως. Ενώ παράλληλα
πρέπει να προστεθούν στο µέτρο αυτό του τέλους επί των ακι-
νήτων τα κτίσµατα των λειτουργουσών και κερδοφόρων βιοµη-
χανιών και βιοτεχνιών που εξαιρέθηκαν στο πολυνοµοσχέδιο και
τούτο για λόγους δικαίου και αναπλήρωσης του αναγκαίου οικο-
νοµικού ισοδύναµου, µε στόχο να κλείσει η τρύπα του προϋπο-
λογισµού και να µη παραστεί ανάγκη για νέα επώδυνα µέτρα σε
βάρος του ελληνικού λαού.

Επιβάλλεται η άµεση πάταξη της τηλεκρατίας, της φοροδια-
φυγής, της εισφοροδιαφυγής, του λαθρεµπορίου, η επιστροφή
των κλαπέντων, η γενναία φορολόγηση του χρήµατος που εξήλ-
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θε της χώρας, ο άµεσος έλεγχος των offshore εταιρειών και η
επιβολή ενός δραστικού και αποτελεσµατικού «πόθεν έσχες» για
όλους, αλλά και η κατοχύρωση στην πράξη των κοινών µετοχών
στις τράπεζες.

Επιβάλλεται η λήψη µέτρων αντιµετώπισης της ανεργίας που
µαστίζει ιδίως τη νέα γενιά. Προς τούτο επιβάλλεται να προχω-
ρήσει στην πράξη εδώ και τώρα η υπόθεση της ανάπτυξης ανα-
τρέποντας τη στρεβλή δοµή του παραγωγικού συστήµατος, του
καταραµένου αθηνοκεντρικού µοντέλου και της µεταπρατικής οι-
κονοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με στόχο την αναπτυξιακή συγκρότηση –και κλείνω, κύριε
Πρόεδρε- απαιτείται µια πολιτισµική επανάσταση, µια εθνική
έγερση, µε αυτοκριτική, µε υπεύθυνη στάση και αγάπη προς την
αλήθεια, η αποτίναξη της αυταπάτης της επίπλαστης ευµάρειας
µιας χώρας να ζει µε δανεικά κλέβοντας το µέλλον της νέας γε-
νιάς.

Οι καιροί ου µενετοί. Η χώρα διέρχεται τη µεγαλύτερη µετα-
πολεµική κρίση και η νέα γενιά δικαιούται το δικό της µέλλον.
Απαιτείται ένα νέο όραµα που τούτη η Βουλή οφείλει να το προ-
χωρήσει σε εφαρµογή στην πράξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε Μαγκούφη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Δίνω ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυ-
βέρνηση µε τους όρους που είπα και είναι αυτή η ψήφος ταυτι-
σµένη µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο και τη διατήρηση της χώρας
µας στη ζώνη του ευρώ. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Χρήστο Μαγκούφη, Βουλευτή ΠΑΣΟΚ του Νοµού Τρικάλων. Κα-
λούµε στο Βήµα τον κ. Χαράλαµπο Χαραλάµπους, Βουλευτή
Κερκύρας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις µέρες για µια ακόµη

φορά περίσσεψε ο πατριωτισµός µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα.
Φράσεις, όπως «η σωτηρία της πατρίδας», «η σωτηρία του
έθνους», «η σωτηρία της χώρας», «όλοι οι Έλληνες µαζί για την
Ελλάδα µας», ήταν σχεδόν σε όλες τις οµιλίες των Βουλευτών
των κυβερνητικών κοµµάτων, ήταν στις οµιλίες των Αρχηγών των
κυβερνητικών κοµµάτων και του κόµµατος της κ. Μπακογιάννη,
ήταν ακόµα και στις προγραµµατικές δηλώσεις του κυρίου Πρω-
θυπουργού. 

Εµείς σαν Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος επανειληµµένα
έχουµε εξηγήσει ότι τέτοιες φράσεις το µόνο που κάνουν είναι
να θολώνουν τα νερά. Δεν είναι οµογενοποιηµένες έννοιες ούτε
η Ελλάδα, ούτε το έθνος, ούτε η χώρα µας. Σε κάθε χώρα, σε
κάθε Ελλάδα, σε κάθε κράτος υπάρχουν δύο Ελλάδες: Η συν-
τριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού, αυτών που παράγουν
τον πλούτο και αυτών των ελάχιστων κεφαλαιοκρατών που τους
τον κλέβουν και κλέβουν την µπουκιά µέσα από το στόµα του ερ-
γαζόµενου λαού. Και όταν κύριοι εσείς επικαλείστε τη σωτηρία
της χώρας και του έθνους, επικαλείστε τη σωτηρία του µεγάλου
κεφαλαίου. Δεν γίνεται και τα δύο, και σωτηρία του µεγάλου κε-
φαλαίου και σωτηρία του ελληνικού λαού. Κάπου λέτε ψέµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ώδινεν πραγµατικά ο όρος και
έτεκεν µετά από επώδυνες κατάλληλους ωδίνες, µετά από αστει-
άκια του κ. Καρατζαφέρη για τη Μαιρούλα που βρωµούσε το
στόµα της και τον Κωστάκη που βρωµούσαν τα πόδια του και δεν
ήθελε ο ένας τον άλλο, και δεν µπορούσε να πάει κουµπάρος και
ξαφνικά την επόµενη ώρα βρέθηκε όχι κουµπάρος αλλά σύγαµ-
προς. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι έγινε µια Κυβέρνηση και έγινε
µετά από εντολές και επιταγές του µεγάλου κεφαλαίου και της
Κοµισιόν.

Όλοι ακούσατε την κυνική δήλωση, τη δηµόσια, του Προ-
έδρου του ΣΕΒ, όταν έδωσε εντολή στους Αρχηγούς αυτών των
τριών κοµµάτων «σχηµατίστε αµέσως µια Κυβέρνηση, όπως θα
µας αρέσει εµάς – του ΣΕΒ δηλαδή- και όχι µια Κυβέρνηση που
θα την φοβόµαστε». 

Τα ερωτήµατα που µπαίνουν είναι πολλά. Μερικά τα βάλαµε

και αρκετά ειλικρινά οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ είπαν: «γιατί Νέα
Δηµοκρατία εσύ έρχεσαι τώρα και ψηφίζεις ουσιαστικά τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις και τις δηλώσεις που έκανε ο Αρχηγός
του ΠΑΣΟΚ και τότε Πρωθυπουργός; Διότι οι προγραµµατικές
δηλώσεις του κυρίου Πρωθυπουργού ήταν σχεδόν κατά λέξη
φράσεις ολόκληρες απ’ ό,τι είπε ο κ. Παπανδρέου µια βδοµάδα
πριν και µέχρι τώρα ουσιαστικά έπαιζες ρόλο δήθεν αντιµνηµο-
νιακού κόµµατος». 

Κατά την άποψή µας είναι ξεκάθαρο. Η Νέα Δηµοκρατία,
ακραιφνές κόµµα του κεφαλαίου, όταν πιέστηκε από το κεφά-
λαιο, αφαίρεσε τη µάσκα του αντιµνηµονιακού κόµµατος, για να
ακολουθήσει µια τακτική να καταψηφίζει επί της αρχής τα µνη-
µόνια, τους εφαρµοστικούς νόµους, τα µεσοπρόθεσµα και στην
κατ’ άρθρον συζήτηση να ψηφίζει την πλειοψηφία των άρθρων
αυτών. 

Στο δεύτερο είναι γιατί µπήκε σαν «µαϊντανός» και ένα κόµµα,
το οποίο ουσιαστικά δεν είχαν ανάγκη -αν θέλετε- στο σχηµατι-
σµό αυτής της Κυβέρνησης, το ακροδεξιό ΛΑΟΣ, το ΛΑΟΣ που
εµείς το χαρακτηρίζουµε σαν ιδεολογικά απογόνους του Ιωάννη
Μεταξά και των βασανιστών της χούντας. Είναι ξεκάθαρο. Το κε-
φάλαιο ήθελε να στείλει ένα µήνυµα µε πολλούς αποδέκτες και
κύρια στον ελληνικό λαό. Ήθελε να του πει, ότι προσέξτε καθίστε
καλά, διότι έχουµε και άλλες λύσεις εκτός Κοινοβουλίου. Βέβαια
λογαριάζουν χωρίς τον ξενοδόχο, διότι από τότε, από τη χούντα,
έχουν πολλά πράγµατα αλλάξει. Το κυριότερο είναι γιατί το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αυτήν τη στιγµή είναι δυνατό µε ορ-
γανώσεις παντού και δεν θα είναι εύκολο για το µεγάλο κεφάλαιο
για µια εκτροπή, για µια νέα δικτατορία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα, ο κύριος Πρωθυ-
πουργός ουσιαστικά απήγγειλε ξανά όσα εξήγγειλε ο κ. Παπαν-
δρέου. Είπε πάλι και εκβίασε τον ελληνικό λαό για µέσα ή έξω
από το ευρώ, για την ευρωζώνη ή έξω από την ευρωζώνη, είπε
ψέµατα, γιατί σαν οικονοµολόγος δεν µπορεί παρά να ξέρει ότι
εάν δεν πάρουµε την έκτη δόση, τα 8 δισεκατοµµύρια, θα έχουµε
πάλι στάση πληρωµών και δεν θα πληρωθούν οι µισθοί και οι συν-
τάξεις. Διότι ξέρουν και λιγότερο οι οικονοµολόγοι από τον κύριο
Πρωθυπουργό ότι στο τρίµηνο που εµείς θα πάρουµε την έκτη
δόση, η Ελλάδα θα πρέπει να καταβάλλει 15,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ στους τοκογλύφους, στους χρεώστες µας, αυτούς που
εσείς αποκαλείτε ευρωπαίους εταίρους µας και µεγάλη ευρω-
παϊκή οικογένεια.

Τα 8 δισεκατοµµύρια, εποµένως, θα πάνε σούµπιτο στους τό-
κους και θα πάρουν άλλα 7,5 δισεκατοµµύρια από τον ελληνικό
λαό. Και το κρύβουν, το κρύβει ο κύριος Πρωθυπουργός.

Είπε δε και κάτι άλλο. Είπε µέσα στην Αίθουσα: «Δεν πιστεύω
να υπάρχει κάποιος που να είναι ενάντια από την έξοδό µας από
την Ευρωπαϊκή Ένωση». Αυτό ήταν µια χειρίστη λαθροχειρία,
διότι δυο τινά µπορεί να συµβαίνουν: Ή δεν ξέρει τις θέσεις του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ή τις ξέρει και τις παραποιεί. 

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό, παρ’ όλο που είχα
πάρα πολλά να πω. Εµείς έχουµε την πρότασή µας. Άσχετα µε
το τι είπε η κ. Διαµαντοπούλου χθες που χώρισε, όπως και ο κ.
Καρατζαφέρης, όπως και ο κ. Πλεύρης, τα κόµµατα στα σύγ-
χρονα ευρωπαϊκά και σε εµάς της δεκαετίας του ’50 και είναι η
πιο σύγχρονη πρόταση, είναι η πλήρης αποδέσµευση πριν µας
διώξουν µάλιστα απ’ αυτή τη λυκοσυµµαχία που τη λέτε «µεγάλη
ευρωπαϊκή οικογένεια». Είναι η µονοµερής διαγραφή, αν θέλετε,
του χρέους γιατί κανένας Έλληνας πολίτης δεν χρωστάει µία.
Αυτό βέβαια πρέπει να γίνει µέσα από τη λαϊκή εξουσία που θα
εκφραστεί µε το πιο απλό, ότι αυτοί οι οποίοι παράγουν τον
πλούτο µε ιδρώτα, αίµα και πολλές φορές µε τη ζωή τους, πρέπει
και να τον καρπούνται, πρέπει να τον αξιοποιούν προς το συµ-
φέρον της ανάπτυξης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Μόνο µε αυτόν τον τρόπο η
ανάπτυξη αποκτά και ουσιαστική σηµασία προς το συµφέρον του
λαού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πριν δώσω το λόγο στον
κ. Χρυσανθακόπουλο, κύριε Χαραλάµπους, από τη διατύπωση
της φράσης που είπατε ότι το κόµµα του ΛΑΟΣ είναι κόµµα των
απογόνων των βασανιστών της χούντας, θα σας παρακαλέσω να
διαγράψουµε αυτές τις φράσεις, αν το είπατε έτσι. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Όχι, βεβαίως, κύριε Πρό-
εδρε. Είναι διατύπωση από την απόφαση της κεντρικής µας επι-
τροπής. Θα µπορούσα  να πω και πολύ χειρότερα πράγµατα
διότι πραγµατικά µου ήρθε στο µυαλό …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Χαραλάµπους,
σας παρακαλώ µην αγορεύετε τώρα. 

Εγώ σέβοµαι το τι λέει το καταστατικό, οι αποφάσεις της κεν-
τρικής σας επιτροπής, αλλά ξέρετε ότι εδώ τηρούµε τον Κανονι-
σµό της Βουλής. Κανένας Βουλευτής δεν µπορεί να εκδηλώνει
κατά το άρθρο 77 έλλειψη του οφειλόµενου σεβασµού προς τα
υπόλοιπα κόµµατα ή να χρησιµοποιεί προσβλητικές εκφράσεις
που αφορούν και µέλη της Βουλής και κόµµατα. Θεωρώ ότι είναι
ανάγκη να διαγράψετε αυτές τις προσβλητικές φράσεις, διότι
δεν υπάρχει κοινοβουλευτικό κόµµα το οποίο να µπορεί να κα-
τηγορηθεί ότι είναι απόγονος βασανιστών της χούντας. Είναι
ακραίες φράσεις αυτές και δεν µπορούν να συνδέονται µε το κοι-
νοβουλευτικό µας πολίτευµα.

Ορίστε, κύριε Χρυσανθακόπουλε, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πολύ σύντοµα, κύριε

Πρόεδρε, µε τρίλεπτη χρήση του δικαιώµατός µου.
Θα ήθελα να πω, ότι σε αυτήν την Αίθουσα τα τελευταία χρό-

νια, το ΛΑΟΣ είναι τέσσερα χρόνια στη Βουλή, ουδέποτε δέχθηκε
τόσο σκληρές επιθέσεις µε τόσο ακραίες διατυπώσεις και µάλι-
στα µε µεγάλο πάθος και εµπάθεια, ξεφεύγοντας από τα κοινο-
βουλευτικά ήθη. Ο καθένας έχει δικαίωµα να κρίνεται γι’ αυτά
που λέει, αλλά δεν έχει δικαίωµα να πυροδοτεί ένταση και κυρίως
-δεν είναι µια φραστική αντιπαράθεση εντός του Κοινοβουλίου-
αυτά να αποτελούν γραµµή και να εκφέρονται διαρκώς στην κοι-
νωνία δηµιουργώντας την αναβίωση εµφυλιοπολεµικών καταστά-
σεων. 

Νοµίζω ότι πήγαµε πολύ µακριά. Απέχουµε πολλές δεκαετίες
από τα λάθη του παρελθόντος, τα οποία ουδέποτε θα πρέπει να
επαναληφθούν. Αυτή η Αίθουσα χαιρέτισε κάποτε οµόφωνα την
εθνική συµφιλίωση. Δεν θα ξαναπάµε στη δεκαετία του ’40. Δεν
θα ξαναπέσουµε στην παγίδα αυτός ο ελληνικός λαός να διχά-
ζεται και να θρηνεί θύµατα ένθεν και ένθεν. 

Εµείς απευθυνόµαστε στο Κοµµουνιστικό Κόµµα µε όλο το σε-
βασµό της ιστορικής του παράδοσης και ιδεολογίας, αποδεχό-
µενοι τη σταθερότητα µιας λάθος προσέγγισης, κατά τη δική µας
εκτίµηση. Θα παρακαλούσαµε, όµως, να µη µεταφέρουµε στην
αρένα της άκριτης σύγκρουσης µιας υποτιθέµενης ταξικής
πάλης που θα µετατραπεί σε ανένδοτο ιδεολογικό αγώνα για να
συγκρούεται ο κόσµος στα καφενεία, στις γειτονιές, στο χώρο
δουλειάς του επικαλούµενος ιδεολογικές αναφορές µε υβριστι-
κούς όρους. 

Σαφώς και θα πρέπει να διαχωρίσουµε τη θέση µας µε όλη
αυτή τη λάθος πορεία που πήρε το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Να
τους προσκαλέσουµε στον πολιτισµένο πολιτικό διάλογο προτά-
σεων. Δεν θα παρασυρθώ στο να αντείπω ζητήµατα τι πάει να
πει δικτατορία του προλεταριάτου. Τι εγκλήµατα για παράδειγµα
έκανε ο Στάλιν, πόσα λάθη έκανε το ΚΚΕ, γιατί και οι Άγγλοι και
οι σταλινικοί µας οδήγησαν σε εµφύλιο. Δυο πλευρές φταίνε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Χρυσανθακό-
πουλε, µην ανοίγουµε τώρα νέα θέµατα. Σας παρακαλώ. Να κρα-
τήσουµε χαµηλούς τόνους για να µπορέσουµε …

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, από τη δική µας
πλευρά η αντιπαράθεση αφορά πολιτική στρατηγική, τι κάνουµε
σήµερα, αύριο, µεθαύριο και ποια είναι η πορεία της χώρας µας
προς το µέλλον. Ποια αισιοδοξία, ποιο αίσθηµα ψυχικής ενότη-
τας και ποια κοινωνική αλληλεγγύη ζητάει σήµερα ο χειµαζόµε-
νος ελληνικός λαός που θέλει από εµάς να του δώσουµε
προτάσεις, λύσεις, πρωτοβουλίες να βγει από τα αδιέξοδά του
και σε καµµία περίπτωση να µην εγκλωβιστούµε σε µικροκοµµα-
τικές αντιπαραθέσεις, οι οποίες το µόνο που θα κάνουν είναι να
διαρρήξουν την κοινωνική συνοχή που δοκιµάζεται από την οι-
κονοµική ανέχεια. 

Σε αυτές τις συνθήκες, λοιπόν, δεν θα ακολουθήσουµε, δεν θα
παρασυρθούµε, δεν θα αντιλογήσουµε στο επίπεδο αυτό. Είµα-
στε, όµως, αυστηροί πάνω στο τι ζητάει ο καθένας. Δεν µπορεί
να ζητάει εδώ και τώρα κατάληψη εξουσίας και να θεωρεί το Κοι-
νοβούλιο αυτό απλά αστικό, το οποίο θα πρέπει να καταληφθεί
από τις δυνάµεις του προλεταριάτου µε τη δικτατορία που θα
επιφέρει. Ε, όχι! Δικαίωµά τους να το λένε και ο ελληνικός λαός
κρίνει. 

Δεν επερχόµαστε στο περιεχόµενο. Κρατήστε τον προσήκοντα
σεβασµό, αγαπητοί συνάδελφοι. Και σας ανακαλούµε στην κοι-
νοβουλευτική τάξη γιατί εµείς είµαστε θεµατοφύλακες δηµοκρα-
τικής οµαλότητας, απέχουµε από οποιεσδήποτε προβοκάτσιες
και άλλες λογικές και δεν θα παρασυρθούµε ούτε σε προσωπική
διαµάχη µεταξύ συναδέλφων Βουλευτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Χαλβατζής έχει το
λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είχα πρόθεση να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις και σχόλια γε-

νικότερα, αλλά παίρνω το λόγο τώρα µε αφορµή αυτήν τη συζή-
τηση. Μια µόνο παρατήρηση. Αναπτύχθηκαν πέρυσι σοβαρές
προβοκάτσιες εναντίον του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
από τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης κ. Πάγκαλο, αναφερόµε-
νος στην επιχείρηση «ΓΕΡΜΑΝΟΣ» και τις δήθεν σχέσεις µε το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ακούσαµε αρκετούς Υπουρ-
γούς, στελέχη του ΠΑΣΟΚ, στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας,
ακούσαµε αρχηγούς κοµµάτων, µίλησαν πάρα πολλοί Βουλευτές
και όλοι κατέληγαν στο ότι για το καλό του τόπου, για τη σωτηρία
της πατρίδας παίρνονται αυτά τα σκληρά µέτρα και φτάσαµε εκεί
που φτάσαµε. Βέβαια, κάποιοι ήσαν πολύ ωµοί και πολύ κυνικοί.
Ανάµεσα σε αυτούς ο κ. Γιαννίτσης. Αλήθεια, κύριε Γιαννίτση, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, τα χρέη συσσωρεύτηκαν από τις δαπάνες
του κράτους για την παιδεία, για την υγεία, για την πρόνοια, για
την κοινωνική ασφάλιση;

Καταρρέουν τα δηµόσια νοσοκοµεία χωρίς γιατρούς, χωρίς
νοσηλευτές, χωρίς φάρµακα και µέσα. Χάνονται ανθρώπινες
ζωές από αυτή την κατάσταση που υπάρχει σήµερα στα δηµόσια
νοσοκοµεία. Είµαστε στις 16 του Νοέµβρη και δεν έχει πάει ούτε
το 50% των βιβλίων στα σχολειά. Αυτή είναι η παιδεία και εκεί
είναι τα λεφτά για την παιδεία. 

Και βεβαίως όλοι ποιείτε την νήσσαν. Τα χρέη και τα ελλείµ-
µατα δεν συσσωρευτήκαν από τις κοινωνικές δαπάνες που εξα-
λείφονται καθηµερινά. Είναι από τις στρατιωτικές δαπάνες,
δαπάνες πολλές, που το 50% περίπου δεν έχουν ουδεµία σχέση
µε την καλώς εννοούµενη άµυνα της χώρας, αλλά είναι νατοϊκές
δαπάνες. Υπηρετούν επιλογές, επιταγές και επεµβατικές δρα-
στηριότητες του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνω-
µένων Πολιτειών της Αµερικής. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και
βεβαίως µε την ευκαιρία να ξανατονίσουµε, ότι πρέπει να γυρί-
σουν πίσω όλα τα ελληνικά στρατεύµατα που βρίσκονται ως δυ-
νάµεις κατοχής σε ξένες χώρες.

Tα χρέη συσσωρεύτηκαν από τα δάνεια, τα προνόµια, τα κίνη-
τρα, τις φοροαπαλλαγές, τις φοροεισφορές προς το µεγάλο κε-
φάλαιο. Δίνατε και δίνετε καθηµερινά ζεστό χρήµα στο µεγάλο
κεφάλαιο -αυτή είναι η πραγµατικότητα- και η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Η οµιλία του κ. Σαµαρά ήταν αποκαλυπτικότατη. Ο Πρόεδρος
της Νέας Δηµοκρατίας το είπε στην οµιλία του, ότι είναι αποφα-
σισµένος να στηρίξει όλα τα µέτρα, ανεξάρτητα πώς χαρακτηρί-
ζει την Κυβέρνηση. Είναι µια συγκυβέρνηση και αυτή καλείται να
εφαρµόσει -αυτό µας είπε ο Πρωθυπουργός προχθές- το µεσο-
πρόθεσµο, όλους τους νόµους που ψηφίστηκαν. 

Αυτή είναι η επιλογή σας. Γιατί κρύβεστε και δεν το λέτε φα-
νερά και καθαρά; Άλλοι λένε «η µισή µου καρδιά είναι εδώ και η
άλλη µισή είναι στο Κιλκίς, στην Έδεσσα» και δεν ξέρω που είναι.
Η ψήφος σας, όµως, εδώ είναι, στη συγκυβέρνηση. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Μια καλή µελέτη της οµιλίας του κ. Σαµαρά θα
αποδείξει στον κάθε καλόπιστο, ότι η Νέα Δηµοκρατία καθαρά
είναι αποφασισµένη να στηρίξει όποια µέτρα πάρει η Κυβέρνηση.
Με γεια της, µε χαρά της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, παρα-

1648 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



καλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά το άνοιγµα των λεγόµενων κλειστών επαγγελ-

µάτων, όλοι είπαν ότι θα γίνουν άµεσα βήµατα. Η απελευθέρωση
των επαγγελµάτων είναι απελευθέρωση. Δεν υπάρχει καλή ή
κακή απελευθέρωση. Τα µονοπώλια θα κυριαρχήσουν σε όλους
αυτούς τους χώρους των λεγόµενων κλειστών επαγγελµάτων
που θα ανοίξουν.

Ο κ. Μανιάτης, που ήταν εδώ προηγουµένως, γνωρίζει πολύ
καλά τι έγινε µε την απελευθέρωση της ενέργειας και ποια µο-
νοπώλια είναι αυτά που διεισδύουν, κυριαρχούν και θα κυριαρ-
χήσουν απόλυτα και παντού.

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, θέλουµε να πούµε για άλλη µια φορά
ότι στηρίζουµε, ενισχύουµε και θα πρωτοστατήσουµε στους
αγώνες τις εργατικής τάξης όλων των εργαζόµενων που πα-
λεύουν για το δίκιο τους, για το ψωµί τους, για τη µόρφωση των
παιδιών τους, που παλεύουν για την ίδια τη ζωή τους, που πα-
λεύουν για να ανατρέψουν την εφαρµοζόµενη πολιτική, να ανα-
τρέψουν αυτήν τη συγκυβέρνηση. 

Και επειδή όλοι, µηδενός εξαιρουµένου, µιλώντας είπατε ότι
κόρη οφθαλµού έχετε την Ευρωπαϊκή Ένωση και αµάν µην τυχόν
κάνουµε ένα κλικ παραπέρα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, εµείς
λέµε ότι αυτήν την Ευρωπαϊκή Ένωση, µαζί µε την Ευρωζώνη και
όλα τα συµπαροµαρτούντα, η εργατική τάξη, όλοι οι εργαζόµε-
νοι, ο λαός, µε την πάλη τους, µε τον αγώνα τους, µε τη δική τους
θέληση θα αποδεσµεύσουν από αυτήν την Ευρωπαϊκή Ένωση τη
χώρα. Και, ναι, µε λαϊκή εξουσία ο παραγόµενος πλούτος θα γί-
νεται αντικείµενο ικανοποίησης των πραγµατικών αναγκών των
εργαζοµένων και δεν θα γίνεται κέρδη και θησαύρισµα του µε-
γάλου κεφαλαίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

το λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Παναγιωτόπουλε,

δεν προβλέπεται και πρέπει να λύσουµε το παρεµπίπτον αυτό
θέµα.

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, θα ανοίξουµε επί

του παρεµπίπτοντος δεύτερο θέµα, που αφορά ΚΚΕ και Νέα Δη-
µοκρατία;

ΠΑΝΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι ο µόνος Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας στην Αίθουσα αυτήν τη στιγµή. Επιτρέψτε
µου, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό. Δεν είναι δυνατόν για την
αλήθεια και για την κοινοβουλευτική τάξη να αλλοιώνει κάποιος,
εν προκειµένω ο αξιότιµος συνάδελφος, κ. Χαλβατζής, τα όσα
είπε ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τα όσα είπε είναι σαφή. Δεν δεχόµαστε να στηρίξουµε κανένα
νέο µέτρο που να επιβαρύνει τον Έλληνα και την Ελληνίδα. Δεν
αντέχει άλλο ο ελληνικός λαός. Η Κυβέρνηση αυτή έχει ειδική
αποστολή και ειδικό καθήκον: Δανειακή σύµβαση, ολοκλήρωση
του PSI και εκλογές σε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, συγκε-
κριµένο έργο, συγκεκριµένη αποστολή. Αυτά και τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Καλώς. Ευχαριστούµε,
κύριε Παναγιωτόπουλε.

Για να κλείσουµε το προηγούµενο θέµα και επανερχόµενος,
θα  δώσω εντολή να διαγραφούν, µε ευθύνη µου ως Προ-
εδρεύων, οι φράσεις τις οποίες ανέφερα προηγουµένως.

Το λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κρεµαστινός, Βουλευτής Δωδε-
κανήσου του ΠΑΣΟΚ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέψετε να θυµηθώ το Θουκυδίδη µι-
λώντας γενικά και όχι φυσικά για τους προλαλήσαντες, ότι «των
οικιών ηµών εµπιπραµένων ηµείς άδοµεν». 

Εν πάση περιπτώσει, η Κυβέρνηση Παπαδήµου αποτελεί ένα
βήµα προς τη σωστή κατεύθυνση, κατά τη γνώµη µου. Η σωστή
κατεύθυνση θέλει µια κυβέρνηση πραγµατικής εθνικής ενότητας,
δηλαδή µε συµµετοχή όλων των κοµµάτων µε τα κόµµατα της
Αριστεράς, όπου ο Πρωθυπουργός να διαλέγει τους Υπουργούς
του από το υπάρχον δυναµικό της Βουλής και όπου κατά τη
γνώµη του θα υπήρχε κενό, θα επέλεγε ενδεχοµένως εξωκοινο-
βουλευτικούς τεχνοκράτες. Εν πάση περιπτώσει, ο Πρωθυπουρ-

γός πρέπει να έχει την ευθύνη της Κυβέρνησής του, όπως το
Σύνταγµα προβλέπει.

Είµαι συνεπής σε αυτό που πιστεύω και υποστηρίζω εδώ και
ένα χρόνο, ότι καµµία µονοκοµµατική κυβέρνηση µε οποιαδή-
ποτε αυτοδυναµία δεν µπορεί να βγάλει τη χώρα από αυτήν την
κρίση, από αυτήν τη διεθνή κρίση στην οποία εισέρχεται ένα-ένα
κράτος σιγά-σιγά. Άλλωστε, δεν πρέπει να λησµονούµε ότι στις
4 Αυγούστου ο Πρόεδρος της Αµερικής κήρυξε συναγερµό στις
οικονοµικές δυνάµεις της χώρας του για το φόβο που αντιµετώ-
πιζε τότε το πρόβληµα χρεοκοπίας η Αµερική. Απίστευτο και
όµως αληθινό. 

Στον περασµένο προϋπολογισµό, κύριε Πρόεδρε, είχα πει από
αυτό το Βήµα συγκεκριµένα τότε: «Αν η κατάσταση της χώρας
από πλευράς κινητοποιήσεων, απεργιών, καταλήψεων, συνεχι-
στεί για µερικούς ακόµη µήνες, τότε τα πράγµατα θα οδηγηθούν
σε αδιέξοδο και οι βλάβες της οικονοµίας θα είναι ανεπανόρθω-
τες». Δυστυχώς, έτσι ακριβώς συνέβη. Είχα τότε υποστηρίξει µά-
λιστα, ότι η Κυβέρνηση χρειάζεται ευρεία κοινωνική στήριξη γιατί
δεν είναι αρκετή η Κοινοβουλευτική Πλειοψηφία από µόνη της
ώστε να επιλυθούν τα µεγάλα κοινωνικά προβλήµατα που αντι-
µετωπίζει η χώρα. Τα ίδια ισχύουν και σήµερα.

Εάν τα διαλυτικά φαινόµενα για το κράτος συνεχιστούν, την
ίδια τύχη θα έχει και ο νέος προϋπολογισµός, δυστυχώς, και την
ίδια τύχη δυστυχώς –το απεύχοµαι- θα έχει και η Κυβέρνηση Πα-
παδήµου. Όπως ακριβώς συνέβη µε τις προηγούµενες κυβερνή-
σεις, Καραµανλή και Παπανδρέου, δύο κυβερνήσεις από διαφο-
ρετικά κόµµατα τα οποία δεν µπόρεσαν να ολοκληρώσουν την
κοινοβουλευτική τους θητεία. Γιατί; 

Εντούτοις θα πρέπει να πω, ότι ο κ. Παπαδήµος µε την οµιλία
του έφερε ένα νέο τεχνοκρατικό πνεύµα στη Βουλή, κάτι το
οποίο προσωπικά σε µένα τουλάχιστον ταιριάζει.

Δυστυχώς, όµως, πάντα υπάρχει γραµµένο αυτό που είπε ο
Αριστοτέλης δυόµισι χιλιάδες χρόνια πιο πριν. Στην ηθική της
«Νικοµάχειας»  γράφει ότι τίποτα στη φύση και στις επιστήµες –
και η οικονοµία είναι επιστήµη- δεν είναι απόλυτο. Τίποτα δεν µε-
ταφράζεται ένα συν ένα κάνει δύο, ακόµα και στα µαθηµατικά.
Και σαν παράδειγµα αναφέρει ο Αριστοτέλης την ιατρική, όπου
µία θεραπεία για έναν άρρωστο δεν έχει το ίδιο αποτέλεσµα σε
έναν άλλο άρρωστο µε την ίδια αρρώστια. Το παν κρίνεται από
το τελικό αποτέλεσµα, το τελικόν εκβάν, όπως λέει και ο Δηµο-
σθένης, που κρίνει οτιδήποτε έγινε πιο πριν. Κακό το εκβάν,
κακός και αυτός που το έκανε. Καλό το εκβάν, καλός και αυτός
που το έκανε. Έτσι, λοιπόν, θα κριθεί και η Κυβέρνηση Παπαδή-
µου από το τελικό εκβάν, η οποία µε το άκουσµα του ονόµατος
του Πρωθυπουργού και τη βοήθεια των Μέσων Μαζικής Ενηµέ-
ρωσης καλλιέργησε πολλές ελπίδες, που ελπίζω να µη διαψευ-
σθούν.

Ο Πρωθυπουργός πρέπει να µη λησµονεί ότι ο πολίτης δεν αν-
τιλαµβάνεται τι ακριβώς σηµαίνει δανειακή σύµβαση, τι σηµαίνει
υποχρεώσεις από τη δανειακή σύµβαση. Ο πολίτης ζητά πολύ
απλά πράγµατα. 

Και από τον Αριστοτέλη και το Θουκυδίδη θα πάω στην καθη-
µερινότητα. Μπορεί αυτή η Κυβέρνηση να µου διασφαλίσει το
µισθό µου; Μπορεί να µου διασφαλίσει τη σύνταξή µου; Μπορεί
να µου διασφαλίσει τις µικροκαταθέσεις µου στις τράπεζες;
Μπορεί να µου διασφαλίσει τη σταθεροποίηση του τιµαρίθµου
χωρίς νέους φόρους, υποχρεώσεις και βάρη; Την αποδέχοµαι.
Διαφορετικά, την απορρίπτω. Αυτό λέει ο κόσµος.

Για να συµβούν, όµως, αυτά πρέπει η Κυβέρνηση µε πρακτι-
κούς τρόπους να αποκαλύψει δηµόσια και να καταγγείλει και να
τιµωρήσει αυτούς που συστηµατικά φοροδιαφεύγουν, αυτούς
που εξάγουν µαύρο χρήµα στο εξωτερικό. Η Κυβέρνηση οφείλει
να δηµιουργήσει αισθήµατα ενοχής στους Έλληνες εκείνους,
που αντί να αισθάνονται ντροπή για ό,τι κάνουν εις βάρος των
πολιτών που είναι συνεπείς και επωµίζονται τα βάρη, δηλαδή των
φορολογουµένων, των πιστωτών και των συνταξιούχων, αισθά-
νονται και υπερηφάνεια που διαφεύγουν. Αισθάνονται υπερήφα-
νοι, γιατί µε τα δίκτυα της διαπλοκής που έχουν οι ίδιοι δηµιουρ-
γήσει µε ορισµένους πολιτικούς και δηµοσιογράφους, έχουν εξα-
σφαλίσει την ασυλία. Κατά συνέπεια η Κυβέρνηση µε πολύ πρα-
κτικές και απλές ενέργειες µπορεί να αποδείξει ότι είναι κάτι το
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διαφορετικό. Και θα πρέπει να το αποδείξει ευτυχώς ή δυστυ-
χώς, γιατί µια ανάλογη κυβέρνηση πραγµατικής, όµως, εθνικής
ενότητας, θα µπορούσε να προκύψει µετά τις εκλογές, οποιοδή-
ποτε και αν είναι το εκλογικό αποτέλεσµα, οποιαδήποτε και αν
είναι η αυτοδυναµία του πρώτου κόµµατος, µε τον Πρωθυ-
πουργό βέβαια για την επιλογή των Υπουργών του.

Ο κόσµος, λοιπόν, σήµερα δίνει ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυ-
βέρνηση Παπαδήµου υπό συγκεκριµένες αυστηρές προϋποθέ-
σεις. Αυτό συνυπογράφω και εγώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κρεµαστινό, Βουλευτή Δωδεκανήσων του ΠΑΣΟΚ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Χαλβατζή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Επειδή είπατε προηγουµένως ότι µε

ευθύνη σας θα σβήσουν από τα Πρακτικά ορισµένες λέξεις, θε-
ωρούµε ότι αυτό δεν µπορεί και δεν πρέπει να γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ναι, αλλά υπάρχει διά-
ταξη στον Κανονισµό που το επιτρέπει.

Το λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Παπαχρήστος, Ανεξάρτητος Βου-
λευτής Πρέβεζας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΧΡΗΣΤΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, ένας
ψύχραιµος και ορθολογικός παρατηρητής θα παρατηρούσε ότι
το πολιτικό µας σύστηµα έχει εισέλθει αυτήν την εποχή στον
αστερισµό του παραλόγου. Η κυβερνητική πλειοψηφία πριν από
λίγες ηµέρες έδωσε ψήφο εµπιστοσύνης σε µια κυβέρνηση που
δεν της είχε εµπιστοσύνη και έπρεπε να αντικατασταθεί. Χθες
και σήµερα ακούσαµε τους πολιτικούς αρχηγούς, ο καθένας να
δίνει τη δική του εκδοχή για τη φύση αυτής της Κυβέρνησης, κα-
τασκευάζοντας ο καθένας τη δική του φαντασιακή κυβέρνηση.
Ο πρόεδρος της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας που παρέδωσε
την πρωθυπουργία παριστάνει τον σκιώδη πρωθυπουργό. Ο αρ-
χηγός της Νέας Δηµοκρατίας παριστάνει τον επερχόµενο πρω-
θυπουργό και ο πρόεδρος του ΛΑΟΣ παριστάνει τον κατασκευα-
στή πρωθυπουργών, σε µια κατάσταση όπου βλέπουµε τη Νέα
Δηµοκρατία να είναι ταυτόχρονα και αξιωµατική συµπολίτευση
και αξιωµατική αντιπολίτευση, ολίγον κυβέρνηση και ολίγον αν-
τιπολίτευση, κατά το ολίγον έγκυος που λέµε. Βλέπουµε την
ακροδεξιά να παριστάνει την κεντρώα συγκολλητική εξουσία
ανάµεσα στους δύο µονοµάχους και η συµµετοχή της στην Κυ-
βέρνηση να αποτελεί την πράξη του τέλους της µεταπολίτευσης
αυτές τις ηµέρες που γιορτάζουµε το Πολυτεχνείο. Και βλέπουµε
ότι µια µεγάλη µερίδα Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ έχουν τα αντανα-
κλαστικά να µαζεύουν υπογραφές για να µην προταθεί ως πρω-
θυπουργός ο Πρόεδρος της Βουλής και δεν έχουν τα ίδια
αντανακλαστικά να µαζεύουν υπογραφές για τη συµµετοχή της
ακροδεξιάς στην Κυβέρνηση.

Αυτή η διαφάνεια του παραλόγου –για να παραφράσω έναν
τίτλο του Μποντιγιάρ- δείχνει ότι η εκλεγµένη µας πολιτική ηγε-
σία την πιο κρίσιµη στιγµή της µεταπολιτευτικής µας ιστορίας
παραδίδει την εντολή του λαού σε έναν µη εκλεγµένο Πρωθυ-
πουργό, λες και ήταν υπεργολαβία η διακυβέρνηση αυτού του
τόπου για να µπορούµε να την παραδώσουµε. Όποιος δεν µπο-
ρεί, επιστρέφει την εντολή που του δίνει ο λαός. Δεν τη δίνει, δεν
τη δίνει, δεν την υπενοικιάζει, δεν τη δίνει υπεργολαβία. 

Όµως, αυτή η Κυβέρνηση αποκαλύπτει µία αγοραία αντίληψη
της δηµοκρατίας και δεν χρειάζεται να είναι κανείς αριστερός
για να έχει αυτήν την αντίληψη της δηµοκρατίας. Θέλω να σας
επισηµάνω ότι αρχηστράτηγος του αµερικάνικου στρατού είναι
ένα πολιτικά εκλεγµένο πρόσωπο, ο πρόεδρος.  Φαντασθείτε τι
θα λέγαµε όλοι µας αν την εποχή του πολέµου του Βιετνάµ και
των προβληµάτων παρέδιδε ο Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολι-
τειών την ηγεσία, την προεδρία των ΗΠΑ σε έναν στρατιωτικό,
έναν τεχνοκράτη του πολέµου. Αυτό έγινε αυτές τις ηµέρες στη
χώρα µας. 

Και γίνεται αυτό, γιατί θέλουν να αποκρύψουν ότι η αποτυχία
αυτή δεν είναι η αποτυχία της διαχείρισης και της ανικανότητας
των διαχειριστών, αλλά η αποτυχία της πολιτικής του µονόδρο-
µου των διαδοχικών µνηµονίων. Είναι η αποτυχία της πολιτικής
µέσα στην κρίση του δηµοσιονοµικού περιορισµού και της εσω-
τερικής υποτίµησης που έχει βυθίσει τη χώρα σε αυτήν την

κρίση. Αυτή η πολιτική είναι µέρος του προβλήµατος. Δεν είναι
µέρος της λύσης των προβληµάτων της χώρας. 

Και θέλουν σήµερα να παρουσιάσουν ότι αυτή η Κυβέρνηση
θα κάνει µία νέα αρχή, ότι θα εφαρµόσει την απόφαση της 26ης
Οκτωβρίου. Όλοι µας γνωρίζουµε ότι τα τελευταία δύο χρόνια
κάθε τρεις, τέσσερις µήνες οι ηγέτες των Ευρωπαίων µία και-
νούργια λύση στο πρόβληµα της Ευρωζώνης, µια πολύπλοκη
λύση που σε µερικές ηµέρες και µερικές εβδοµάδες αποδεικνύε-
ται ότι δεν αποτελεί λύση.

Και όλοι µας ξέρουµε σήµερα ότι η απόφαση της 26ης Οκτω-
βρίου δεν αποτελεί λύση για το πρόβληµα του χρέους της
χώρας, όταν ακόµα και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο λέει ότι
χρειάζεται αποµείωση του χρέους, πάνω από 60% του συνολικού
χρέους. Έχουµε µείωση ενός κοµµατιού του χρέους και ιδιαί-
τερα όταν στη χώρα µας το κύριο πρόβληµα είναι ότι το χρέος
είναι εξωτερικό. 

Η απόφαση της 26ης Οκτωβρίου προβλέπει 106 δισεκατοµµύ-
ρια από ανακεφαλαίωση των τραπεζών, η κ. Λαγκάρντ λέει 200
δισεκατοµµύρια και οι αγορές λένε ότι χρειάζονται πάνω από 400
δισεκατοµµύρια, όταν το EFSF έχει στη διάθεσή του 250 εκατοµ-
µύρια για να λύσει ένα πρόβληµα 3 τρισεκατοµµυρίων. 

Αγαπητοί φίλοι, παλιά θεωρούσαν ότι η γη είναι στο κέντρο και
ο ήλιος γυρίζει γύρω από τη γη. Μόλις έρχονταν τα καινούργια
δεδοµένα που ανέτρεπαν αυτή την παράσταση, έφτιαχναν πολύ-
πλοκες κατασκευές για περιήλια. Το ίδιο κάνουν οι Ευρωπαίοι
για να µην αναγνωρίσουν ότι το βασικό πρόβληµα βρίσκεται στην
ίδια την αρχιτεκτονική της Ευρώπης. 

Έρχονται σήµερα να µας πουν ότι θα δώσει λύση ότι ο και-
νούργιος Πρωθυπουργός, οπαδός της θεωρίας του Ιερατείου
των Βρυξελλών. Ξέραµε ότι ήταν Διοικητής της Κεντρικής Τρά-
πεζας τον καιρό της φούσκας του Χρηµατιστηρίου, Υποδιοικητής
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας την περίοδο που προετοι-
µαζόταν αυτή η κρίση. 

Άκουσα τον Πρωθυπουργό στην πρώτη του δήλωση να λέει
«δεν είµαι πολιτικός». Πολιτικός είστε, κύριε Παπαδήµο. Έχετε
ασκήσει κορυφαία πολιτική, τη νοµισµατική πολιτική. Εκλεγµένος
δεν ήσασταν ποτέ. 

Αυτή τη στιγµή ο τόπος χρειάζεται εναλλακτική λύση και
όποιος άκουσε τις δηλώσεις αυτής της Κυβέρνησης, καταλαβαί-
νει ότι ήταν copy paste των προγραµµατικών δηλώσεων των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όταν η ανεργία φτάνει στο 18% και βγαίνει κεντρικός τραπε-
ζίτης της Αµερικανικής Κεντρικής Τράπεζας, µετά από σαράντα
χρόνια και λέει «κεντρικό πρόβληµα της χώρας µου είναι η ανερ-
γία», την ίδια ώρα εδώ κλείνουν τα µάτια και µας λένε ότι η συ-
νέχιση αυτής της πολιτικής του µονοδρόµου, µιας πολιτικής που
οξύνει την ύφεση, θα αποτελέσει τη λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, κύριε
Παπαχρήστο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΧΡΗΣΤΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, χρειάζε-
ται µια καινούργια πολιτική. Από αυτό το Βήµα πέρυσι τέτοιο
καιρό είχα πει ότι, µετά την κρίση του 1929, οι κυβερνήσεις θεώ-
ρησαν ότι µπορεί να γυρίσουν στο παλιό. Ήρθε η κρίση του 1933
και του 1937 να τους υπενθυµίσει ότι η επιστροφή στο παλιό δεν
χρειάζεται. 

Έτσι σήµερα και η Ευρώπη και η χώρα µας είναι ανάµεσα στην
κρίση του 1929 και του 1933 και είναι κακό να περιµένουµε αυτή
την κρίση. Γι’ αυτό θα καταψηφίσω αυτή την πολιτική και αυτή
την Κυβέρνηση που θέλει να την εφαρµόσει. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-

παχρήστο. 
Το λόγο έχει ο κ. Σαλαγιάννης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

εγχείρηµα που καλούµαστε σήµερα να περιβάλουµε µε την εµ-
πιστοσύνη µας και τη στήριξή µας είναι ένα πρωτόγνωρο πολι-
τικά εγχείρηµα και εξαιρετικό γέννηµα των συνθηκών, των
καιρών και των αναγκών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
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τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)
Θέλω να σταθώ λίγο σ’ αυτή την υπόθεση που λέγεται κυβέρ-

νηση εθνικής ενότητας, γιατί είµαι από αυτούς που τους τελευ-
ταίους µήνες έθετε το θέµα αυτό επίµονα. Από την εµπειρία µου
µέσα από τη δραστηριότητά µου ως επαγγελµατία για χρόνια
ολόκληρα και λειτουργώντας µέσα στη διοίκηση, κατάλαβα ότι
καµµία πλειοψηφία µόνη της, κανένα κόµµα µόνο του δεν είναι
δυνατόν να σηκώσει το βάρος αυτής της υπόθεσης και οι άλλοι
να είναι απ’ έξω, να πετροβολούν, να δηµαγωγούν και µια κοινω-
νία να είναι σε πλήρη αµηχανία στην αρχή και στην οργή στο
τέλος. 

Πίστευα, λοιπόν, ότι από όσους έχουν ένα στέρεο προσανα-
τολισµό για τη χώρα –κάποιοι άλλοι έχουν άλλο προσανατολισµό
και δεν µπορώ να µιλήσω για αυτούς- σ’ αυτές τις εξαιρετικά κρί-
σιµες συνθήκες θα µπορούσε να υπάρξει ένα σχέδιο, που θα έχει
τη συναίνεση στα αυτονόητα, στα ελάχιστα, για να στηρίξουµε
και τη χώρα και την κοινωνία, γιατί όταν µιλάµε για τη χώρα, εγώ
πάνω από όλα µιλάω για την κοινωνία, το λαό της χώρας αυτής.
Αυτή ήταν η άποψή µου. 

Αν αυτό γινόταν έγκαιρα, θα ήταν διαφορετικός ο τρόπος δια-
πραγµάτευσης µε τους εταίρους µας σε πολλά θέµατα. Αν γινό-
ταν αυτό έγκαιρα, η κοινωνία θα είχε µεγαλύτερη αισιοδοξία
ενδεχοµένως. Αν γινόταν αυτό έγκαιρα, θα ήταν διαφορετικοί οι
όροι ή η πολιτική συγκρότησής της και ο νοών νοείτω. Αυτή ήταν
η άποψή µου. Ήρθαµε λοιπόν εδώ έστω και αργά. Εγώ υποστη-
ρίζω αυτήν την υπόθεση, τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνησή
του. 

Στη δική µου συνείδηση, όταν µιλάµε για Κυβέρνηση εθνικής
ανάγκης, Κυβέρνηση εθνικής ευθύνης, πάνω από όλα και πέρα
από όλα θεωρώ ότι µιλάµε για το κεντρικό σηµείο που οι πολιτι-
κές δυνάµεις του τόπου –που όπως είπα έχουν έναν ευρωπαϊκό
προσανατολισµό- κατανοούν τα προβλήµατα που δηµιούργησαν
στο πέρασµα των χρόνων στη χώρα, κατανοούν τα προβλήµατα
που έχει η χώρα και η κοινωνία, κατανοούν την επικινδυνότητα
των καταστάσεων και αποφασίζουν να δράσουν ως µέτωπο ανα-
χαίτισης του κατήφορου. Αυτό είναι, αποτέλεσµα, δηλαδή, διά-
θεσης συνεννόησης και συναίνεσης στα αυτονόητα. 

Δεύτερον, είναι θέµα µιας αντίληψης, µιας κουλτούρας που
τόσα χρόνια δεν δηµιουργήσαµε µέσα σ’ αυτήν τη Βουλή και στα
κόµµατά µας, µιας αντίληψης ότι υπάρχουν ζητήµατα, κανόνες
που µπορούν από όλους να τηρηθούν και να υποστηρίζονται και
αν κάποιος έχει διαφορετική αντίληψη, ιδεολογική και πολιτική,
ας έρθει να αλλάξει τους κανόνες, αλλά όσοι κανόνες υπάρχουν
να τηρούνται από όλους.

Τρίτον, στη δική µου αντίληψη µια τέτοια Κυβέρνηση είναι ένα
µήνυµα προς την κοινωνία ότι οι πολιτικές δυνάµεις καταλαβαί-
νουν το πρόβληµα και αναλαµβάνουν τις ευθύνες τους. Αυτό θα
δηµιουργούσε και µια προσδοκία και µια ελπίδα και θα εµψύχωνε
την κοινωνία, γιατί χωρίς την κοινωνία κανένα σχέδιο, καµµία
προσπάθεια ανόρθωσης δεν µπορεί να πετύχει, ακόµα και η πιο
επιτυχηµένη. 

Με αυτούς τους όρους, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρ-
νηση δεν ξεκίνησε καλά. Όλη η διαδικασία συγκρότησής της
είναι µίζερη. Δεν ξεκίνησε καλά, γιατί ακόµα και η συγκρότησή
της µε σαράντα εννέα µέλη είναι πρόκληση για την κοινωνία.
Αυτό, όµως, δείχνει µια λογική των αντιλήψεων των ηγεσιών που
συγκρότησαν αυτήν την Κυβέρνηση. 

Θέλω να πιστεύω ότι αυτά τα εκ γενετής λάθη θα είναι τα
πρώτα και τα τελευταία. Θέλω να το πιστεύω γι’ αυτό και τα
αφήνω στην άκρη. Πάµε µπροστά. Μιας και µιλάµε για πολιτικές
ηγεσίες λένε κάποιοι αναλυτές, δηµοσιογράφοι ότι τα κόµµατα
δεν αφήνουν, δεν επιτρέπουν κ.λπ.. Ποια κόµµατα, αγαπητοί
φίλοι; Ενώ τα κόµµατα θα έπρεπε να είναι οι πυλώνες της δηµο-
κρατίας, να είναι υποκείµενα συλλογικά, να είναι θεσµοί σ’ αυτό
το κράτος, σήµερα κατέληξαν κελύφη αδειανά. Δεν υπάρχουν
κόµµατα, υπάρχουν µόνο πολιτικές ηγεσίες και µία οµάδα γύρω
τους. Αυτές αποφασίζουν στα δύο µεγάλα κόµµατα. Αυτή είναι
η αλήθεια. Ενώ θέλουµε να µείνουµε στην Ευρώπη και στο ευρώ,
σ’ ό,τι αφορά τη λειτουργία των κοµµάτων µας µάλλον είµαστε
σε πριγκηπάτο.

Επειδή τελευταία άκουσα ότι θα έλθει και εκλογικός νόµος εν-

δεχοµένως µε λίστα, θέλω να πω ότι εγώ είµαι υπέρ της λίστας,
αλλά µε µία θεµελιώδη προϋπόθεση, ότι θα έχουµε κόµµατα να
λειτουργούν, κόµµατα συλλογικά, κόµµατα που θα λειτουργούν
δηµοκρατικά µε ειδικές, καθαρές, ανοιχτές, νόµιµες διαδικασίες,
αλλιώς αν επιχειρήσει κάποιος να φέρει λίστα µ’ άλλο τρόπο,
είναι σα να θέλει να διορίσει τους φίλους του στη Βουλή και τότε
θα υποβαθµιστούµε από πριγκηπάτο σε σουλτανάτο και τέτοιος
νόµος δεν περνάει σ’ αυτήν τη Βουλή. Να το ξεκαθαρίσουµε
αυτό.

Κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα υπερασπιστώ αυτήν την Κυβέρ-
νηση. Θέλω µόνο να πω ένα πράγµα πέρα απ’ όλα τα άλλα: O
καταλύτης στην κοινωνία σήµερα είναι το αίσθηµα της αδικίας
για την άνιση κατανοµή των βαρών και της ατιµωρησίας. Αυτή η
Κυβέρνηση πρέπει ως κύριο θέµα της –το είπε ο Αντιπρόεδρος
κ. Βενιζέλος- να έχει αυτό. Είναι ένα από τα βασικά της στοιχεία
για το επόµενο τρίµηνο, να µπορέσει να τιµωρήσει αυτούς που
φοροδιαφεύγουν, που κλέβουν ασύστολα και από την άλλη να
µπορέσει να πιάσει αυτούς που πάνε τα χρήµατά τους στην Ελ-
βετία και που αυτά τα κρίσιµα χρόνια τα βγάζουν έξω από τη
χώρα. Υπάρχουν τα στοιχεία. Ιδού η ρόδος, ιδού και το πήδηµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Στο Κοινοβούλιο τους έχουµε
προστατευµένους. Όλα τα ονόµατά τους είναι µέσα στο Κοινο-
βούλιο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ: Να τα διεκδικήσουµε εδώ και σε
κανέναν να µην επιτρέψουµε να τα κρύψει. 

Τελειώνω, αγαπητέ Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Τρεις φορές
σε ολοµέλειες της Κοινοβουλευτικής µου Οµάδας και µία ως
µέλος του πολιτικού συµβουλίου της παράταξής µου έζησα το
θέµα ότι πρέπει να ελεγχθούν τα περιουσιακά στοιχεία όλων όσοι
άσκησαν κυβερνητική εξουσία τα τελευταία δέκα-είκοσι χρόνια,
όλων ανεξαιρέτως και των οικογενειών τους. Ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ µου είπε ότι έχω δίκιο και ότι αυτό πρέπει να γίνει. Έκανα
ερώτηση στη Βουλή, έστειλα επιστολή, δεν είδα τίποτα. Δεν πρέ-
πει να τελειώσει αυτή η Βουλή χωρίς να υπάρχει µία ανεξάρτητη
αρχή που θα ελέγξει όλα τα περιουσιακά στοιχεία όλων όσοι από
µας άσκησαν κυβερνητική εξουσία. Καθένας έχει πρόσωπο, έχει
όνοµα και πρέπει να ξέρουµε τι γίνεται, αλλιώς να ξέρετε ότι είναι
θέµα τιµής για τον πολιτικό κόσµο και κακώς αργήσαµε τόσο.
Αυτή είναι η άποψή µου. 

Στηρίζω και ψηφίζω τη νέα Κυβέρνηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σαλαγιάννη.

Παρακαλείται ο κ. Νικόλαος Τσούκαλης, Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής Αχαΐας, να λάβει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρόεδρος της Δηµοκρατικής

Αριστεράς Φώτης Κουβέλης περιέγραψε αδροµερώς τους λό-
γους που µας οδηγούν στην καταψήφιση της Κυβέρνησης, ένα
«ΟΧΙ» που εκτός των άλλων υπαγορεύεται και από τη µεγάλη µας
αγωνία για το µέλλον του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτήν τη στιγµή ολόκληρη η Ευ-
ρώπη φλέγεται. Οι συνέπειες της κρίσης εξαπλώνονται ανεξέ-
λεγκτα. Σαν καρκινικές µεταστάσεις διαβρώνουν ολόκληρο το
οικοδόµηµα. Ενώ συµβαίνουν όλα αυτά, η Ελλάδα έχει Κυβέρ-
νηση συνεργασίας, η Ιταλία έχει κυβέρνηση συνεργασίας, τα πε-
ριοριστικά µέτρα υλοποιούνται µε συνέπεια. Τι συµβαίνει λοιπόν; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κ. Μέρκελ και ο κ. Σαρκοζί
αυτήν τη στιγµή καταστρέφουν την Ευρώπη. Η Δεξιά πυρπολεί
την Ευρώπη. Ό,τι πιο ελπιδοφόρο έχει γεννήσει αυτή εδώ η ήπει-
ρος µεταπολεµικά, αυτήν τη στιγµή καταστρέφεται. Είναι άραγε
τυφλοί; Δεν βλέπουν την κατάρρευση, δεν ακούνε τους τριγ-
µούς; 

Είµαστε πεπεισµένοι εµείς, η Δηµοκρατική Αριστερά, ότι οι
εξελίξεις και οι διεργασίες και τα συµβάντα συνιστούν συνειδητή
επιλογή. Είναι εγκλωβισµένοι στις παρωχηµένες ιδεολογίες τους,
τις εθνικές αλαζονείες τους και η διαχείριση της αδιέξοδης πο-
λιτικής τους οδηγεί σε καταστροφικές επιλογές, γιατί εκτός των
άλλων κατεδαφίζουν όλα τα ευρωπαϊκά κεκτηµένα, τα θεσµικά,
τα πολιτικά, τα νοµικά.

Νοµίζω ότι αξίζει για τα Πρακτικά να αναφέρω αποσπάσµατα
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από την ανακοίνωση του γαλλικού σοσιαλιστικού κόµµατος και
µετά να το συνδέσω µε τις διαφαινόµενες εξελίξεις. Λέει το σο-
σιαλιστικό κόµµα στην ανακοίνωσή του: «Η είσοδος της άκρας
Δεξιάς στην ελληνική Κυβέρνηση είναι για τους σοσιαλιστές ένα
σοκ». Έτσι σχολίασε κατ’αρχάς τη σουρεαλιστική Κυβέρνηση
του κατά τα άλλα εξαιρετικά σοβαρού και αξιόλογου κ. Παπαδή-
µου. «Να πού οδηγεί η Ευρώπη, όταν γυρίζει την πλάτη στους
λαούς», συνεχίζει το Σοσιαλιστικό Κόµµα. «Με την επιβολή σκλη-
ρής και τυφλής λιτότητας, χωρίς να δίνει τη δυνατότητα και το
χρόνο για ανόρθωση των οικονοµιών τους, µε παρέµβαση στη
δηµοκρατική λειτουργία των κρατών-µελών, στην οικονοµική και
κοινωνική κρίση προστίθεται µία κρίση πολιτική και δηµοκρα-
τική». Με αλαζονική αναφορά σας λέω ότι αυτή είναι η προµετω-
πίδα της Δηµοκρατικής Αριστεράς, να µη µετατρέψουµε την
οικονοµική και πολιτική κρίση σε κρίση δηµοκρατίας. Ιδού, αυτό
είναι το τεράστιο πρόβληµα της Ευρώπης. Αυτή η τελευταία επι-
σήµανση των Γάλλων σοσιαλιστών είναι το νέο µεγάλο ζήτηµα,
όχι µόνο για την Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά για
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Παρατηρούµε το τελευταίο διάστηµα τα κράτη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης να οδηγούνται σε ραγδαία υποχώρηση της δηµο-
κρατίας. Υπό την απειλή της χρεοκοπίας περιορίζεται η δηµοκ-
ρατική διαδικασία, επιβάλλονται γρήγορες διαδικασίες, διαδικα-
σίες fast track, αποκλείεται η ετυµηγορία των λαών, απαγορεύον-
ται οι πρόωρες εκλογές, προωθούνται συγκυβερνήσεις µε
ακραία λαϊκιστικά, αντισηµιτικά, ρατσιστικά και άλλα απαράδεκτα
στοιχεία, κουρελιάζονται τα Συντάγµατα των κρατών. 

Αν θέλουµε δηµοκρατία και όχι µία διαρκή τυραννία του χρέ-
ους, χρειάζονται µικρές και µεγάλες αλλαγές. Στην ουσία χρει-
άζεται µία επανασυγγραφή του σχεδίου της υπό ενοποίηση
Ευρώπης για το πώς θα αναστραφεί το τροµακτικό έλλειµµα δη-
µοκρατίας που δηµιούργησε η κρίση χρέους και το πώς θα σκια-
γραφηθεί εκ νέου το προοδευτικό ευρωπαϊκό σχέδιο που δεν θα
αποµείνει ένα στεγνό «όχι», αλλά θα αποτελέσει το έναυσµα για
να ξεκινήσουν οι διεργασίες για το πώς θα αλλάξει το διεθνές
χρηµατοοικονοµικό σύστηµα, το σύστηµα της ασυδοσίας και της
εξαγωγής υπερκερδών σε βάρος των κοινωνικών δικαιωµάτων,
του επιπέδου ζωής και του ευρωπαϊκού κεκτηµένου µέσα από
συνεργασίες µε τις προοδευτικές δυνάµεις στον ευρωπαϊκό
χώρο, τους σοσιαλιστές, τους «πράσινους» και κάποιους αριστε-
ρούς και µέσα από τη δηµιουργία ενός πολιτικού πλαισίου συ-
νεργασίας να αρχίσει να συγκροτείται ένα ρεαλιστικό σχέδιο
ανασυγκρότησης της Ελλάδας. 

Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο λειτουργεί η Ελλάδα, µέσα σ’ αυτό
το πλαίσιο ασκούνται οι πολιτικές που κυριαρχούν αυτήν τη
στιγµή σ’ όλη την Ευρώπη, µε νέες δυνάµεις που αναδύονται στο
πεδίο του πολιτικού προβληµατισµού, µε κοινή αναφορά στις
αξίες του Ευρωπαϊσµού, της κοινωνικής συνοχής, του κράτους
δικαίου, της ποιότητας ζωής και της αειφορίας. Δρόµος δύσκο-
λος, αλλά µονόδροµος για τη δηµοκρατία και για τη Δηµοκρατική
Αριστερά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να σηµάνει ένα πανευ-
ρωπαϊκό σάλπισµα και προσκλητήριο από άκρου εις άκρον στην
Ευρώπη προς τους αριστερούς, σοσιαλιστές, οικολόγους, προ-
οδευτικούς και δηµοκρατικούς πολίτες. Βάλτε φρένο στην κατα-
στροφική πολιτική της Δεξιάς, να σώσουµε την Ευρώπη, να
σφραγίσουµε τις εξελίξεις προς µία Ευρώπη πλήρως ενοποι-
ηµένη, οµόσπονδη, µε ενιαία οικονοµική, κοινωνική, νοµισµατική
και περιβαλλοντική πολιτική, µε δικό της προϋπολογισµό, µε δικά
της όργανα διακυβέρνησης και θεσµούς, µε οµοσπονδιακή κεν-
τρική τράπεζα, ως πραγµατικό ενιαίο χώρο ανάπτυξης, δικαιο-
σύνης και ασφάλειας. 

Σ’ αυτήν τη µεγάλη εκστρατεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η Δηµοκρατική Αριστερά είναι στρατευµένη και ανυποχώρητη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσούκαλη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στην Α’ Πειραιώς κ. Δη-
µήτριος Καρύδης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τρία τελευταία χρόνια ζούµε
πραγµατικά πρωτοφανείς εξελίξεις σε όλη την ανθρωπότητα. Η
πατρίδα µας βρέθηκε µέσα στην παγκόσµια ευρωπαϊκή οικονο-
µική δύνη ως ο πλέον αδύναµος κρίκος. Η οικονοµική διαχείριση
των τελευταίων πέντε ετών που εκτόξευσε τα ελλείµµατα σε
πρωτοφανή µεγέθη, 15,5%, και διπλασίασε περίπου το χρέος,
έφερε στην επιφάνεια όλες τις παθογένειες της ελληνικής οικο-
νοµίας και της κοινωνίας των προηγούµενων τριάντα πέντε χρό-
νων. Φθάσαµε σε κατάρρευση του παραγωγικού µοντέλου της
χώρας µας. Να εισάγουµε το 75% µε 80% των βασικών µας προ-
ϊόντων. Ζήσαµε την αποθέωση του πελατειακού κράτους, την τε-
ράστια κρίση στο κοινωνικό κράτος, την υγεία, την παιδεία και
την κοινωνική πρόνοια. 

Η ανοµία, η ατιµωρησία, η άδικη κατανοµή βαρών, οι κοινωνι-
κές ανισότητες υπονόµευσαν την αξιοπιστία και την εµπιστοσύνη
των πολιτών προς την πολιτική και τους πολιτικούς. Παρά τον τι-
τάνιο αγώνα που δόθηκε για τη σωτηρία της χώρας τα δύο τε-
λευταία χρόνια, είχαµε –και είναι γεγονός- οξύτατες αντιδράσεις
του λαού µας, οργή και αγανάκτηση απέναντι σε λαθεµένες, άδι-
κες και επώδυνες επιλογές που έθιξαν τα αδύνατα κοινωνικά
στρώµατα, ενώ δεν άγγιξαν τη µεγάλη φοροδιαφυγή. 

Όλα αυτά έσπρωξαν τα πράγµατα σε νέες κατευθύνσεις. Στην
πατρίδα µας τις τελευταίες δέκα µέρες συνέβησαν συγκλονιστι-
κές αλλαγές. Ο Γιώργος Παπανδρέου έβαλε αυτήν την κρίσιµη
στιγµή τη σφραγίδα του, αποδεικνύοντας ότι τολµά να παίρνει
γενναίες αποφάσεις, να κάνει υπερβάσεις, όταν αυτές απαιτούν-
ται για το καλό της πατρίδας και του λαού µας. 

Με τη σηµερινή Κυβέρνηση συνεργασίας, την Κυβέρνηση εθνι-
κής ευθύνης, µπαίνουµε σε µια νέα εποχή. Η νέα Κυβέρνηση δη-
µιουργήθηκε για να λάβουµε την έκτη δόση, για να δεσµεύσουµε
τον ευρωπαϊκό προσανατολισµό της χώρας, για να σταθεροποι-
ηθεί η πορεία µας στην Ευρωζώνη και το ευρώ, για να υλοποι-
ηθούν οι αποφάσεις της 26ης Οκτωβρίου και για να τεθούν τα
θεµέλια για την έξοδο από την κρίση. 

Κυρίως, όµως, η νέα Κυβέρνηση δίνει ένα ισχυρό µήνυµα ενό-
τητας, συµπόρευσης και αποτελεσµατικότητας τόσο στο εσωτε-
ρικό της χώρας όσο και προς την ευρωπαϊκή και διεθνή κοινό-
τητα. Αποτελεί, κατά τη γνώµη µου, προάγγελο µεταρρυθµίσεων
σε ένα πολιτικό σύστηµα που έφθασε στα όριά του. Παραµερίζει
κατεστηµένες ιδέες, αντιλήψεις και µηχανισµούς, ανοίγοντας
νέους δρόµους και ορίζοντες για τη ριζική ανανέωση της πολιτι-
κής αντιπροσώπευσης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι
πολίτες είναι ασφυκτικά κι αυτό δεν πρέπει να το ξεχνούµε ποτέ.
Η δίκαιη κατανοµή βαρών, η αποκατάσταση της κοινωνικής δι-
καιοσύνης, το χτύπηµα της µεγάλης φοροδιαφυγής, η υλοποί-
ηση των αναγκαίων και επιβεβληµένων µεταρρυθµίσεων στο
κράτος, στο δηµόσιο, πρέπει να πάνε µαζί µε τη µείωση των ελ-
λειµµάτων, τις αποκρατικοποιήσεις, την ανάπτυξη και την αντα-
γωνιστικότητα, τη ρευστότητα στην αγορά και τη δραστική
µείωση της ανεργίας, που κατά τη γνώµη µου είναι το µεγαλύ-
τερο κοινωνικό πρόβληµα στη χώρα µας και γι’ αυτό δεν πρέπει
να χάνουµε ούτε ένα λεπτό.

Έχουµε µεγάλη ευθύνη να κρατήσουµε ζωντανή την ελπίδα
και τις προσδοκίες που γεννήθηκαν στο πρόσωπο του νέου Πρω-
θυπουργού κ. Λουκά Παπαδήµου, που όλοι µας του ευχόµαστε
δύναµη και επιτυχία. Πάνω απ’ όλα όµως χρειάζεται ειλικρίνεια,
όχι µόνο στις προθέσεις, αλλά και στην πρακτική των κοµµάτων
που συµφώνησαν για την Κυβέρνηση συνεργασίας. Ο ελληνικός
λαός δεν πρόκειται να συγχωρήσει σε κανέναν διπλή γλώσσα και
υπονόµευση µιας ιστορικής προσπάθειας.

Είναι χρέος µας το εθνικό συµφέρον να είναι κάθε στιγµή πάνω
από το κοµµατικό. Αυτό προέχει τώρα και όχι η ανάδειξη των ιδε-
ολογικών µας διαφορών. Και εδώ θα ήθελα να πω κάτι προς τον
συνάδελφο κ. Τσούκαλη, που τώρα λείπει.

Εγώ ως µέλος του σοσιαλιστικού κόµµατος θα χαιρόµουν
πάρα πολύ όχι γι’ αυτή την ανακοίνωση που έβγαλε το γαλλικό
σοσιαλιστικό κόµµα, αλλά αν είχε βγάλει πιο µπροστά µια αντί-
στοιχη ανακοίνωση γι’ αυτά που έκανε ο Σαρκοζί απέναντι στη
χώρα µας, λέγοντας ψέµατα για την είσοδό µας στην ΟΝΕ. Θα
ήθελα να βγάλει µια ανακοίνωση και να πει ειλικρινά και καθαρά
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το σοσιαλιστικό κόµµα της Γαλλίας -και να υποστηρίξει- την προ-
σπάθεια που κάνει ο ελληνικός λαός αυτά τα δύο χρόνια απέ-
ναντι στα µεγαθήρια της Ευρώπης. Αλλά δυστυχώς αυτό οι
σύντροφοι του σοσιαλιστικού κόµµατος δεν το έκαναν ποτέ.

Πιστεύω ότι σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να αφήσουµε τον
λαϊκισµό, την καταστροφολογία και την ισοπέδωση να πάρουν
τα σκήπτρα από τα επιχειρήµατα, τις ιδέες, τις προτάσεις, τη συ-
νεργασία για την έξοδο της χώρας µας από την κρίση. Κι αυτό
πρέπει να το συναισθανθεί κυρίως η Νέα Δηµοκρατία. 

Ο κ. Σαµαράς αφού έκανε το µεγάλο βήµα, έχει κυρίως τα
µάτια του στραµµένα στις εσωτερικές ισορροπίες της παράτα-
ξής του, που έχουν διαταραχθεί από την αλλαγή της γραµµής
του. Το δηλητήριο της στείρας άρνησης µε το οποίο πότιζε τις
ψυχές των ψηφοφόρων του, δεν µπορεί να αντικατασταθεί από
επιχειρήµατα που είναι έξω από την κοινή λογική. Ακροβατεί λέ-
γοντας «ψηφίζουµε τη δανειακή σύµβαση, αλλά όχι την εφαρ-
µογή της, δεν δίνουµε συγχωροχάρτι», λες και η παράταξή του
δεν έχει ιστορικές ευθύνες για την κατάντια της χώρας µας.

Όλοι συµφωνούµε -γιατί τέθηκε από πολλούς συναδέλφους
εδώ- να µην κόβεται το ρεύµα σε συνανθρώπους µας που πραγ-
µατικά και αποδεδειγµένα δεν µπορούν να το πληρώσουν. Η νέα
Κυβέρνηση πρέπει να εξετάσει σοβαρά το πρόβληµα και ιδίως
την πρόταση των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ. Ταυτόχρονα, όµως,
πρέπει να πούµε ότι η υποκρισία στην κοινωνία µας συνεχίζεται
και τείνει να γίνει το εθνικό µας σπορ. 

Τις τελευταίες µέρες έχουµε δει πολλούς δηµάρχους να δη-
λώνουν αλληλέγγυοι προς όλους αυτούς τους συµπολίτες µας,
που δεν έχουν να πληρώσουν το ρεύµα και κινδυνεύουν να τους
κοπεί. Από την άλλη, µε πλασµατικό τρόπο οι ίδιοι δήµαρχοι
έχουν αυξήσει τα τετραγωνικά, αναγκάζοντας πολλές χιλιάδες
συµπολιτών µας να πληρώνουν ακόµη περισσότερο και να επι-
βαρύνονται ακόµη περισσότερο γι’ αυτό το τέλος ακινήτου. Η
Κυβέρνηση πρέπει να ελέγξει αυτό το µεγάλο κοινωνικό θέµα και
πιστεύω ότι πρέπει να αναζητήσει και ευθύνες.

Υποστηρίζω ότι οι εκλογές, που είναι πολύ κοντά, σίγουρα θα
δώσουν τις οριστικές απαντήσεις για την πορεία της χώρας.
Τώρα αυτούς τους µήνες ας δουλέψουµε µε ενότητα και αυτα-
πάρνηση για τη σωτήρια της χώρας και την ανόρθωσή της. Η Ευ-
ρώπη βρίσκεται στη µεγαλύτερη καµπή της ιστορίας της από τον
Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Ας ενώσουµε τις δυνάµεις µας µε τις
άλλες χώρες του Νότου που βρίσκονται στην ίδια θέση µε µας.
Ας ωθήσουµε τις ευρωπαϊκές δυνάµεις που επιθυµούν την πρό-
οδο και την κοινωνική δικαιοσύνη, να αναλάβουν µεγάλες πρω-
τοβουλίες για την οικονοµική, αναπτυξιακή και θεσµική ανα-
συγκρότηση της Ευρώπης για την έξοδό της από την κρίση.

Με αυτά τα λόγια δίνω ψήφο εµπιστοσύνης στη νέα Κυβέρ-
νηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Δηµήτριο Καρύδη.

Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ.
Παναγιώτης Κουρουµπλής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω
από τα βορεινά. 

Η ελληνική κοινωνία εµβρόντητη βίωσε ένα άλλο µαρτύριο,
όταν αντιλήφθηκε ότι µια µάνα, που για να ντύσει τα παιδιά της,
έκλεψε δυο µπλούζες και από τη ντροπή της αυτοκτόνησε. Είναι
ένα ακόµη θύµα της κρίσης από τα πολλά. Αυτούς, όµως, που
άρπαξαν τα χρήµατα του ελληνικού λαού, που τα πήραν παρά-
νοµα γιατί δεν φορολογήθηκαν και τα έβγαλαν στο εξωτερικό,
αυτούς που χρωστούν βεβαιωµένους φόρους τα τελευταία του-
λάχιστον χρόνια 10 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυτούς µε τα φιρµάτα
κουστούµια που άρπαξαν το δηµόσιο χρήµα, αυτούς τους
έχουµε µέσα στο Κοινοβούλιο προστατευµένους από τη δηµόσια
χλεύη. Αυτό έχει κάνει το ελληνικό Κοινοβούλιο. Γιατί δεν έχουµε
το κουράγιο ως πολιτικό σύστηµα να δώσουµε στη δηµόσια κα-
τακραυγή αυτούς που πήραν τα λεφτά και τα έβγαλαν στο εξω-
τερικό ποντάροντας στη πτώχευση της χώρας, για να
επιστρέψουν κάποια στιγµή και να πάρουν την περιουσία των Ελ-
λήνων µπιτ-παρά.

Κύριε Πρόεδρε, λαϊκισµός δεν είναι αν υπερασπίζεται κάποιος
την καταπολέµηση της κοινωνικής αδικίας. Λαϊκισµός είναι για
εκείνους που ανέχονται τη συντήρηση της κοινωνικής αδικίας.
Και µιλάµε τώρα συνεχώς και κλαυθµυρίζουµε για τη φοροδια-
φυγή όταν τα τελευταία πέντε χρόνια και επί Νέας Δηµοκρατίας
και επί ΠΑΣΟΚ, οι άµεσοι φόροι που καταγράφουν µε τον πιο εύ-
ληπτο τρόπο την κοινωνική αδικία, είναι λιγότεροι σε ποσοστό
του ΑΕΠ από τους έµµεσους φόρους και παραµένουν αγκυλω-
µένοι και αγκυροβοληµένοι στο 6%.

Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, αν το ΠΑΣΟΚ τα τελευταία δύο χρόνια είχε
προχωρήσει σ’ αυτόν τον τοµέα και ανέβαζε το ποσοστό από το
6% στο 8% ή στο 10% -δεν λέω στο 12,5% που είναι ο µέσος
όρος στην Ευρώπη- θα είχαν υποστεί οι συντάξεις αυτό τον ορυ-
µαγδό; 

Βλέπουµε µια Κυβέρνηση να έχει σπουδή κατά των συντάξεων
και των µισθών και δεν έχει την ίδια σπουδή κατά των καρτέλ της
εκµετάλλευσης και της ακρίβειας, που ανεβάζουν το κόστος
ζωής και οδηγούν την κοινωνία σε εξαθλίωση, για να έχουν κά-
ποιους να συµβουλεύουν τους εξαθλιωµένους να κάνουν δίαιτα.
Εκεί έχουµε φτάσει!

Κύριε Πρόεδρε, χθες απεδείχθη για άλλη µια φορά το µέγεθος
της διαπλοκής και της αρπαγής του δηµοσίου χρήµατος.  Δύο
χρόνια φώναζα εγώ και άλλοι Βουλευτές για το πάρτι που έγινε
τα τελευταία χρόνια στο φάρµακο. Η ευθύνη της κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας είναι µέγιστη στο πάρτι αυτό. Το κόστος των
φαρµάκων έφτασε το 2009 στα 9 δισεκατοµµύρια. 

Αυτό, λοιπόν, που έγινε χθες σε µια δηµοπρασία, όπου φάρ-
µακο µεγάλης κατανάλωσης, που είχε 22,5 ευρώ, έφτασε στη δη-
µοπρασία να έχει 1,8 ευρώ, φάρµακο των 12,5 ευρώ έφτασε να
έχει 1 ευρώ προσφορά, αυτό δείχνει στο σύνολο του φαρµάκου
τι διαπλοκή έχει εξυφανθεί εις βάρος του ελληνικού λαού. Αυτά
και µόνο τα χρήµατα θα µπορούσαν να υπερασπιστούν την αξιο-
πρεπή διαβίωση των συνταξιούχων.

Άκουσα τον κ. Σαµαρά, κύριε Πρόεδρε, να ζητά από την Κυ-
βέρνηση της ανίερης συµµαχίας των αιώνιων ιδεολογικών και πο-
λιτικών αντιπάλων να κάνει χάρη στους φτωχούς Έλληνες και να
µην τους κόβει το ρεύµα. 

Όχι, κύριε Σαµαρά. Αν έχετε πρόταση ευθυτενή, ζητήστε από
την Κυβέρνηση να απαλλάξει την πρώτη κατοικία από αυτό το
χαράτσι µέχρι εκατό τετραγωνικά, γιατί είναι η κατοικία των δα-
νείων και του αίµατος του ελληνικού λαού και να αυξήσει το
µέτρο από 16 ευρώ στα 20 ευρώ στην Εκάλη και σε άλλες περιο-
χές, στη Μύκονο και αλλού.

Κύριε Πρόεδρε, άκουσα µε προσοχή τον Πρωθυπουργό. Δεν
τον άκουσα, όµως, να τοποθετείται σε ό,τι αφορά την ανακεφα-
λαίωση των τραπεζών. Θα πάρουµε προνοµιούχες ή κοινές µε-
τοχές; Γιατί εκεί κρύβονται πάρα πολλά. Δεν τον άκουσα να
µιλάει για την µεταφορά και την υπαγωγή των ελληνικών οµολό-
γων στο Αγγλικό Δίκαιο. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Είναι η µεγα-
λύτερη παραχώρηση του συγκριτικού πλεονεκτήµατος της
Ελλάδος, που της δίνει τη δύναµη να αµύνεται σε αυτές τις πιέ-
σεις. Γιατί δεν έχει συµβεί σε καµµία άλλη χώρα, σύντροφοι του
ΠΑΣΟΚ και πρέπει να συµβεί για την Ελλάδα; Θα κουβαλάµε την
κατάρα του έθνους, εάν ψηφίσουµε µια τέτοια διάταξη.

Δεν τον άκουσα τον Πρωθυπουργό να µας πει αυτά που συµ-
βαίνουν σήµερα στις διαπραγµατεύσεις για το κούρεµα. 

Γνωρίζει ο ελληνικός λαός, κύριε Πρόεδρε -γράφει σήµερα η
«FINANCIAL TIMES»- ότι ζητούν οι δανειστές 8% και 9%; Θα το
καταθέσω για τα Πρακτικά της Βουλής. Αυτό σηµαίνει, κύριε
Πρόεδρε, ότι και το κούρεµα να γίνει, το ίδιο ποσό τόκων θα πλη-
ρώνουµε. Δεν ζητούν µόνο αυτό, κύριε Πρόεδρε. Ζητούν, αν
τυχόν συµβεί ανάπτυξη, να αυξάνονται οι δόσεις που πρέπει να
τους πληρώνουµε. 

Θα µας πει ο κύριος Πρωθυπουργός, κύριε Πρόεδρε -που
ήταν και σύµβουλος του Πρωθυπουργού δύο χρόνια- γιατί εγώ
δεν τον άκουσα, αυτό που σχολιάζει το Αµερικάνικο Υπουργείο
Εξωτερικών στις 31 Δεκεµβρίου 2009: Πώς γίνεται οι ελληνικές
τράπεζες µε εγγυήσεις του ελληνικού δηµοσίου να παίρνουν δά-
νεια του 1% και να χρεώνουν σε περίοδο κρίσης το ελληνικό κρά-
τος µε 5,5% αυτοί οι τοκογλύφοι οι τραπεζίτες οι Έλληνες;

Κύριε Πρόεδρε, θα µας πει η Κυβέρνηση, αν θα συστήσει µια
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επιτροπή µε τους πιο έγκυρους οικονοµολόγους της Ευρώπης,
για να δούµε αν ένα µέρος του χρέους είναι επαχθές;

Θα µας πει η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, πώς θα συµβεί η
ανάπτυξη, πώς θα ψηφίσουµε αυτούς τους όρους, όταν ξέρουµε
ότι δεν διεκδικήθηκε και δεν διεκδικείται η σύνδεση του χρέους
µε τους ρυθµούς της ανάπτυξης και το πάγωµα τους σε περίοδο
ύφεσης; Διότι είµαστε σε ύφεση και όσο και αν κουρευτεί πάλι
θα φουντώσει; Δεν είναι πρωτόγνωρη αυτή η πρόταση, το έκανε
η Γερµανία στο δικό της χρέος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω απευθυνόµενος στους πρώην συντρό-
φους µου του ΠΑΣΟΚ. Λέει µια σοφή ρήση -θα την παραποιήσω
λίγο- ότι όταν δεν µπορείς να προστατεύσεις την ιδεολογία και
τις αρχές µιας παράταξης που ανήκεις, µην τις εξευτελίζεις. 

Κύριε Πρόεδρε, εάν βαθύ κράτος για κάποιους είναι ο Αν-
δρέας Παπανδρέου, το κοινωνικό ΠΑΣΟΚ, το ΠΑΣΟΚ της Ελλά-
δας των Ελλήνων, το ΠΑΣΟΚ της κοινωνικής δηµοκρατίας,
ανήκω, λοιπόν, σ’ αυτό το βαθύ ΠΑΣΟΚ.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι οι νεοφιλελεύθερες
δυνάµεις βρήκαν τον τρόπο να συνασπιστούν. Οι προοδευτικές
και αριστερές δυνάµεις ακόµα είναι αµήχανες σε αυτές τις εξε-
λίξεις. Οφείλουν να συντάξουν µια εναλλακτική, προοδευτική,
πατριωτική, κοινωνική, κυβερνητική πρόταση, ένα νέο αφήγηµα
που θα δώσει ελπίδα στον ελληνικό λαό.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η ζωή θα επιβεβαιώσει ή
θα διαψεύσει αυτό που λέγεται αυτές τις µέρες, ότι έφυγαν οι
υποκριτές και ήρθαν οι υποβολείς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής,
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παναγιώτη Κουρουµπλή.

Παρακαλείται η κ. Βασιλική Τσόνογλου - Βυλλιώτη, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ από το νοµό Βοιωτίας, να προσέλθει στο Βήµα για
να λάβει το λόγο.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι δεν διαφωνεί κανείς
µε το ξέσπασµα του κ. Κουρουµπλή, πλην όµως είµαστε εδώ ρε-
αλιστικά για να αντιµετωπίσουµε αυτήν την κρίσιµη κατάσταση
που βιώνει η χώρα µας. 

Μετά το ξέσπασµα της µεγαλύτερης µεταπολεµικής τραπεζι-
κής κρίσης τα κράτη-µέλη της Ευρωζώνης ανυπεράσπιστα µπρο-
στά στους ανελέητους κερδοσκόπους αναζητούν λύσεις και
αγωνίζονται, για να υπερασπιστούν τα εθνικά τους συµφέροντα.
Σ’ αυτό το αβέβαιο και δυσµενές περιβάλλον η Ελλάδα αντιµέ-
τωπη µε ανεξέλεγκτες καταιγίδες, που είχαν όµως διογκωθεί
κατά τη διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -και να µην το ξε-
χνάµε αυτό, γιατί η διακυβέρνηση αυτή ήταν που εκτίναξε και
πριν το 2008 στα ύψη το έλλειµµα και το δηµόσιο χρέος- παρά
την αγωνιώδη και εργώδη προσπάθεια της κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ και την προσφορά στο έθνος να συγκρατήσει τη χώρα
από την κατάρρευση, οφείλει να δώσει τη σηµαντικότερη ίσως
µάχη για την εξυγίανση των δηµοσιονοµικών της και τη διατή-
ρηση της θέσης της εντός της ευρωπαϊκής οικογένειας.

Την ιερή και επίπονη αυτή αποστολή µετά τη γενναία συµπε-
ριφορά του Γιώργου Παπανδρέου την ανέλαβε ο νέος Πρωθυ-
πουργός µέσα από µια πρωτόγνωρη διαδικασία εθνικής συνεν-
νόησης, µπροστά στην οποία υποχώρησε ο κοµµατικός εγωι-
σµός και προτάθηκε η εξυπηρέτηση του εθνικού συµφέροντος. 

Ο άνθρωπος αυτός, ο Λουκάς Παπαδήµος, καλείται σήµερα
να συντονίσει την παλλαϊκή προσπάθεια για τη διάσωση της
χώρας και να την οδηγήσει σε λιµάνι απάνεµο σταθερότητας,
οµαλότητας και ασφάλειας, για να εξυπηρετήσει τόσο την αξιο-
πρέπεια όσο και την προοπτική του Έλληνα πολίτη. 

Καλείται ο νέος Πρωθυπουργός και η νέα Κυβέρνηση σε απί-
στευτα σύντοµο χρονικό διάστηµα να οδηγήσει σε υπέρβαση τις

χρόνιες παθογένειες του µεταπολιτευτικού, οικονοµικού, πολιτι-
κού και αξιακού µοντέλου ανάπτυξης της χώρας µας, παθογέ-
νειες που αγωνίστηκε να µετριάσει και να εξαλείψει η κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ. 

Παράλληλα, η νέα Κυβέρνηση καλείται να αντιµετωπίσει την
τριπλή κρίση της ελληνικής οικονοµίας: δηλαδή του δηµοσιονο-
µικού ελλείµµατος, του δηµόσιου χρέους και του ελλείµµατος
ανταγωνιστικότητας. Προεξέχουσα, όµως, υποχρέωση και καθή-
κον είναι η εξασφάλιση της καταβολής της έκτης δόσης της συµ-
φωνίας των 110 δισεκατοµµυρίων, η επικύρωση από την ελληνική
Βουλή και η υλοποίηση των αποφάσεων της Συνόδου Κορυφής
της 26ης και 27ης Οκτωβρίου 2011, καθώς και η κατάθεση του
προϋπολογισµού του 2012.

Το εγχείρηµα είναι σοβαρότατο, γιατί παράλληλα θα πρέπει
να υλοποιηθούν και οι διαρθρωτικές αλλαγές στη δηµόσια διοί-
κηση, στο νέο µισθολόγιο, στην υγεία, στην παιδεία που έχουν
ήδη θεσπιστεί, η ενίσχυση του ΕΣΠΑ, ώστε να χρηµατοδοτηθούν
επενδυτικές δραστηριότητες και να ενισχυθούν τα αδύνατα κοι-
νωνικά στρώµατα. 

Να γιατί αυτή η Κυβέρνηση είναι πολυπληθής. Διότι ο καθ’ ύλιν
αρµόδιος Υπουργός θα πρέπει να συνεχίσει το έργο, το οποίο
έχει µείνει στη µέση και πρέπει να υλοποιηθεί σε όλους αυτούς
τους τοµείς. Όλα αυτά θα πρέπει να επιτευχθούν µε τη δυνατό-
τερη κοινωνική συναίνεση, για να ενισχυθεί και η κοινωνική συ-
νοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µήνυµα του νέου Πρωθυ-
πουργού είναι ότι η σωτηρία της χώρας είναι στο χέρι µας. Ο
νέος Πρωθυπουργός χωρίς περιστροφές µε ένα καθαρό λόγο
ζήτησε τη συστράτευση, όχι µόνο όλων των πολιτικών δυνάµεων,
αλλά και τη συµµετοχή των πολιτών, των δηµοσίων υπαλλήλων,
των γιατρών του ΕΣΥ, των εκπαιδευτικών, όλων, προκειµένου να
διαφύγει τον υπαρκτό κίνδυνο η χώρα µας. 

Σήµερα που κλυδωνίζονται πολύ στέρεες και εύρωστες οικο-
νοµίες γειτονικών χωρών επιβάλλεται επιτακτικά όσο ποτέ άλ-
λοτε στους πολιτικούς Αρχηγούς όλων των πολιτικών δυνάµεων
να συνδράµουν το έργου της παρούσας Κυβέρνησης, να ενισχυ-
θεί η γενναία υπέρβαση εκ µέρους των πολιτικών Αρχηγών και
πάνω από το στενά πολιτικό, µικροπολιτικό κοµµατικό συµφέρον,
για να διασωθεί το υπέρτερο αγαθό που είναι η σωτηρία της
χώρας.

Υπάρχει φως στο βάθος του τούνελ, αλλά θα το φτάσουµε
µόνο µε την εθνική συνεννόηση και την ενίσχυση της κοινωνικής
συνοχής, ώστε αυτή τη δύσκολη στιγµή να επιτύχουµε τα καλύ-
τερα µε το µικρότερο δυνατό κόστος. Δεν αρκεί να διαπιστώ-
νουµε διαρκώς ότι τροχοπέδη της χώρας µας για την έξοδο από
την κρίση αποτελούν οι διαρθρωτικές αδυναµίες του πολιτικού
και διοικητικού συστήµατος, η δυσκολία της περιστολής των δη-
µοσίων δαπανών, η αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής, η καθυστέ-
ρηση στην υλοποίηση των αναπτυξιακών δυνατοτήτων για την
ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας. Χρειάζεται µάχη και αγώ-
νας. 

Ας κλείσουµε, λοιπόν, τ’ αυτιά µας στη διακίνηση σεναρίων
που απεργάζονται ανοµολόγητοι κύκλοι που βεβαίως, δεν είναι
άµοιροι σκοπιµοτήτων και κερδοσκοπικών επιδιώξεων και που
τείνουν να ενοχοποιήσουν το πρόσωπο του νέου Πρωθυπουρ-
γού, αλλά και τη θέση της χώρας µας στην Ευρωζώνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να µείνουµε προσηλω-
µένοι στην πραγµάτωση του εθνικού στόχου. Σε αυτό το τραγικό
σταυροδρόµι που βρίσκεται η χώρα µας, η κοινωνία που έχει ξε-
περάσεις τους πολιτικούς και την πολιτική απαιτεί συναίνεση
όλων των δυνάµεων. Αλλιώς, µιλάµε για υποκρισία, ενώ συγχρό-
νως καλλιεργούµε στους πολίτες την ιδέα ότι ο καθένας µας κοι-
τάει την επόµενη µέρα, τις εκλογές, αγνοώντας τους εθνικούς
στόχους. 

Παρέχω ψήφο εµπιστοσύνης στον Πρωθυπουργό Λουκά Πα-
παδήµο και στη νέα Κυβέρνηση και σας καλώ να βάλουµε όλοι
ένα τέλος για τη διάσωση της χώρας και την εδραίωση της θέσης
της στο ευρωπαϊκό στερέωµα. Δεν υπάρχουν µαγικά ραβδιά και
ούτε µε αφορισµούς και αναθέµατα αυτή η κρίση θα οδεύσει
προς την έξοδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να βάλουµε όλοι πλάτη
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γι’ αυτή τη χώρα που το αξίζει, γιατί αυτή είναι η χώρα που δί-
δαξε τη δηµοκρατία και την ισοπολιτεία σε όλους τους λαούς
της γης και που απέδειξε ότι οι Έλληνες µπορούν και τα κατα-
φέρνουν µόνο όταν είναι ενωµένοι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Βασιλική Τσόνογλου.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Καζάκος, Βουλευτής Επικρα-
τείας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα τα έδρανα τα κυβερνητικά είναι άδεια εκτός από τους

δυο Υπουργούς που µας τιµούν, τον κ. Σηφουνάκη και τον κ. Ρον-
τούλη, αλλά προχθές το βράδυ στις προγραµµατικές δηλώσεις
της νέας Κυβέρνησης ήταν πλήρη. Μάλιστα, δεν χώραγαν όλοι.
Αυτό ήταν µια εικόνα που παρουσιάστηκε µέσα στο Κοινοβούλιο
που έλεγε πάρα πολλά και ήταν τροµερά φλύαρη. 

Είδα να ζωγραφίζεται στα πρόσωπα θλίψη, απογοήτευση και
στοιχεία πίκρας και στα κυβερνητικά έδρανα και κάτω. Αυτό το
µείγµα που φτιάξατε αποτελείται –πρέπει να το δούµε αυτό- από
τις τρεις δυνάµεις του Κοινοβουλίου, τα δυο µεγάλα κόµµατα και
το ένα µικρότερο, που είναι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, ο
οποίος πώς χαρακτηρίζεται; Πώς κατατάσσεται; Είναι Δεξιά;
Είναι η άκρα Δεξιά; Αν αυτό είναι προσβλητικό, να µείνουµε δεξιά
ή δεξιά της Δεξιάς, αφού το κέντρο βάρους είναι ο κορµός της
αστικής συντηρητικής παράταξης, η Νέα Δηµοκρατία και ακόµα
η πλειοψηφούσα παράταξη στο σηµερινό Κοινοβούλιο, που είναι
το ΠΑΣΟΚ, δηλαδή το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα, το οποίο
προσπαθούµε και αυτό να το κατατάξουµε πολιτικά για να κατα-
λαβαίνουµε τι λέµε και τι µας γίνεται. Πώς χαρακτηρίζεται; Έχει
ένα χαρακτηριστικό που µας καθοδηγεί να το τοποθετήσουµε. 

Επειδή η πολιτική δεν είναι ούτε θεωρίες ούτε τα λόγια, αλλά
είναι οι πράξεις, είναι η δράση των κοµµάτων και των πολιτικών,
έχουµε ένα κόµµα, µια Κυβέρνηση, µια παράταξη, η οποία τον
τελευταίο καιρό, τα τελευταία δυο χρόνια εξαπέλυσε µια πρωτο-
φανή επίθεση εναντίον του ελληνικού λαού, τον καταρήµαξε,  τον
λεηλάτησε στην κυριολεξία εν ονόµατι της σωτηρίας της πατρί-
δας. Το µείγµα αυτό που παρουσιάζει η νέα κυβερνητική σύν-
θεση το λέτε «Κυβέρνηση εθνικής ενότητας», «Κυβέρνηση
εθνικής σωτηρίας». Δεν είναι τίποτα απ’ όλα αυτά. Αυτές είναι
λάθος έννοιες, λάθος όροι, που χρησιµοποιούνται. 

Είπε ο Πρωθυπουργός στις προγραµµατικές του δηλώσεις εν
τη ρύµη του λόγου του αυτήν την κουβέντα που ανέφερε και ο
σύντροφός µου, ο Χαράλαµπος, προηγουµένως: «Πιστεύω ή έχω
την πεποίθηση -δεν θυµάµαι ακριβώς- ότι δεν υπάρχει κανένας
σ’ αυτήν την Αίθουσα που δεν θέλει την ευρωπαϊκή προοπτική
της Ελλάδας και την παραµονή της στη σκληρή ζώνη του ευρώ». 

Δεν είναι έτσι. Υπάρχουµε κι εµείς, οι οποίοι είµαστε άλλοι άν-
θρωποι, άλλης νοοτροπίας, άλλης ευαισθησίας, άλλης αντίλη-
ψης, άλλης φιλοσοφίας, έχουµε άλλη κοσµοαντίληψη για τον
άνθρωπο και για την κοινωνία που πρέπει να φτιάξει για να του
αξίζει. Βρισκόµαστε εντελώς στους αντίποδες της σκοπιάς από
την οποία εσείς βλέπετε τα πράγµατα. Εµείς είµαστε σε άλλη
σκοπιά, ακριβώς στους αντίποδες απ’ όπου παρακολουθούµε,
παρατηρούµε και µετράµε τα φαινόµενα της ζωής και βγάζουµε
άλλα συµπεράσµατα και προσπαθούµε να διακρίνουµε και τις
κρυµµένες προθέσεις κάτω από µια φρασεολογία που µας προ-
καλεί τρόµο σε κάποια στιγµή, γιατί έχετε εξασκήσει µια ικανό-
τητα διαστρέβλωσης του περιεχοµένου των εννοιών, για να
προκαλείτε σύγχυση και αποπροσανατολισµό στον κόσµο. 

Αυτά όλα τα περί εθνικής σωτηρίας της πατρίδας κ.λπ., αυτή
η σωτηριολογία θρησκευτικού περιεχοµένου που χρησιµοποι-
είτε, εάν δεν αντιστοιχεί σε αυτό που συµβαίνει στην πραγµατική
ζωή, στην πραγµατικότητα, στο λαό µας δηλαδή, δεν έχει κανένα
νόηµα, είναι κοινοβουλευτικά τερτίπια και δεν θα έχουν κανένα
αποτέλεσµα φυσικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελείωσε κιόλας ο χρόνος!
Εδώ χρησιµοποιείται µια επιχειρηµατολογία απ’ αυτό το Βήµα.

Όλοι οι Βουλευτές όλων των παρατάξεων, οι Αρχηγοί των κοµ-

µάτων, Πρωθυπουργοί, Υπουργοί, όλοι, δεν έλειψε κανείς που
να µην πει για τις θυσίες του ελληνικού λαού και για το πόσο πο-
νάµε γι’ αυτές τις θυσίες και πόσο θα αγωνιστούµε να τις αξιο-
ποιήσουµε, για να µην πάνε χαµένες. 

Λέτε παρακάτω µε τα ίδια σας τα λόγια -όλοι τα έχετε πει αυτά-
ότι «είµαστε υποχρεωµένοι µε πόνο να πάρουµε αυτά τα σκληρά,
τα απάνθρωπα µέτρα, τα βάρβαρα κατά του ελληνικού λαού και
ότι δικαίως ο ελληνικός λαός είναι αγανακτισµένος, οργισµένος,
µουντζώνει, πετάει γιαούρτια και βγαίνει στους δρόµους». Κατα-
λαβαίνετε τι λέτε; Αναιρείτε τα ίδια σας τα επιχειρήµατα µε τα
ίδια σας τα λόγια! 

Ποιες είναι οι θυσίες του ελληνικού λαού; Από πού το βγάζετε
αυτό; Δεν έχει κάνει καµµία θυσία ο ελληνικός λαός. Είναι άλλη
η έννοια της θυσίας ως γεγονός, ως τελετή και άλλο το θυσιάζο-
µαι. Ο ελληνικός λαός δεν έχει κάνει καµµία θυσία. Ο ελληνικός
λαός έχει αποδείξει στην ιστορία του πότε θυσιάζει µέρη της
ύπαρξής του, χέρι, πόδι ή και τα δύο πόδια του, πότε χαρίζει και
τη ζωή του ακόµα χάριν ενός σκοπού που τον υπερβαίνει, όπως
είναι η πατρίδα, που µέσα εκεί είναι η οικογένειά του, η ζωή του,
οι αξίες του, το µέλλον των παιδιών του, οι τάφοι των προγόνων
του, όπως έλεγαν οι αρχαίοι. Όλα αυτά τα πράγµατα αποτελούν
την πατρίδα των ανθρώπων. Γι’ αυτά θυσιάζει και τη ζωή του,
αλλά αυτό γίνεται µέσα σε ένα κλίµα ενθουσιασµού, χαράς, ανά-
τασης, ευφορίας και δεν είναι ποτέ ούτε αγανακτισµένος, ούτε
οργισµένος, ούτε δυστυχής, επειδή θυσιάζεται. 

Εσείς µιλάτε για την άλλη θυσία, η οποία προϋποθέτει θύτη,
θύµα και ένα βωµό στον οποίο σύρεται το θύµα µε το µαχαίρι
στο λαιµό, σαν το κριάρι, χάριν ενός θεού ή µιας ιδέας ή ό,τι
άλλο εφευρίσκουµε κατά καιρούς. Αυτή τη θυσία εννοείτε, αλλά
θέλετε να το παρουσιάσετε σαν θυσία του ελληνικού λαού, ότι
θυσιάζεται. Καθόλου δεν υπάρχει αυτό. Γι’ αυτό είναι αγανακτι-
σµένος, γι’ αυτό είναι οργισµένος. Γι’ αυτό παίρνετε και αυτά τα
µέτρα. Αυτά τα κράµατα, τα µείγµατα πολιτικής που αναγκάζεστε
να πάρετε είναι, γιατί η Ευρωζώνη είναι υπό κατάρρευση από
ώρα σε ώρα. Είναι, γιατί αυτό το γεγονός θα συµπαρασύρει και
ολόκληρη την Ευρώπη. Δεν στέκεται στα πόδια της και το ξέρετε
πολύ καλά. Αυτά είναι απεγνωσµένες προσπάθειες, για να κρα-
τήσετε το σύστηµα όρθιο όσο ακόµα µπορείτε.

Από την άλλη µεριά, όµως, είναι ο λαός. Εµείς που έχουµε τη
µονοµανία να θεωρούµε πατρίδα µόνο το λαό της και µάλιστα
και µε ένα ιδιαίτερο χαρακτηριστικό, το λαό της απαλλαγµένο
από τους εκµεταλλευτές του. Αυτόν θεωρούµε λαό, σας λέµε ότι
όλα τα άλλα είναι εχθρικά για εµάς. Έχουµε αυτή τη µονοµανία,
για την οποία και µας κατηγορείτε, άλλωστε, και µας συκοφαν-
τείτε, ότι είµαστε παλαιοί, παρωχηµένοι κ.λπ..

Τώρα έχετε φέρει το λαό στην άκρη του γκρεµού. Με τα µέτρα
που θα επιβάλλει η καινούργια Κυβέρνηση, µε τη δανειακή σύµ-
βαση και τους εκτελεστικούς νόµους που την ακολουθούν, είναι
σαν να του δίνετε µια κλωτσιά να πάει στο βάραθρο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καταλήγετε, κύριε Κα-
ζάκο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Επειδή σήµερα αναφέρθηκαν
πολλοί Βουλευτές σε πολλούς ποιητές και µάλιστα νοµπελίστες,
υπάρχει και ένας άλλος ποιητής που λέει ότι «αυτός ο λαός κρα-
τάει στα χέρια του το σκοινί της καµπάνας και κάποια ώρα θα το
τραβήξει και θα σηµάνει την ανάσταση». Πότε θα το κάνει, σή-
µερα, αύριο ή µεθαύριο, είναι κάτι που δεν µπορώ να το ξέρω.
Είναι στην κρίση του, στη διάκρισή του, αλλά κανείς δεν µπορεί
να εµποδίσει αυτή την εξέλιξη. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κωνσταντίνο Καζάκο.
Το λόγο έχει ζητήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων, κ. Αστέριος Ροντούλης.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, παρακολουθώ ώρες τώρα
τους συναδέλφους της Αριστεράς, τους οποίους και αγαπώ
πάρα πολύ. Έχουν ένα άγχος, να αποδώσουν ταµπέλες. Ψά-
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χνουν  να βρουν πώς θα ονοµάσουν, για παράδειγµα, το Λαϊκό
Ορθόδοξο Συναγερµό και χρησιµοποιούν διάφορα κοσµητικά
επίθετα. ακραίοι, άκρα Δεξιά κ.λπ.. 

Ξέρετε τι πιστεύω για τη συγκεκριµένη περίπτωση; Πιστεύω
ότι έχετε µάθει να λειτουργείτε µε κατεστηµένα σχήµατα µέσα
στο µυαλό σας, µε δεδοµένες καταστάσεις και αντιλήψεις. Τώρα
βρισκόµαστε µπροστά σε πρωτόγνωρες καταστάσεις, που πιθα-
νόν ανοίγουν και ελπιδοφόρους δρόµους για την πατρίδα. Εξ
αυτού έχετε χάσει την αίσθηση του προσανατολισµού. Η Αρι-
στερά θεωρώ ότι έχει πάθει ένα ιδιότυπο βέρτιγκο, γιατί δεν µπο-
ρεί να παρακολουθήσει το τι συµβαίνει. Οι εξελίξεις την έχουν
αφήσει πίσω και στην πολιτική σκηνή και στην κοινωνία.

Όσον αφορά το λογύδριο που άκουσα από τον κ. Καζάκο, τον
οποίο εκτιµώ πάρα πολύ, πρέπει να πω το εξής: Κύριε Καζάκο,
δεν έχει η Αριστερά το µονοπώλιο της κοινωνικής ευαισθησίας.
Όλες οι δυνάµεις του ελληνικού Κοινοβουλίου έχουν κοινωνική
ευαισθησία και κατά καιρούς έχουν πιστοποιήσει την κοινωνική
τους ευαισθησία. Όπως δεν υπάρχει µονοπώλιο εθνικής ευαι-
σθησίας, έτσι δεν υπάρχει και µονοπώλιο κοινωνικής ευαισθη-
σίας. Σταµατήστε, επιτέλους, αυτό το τροπάρι, γιατί δεν το
δέχεται ούτε ο ίδιος ο λαός.

Τέλος, επικαλεστήκατε στο λόγο σας πάνω από είκοσι φορές
το λαό. Πρέπει, όµως, να καταλάβετε ότι δεν µπορείτε να είστε
τιµητές και κήνσορες ερήµην του λαού. Θα έρθουν οι εκλογές,
θα µιλήσει ο λαός, αλλά µέχρι τότε σας παρακαλώ πολύ, πάψτε
να διερµηνεύετε αυθαιρέτως τον ελληνικό λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Ροντούλη. Δεν πρέπει να συγχέει την προηγούµενη ιδιότητά του,
του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΛΑΟΣ, µε την υπουργική
του ιδιότητα. Χρειάζονται προσαρµογές.

Παρακαλείται ο κ. Χρήστος Αηδόνης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ
στο Νοµό Δράµας, να λάβει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αλήθεια ότι το ελληνικό Κοινοβούλιο το τελευταίο διά-

στηµα έχει ταλαιπωρηθεί µε την προσπάθεια των προσωνυµίων.
Άρα, λοιπόν, για να µην ταλαιπωρήσουµε το Σώµα, θα αποφύγω
την πρόκληση.

Κύριε Αντιπρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµα-
στε µπροστά σε µια ιστορική καµπή. Η Ελλάδα βιώνει µια πρω-
τόγνωρη κρίση. Η ένταση της κρίσης µας βρήκε ανοχύρωτους
και σε συνδυασµό µε τις αδυναµίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης το
πεδίο καθίσταται εφιαλτικό. Οι συνθήκες δηµοσιονοµικής ασφυ-
ξίας, πάνω στις οποίες είµαστε υποχρεωµένοι να πορευτούµε,
καθιστούν την προσπάθειά µας αναγκαία αλλά, επιτρέψτε µου
να πω, και επισφαλή. 

Οι τελευταίες εξελίξεις που τοποθετούν ακόµη δυο χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, την Αυστρία και το Βέλγιο, στον πυρήνα
του προβλήµατος διαµορφώνουν µια επώδυνη πραγµατικότητα
και αναδεικνύουν την ευθύνη και την ανάγκη για αποφασιστικές
επιλογές. Έχουµε ήδη καθυστερήσει, χάνοντας πολύτιµο χρόνο
και αυτό που συζητούµε σήµερα είναι πιθανό να µην έχει καµµία
σχέση µε αυτό που θα ακολουθήσει. Φοβάµαι µήπως και αυτή η
δανειακή σύµβαση που καλούµαστε να υπηρετήσουµε έχει την
τύχη της συµφωνίας της 21ης Ιουλίου και τότε τα αποτελέσµατα
θα είναι ολέθρια.

Είναι βέβαιο ότι βρισκόµαστε µπροστά σε κοσµογονικές αλλα-
γές, µιας και τα αδιέξοδα που δηµιούργησε η παραµορφωµένη
ανάπτυξη της υπερκατανάλωσης, που στηρίχθηκε στις στρεβλώ-
σεις του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος, πνέει τα λοίσθια και η
Ευρώπη θα βιώσει µια νέα µεταµόρφωσή της. Εξάλλου, έχει απο-
δειχθεί ιστορικά ότι οι οικονοµικές συνθήκες προσδιορίζουν και
τη ροή της ιστορίας και σήµερα διαµορφώνονται οι προϋποθέ-
σεις για την κατάρρευση του σηµερινού ευρωπαϊκού οικοδοµή-
µατος. Η Ευρώπη είναι υποχρεωµένη, µε τις αποφάσεις της, να
απαντήσει, εάν θα εξελιχθεί σε µια πολιτική οικονοµική ένωση ή
θα οχυρωθεί µέσα σε ένα νέο οικονοµικό εθνικισµό, µεταµορφώ-
νοντας έτσι την εικόνα, τους θεσµούς και τη λειτουργία της. 

Αποφάσεις πρωτόγνωρες για τη συνείδησή µας. Συντρίβαµε
τον εαυτό µας καθηµερινά, έπρεπε να απαντούµε στο ερώτηµα
τι είναι σωστό και τι λάθος. Η λοιδορία, η αµφισβήτηση, η προ-
δοσία η µειοδοσία µας συνόδευαν ως πολιτικά προσωνύµια. Η

κοινωνική αµφισβήτηση κυρίαρχη και η αποστροφή για το κοινω-
νικό σύστηµα φαίνεται να συνθλίβει την Κοινοβουλευτική µας Δη-
µοκρατία. 

Ο ελληνικός λαός ζει µέσα στην απόγνωση. Και η Ελλάδα πλη-
γωµένη από τη διεθνή αµφισβήτηση στέκεται στο περιθώριο των
ευρωπαϊκών διεργασιών. Η φοβικότητα και η ανασφάλεια συν-
θλίβει τη δηµιουργία και σήµερα όλοι εµείς, προ των πυλών της
ιστορικής µας ευθύνης δεν µπορούµε ούτε να µεµψιµοιρούµε
ούτε να προσπαθούµε να µεταφέρουµε τις ευθύνες. 

Και πρέπει να µπορείς πάντα να απαντάς µε επιλογές. Και η
µεγαλύτερη επιλογή της πολιτικής σήµερα είναι να σταµατήσει
µέσα από το παρελθόν να αναζητά άλλοθι και να απαντήσει στο
σήµερα, στο πώς και το γιατί. Και το γιατί είναι πολύ εύκολο να
απαντηθεί. Για να δώσουµε τη δυνατότητα στον κάθε νέο άν-
θρωπο να µπορέσει να ζήσει σ’ αυτή την πατρίδα, για να µη µε-
ταναστεύει ταπεινωµένος και απολογούµενος στις νέες κοινω-
νίες που απευθύνεται ότι δεν είναι κλέφτης. Για να µπορέσουµε
να οικοδοµήσουµε µια νέα πατρίδα της αξιοπρέπειας, της εργα-
σίας, της παραγωγής και της ευηµερίας. 

Είναι αλήθεια, όµως, ότι διαφωνούσαµε και διαφωνούµε στο
πώς. Άλλωστε πρόσφατη είναι η ελληνική περιπέτεια που κλή-
θηκε να περάσει η χώρα για το τι τελικά είναι αυτή η δανειακή
σύµβαση και αυτή η συµφωνία. Χρειάστηκε να φτάσουµε εδώ σ’
αυτό το σηµείο, για να αποδεχθούµε σήµερα ότι αποτελεί µια τε-
ράστια επιτυχία της χώρας και είναι εκείνη η οποία διασφαλίζει
και διαµορφώνει ένα νέο οδικό χάρτη για την επιβίωσή της. Σή-
µερα όµως δυστυχώς παρατηρώ µε λύπη τη Νέα Δηµοκρατία να
προσπαθεί να πείσει το πανελλήνιο  πώς βρέθηκε σ’ αυτή τη
θέση την οποία εµείς ονοµάζουµε θέση συνευθύνης ενώ εκείνη
ονοµάζει θέση προσωρινής αναγκαστικής συγκατοίκησης. Την
παρατηρώ να εξηγεί το ανεξήγητο. 

Παρατηρώ, επίσης, την Αριστερά να προτείνει αυτοκτονικές
λύσεις που είναι πέρα και έξω ακόµα και από τα όρια του ιδεο-
λογικού πατριωτισµού. Αλήθεια ποια είναι η λύση; Η βουτιά στο
γκρεµό και όταν πέσουµε να δούµε πόσοι θα µείνουµε; 

Σήµερα εµείς εδώ δεν είµαστε κάποιο κοµµατικό ακροατήριο.
Είµαστε αντιπρόσωποι ενός έθνους. Οµολογουµένως κάποιες
στιγµές πικράναµε. Όµως εδώ σήµερα είµαστε ταγµένοι για ένα
µεγάλο εθνικό σκοπό. Τώρα δεν είναι η ώρα της κοµµατικής αν-
τιπαράθεσης στις πλάτες µιας κοινωνίας που στενάζει και ανα-
ζητά ελπίδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση δεν είναι Κυ-
βέρνηση ορκωτών λογιστών, είναι Κυβέρνηση του τόπου. Είναι
Κυβέρνηση µέχρι της διαδοχής της από την επόµενη κυβέρνηση.
Είναι Κυβέρνηση όλων και για όλα. Είναι Κυβέρνηση για µεγάλες
υπογραφές, για τις µεγάλες ευθύνες αλλά και για τη διαχείριση
της καθηµερινότητας. 

Γιατί λοιπόν, δεν υπάρχει συνευθύνη; Ο κ. Αβραµόπουλος δε
θα χειριστεί τα θέµατα των τουρκικών προκλήσεων; Τι θα πει;
«Περιµένετε να γίνουν οι εκλογές και θα αναχαιτίσουµε µετά τις
19 Φεβρουαρίου;». Ο κ. Δήµας δε θα ταξιδέψει στο εξωτερικό να
εκπροσωπήσει τη χώρα; Ο κ. Βορίδης δε θα αναµιχθεί µε τα θέ-
µατα που έχουν σχέση µε το Υπουργείο Μεταφορών; 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτήν τη Κυβέρνηση πρέπει να τη βοηθή-
σουµε να εργαστεί. Ονοµάστε την όπως θέλετε. Εξηγήστε την ο
καθένας, όπως νοµίζετε στο κοµµατικό ακροατήριο. Όµως, χρει-
άζεται στήριξη. 

Πρέπει, επίσης, να τη βοηθήσουµε να δράσει υπέρ της κοινω-
νική συνοχής και αλληλεγγύης για όλους τους συνανθρώπους
µας που πλήττονται, για όλους που άδικα τέθηκαν στο φορολο-
γικό στόχαστρο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να δει και αυτές τις στρεβλώσεις.
Δεν πρέπει να χαθούµε ως άνθρωποι  υπό την πίεση των λογιστι-
κών αφόρητων πιέσεων. Η ανάπτυξη πρέπει να είναι σκοπός και
κύρια µέριµνα. Η µεταβατικότητα δεν επιτρέπει ολιγωρίες,
καθώς κάθε στιγµή που χάνονται επενδύσεις είτε από ιδιώτες,
είτε από κρατικά, είτε από ευρωπαϊκά προγράµµατα χάνεται τζί-
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ρος στην αγορά, χάνονται θέσεις εργασίας και επιδεινώνεται η
ύφεση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι είµαστε µπρο-
στά σε µια ώρα ευθύνης. Και όλους εµάς θα µας κρίνει η ιστορία
για τη θέση µας αλλά και για τη στάση µας. Νοµίζω ότι αυτό δεν
πρέπει κανείς να το αγνοήσει. Μ’ αυτή τη θέση ευθύνης, λοιπόν,
θα ήθελα να πω ότι στηρίζω αυτήν την Κυβέρνηση και αυτή την
προσπάθεια. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αηδόνη.

Παρακαλείται ο συνάδελφος, κ. Ιωάννης Δηµαράς, Ανεξάρτη-
τος Βουλευτής της Β’ Αθηνών, να προσέλθει στο Βήµα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µη θεωρηθεί ότι είναι κοινότυπο

αυτό που λέω. Εκτιµώ ότι όλοι συναισθανόµαστε ότι οι µέρες και
οι ώρες που ζούµε δεν είναι απλά δύσκολες και δραµατικές. Είναι
δραµατικές και καλούν όλους µας να ανταποκριθούµε στην ευ-
θύνη που έχουµε και την οποία αντλούµε από τον ελληνικό λαό
ως εντολείς του. 

Το πρόβληµα που καλούµεθα να αντιµετωπίσουµε δεν είναι
µόνο οικονοµικό, είναι πολιτικό, είναι ηθικό, κοινωνικό και πολιτι-
σµικό, µα πάνω απ’ όλα, πρωτίστως είναι εθνικό. Εδώ στον ιερό
ναό της Δηµοκρατίας τι ακούστηκε και τι έχει καταγραφεί στα
Πρακτικά σε παλαιότερες συνεδριάσεις; Παρακαλώ ακούστε. 

«Τα εθνικά σύνορα και ένα µέρος της εθνικής κυριαρχίας θα
περιοριστούν χάριν της ειρήνης, της ευηµερίας και της ασφά-
λειας στη διευρυµένη Ευρώπη. Τα δικαιώµατα του ανθρώπου και
του πολίτη θα υποστούν µεταβολές καθώς θα µπορούν να προ-
στατεύονται, αλλά και να παραβιάζονται από αρχές και εξουσίες
πέραν των γνωστών και καθιερωµένων. Και πάντως η δηµοκρατία
θα συναντήσει προκλήσεις και θα δοκιµαστεί από ενδεχόµενες
νέες µορφές διακυβέρνησης». 

Εδώ ακούστηκαν αυτά τα λόγια. Από ποιον και πότε; Από την
κ. Άννα Ψαρούδα- Μπενάκη το 2005, όταν υποδεχόταν το σηµε-
ρινό Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, κ. Κάρολο Παπούλια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Με συγχωρείτε. Να
κάνω µια παρέµβαση. Ήταν ακριβής η δήλωση. Ήταν όταν η κ.
Μπενάκη ως Πρόεδρος της Βουλής επεσκέφθη στην οικία του
τον εκλεγέντα Πρόεδρο και του ανακοίνωσε το αποτέλεσµα. 

Συνεχίστε, παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Πάντως αυτά  ειπώθηκαν. 
Το 2005 µετά βεβαιότητος και µετά τα όσα αποκαλύφθηκαν τα

τελευταία επτά χρόνια, από τότε µπορούµε εµείς οι εκλεγµένοι
αντιπρόσωποι του ελληνικού λαού να συµπεράνουµε ότι όλοι
γνώριζαν. Όλοι οι πρωταγωνιστές της πολιτικής ζωής της χώρας.
Ο λαός δε γνώριζε. Οι Βουλευτές δεν γνώριζαν. Και δυστυχώς
προσφάτως όλοι αυτοί που σήµερα συγκυβερνούν µε εκβια-
σµούς, εκφοβισµούς και αντιδηµοκρατικές ενέργειες επιχειρούν
να µας εξαναγκάσουν να στηρίξουµε τις επιλογές τους. 

Σήµερα ορατές και αόρατες οικονοµικές και πολιτικές εξου-
σίες, πέραν των γνωστών, αντιµετωπίζουν την πατρίδα µας ως
πειραµατόζωο, για να επιβάλλουν τις αντι-ανθρώπινες και αντι-
κοινωνικές τους εκλογές. 

Σήµερα ας παρατηρήσουµε τι ακριβώς συνέβη στις χώρες του
Νότου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στη Μεσόγειο. Η αποσταθερο-
ποίηση των κρατών της Μεσογείου ξεκίνησε τον περασµένο Δε-
κέµβριο µε το αιµατοκύλισµα της Αλγερίας. Τα ίδια, στο ίδιο
χρονικό διάστηµα, συνέβησαν στην Τυνησία. Το Μάρτιο υπήρξε
χάος, νεκροί, ανατροπή και εν τέλει εκτέλεση του Καντάφι. Η
σκυτάλη των ανατροπών των χωρών της Μεσογείου συνεχίστηκε
το Μάιο µε τη Συρία, µε την Κύπρο, όπου επιχειρήθηκε και επε-
τεύχθη, στο βαθµό που επετεύχθη, η δολιοφθορά στις στρατιω-
τικές αποθήκες του πυροµαχικού υλικού. Προχώρησε στην
Τουρκία µε την αποµάκρυση των πέντε στρατηγών. Ακολούθησε
η Ελλάδα µε την αλλαγή των Αρχηγών των Ενόπλων Δυνάµεων
την παραµονή της ψήφου εµπιστοσύνης. Και σήµερα η σκυτάλη
περνάει στην Ιταλία. 

Και ενώ συνέβαιναν όλα αυτά, το θυµάστε πάρα πολύ καλά, η
κ. Κλίντον επισκέφθηκε την Ελλάδα και είχε δίωρη συνοµιλία µε

τον παραιτηθέντα Πρωθυπουργό µας. Φοβούµαι ότι αύριο είναι
η ώρα της Γαλλίας. Η Μεσόγειος εξ αντικειµένου είναι πλέον
βορρά στις επιθυµίες των πολυεθνικών, των αόρατων αγορών
και του αµερικανο-ευρωπαϊκού κεφαλαίου. 

Ποιος είναι ο στόχος; Είναι πλέον ορατός σε όλους µας. Είναι
το πετρέλαιο, το φυσικό αέριο και ο ορυκτός πλούτος της χώρας
µας. Τι κι αν φώναζε εδώ και δύο χρόνια ο φίλος µου ο Κώστας
Χαρδαβέλλας, αλλά και ο κ. Βελόπουλος του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού για τα πετρέλαια και το φυσικό αέριο.  Με ποιο δι-
καίωµα χαρακτήριζε τότε ο κ. Πάγκαλος «ανόητο» τον κ. Χαρδα-
βέλλα; 

Και σήµερα ω, του θαύµατος, ο τέως Πρωθυπουργός αλλά και
ο σηµερινός, που όπως φαίνεται θα ψηφιστεί, µίλησαν για τα πε-
τρέλαια, το φυσικό αέριο και τον ορυκτό µας πλούτο. Δυστυχώς,
δεν µίλησαν για την ηρωϊκή εξέγερση της 17ης Νοεµβρίου. Δυ-
στυχώς, δεν µίλησαν για το µέλλον των νέων γενεών, των νέων
ανθρώπων. Δυστυχώς, η Βουλή δεν τίµησε την ηρωϊκή επέτειο
της εξέγερσης του Πολυτεχνείου, όπως συνέβαινε τα παλαι-
ότερα χρόνια σε ειδικές εκτός ηµερησίας διάταξης συνεδριά-
σεις. Σήµερα έχουµε τη συζήτηση για την ψήφο εµπιστοσύνης,
σε ένα κατά τα άλλα άξιο όπως λέγεται –και δεν έχω κανένα λόγο
να το αρνηθώ- τεχνοκράτη, σε έναν Πρωθυπουργό που δεν εξε-
λέγη, αλλά επελέγη κεκλεισµένων των θυρών σε συζήτηση τριών
ανθρώπων. Έναν Πρωθυπουργό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο εορτασµός για το
Πολυτεχνείο είναι προγραµµατισµένος, θα λάβει στη Βουλή
χώρα αύριο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Πολύ ωραία, µπράβο. Χαίροµαι γι’
αυτό, κύριε Πρόεδρε, δεν το ήξερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Είναι από τη Διάσκεψη
των Προέδρων…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Αν µου επιτρέψετε κιόλας, µπορώ να
πω και δυο λόγια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αύριο, να ξηµερώσει ο
Θεός πρώτα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ως συµµετέχων τότε και καταγράφων
τα γεγονότα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ωραία.
Επιτρέψτε µου να γυρίσω και να µιλήσω για τον Πρωθυ-

πουργό.
Έναν Πρωθυπουργό, λοιπόν, ο οποίος δεν έχει ούτε τη λαϊκή

εντολή, αλλά ούτε και τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Έναν Πρω-
θυπουργό τραπεζικό στέλεχος, που έµαθε να σκέφτεται και να
λειτουργεί ως τραπεζικό στέλεχος µεγάλων πολυεθνικών. Λοι-
πόν, τι συνέβη; Ο λαός στην άκρη, στην περιφρόνηση και στη
χλεύη των εξουσιών. Στο προσκήνιο οι τραπεζίτες, οι διεθνείς λέ-
σχες, οι ορατοί και αόρατοι διευθυντές ορχήστρας των αγορών
και οι εντολοδόχοι τους, που θέλουν να σώσουν την Ελλάδα στο
όνοµα της παγκόσµιας οικονοµικής διακυβέρνησης. Για ό,τι συµ-
βαίνει στον πλανήτη φταίει η Ελλάδα. Στο προσκήνιο οι σύγχρο-
νοι εθνοσωτήρες που είναι έτοιµοι να ψηφίσουν τα νέα µέτρα
πλήρους εξόντωσης του ελληνικού λαού. Είναι απορίας άξιον,
πώς αυτοί που χρεοκόπησαν την Ελλάδα επιµένουν ότι µπορούν
να τη σώσουν και πώς µε τη βοήθεια των θεσµών, καταλύουν θε-
σµούς. 

Για να έρθουµε στα καθ’ ηµάς. Αναρωτιέµαι αλήθεια πώς η
Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων απότοκος της θέλησης του
ελληνικού λαού θα νοµιµοποιήσει εδώ στον ιερό ναό της δηµο-
κρατίας έναν τεχνοκράτη, ο οποίος δεν έχει επιλεγεί από τον ελ-
ληνικό λαό ως Πρωθυπουργός της Ελλάδας. Και η ρήση ενός
παλιού πολιτικού, παγκοσµίου κύρους και εµβέλειας προσώπου,
είχε πει ότι «η δηµοκρατία είναι πολύ σοβαρή υπόθεση για να την
εναποθέτει κανείς σε τεχνοκράτες και στρατιωτικούς». Και ιδού
πώς αναδύθηκε από το πολιτικό χάος η σωτηρία στις µέρες µας.
ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία, ΛΑΟΣ στηρίζουν τη νέα Κυβέρνηση,
προσπερνώντας την αδυναµία της Νέας Δηµοκρατίας µε τα θολά
και µη πειστικά επιχειρήµατά της για τη συνεργασία. Αναρωτιέ-
µαι πώς θέλει να είναι Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να µη συµµε-
τέχει στην Κυβέρνηση, αλλά ταυτόχρονα να διαθέτει έξι
αντιπροσώπους σε αυτήν και να ψηφίζουν αίφνης το νέο µνηµό-
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νιο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη χώρα; Το τραγελαφικό της
συνύπαρξης ΠΑΣΟΚ-ΛΑΟΣ υπό τον κ. Παπαδήµο αποκαλύπτεται
από δύο συνθήµατα, που ως σηµαία χρέους προς την πατρίδα,
διαλαλούσαν δεκαετίες πριν τα εκατοµµύρια των Ελλήνων: «Η
Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες». Το ξανάκουσα πριν από λίγα
χρόνια να το φωνάζει ο κ. Καρατζαφέρης. Τι συνέβαινε αναρω-
τήθηκα; Πατριωτική δήλωση; Βόµβα κρότου λάµψης προς άγραν
ψηφοφόρων, ή µήπως δόλια πολιτική διείσδυση σε ένα σύνθηµα,
που ο αείµνηστος Ανδρέας Παπανδρέου είχε σε δύσκολες επο-
χές διατυπώσει; Με έζωσαν τα φίδια, όταν θυµήθηκα και ένα
άλλο σύνθηµα «ΠΑΣΟΚ-λαός στην εξουσία». Το λέγαµε εµείς οι
πασόκοι τότε. Ε, ιδού, λοιπόν, και ΠΑΣΟΚ και ΛΑΟΣ στην εξου-
σία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε προγραµµατικές δηλώ-
σεις επί προγραµµατικών αποφάσεων και προγραµµατισµένες
ηγεσίες σε βάρος του ελληνικού λαού. Ως Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής, εκπροσωπώντας το Πανελλήνιο Άρµα Πολιτών, λέµε όλοι
µας ένα µεγάλο όχι σε αυτήν τη νέα αντισυνταγµατική εκτροπή.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Δηµαρά.
Παρακαλείται ο Θεσπρωτός συνάδελφος κ. Χρήστος Κατσού-

ρας, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Γιατί, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Επειδή είµαστε συµπα-

τριώτες, εγώ είµαι Θεσπρωτός εκ πολιτογραφήσεως.
Ορίστε, κύριε Κατσούρα, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΑΣ: Τον περιµένουµε πάντα στη Θεσπρω-

τία τον κ. Πρόεδρο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε παγκόσµια σε µία

ιστορική καµπή. Με την παγκοσµιοποιηµένη οικονοµία σε συστη-
µική κρίση. Με την Ευρώπη καθοδηγούµενη από νεοφιλελεύθε-
ρες ηγεσίες να αλλάζει επικίνδυνα φυσιογνωµία. Εθνικισµοί
ξαναγεννιούνται, έθνη στοχοποιούνται, ερείπια δηµιουργούνται.
Ένας νέος ολοκληρωτισµός δηµιουργείται, καθώς γραφειοκρα-
τικές ελίτ µοιάζουν εγκλωβισµένες σε δόγµατα, έννοιες, συστή-
µατα, που ίδιες έχουν πλάσει ή αντιγράψει. Αν προσθέσουµε την
πολιτική αστάθεια σχεδόν σε όλη τη λεκάνη της Μεσογείου και
τα γεωπολιτικά παιγνίδια στην ευρύτερη περιοχή, τα νερά πραγ-
µατικά θολώνουν. Και στην Ελλάδα τι γίνεται; Είχα δηλώσει πριν
από ενάµιση χρόνο ότι η «αναγκαστική προσφυγή στο µηχανισµό
στήριξης, αποτελεί την έναρξη της τελευταίας πράξης µιας ατ-
τικής τραγωδίας και ότι η ίδια η προσφυγή ως γεγονός κυρώνει
τη χρεοκοπία του µεταπολιτευτικού µοντέλου και ταυτόχρονα
σηµατοδοτεί το τέλος του». 

Έχω, επίσης, υποστηρίξει ότι «η σύγκλιση και η επίπονη προ-
σπάθεια που απαιτείται –όχι όµως αυτό που περιφέρεται ως ει-
κόνα, ως επικοινωνία από κανάλι σε κανάλι- είναι ο µόνος δρόµος
για να αποκτήσει ισχύ, δύναµη η πολιτική εξουσία του τόπου για
να πάµε ως χώρα παραπέρα». Δυστυχώς, ενάµιση χρόνο µετά
βαδίζουµε σε νέες επικίνδυνες περιοχές. Είδαµε µια δηµοκρα-
τικά εκλεγµένη κυβέρνηση να ανατρέπεται, τη στιγµή που υπερ-
ψηφιζόταν. Ένας Πρωθυπουργός να γκρεµίζεται και να
προσβάλλεται από διάφορους κοµιστές τελεσιγράφων. Ο ίδιος,
µε ευθύνη του, να οδηγείται στον πολιτικό εξοστρακισµό του.
Κόµµατα να ανταλλάσουν προσβολές αντί προτάσεων. Είδαµε
το πολιτικό σύστηµα να στιγµατίζεται από την ανικανότητα να εγ-
καινιάσει µία συνεργασία σε συνθήκες εθνικής κρίσης. Να δια-
στρέφεται η έννοια της συνεννόησης, αντί της σύγκλισης
διαφορετικών απόψεων. Είδαµε την ταύτιση διαφορετικών κοµ-
µάτων µε την κυρίαρχη άποψη, άποψη, που όπως και το είδος
συνεργασίας επιβλήθηκαν εξωγενώς. Είχαµε δύο δρόµους. Είτε
µία πολυκοµµατική κυβέρνηση από όλες τις πτέρυγες του Κοι-
νοβουλίου, είτε µία κυβέρνηση συνεργασίας από τα δύο κόµµατα
εξουσίας, που έχουν την κύρια ευθύνη για το πώς φθάσαµε ως
εδώ. Θα ήταν δείγµα πολιτικής αυτοκριτικής και ελπίδας. Αντί γι’
αυτό  βλέπουµε έναν περίεργο συνασπισµό και µία νέα πολυκα-
τοικία να χτίζεται. Ένα συνασπισµό µακριά από την παράδοση
και την κουλτούρα οποιουδήποτε σοβαρού σοσιαλδηµοκρατικού
ή ακόµα και συντηρητικού ευρωπαϊκού κόµµατος. Χάσαµε µία
µεγάλη ευκαιρία. Να δώσουµε µία πολιτική λύση µε µία αµιγώς

πολιτική πρόταση. Είµαι πεπεισµένος πως λύσεις και πρόσωπα
υπήρχαν. Σκοντάψαµε σε εγωïσµούς και στο αυτονόητο, ότι για
να φθάσουµε εκεί έπρεπε να αποδεχθούµε όλοι ότι ίσως να µην
έχουµε ρόλο στο αύριο. Τότε θα βρίσκαµε τη δύναµη αντί να
υποκύπτουµε στις αφόρητες πιέσεις µιας µιντιακής δηµοκρατίας
να χρησιµοποιήσουµε τα λόγια, όχι κανενός εξτρεµιστή, αλλά
του Φραγκλίνου Ρούσβελτ το 1936. Και σας το υπενθυµίζω. Χρει-
άστηκε, έλεγε, να παλέψουµε µε τις µονοπωλιακές επιχειρήσεις
και τις τράπεζες, τους κερδοσκόπους, τους ταξικούς ανταγωνι-
στές, τους σεκταριστές της οικονοµίας. Είχαν αρχίσει να αντιµε-
τωπίζουν την κυβέρνηση ως απλό εξάρτηµα των δικών τους
υποθέσεων. Γνωρίζουµε πλέον ότι η διακυβέρνηση του οργανω-
µένου χρήµατος είναι επικίνδυνη όσο και η διακυβέρνηση του
οργανωµένου εγκλήµατος. Ποτέ άλλοτε στην ιστορία δεν υπήρ-
ξαν οι δυνάµεις αυτές τόσο ενωµένες εναντίον ενός υποψηφίου,
όσο είναι σήµερα. Οι δυνάµεις αυτές είναι οµόφωνες στο µίσος
εναντίον µου και το µίσος αυτό το καλωσορίζω». 

Έτσι έπρεπε να καλωσορίσουµε και εµείς το µίσος ενάντια
στην πολιτική τάξη της χώρας. Δεν είχαµε τη δύναµη να το κά-
νουµε και η ευθύνη µας βαραίνει αποκλειστικά. Και φθάσαµε ως
εδώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµειολογία στην πολιτική
είναι ιδιαίτερα σηµαντική. Είδαµε τον αξιότιµο νέο Πρωθυπουργό
–του εύχοµαι καλή θητεία- στη πρώτη του δηµόσια εµφάνιση, να
δηλώνει ότι δεν είναι πολιτικός. Προφανώς σε αντιδιαστολή µε
τους Υπουργούς του. Η αλήθεια είναι, όµως, πως σε συνεργασία
µε το πολιτικό σύστηµα της χώρας, έχει επηρεάσει την πορεία
της πολύ περισσότερο από πολλούς πολιτικούς, Υπουργούς ή
Βουλευτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως η περίοδος που θα
ακολουθήσει θα είναι µακρά και επώδυνη. Όσα έγιναν, όµως, τις
τελευταίες µέρες και κυρίως ο διασυρµός των θεσµών, δεν είναι
καλός οιωνός. Νοµίζω πως το χάσµα ανάµεσα σε αυτό που δια-
κηρύσσεται και σε αυτό που πραγµατοποιείται είναι τεράστιο.
Υπάρχει λύση; Μπορούµε να προχωρήσουµε στην ανασύνθεση
του πολιτικού σκηνικού; Στον συγχρονισµό του µε τις σηµερινές
ανάγκες των πολιτών; Δεν ξέρω. 

Ίσως ως πρώτο βήµα είναι η ώρα να προχωρήσουµε στην
υπερψήφιση της απλής αναλογικής ως πάγιου εκλογικού συστή-
µατος, να δηµιουργήσουµε ένα εύφορο πεδίο για επακόλουθες
συγγενείς προγραµµατικές συγκλίσεις και όχι τεχνικές συγκολ-
λήσεις. Θα ήταν µια επιλογή εθνικής ευθύνης πρώτον, γιατί οδη-
γεί όλα τα κόµµατα ειδικά αυτή την κρίσιµη ώρα στη λεωφόρο
του ορθολογισµού και της προγραµµατικής συνεργασίας. Δεύ-
τερον, γιατί οδηγεί το δικοµµατισµό την αυτοπειθαρχία και την
Αριστερά, σε όλες της τις εκδοχές, στο γήινο ρεαλισµό. Και τρί-
τον, γιατί είναι µια επιστροφή σε πιο δηµοκρατικές διαδικασίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθήκον κάθε προοδευτικού,
σε όποια πτέρυγα και αν ανήκει, είναι να λέει ευθαρσώς τη γνώµη
του, να παλεύει για µια κοινωνία όλο και περισσότερο δηµοκρα-
τικά οργανωµένη και να είναι αισιόδοξος. Η πραγµατική πολιτική
θα επανέλθει αφού τα αδιέξοδα θα γιγαντωθούν. Οι λαοί θα αρ-
πάξουν την ευθύνη τους. 

Θα ήθελα να δηλώσω υπερήφανος που ελέω θεού, αλλά κυ-
ρίως ελέω λαού είµαι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ως πολιτικός.
Και νοµίζω ότι είναι προφανές ότι ως πολιτικός δεν µπορώ να
δώσω ψήφο εµπιστοσύνης στην παρούσα Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσούρα.

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Γεώργιο Κοντογιάννη, θα ήθελα να
κάνω µια ενηµέρωση. Κλείνει ο κατάλογος των εγγεγραµµένων
οµιλητών, έχουµε τρεις ακόµη Βουλευτές να λάβουν το λόγο και
από την ενηµέρωση που έχω, θα λάβουν το λόγο τρεις Υπουργοί,
συγκεκριµένα ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο Υπουργός Οικονοµι-
κών και Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως, θα κάνει µια παρέµ-
βαση και ο Πρόεδρος της Βουλής, κ. Φίλιππος Πετσάλνικος.
Ακολουθεί η οµιλία του Πρωθυπουργού και ύστερα θα προχω-
ρήσουµε σε ψηφοφορία.

Παρακαλείται ο κ. Γεώργιος Κοντογιάννης, Ανεξάρτητος Βου-

1658 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λευτής Ηλείας να λάβει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Κοντογιάννη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έπρεπε να φτάσουµε να κινδυνέψουν κεκτη-
µένα ετών για τον τόπο µας για να αντιληφθούν κάποιοι πως η
εθνική συνεννόηση είναι η µόνη λύση στην πρωτοφανή κρίση που
βιώνει η χώρα µας. 

Αναρωτιέµαι πόσο καλύτερη θα ήταν η θέση της Ελλάδας αν
από πέρσι είχε ακουστεί η κραυγή αγωνίας της Δηµοκρατικής
Συµµαχίας για σχηµατισµό κυβέρνησης εκτάκτου ανάγκης. Δυ-
στυχώς, ο χρόνος απέδειξε πόσο δίκιο είχαµε όταν λέγαµε ότι
κανένα κόµµα µόνο του δεν µπορεί να εφαρµόσει µια πολιτική
εξόδου από την κρίση. Ο χρόνος, επίσης, απέδειξε πως το πολι-
τικό σύστηµα της χώρας χρειάζεται πλήρη και ριζική αναµόρ-
φωση. 

Οι δύο τελευταίες εβδοµάδες ήταν αποκαλυπτικές για την εµ-
µονή κάποιων πολιτικών αρχηγών να σώσουν ό,τι µπορούσαν
από το σύστηµα που οι ίδιοι εξέθρεψαν και µόνο όταν Βουλευτές
των δύο µεγάλων κοµµάτων συνειδητοποίησαν τη δύναµη που
έχουν και οι δύο Αρχηγοί κατάλαβαν ότι δεν µπορούν να τους
αγνοούν εσαεί, τότε και µόνο τότε έκαναν την ανάγκη φιλοτιµία
και προχώρησαν σε εκείνο που από την πρώτη στιγµή έπρεπε να
είχε γίνει, στο σχηµατισµό Κυβέρνησης συνεργασίας. 

Δυστυχώς, όµως, στην Ελλάδα κάθε θαύµα κρατάει τρεις
µέρες λέει ο λαός. Το συγκεκριµένο δεν κράτησε ούτε µία, αφού
οι όροι που τίθενται για χρονικά περιθώρια και η άρνηση ανάλη-
ψης της συνευθύνης που αναλογεί σε κόµµατα που συγκυβερ-
νούν, όπως η Νέα Δηµοκρατία, δείχνουν ότι όχι µόνο δεν
πιστεύουν πραγµατικά σε αυτό που θεωρητικά στηρίζουν, αλλά
και ότι στην ουσία υπονοµεύουν αυτή την εθνική προσπάθεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι τυχαίο ότι στην ανά-
λογη περίπτωση της Ιταλίας, ένας από τους βασικούς όρους που
έθεσε ο εντολοδόχος Πρωθυπουργός Μάριο Μόντι, είναι ότι δεν
πρόκειται να δεχτεί όρους για το χρόνο ζωής της κυβέρνησής
του και τούτο, διότι, όπως ορθώς επισήµανε, τα χρονικά όρια θα
υπέσκαπταν το κύρος της συµµαχικής κυβέρνησης που σχηµά-
τισε , αλλά και το στόχο που είχε θέσει. Επίσης, µεταφέροντας
την κριτική που η κοινωνία ασκεί, θέλω να επισηµάνω τη σύγ-
κριση που γίνεται µεταξύ της παρούσας Κυβέρνησης των πε-
νήντα Υπουργών και της αντίστοιχης ολιγοµελούς ιταλικής
Κυβέρνησης.

Μέσα σε αυτό το κλίµα καλούµαστε να δώσουµε ψήφο εµπι-
στοσύνης σε µια Κυβέρνηση από την οποία ο λαός προσδοκά
πολλά, κυρίως γιατί στο πρόσωπο του Πρωθυπουργού αναγνω-
ρίζει έναν ικανό άνθρωπο του οποίου η γνώση, η εµπειρία και το
κύρος αποτελούν εγγύηση πρώτα για να αποκαταστήσουµε τις
τραυµατισµένες σχέσεις µε τους εταίρους µας της Ευρωπαϊκή
Ένωση και στη συνέχεια για την εφαρµογή της αναγκαίας οικο-
νοµικής πολιτικής.

Η Δηµοκρατική Συµµαχία θα στηρίξει αυτήν την προσπάθεια
µε όλες της τις δυνάµεις και η στήριξη αυτή είναι ανιδιοτελής,
χωρίς ανταλλάγµατα και όρους, παραβλέποντας ακόµη και το
γεγονός ότι κάποιοι έθεταν εξαρχής βέτο για τυχόν συµµετοχή
µας. 

Όµως, η στήριξη αυτή δεν σηµαίνει ανοχή και σιωπή. Δεν ση-
µαίνει έλλειψη ελέγχου. Σηµαίνει πως είµαστε εδώ για να ενώ-
σουµε τις δυνάµεις µας σε ό,τι θεωρούµε πως είναι αναγκαίο να
γίνει για το καλό του τόπου και να στηλιτεύσουµε ό,τι θεωρούµε
πως κινείται προς την αντίθετη κατεύθυνση. Σηµαίνει πως είµα-
στε εδώ για να ασκήσουµε το θεσµικό µας ρόλο που δεν είναι
άλλος από εκείνον της Αντιπολίτευσης, της εποικοδοµητικής,
αλλά και σκληρής Αντιπολίτευσης όπου και αν χρειαστεί, ιδιαί-
τερα όταν επισηµάνουµε λάθη, παραλείψεις και καθυστερήσεις
ή κοµµατικές και εκλογικές σκοπιµότητες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα κρί-
σιµο χρονικό διάστηµα στο οποίο πρέπει να εργαστούµε σκληρά
και µε αποφασιστικότητα από κοινού αν θέλουµε να έχουµε ελ-
πίδα να βγούµε από το αδιέξοδο. Στην κρίσιµη αυτή ώρα πρέπει
να κάνουµε αυτό που ζητάει ο ελληνικός λαός, να ξεπεράσουµε
τους εαυτούς µας και τα στερεότυπα ετών. Πρέπει, επίσης, να
θέσουµε τις βάσεις πάνω στις οποίες θα στηριχθεί και θα ανα-

πτυχθεί επιτέλους η ελληνική οικονοµία. 
Την ώρα που οι αρµόδιοι Υπουργοί θα εφαρµόζουν τις απο-

φάσεις της 26ης Οκτωβρίου, η υπόλοιπη Κυβέρνηση πρέπει να
βάζει τα θεµέλια της οικονοµίας πάνω στην οποία θα οικοδοµηθεί
η νέα Ελλάδα της νέας Ευρώπης. Μια οικονοµία η οποία θα
δώσει έµφαση στον τουρισµό, στον πολιτισµό και τη ναυτιλία, θα
ενισχύσει τον πρωτογενή τοµέα και θα δώσει κίνητρα, για να
ασχοληθούν οι άνεργοι νέοι µας µε τη γεωργία και την κτηνοτρο-
φία, ενώ παράλληλα θα αναπτύσσει τη µεταποίηση στους αντί-
στοιχους τοµείς παραγωγής.

Πρέπει να καταλάβουµε ότι η σωτηρία της Ελλάδας έρχεται
από τους τοµείς που ιστορικά έχουν κρατήσει ζωντανό πέντε χι-
λιάδες χρόνια αυτό τον τόπο, ενισχυµένους από δραστηριότητες
όπως η υγεία και η παιδεία στους οποίους η χώρα µας µπορεί
να µεταβληθεί σε πόλο της νοτιοανατολικής Μεσογείου και των
Βαλκανίων, χωρίς να βάζουµε σε δεύτερη µοίρα τον ορυκτό
πλούτο της πατρίδας µας.

Στόχος µας πρέπει να είναι η δηµιουργία θέσεων εργασίας
που µόνο ο ιδιωτικός τοµέας µπορεί να δώσει. Έτσι θα διασφα-
λίσουµε την κοινωνική συνοχή. Έτσι θα κρατήσουµε αρραγές το
κοινωνικό µέτωπο και όχι µεταφέροντας µπρος ή πίσω το χρόνο
των εκλογών. 

Για να γίνουν όµως, όλα αυτά πρέπει άµεσα να υπάρξουν
τοµές στη Δηµόσια Διοίκηση. Με λίγα λόγια πρέπει αυτή η Κυ-
βέρνηση να κάνει πράξη αυτό που η κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν τόλµησε να κάνει, δηλαδή την επανίδρυση του
κράτους. 

Όλα αυτά σε άλλες εποχές θα απαιτούσαν µια επαναστατική
κυβέρνηση. Σήµερα το ρόλο αυτό καλείται να παίξει µια κυβέρ-
νηση που θα έχει τη στήριξη της συντριπτικής πλειοψηφίας του
Κοινοβουλίου και της κοινωνίας. Θα πετύχει� Εξαρτάται, αν οι µε-
τέχοντες Υπουργοί και τα κόµµατα που τη στηρίζουν αντιλη-
φθούν ότι ο στόχος τους είναι η σωτηρία της πατρίδας και όχι
το παιχνίδι µε τις λέξεις για να αποσείσουν από πάνω τους τις
ευθύνες που η ανάγκη τους έκανε να αναλάβουν. 

Και κάτι ακόµα. Θεµατοφύλακες αυτής της προσπάθειας πρέ-
πει να είµαστε εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Βουλευτές
και κυρίως οι Βουλευτές των δύο µεγάλων κοµµάτων που ώθη-
σαν τις ηγεσίες τους να προχωρήσουν στην ιστορική αυτή συγ-
κυβέρνηση. 

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, είναι πλέον η ώρα να αναληφθεί εκ
µέρους του Προεδρείου πρωτοβουλία, ώστε όχι µόνο να αποκα-
τασταθεί ο ρόλος των Βουλευτών, αλλά και για να προστατευτεί
ουσιαστικά µέσα από τον Κανονισµό της Βουλής και το Σύνταγµα
η ελεύθερη έκφραση της γνώµης των Βουλευτών, η οποία δεν
θα τιµωρείται ως ποινικό αδίκηµα από τον εκάστοτε Αρχηγό κόµ-
µατος που εκλαµβάνει τη στιγµιαία στήριξη που του παρέχει η
κοινωνία στη διαδικασία µιας εσωκοµµατικής εκλογής ως εντολή
για να διοικεί σαν φύλαρχος και απόλυτος άρχων που θα φιµώνει
κάθε διαφορετική φωνή και θα κόβει κάθε κεφάλι που θα τολµά
να ξεµυτίσει από την κοµµατική στρούγκα. Οι εποχές άλλαξαν
και όσοι δεν το καταλαβαίνουν θα συναποτελέσουν τη σκόνη των
ερειπίων ενός συστήµατος που καταρρέει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γεώργιο Κοντογιάννη. 

Παρακαλείται ο κ. Εµµανουήλ Στρατάκης, Βουλευτής Ηρα-
κλείου του ΠΑΣΟΚ να προσέλθει στο Βήµα.

Ορίστε, κύριε Στρατάκη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστό και αναφέρεται από όλους τους οµιλητές ότι ως

χώρα διανύουµε µια κρίσιµη περίοδο, αλλά και ταυτόχρονα µια
περίοδο ευθύνης.

Ακούσαµε προχθές τις προγραµµατικές δηλώσεις της νέας
Κυβέρνησης που όλοι τουλάχιστον αντιληφθήκαµε ότι δεν είχαν
καµµία διαφορά από τις προγραµµατικές δηλώσεις της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης.

Καλούµαστε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης. Πρέπει να το-
νίσω ότι σε αυτές τις δύσκολες περιστάσεις πρέπει όλοι στο
µυαλό µας να έχουµε µια παραφρασµένη φράση που αναφέρε-
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ται στο νυν υπέρ πάντων η πατρίς, δηλαδή πάνω από όλα η πα-
τρίδα. Και χαίροµαι γιατί όλες αυτές οι δυνάµεις ή αν όχι όλες,
κάποιες από τις δυνάµεις που µας απειλούσαν το προηγούµενο
διάστηµα ότι ο δρόµος που ακολουθούσαµε οδηγούσε στο
Γουδί, κατάλαβαν ότι ο δρόµος του δήθεν εφιάλτη ήταν δρόµος
ευθύνης και πατριωτικού καθήκοντος. 

Είναι γνωστό και το διαβάζουµε ότι ο Β’ Παγκόσµιος Πόλεµος
βρήκε την Ελλάδα µε δικτατορική κυβέρνηση, την κυβέρνηση
Μεταξά. Όµως, ο Νίκος Ζαχαριάδης, ο τότε ηγέτης του ΚΚΕ
µέσα από τη φυλακή καλούσε τους κουµουνιστές να δώσουν τον
αγώνα τους ενάντια στον κατακτητή. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Τον ελληνικό λαό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Τον ελληνικό λαό και τους κου-

µουνιστές βέβαια πρώτιστα. 
Αυτές οι σκέψεις µε κάνουν να αισθάνοµαι ότι πρέπει ο καθέ-

νας από εµάς να ξεπεράσει τους όποιους ενδοιασµούς ή συνει-
δησιακά προβλήµατα και να στηρίξουµε την παρούσα Κυβέρνη-
ση έστω και αν συµµετέχουν σ’ αυτή δυνάµεις, όπως η άκρα
Δεξιά µε τις οποίες δεν έχουµε καµµία σχέση και επικοινωνία. Και
θα ήµουν ευτυχής, εάν σε αυτήν την Κυβέρνηση µετείχαν και
συγκυβερνούσαν και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Διανύουµε και περνάµε έναν οικονοµικό πόλεµο, τον βιώνουµε
και τον βιώνει πρώτιστα ο ελληνικός λαός και αυτός ο πόλεµος
διαµορφώνει σε όλους µας ένα καινούργιο πατριωτικό χρέος, το
χρέος πρώτα να σώσουµε τη χώρα µε τη συµµετοχή βεβαίως του
ελληνικού λαού και αν στη συνέχεια συµφωνούµε –και αυτό
θεωρώ ότι είναι το δηµιουργικό χρέος, που διαφαίνεται ότι συµ-
φωνούµε ή όλοι συµφωνούµε- να αγωνιστούµε από κοινού ως
χώρα πλέον να υπάρξει έλεγχος του χρηµατιστηριακού κεφα-
λαίου σε παγκόσµιο επίπεδο. Ας µη γελιόµαστε η κρίση η παγ-
κόσµια απ’ αυτό πηγάζει. Από το µη έλεγχο του χρηµατιστη-
ριακού κεφαλαίου και από την απληστία του ταυτόχρονα. 

Ο Γιώργος Παπανδρέου, ο τέως Πρωθυπουργός της χώρας
και Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ ως Πρόεδρος της Σοσιλιστικής Διε-
θνούς µε τις προτάσεις που έχει κάνει κατά καιρούς στα διάφορα
fora και στα διάφορα επίπεδα, έχει βάλει ένα αγκωνάρι προς
αυτήν την κατεύθυνση. Ίσως αυτό πληρώνει κιόλας, αυτό το αγ-
κωνάρι που θα πρέπει να το χρησιµοποιήσουµε και να το αξιο-
ποιήσουµε ταυτόχρονα, για να δούµε πώς µπορούµε να δοµή-
σουµε µια τέτοια κατάσταση σε παγκόσµιο επίπεδο, αν θέλουµε
ο κόσµος να µη βιώνει µέρες όπως αυτές που βιώνει τώρα η
χώρα µας, αύριο κάποιες άλλες κ.ο.κ..

Θέλω, όµως, να κάνω και µια αναφορά σε όσα άκουσα από το
πρωί. Μας είπε το πρωί ο κ. Σαµαράς ότι η παρούσα Κυβέρνηση
δεν είναι συγκυβέρνηση, αλλά ειδικού σκοπού. Τα ελληνικά µου
τα έµαθα σε δηµόσιο σχολείο και τέλειωσα ελληνικό πανεπιστή-
µιο. Διερωτώµαι, εάν η υλοποίηση του ειδικού σκοπού θα επι-
τευχθεί από κάποιον αυτόµατο πιλότο και όχι από την κυβέρνηση
που κυβερνά τον τόπο, που είναι η σηµερινή Κυβέρνηση και βε-
βαίως είναι Κυβέρνηση περισσοτέρων του ενός κοµµάτων, άρα
συγκυβέρνηση; Τα ελληνικά µου τουλάχιστον µου δίνουν να κα-
ταλάβω ότι η παρούσα Κυβέρνηση είναι µια κυβέρνηση τριών
κοµµάτων. Άρα, συγκυβέρνηση. Και µίλησε επίσης και για την
αξιοπιστία. Δεν κατάλαβα ποια αξιοπιστία εννοούσε ο κ. Σαµαράς
το πρωί που µας µίλησε. Την αξιοπιστία των greek statistics ή της
άποψης που είναι εντελώς αναξιόπιστη του επιπλέον δανεισµού
πριν µας πάρουν χαµπάρι, δηλαδή πριν ανέβουν τα spreads.
Άρα, να κοροϊδέψουµε για άλλη µια φορά. 

Βεβαίως, πρέπει να τονίσω ότι το δηµοψήφισµα δεν δηµιούρ-
γησε αναξιοπιστία, δηµιούργησε φόβο στους δανειστές µας και
σε όσους την υποστηρίξουν αυτήν την άποψη. Ήταν, όµως, ένα
δυνατό σοκ στην ελληνική κοινωνία που κατανόησε τους κινδύ-
νους για τη χώρα και κυρίως του κινδύνους που διατρέχουν οι
άνεργοι και οι αδύναµοι. 

Σήµερα είµαστε υποχρεωµένοι να δανειστούµε και δανειζόµα-
στε γιατί η προηγούµενη κυβέρνηση φρόντισε γι’ αυτό όχι από
τους τραπεζίτες και από τους κερδοσκόπους, αλλά από τους
λαούς, από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μάλιστα, τώρα
πολλές απ’ αυτές, παράδειγµα η Ιταλία δανείζονται µε 7% και
εµείς δανειζόµαστε απ’ αυτούς µε 4%. Ξεχνούν, όµως, κάποιοι
ότι αυτό το πράγµα στο µέλλον θα µας δώσει και πολλά άλλα πε-

ριθώρια. Το µεγαλύτερο πλεονέκτηµα που διαµορφώνεται για τη
χώρα µας είναι ότι θα µπορούµε να διαπραγµατευθούµε στο µέλ-
λον και για δοσοληψίες του παρελθόντος. Πιστεύω ότι αυτό γί-
νεται κατανοητό από πολλούς. 

Μας µίλησαν ακόµα και για υποκρισία και ότι η Νέα Δηµοκρα-
τία είναι σύµφωνη στη δηµοσιονοµική προσαρµογή και στον πε-
ριορισµό της σπατάλης. Και εγώ θέλω να ρωτήσω: Πώς θα γίνει
αυτός ο περιορισµός; Με τη συνέχιση της κοροϊδίας των stagiers
για παράδειγµα; Βεβαίως, έχουµε ένα δύσκολο χρέος. Ο δείκτης
χρέους διαµορφώνεται ως ποσοστό του ΑΕΠ. Μας ειπώθηκε και
είναι γνωστό εξάλλου, λέγεται και από τους δανειστές µας, ότι
το 2020 θα έχουµε το ίδιο ποσοστό του ΑΕΠ που είχαµε το 2009.
Αυτό είναι ένα πρόβληµα, ένα πρόβληµα που καλούµαστε να λύ-
σουµε εµείς και µπορούµε να το λύσουµε εµείς, εάν το θελή-
σουµε. Βεβαίως, µας λένε κάποιοι ότι πρέπει να πάµε σε µεγάλες
επενδύσεις. Καλοδεχούµενες αν έρθουν. Θα βελτιώσουν κάποια
πράγµατα, πρώτα, όµως τους δείκτες και όχι το βιοτικό επίπεδο
του ελληνικού λαού. 

Πρέπει να πάµε, λοιπόν, σε συγκεκριµένες άµεσες επιλογές.
Θεωρώ ότι αυτές οι άµεσες επιλογές είναι πρώτα η στροφή στον
πρωτογενή τοµέα. Και πώς θα λύσουµε το πρόβληµα του πρω-
τογενή τοµέα που είναι τεράστιο µε µεγάλα διαρθρωτικά προ-
βλήµατα και άλλα; Θεωρώ ότι εκείνο που µπορούµε να κάνουµε
άµεσα είναι να οργανώσουµε τη διάθεση των προϊόντων µέσα
από τους ίδιους τους αγρότες για να ξυπνάει το αγώι τον αγω-
γιάτη, εάν πραγµατικά θέλουµε να έχουµε άµεση πρόοδο στη
χώρα. Και βεβαίως να δώσουµε τη δυνατότητα στους Έλληνες
κυρίως πολίτες, σε όσους έχουν τη δυνατότητα να κάνουν εκεί-
νες τις µικροεπενδύσεις που θα αξιοποιούν τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, εάν θέλουµε να πάρει µπροστά η οικονοµία
προς όφελος του ελληνικού λαού. 

Θα ήταν πολύ χρήσιµο εάν στη θέση των κεραιών όλων των
πόλεων της χώρας και των χωριών, καταλάµβαναν φωτοβολταϊκά
πάνελ µε απλούστατες ή ακόµα και χωρίς καν διαδικασίες. 

Κάτι άλλο που πρέπει να τονιστεί είναι το θέµα της δικαιοσύ-
νης. Ο ελληνικός λαός απαιτεί να πληρώσουν αυτοί που έφαγαν,
αυτοί που έβγαλαν χρήµατα στην Ελβετία κ.ο.κ.. Βεβαίως και
σωστά το κάνει. Άρα, σηµαίνει ότι εµείς πρέπει να βάλουµε µπρο-
στά το πώς πραγµατικά διαµορφώνουµε συνθήκες δικαίου.
Πρώτα και κύρια να ελεγχθούν τα πολιτικά πρόσωπα. Αυτό θα
είναι το άλφα και το ωµέγα, για να σταµατήσει να απαξιώνεται η
πολιτική αλλά και οι πολιτικοί. Γιατί είναι ένα πρόβληµα της σύγ-
χρονης ελληνικής κοινωνίας. 

Το δεύτερο που θεωρώ σηµαντικό είναι ότι µέχρι να συµφω-
νήσουµε, µέχρι να ολοκληρωθεί η διαδικασία για το νέο φορο-
λογικό σύστηµα, κύριε Αντιπρόεδρε και Υπουργέ των Οικονο-
µικών, πρέπει να δούµε εάν έχουµε τη δυνατότητα και ποια δυ-
νατότητα να εξορθολογίσουµε τα µέτρα τα οποία έχουν ληφθεί
µέχρι στιγµής και τα οποία είναι ψηφισµένα, ώστε να ελαφρυν-
θούν αυτοί που δεν έχουν τη δυνατότητα να πληρώσουν από τη
µία πλευρά, αλλά και βεβαίως εάν υπάρχουν ατυχίες να διορθω-
θούν άµεσα. Δεν είναι κακό αυτό. 

Θέλω να τονίσω ότι πάντα το εισοδηµατικό κριτήριο θα πρέπει
να είναι στη σκέψη µας, όταν περνάµε σε τέτοιες επιλογές. Βε-
βαίως, εάν πραγµατικά θέλουµε να πάµε στη γρήγορη ανάπτυξη,
να µειώσουµε το ΦΠΑ για τα είδη διατροφής και για τις επενδύ-
σεις και για επενδυτικές δραστηριότητες. Θεωρώ ότι είναι δυο
βασικές επιλογές που αν πραγµατικά τις κάνουµε τότε είναι σί-
γουρο ότι µπορούµε να δώσουµε ένα θετικό και άµεσο αποτέλε-
σµα προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Στρατάκη. 

Παρακαλείται ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου να λάβει το
λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ µε τη µεγάλη και σκληρή
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αλήθεια. Η πολύπλευρη κρίση που µαστίζει τη χώρα µας και πολ-
λές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα έχει διάρκεια και δυστυ-
χώς πολλά θύµατα, ανέργους και φτωχούς. 

Το κρίσιµο, έτσι, ερώτηµα είναι πώς θα βγούµε από την κρίση
όσο γίνεται πιο γρήγορα και όσο γίνεται µε λιγότερα θύµατα. Δεν
είναι η ώρα της αναζήτησης και επιµερισµού των πολιτικών ευ-
θυνών. Δεν θα το κάνω σήµερα, δεν θα το κάνω όσο θα συµµε-
τέχω στη νέα εθνική προσπάθεια, στην νέα Κυβέρνηση της
Συνευθύνης, που έχει να επιτελέσει ένα έργο τεραστίων διαστά-
σεων σε σύντοµο χρόνο.

Θέλω, επίσης, να σηµειώσω µε έµφαση την άλλη µεγάλη αλή-
θεια, ότι δηλαδή το µέγεθος της σηµερινής κρίσης δεν προσδιο-
ρίζεται µόνο από τα δικά µας ιστορικά πολιτικά λάθη, προσδιο-
ρίζεται από την παγκόσµια οικονοµική κρίση και κυρίως από την
κρίση χρέους στην Ευρωζώνη, που δυστυχώς εξαπλώνεται µε
ταχείς ρυθµούς και µετεξελίσσεται σε τσουνάµι. Και εδώ µπαί-
νουν πρόσθετα προβλήµατα, πρόσθετα προβλήµατα στη χώρα
µας κυρίως. 

Στην ουσία βιώνουµε έναν παγκόσµιο οικονοµικό πόλεµο και
εδώ εστιάζεται η µεγάλη µας αγωνία, µε το κρίσιµο ερώτηµα
«αύριο θα υπάρχει ή όχι το ευρώ;», ένα νόµισµα που έφερε προ-
όδους στη χώρα µας και στην ευηµερία των πολιτών της. Το ζή-
σαµε, το έζησαν όλοι οι Έλληνες.

Σήµερα όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ελπίδα,
υπάρχει προοπτική αφού υπάρχει ένα σχέδιο διάσωσης της Ευ-
ρωζώνης του ευρώ και της χώρας µας. Είναι οι αποφάσεις της
26ης και 27ης Οκτωβρίου. Είναι αυτό που καταγράφω ως εθνικό
κεκτηµένο. Και αυτό σήµερα, έστω και µε καθυστέρηση αναγνω-
ρίζεται και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και από το σύνολο
σχεδόν του ελληνικού λαού. 

Αυτό το εθνικό κεκτηµένο το οφείλουµε στο Γιώργο Παπαν-
δρέου και την προηγούµενη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και κυρίως
στους πρωταγωνιστές, που είναι το οικονοµικό επιτελείο της
προηγούµενης κυβέρνησης. Όπως του οφείλουµε αναγνώριση
για τη σηµαντική προσφορά του στη δηµιουργία της νέας κατά-
στασης µε την πρωτόγνωρη για τα πολιτικά δεδοµένα και τα
ιστορικά δεδοµένα της χώρας παραίτησή του, όπως και για το
γεγονός ότι σήµερα η χώρα µας είναι όρθια. Γιατί το γεγονός ότι
σήµερα είµαστε ζωντανοί το σήκωσε η προηγούµενη κυβέρνηση,
το σήκωσε η προηγούµενη Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ
και δεν φτάσαµε στο γκρεµό µιας αιµατηρής και τυφλής πτώχευ-
σης, κάτι που πριν από λίγα χρόνια δεν ήταν δεδοµένο. Αυτές
είναι οι µεγάλες αλήθειες.

Συµµετέχω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν την Κυ-
βέρνηση και θα δώσω όλες τις δυνάµεις µου για την επιτυχία της,
γιατί έτσι µε οδηγεί η ελεύθερη συνείδησή µου, γιατί έτσι υπη-
ρετώ το εθνικό µου χρέος. Γιατί πάνω από τα κόµµατα υπάρχει
το συµφέρον και η σωτηρία της πατρίδας. Συµµετέχω γιατί και
εγώ µαζί µε πολλούς άλλους διεκδίκησα την εθνική συνεννόηση
ως στρατηγική επιλογή εξόδου της χώρας από την κρίση. Τέλος,
συµµετέχω και µε το στοιχείο της προσωπικής µου υπέρβασης
για τις µεγάλες εκπτώσεις που κάνω στο ιδεολογικό και αξιακό
πλαίσιο του κόµµατος στο οποίο ανήκω και θα ανήκω, στο
ΠΑΣΟΚ και για το οποίο θα είµαι πάντα υπερήφανος για τη µε-
γάλη προσφορά στον τόπο και στο λαό µας, χωρίς να παραγνω-
ρίζω λάθη και αδυναµίες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Έρχοµαι στο χώρο της δικαιοσύνης. Σ’ αυτό το χώρο πρέπει
να κάνουµε πολλά, να κάνουµε άλµατα µέσα σε πολύ µικρό χρο-
νικό διάστηµα. Σας διαβεβαιώνω ότι είµαστε έτοιµοι. Έχουµε
κάνει πολλή δουλειά µέσα από ένα γόνιµο διάλογο, ανοικτό, δια-
φανή µε όλους τους εκφραστές και τις ενώσεις που δραστηριο-
ποιούνται γύρω από το χώρο της δικαιοσύνης. Είναι γνωστό ότι
έχουµε ένα άδικο, δικαιϊκό σύστηµα µε κυρία χαρακτηριστικά την
πολυνοµία, την κακονοµία και φυσικά τις µεγάλες καθυστερήσεις
που καταγράφονται στο τελικό της αποτέλεσµα µε τη λέξη «αρ-
νησιδικία». 

Ένα στοιχείο θα σας δώσω τα λέει όλα: Είκοσι έξι καταδίκες
από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων µέσα
στο τελευταίο εξάµηνο, για καθυστερήσεις στην απονοµή της ελ-

ληνικής δικαιοσύνης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αναγνωρίζω
και εκτιµώ όλες τις προσπάθειες που σχεδιάστηκαν από προ-
ηγούµενους συναδέλφους µου στο Υπουργείο Δικαιοσύνης.
Τώρα είµαστε έτοιµοι για ριζική αναµόρφωση και µεγάλες ανα-
τροπές σε όλο το φάσµα, σε όλους τους κλάδους απονοµής της
δικαιοσύνης, στην πολιτική και ποινική δικονοµία, στη λειτουργία
της διοικητικής δικαιοσύνης, στο Ελεγκτικό Συνέδριο, στον ορ-
γανισµό των δικαστηρίων, στον Σωφρονιστικό Κώδικα. Αυτή είναι
η µεγάλη προτεραιότητα της νέας Κυβέρνησης. Πιστεύω ότι σε
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, µέσα στο µήνα ή στις αρχές
του επόµενου, θα είµαι στην ευχάριστη θέση να εισηγηθώ στην
Εθνική µας Αντιπροσωπεία το σχετικό Νοµοσχέδιο, που θα προσ-
διορίζει και άλλους τρόπους επίλυσης των ιδιωτικών διαφορών.
Δεν σηµαίνει ότι το έργο µας θα περιοριστεί µόνο σε αυτό. Υπάρ-
χουν πολλά προβλήµατα. 

Θα ήθελα όµως να κάνω εδώ µια παρατήρηση, γιατί άκουσα
πολλά σήµερα και από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις κοινοβουλευτικές δηµο-
κρατίες δεν υπάρχουν κυβερνήσεις ειδικού σκοπού, δεν υπάρ-
χουν κυβερνήσεις περιορισµένης ευθύνης. Δεν προβλέπεται στο
Σύνταγµά µας. Δεν προβλέπεται σε καµµία δηµοκρατική τάξη
στην διεθνή κοινότητα στην οποία έχουµε θεσµική αναφορά. Το
κράτος δεν αργεί. Οι λειτουργίες του δεν αναστέλλονται. Τα
άµεσα όργανα του κράτους παραµένουν πάντοτε ξάγρυπνα µε
πρώτο τη Βουλή.

Θα προχωρήσω, λοιπόν, µέσα στον πραγµατικό ορίζοντα της
παρούσας Κυβέρνησης και µε προτεραιότητα φυσικά των οικο-
νοµικών Νοµοσχεδίων -γιατί υπάρχει εδώ κύρια αποστολή, είναι
άλλης τάξης θέµα- σε όλες τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες, για
την οδυνηρή και ανεπίδεκτη καθυστερήσεων αναµόρφωση της
νοµοθεσίας για τα ναρκωτικά, καθώς και για την εκπλήρωση των
διεθνών υποχρεώσεων της χώρας ως προς τα ζητήµατα του ρα-
τσισµού και της ξενοφοβίας και τις αναγκαίες και κατεπείγουσες
ρυθµίσεις, στο πολύπαθο και βεβαρυµένο σωφρονιστικό σύ-
στηµα της χώρας. Ένα άµεσο µέτρο θα είναι οι νοµοθετικές µας
πρωτοβουλίες για αποσυµφόρηση των καταστηµάτων κράτησης.

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα, που θα προσπαθήσουµε να ανα-
δείξουµε κατά προτεραιότητα το επίµαχο χρονικό διάστηµα,
αφού υπάρχει σχεδόν έτοιµο θεσµικό έργο. Είναι τα σχέδια
νόµων για το οικογενειακό δίκαιο, για το ηλεκτρονικό έγκληµα,
για τον εµπορικό νόµο που αφορά τις προσωπικές εταιρείες.
Έχουν ολοκληρωθεί τα σχέδια νόµων για το νέο ποινικό κώδικα,
για τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, για το Σωφρονιστικό Κώδικα
και έχουµε επεξεργαστεί και θα παρουσιάσουµε πολύ σύντοµα
δύο σχέδια, ένα εθνικό σχέδιο για την καταπολέµηση της δια-
φθοράς και ένα εθνικό σχέδιο για την εύλογη διάρκεια της δίκης.

Τέλος, αναφέροµαι στο θέµα της ψηφιοποίησης. Η ψηφιακή
δικαιοσύνη, αποτελεί πρώτο πυλώνα, προτεραιότητα της Κυβέρ-
νησης. Υπάρχει και εδώ ένα τεράστιο έργο. Υπάρχουν και θα
υπάρξουν άµεσες πιλοτικές παρεµβάσεις. Δεν θέλω να σας κου-
ράσω. Το µόνο που θα σας πω είναι ότι εντός του προσεχούς ει-
κοσαηµέρου στο Πρωτοδικείο της Αθήνας, στο µεγαλύτερο
πρωτοδικείο της χώρας, θα υπάρχει ηλεκτρονική κατάθεση των
δικογράφων και αυτό θα επεκταθεί σύντοµα σε όλη τη χώρα.

Το εύλογο ερώτηµα βέβαια που τίθεται είναι: Θα προφτά-
σουµε όλα αυτά; Ίσως ναι, ίσως και όχι. Σίγουρα θα προσπαθή-
σουµε να προφτάσουµε µε όλες µας τις δυνάµεις. Το κράτος
όµως έχει συνέχεια και τα αποτελέσµατα της δουλειάς µας θα
είναι στο Υπουργείο, σε καλά χέρια για µελλοντική αξιοποίηση. 

Δεν είναι η ώρα του απολογισµού. Άλλωστε, αν πήγαινα σ’
αυτό, θα σας έπαιρνα πολλή ώρα. Θα σταθώ όµως σε τρία ση-
µεία. 

Το πρώτο, έχει να κάνει µε το εξής: Τα δύο τελευταία χρόνια,
κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας µε βάση τις έρευνες της διε-
θνούς διαφάνειας αλλά και την αξιολόγηση διεθνών οργανισµών
που είναι στη διάθεσή σας, όπως ο ΟΗΕ, εµφανίζει σηµαντική
πρόοδο στον τοµέα της διαφάνειας και της καταπολέµησης της
διαφθοράς. Το γεγονός είναι αναντίρρητο. 

Το δεύτερο. Στο διάστηµα αυτών των χρόνων ουδέποτε –το
τονίζω- ανέκυψε κάποιο σοβαρό περιστατικό διαφθοράς, στο
οποίο να εµπλέκεται κρατικός  αξιωµατούχος κυβερνητικής επι-
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λογής. Τα πολιτικά σκάνδαλα και η σκανδαλοθηρία, το πλέον νο-
σηρό φαινόµενο του σύγχρονου δηµοσίου βίου της χώρας, θέλω
να πιστεύω ότι αποτελεί παρελθόν.

Το τρίτο, είναι ότι για πρώτη φορά στη χώρα µας υπάρχουν
συλλήψεις επώνυµων γνωστών αλλά και ανώνυµων συµπολιτών
µας, που έχουν οδηγηθεί στη δικαιοσύνη για το πιο διαδεδοµένο
έγκληµα του σύγχρονου βίου µας που είναι η φοροδιαφυγή και
η φοροκλοπή. Οµοίως υπάρχουν και µεγάλες ποινές καθείρξεων,
για επίορκους δηµοσίους υπαλλήλους.

Κλείνοντας αυτό το κεφάλαιο, θέλω µε έµφαση να προσθέσω
ότι οι µεταρρυθµίσεις στο χώρο της δικαιοσύνης δεν δίνουν
απαντήσεις µόνο στη µεγάλη αποστολή της δικαιοσύνης, που
είναι η ισονοµία και η προστασία των δικαιωµάτων και των ελευ-
θεριών των Ελλήνων πολιτών.

Δίνουν απαντήσεις και για την ενίσχυση της ανταγωνιστικότη-
τας, τις επενδύσεις, την αναθέρµανση της οικονοµικής δραστη-
ριότητας και την ανάπτυξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα για το ξεπέρασµα της
κρίσης, έχουµε µια εθνική συνεννόηση στην κορυφή. Αρκεί αυτό
για να βγούµε από την κρίση; Η απάντησή µου είναι «όχι». Είναι
όµως ο όρος, είναι η προϋπόθεση για να πετύχουµε το κλειδί της
επιτυχίας που είναι η ενεργός συµµετοχή του λαού µας σε αυτήν
την προσπάθεια. Είναι ασφαλώς µια δύσκολη υπόθεση, να ζητάς
συµµετοχή από κάποιον που είναι άνεργος και από κάποιον που
είναι φτωχός. Γι’ αυτό, χρειάζεται από όλους µας να γίνει µία
προσπάθεια να κατανοηθεί σε βάθος η αληθινή φύση της κρισι-
µότητας των περιστάσεων. Και αυτό προϋποθέτει καθαρό λόγο,
δηµόσιο λόγο, χωρίς βέβαια να αγνοώ ότι εδώ πρέπει να συστρα-
τευθούν και οι συντελεστές της ενηµέρωσης, µιας ενηµέρωσης
που πολλές φορές -και δυστυχώς στο βαθµό ιδιοτελών συµφε-
ρόντων και ενός χωρίς όρια ανταγωνισµού για αυξηµένη τηλε-
θέαση- ισοπεδώνει, ακυρώνει την εθνική προσπάθεια και µε το
πλέον θλιβερό και επικίνδυνο στοιχείο, προσβάλλει την αξιοπρέ-
πεια και το φρόνηµα των Ελλήνων πολιτών. Και ας µου επιτραπεί
εδώ, να σηµειώσω µε έµφαση ότι η εθνική µας υπερηφάνεια και
αξιοπρέπεια, κύριοι και κυρίες συνάδελφοι, δεν υποχωρεί όταν
η χώρα τηρεί τις δεσµεύσεις της, τις οποίες έχει αναλάβει στο
πλαίσιο του µεγάλου συνεταιρισµού που µε δική της επιλογή
συµµετέχει και που είναι οι κανόνες λειτουργίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Στο σηµείο αυτό, θα µου επιτρέψετε να κάνω για άλλη µία
φορά έκκληση προς τις ηγεσίες της χώρας. Το έχω κάνει πολλές
φορές. Δεν είναι µόνο οι πολιτικές ηγεσίες, είναι οι ξεχωριστές
πνευµατικές ηγεσίες, οι δικαστικές, οι συνδικαλιστικές,  οι εκκλη-
σιαστικές. Ο λόγος τους, πρέπει να είναι καθοδηγητικός, νηφά-
λιος και υπεύθυνος, όχι διχαστικός. Δεν µπορεί και δεν πρέπει
να εκπέµπουν κηρύγµατα για προσκλήσεις στην ανοµία. Δεν πρέ-
πει να προσβάλλουν το αίσθηµα αξιοπρέπειας και εθνικής υπε-
ρηφάνειας αυτού του λαού που έχουν όλοι οι Έλληνες. Ας το
προσέξουν, γιατί αυτός ο λόγος οδηγεί στη βία και η βία είναι ο
χειρότερος εχθρός της δηµοκρατίας και της ανάπτυξης. Τελικά,
δηλαδή, λειτουργεί σε βάρος των λαϊκών συµφερόντων. 

Σήµερα ζητάµε ψήφο εµπιστοσύνης για το νέο µας Πρωθυ-
πουργό, τον Λουκά Παπαδήµο, και την Κυβέρνησή του. Δεν θα
αναφερθώ στην προσωπικότητα του νέου Πρωθυπουργού. Είναι
γνωστή. Σηµειώνω µόνον ότι οι κρίσιµες και ιστορικές στιγµές
που ως χώρα διανύουµε, συναντήθηκαν µε την αναγκαιότητα της
επιλογής του. Είναι ένα κάλεσµα της ιστορίας και οφείλει ο Λου-
κάς Παπαδήµος να ανταποκριθεί. Δεν το εύχοµαι, το πιστεύω.
Άλλωστε, το εύρος αυτής της ψήφου, αντανακλά και την άµεση
θέληση του ελληνικού λαού.

Ταυτόχρονα, θεωρώ ότι αυτή η ψήφος εµπιστοσύνης, δηµι-
ουργεί σε όλους µας συγκεκριµένες υποχρεώσεις, καθήκοντα
και επιταγές, κυρίως σ’ εµάς, τα µέλη της Κυβέρνησης, που πρέ-
πει η εκπλήρωση των καθηκόντων µας να είναι πλήρης και έντιµη
-τονίζω το «έντιµη»- όπως αυτά οριοθετούνται, τόσο από τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις του Πρωθυπουργού όσο και από τον προ-
βληµατισµό που αναπτύχθηκε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Στον
ελληνικό λαό αυτή η ψήφος εµπιστοσύνης µπορεί να διαµορφώ-
σει ένα πλέγµα ελπίδων, προσδοκιών και συµµετοχής. Και δεν
πρέπει να αφήσουµε, οφείλουµε να µην αφήσουµε αυτήν την ευ-

καιρία -που ίσως είναι η τελευταία ευκαιρία- να πάει χαµένη, να
χαθεί. 

Ο δρόµος της Ελλάδας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο δικός
µας δρόµος δεν µπορεί παρά να είναι δρόµος µόνο προς τα εµ-
πρός. Ας πορευθούµε, λοιπόν, µε αισιοδοξία και σιγουριά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. Φίλιππος Πετσάλνικος. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Σας ευ-
χαριστώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, δεν είχα αρχικά προγραµµατίσει να λάβω το λόγο. Άλ-
λωστε, θα µου πείτε, δεν είναι και σύνηθες να λαµβάνει το λόγο
ο Πρόεδρος της Βουλής ως Βουλευτής, σε συζήτηση προγραµ-
µατικών δηλώσεων. Όµως, η συζήτηση αυτή γίνεται επί των προ-
γραµµατικών δηλώσεων µιας Κυβέρνησης που αποτελεί εντελώς
πρωτόγνωρο εγχείρηµα για τη χώρα µας και εκτιµώ ότι και εγώ
ως Βουλευτής, δεν έχω και δικαίωµα να είµαι άλαλος. Άλλωστε,
σας ακούω επί είκοσι πέντε µήνες εδώ µε µεγάλη προσοχή. 

Είναι οι προγραµµατικές δηλώσεις µιας κυβέρνησης, που στη-
ρίζεται σε περισσότερα κόµµατα, που καλύπτουν µάλιστα την
πολύ µεγάλη πλειοψηφία στο Κοινοβούλιο για πρώτη φορά. Κυ-
βέρνηση εθνικής συνευθύνης ή Κυβέρνηση συνεργασίας ή µε-
ταβατική Κυβέρνηση, όπως χαρακτηρίζεται ή όπως αλλιώς
θέλουν να τη χαρακτηρίσουν, ένα είναι σίγουρο: Η Κυβέρνηση
αυτή, είναι µια Κυβέρνηση πρωτόγνωρη, όχι µόνο γιατί συµµετέ-
χουν τρία κόµµατα και τη στηρίζουν κατ’ ουσίαν τέσσερα, αλλά
γιατί ταυτόχρονα, είναι µια κυβέρνηση που γέννησε η ίδια η
ανάγκη, µια κυβέρνηση, που έχει ανάγκη ο τόπος αυτές τις κρί-
σιµες στιγµές αλλά και γιατί κατέστη ως εγχείρηµα δυνατός ο
σχηµατισµός αυτής της Κυβέρνηση µετά από µια επίσης πρωτό-
γνωρη, µια µοναδική στα χρονικά της πολιτικής ζωής της χώρας
µας πρωτοβουλία που προηγήθηκε του σχηµατισµού της, µια
πρωτοβουλία, του πριν από δύο χρόνια εκλεγµένου από το λαό
Πρωθυπουργού της χώρας, του κ. Γεωργίου Παπανδρέου, που
δεν δίστασε να καταθέσει την πρωθυπουργία του, προκειµένου
να καταστεί δυνατή η ευρύτερη συνεργασία και η κοινή προσπά-
θεια, σε αυτήν την πολύ κρίσιµη για την Ελλάδα συγκυρία, αυτή
η κοινή προσπάθεια που έχει ανάγκη η χώρα µας, η πατρίδα  µας.
Πρόκειται για ένα εγχείρηµα, η δηµιουργία αυτής της Κυβέρνη-
σης, το οποίο έχει τα δικά του ρίσκα και τις δικές του δυσκολίες.
Αλλά ταυτόχρονα -και θεωρώ ότι αυτό είναι το πιο σηµαντικό-
πρόκειται για ένα εγχείρηµα, που γεννά και πολλές ελπίδες στον
ελληνικό λαό. Γεννά προσµονές που δεν πρέπει να διαψευσθούν. 

Η Κυβέρνηση αυτή χρειάζεται τη συµπαράσταση, όχι απλά τη
στήριξη, όχι απλά τη λεκτική στήριξη, αλλά την ουσιαστική συµ-
παράσταση τη βοήθεια, την πραγµατικά ενεργό στήριξη όλων
µας, για να φέρει µε επιτυχία σε πέρας το κύριο έργο της, που
είναι η υλοποίηση των αποφάσεων της τόσο σηµαντικής για τη
χώρα µας Συνόδου Κορυφής της 26ης – 27ης Οκτωβρίου και η
εφαρµογή της πολιτικής, που συνδέεται µε τις αποφάσεις αυτές.
Χρειάζεται τη στήριξη όλων µας για να διασφαλιστεί η συµµε-
τοχή της Ελλάδας στην Ευρωζώνη, σε αυτήν την κρίσιµη ειδικά
περίοδο που διέρχεται ολόκληρη η Ευρωζώνη. 

Στην τοποθέτησή µου σήµερα εδώ, πριν συνεχίσω, δεν θα
ήθελα όµως να αποφύγω και µια σύντοµη αναφορά, σε ορισµένα
που συνέβησαν τις προηγούµενες ηµέρες και που αφορούσαν
και εµένα προσωπικά. Αισθάνοµαι αυτήν την ανάγκη, µετά µάλι-
στα τις αναφορές που έκανε εχθές ο πολύπειρος πρώην Πρό-
εδρος της Βουλής, ο κ. Απόστολος Κακλαµάνης, ο Νέστορας της
πολιτικής, στην Αίθουσα αυτή. 

Τις προηγούµενες ηµέρες, βρέθηκα στο µάτι του κυκλώνα, στο
επίκεντρο µιας µιντιακής καταιγίδας, ενώ εγώ ο ίδιος ούτε είχα
επιθυµήσει ούτε είχα επιδιώξει ούτε καν είχα σκεφθεί οτιδήποτε.
Η επίθεση αυτή, άρχισε από το µεσηµέρι της περασµένης Τετάρ-
της, ως γνωστόν, όταν ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ µε τη σύµφωνη
γνώµη και του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µου
έκανε τη γνωστή πρόταση και η πρόταση αυτή απευθυνόταν σ’
εµένα, ως πρόταση προς τον  Πρόεδρο της Βουλής των Ελλή-
νων. Με διαστρεβλώσεις, αναλήθειες, µυθεύµατα, χονδροειδή
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ψέµατα, ακόµη και περί δήθεν µυστικών δικών µου εισηγήσεων
και άλλων ρόλων και ένα σωρό άλλες αναλήθειες, ορισµένοι επι-
δόθηκαν σε έναν αγώνα δρόµου, θα έλεγα, για να µε µειώσουν,
όχι µόνο ως πολιτικό, αλλά και ως άνθρωπο. 

Ρωτήθηκα από τα παιδιά µου, πρώτα απ’ όλα, πώς αισθάνθηκα
βλέποντας αυτές τις επιθέσεις. Σας διαβεβαιώνω -και αυτό απάν-
τησα στην ερώτηση αυτή- ότι δεν ήταν η πίκρα, ο θυµός ή η οργή
που θα ήταν -θα έλεγε κανείς- λογικό και ανθρώπινο, δεν ήταν
αυτά τα κυρίαρχα συναισθήµατα που µου προκάλεσαν αυτές οι
συµπεριφορές. Αντιθέτως, µου γέννησαν, µου γεννήθηκε ένα
ερώτηµα, κατά την άποψή µου, ένα εύλογο ερώτηµα και οφεί-
λουµε να δώσουµε µια απάντηση σε αυτό. Το ερώτηµα που µου
γεννήθηκε, βλέποντας, ακούγοντας και διαβάζοντας όλα αυτά
είναι: Σε ποιον οφείλουµε να λογοδοτούµε όλοι εµείς ως Βου-
λευτές, ως πολιτικοί; 

Σε ποιον οφείλουµε να δίνουµε λογαριασµό; Σε ποιον οφεί-
λουµε να λογοδοτούµε για τις πολιτικές µας θέσεις και τις πολι-
τικές µας πράξεις; Πιστεύω ακράδαντα ότι καθηµερινά οφείλου-
µε µε τις θέσεις, τις πράξεις, τη δράση µας, να λογοδοτούµε
στους πολίτες που µας έδειξαν την εµπιστοσύνη τους µε την
ψήφο τους και µας στέλνουν σ’ αυτήν την Αίθουσα αλλά όχι µόνο
σ’ αυτούς. 

Πρέπει να λογοδοτούµε κάθε στιγµή και σ’ όλους εκείνους
τους πολίτες, που δεν µας έδωσαν την ψήφο τους, άρα λογοδο-
τούµε στο σύνολο του ελληνικού λαού κάθε ώρα, κάθε στιγµή,
κάθε µέρα. 

Προσωπικά, εκλεγµένος από εσάς ως Πρόεδρος του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου, τον Οκτώβρη του 2009, λογοδοτώ σε ό,τι
αφορά την άσκηση του λειτουργήµατός µου -όπως προβλέπουν
το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της Βουλής- και σε όλους εσάς
που είστε αντιπρόσωποι του έθνους, χωρίς να ξεχνώ βέβαια και
σε αυτήν την περίπτωση ούτε στιγµή ότι και εγώ λογοδοτώ ταυ-
τόχρονα ως Πρόεδρος της Βουλής και σ’ όλους τους πολίτες
που µας παρακολουθούν όλους. Να είµαστε σίγουροι γι’ αυτό,
µας παρακολουθούν καθηµερινά. Επίσης, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, όλοι λογοδοτούµε στη συνείδησή µας, ο καθένας στη
δική του συνείδηση. 

Τονίζω, λοιπόν, και από αυτό το Βήµα, για µια ακόµη φορά, ότι
ως πολιτικός, ως Βουλευτής και ως Πρόεδρος της Βουλής, έχω
καθήκον να λογοδοτώ για τις πολιτικές µου θέσεις, πράξεις και
δράσεις µόνο στους πολίτες, το λαό δηλαδή και σε εσάς. Δεν λο-
γοδότησα και δεν θα λογοδοτήσω σε κανέναν άλλο, σε κανέναν
εξωθεσµικό παράγοντα. Τελεία και παύλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Για µένα η δραστηριοποίηση στα κοινά –το έχω ξαναπεί και το

πιστεύω ακράδαντα- η δραστηριοποίηση στην πολιτική, είναι η
συµµετοχή σε µια συναρπαστική περιπέτεια δηµιουργίας και
προσφοράς, σε µια συναρπαστική περιπέτεια, που πρέπει να χα-
ρακτηρίζεται, σε ό,τι αφορά τη συµπεριφορά µας και τη συµµε-
τοχή µας σ’ αυτήν, από αρχές, αξίες, κανόνες και ηθική. Γιατί
πολιτική χωρίς αρχές, αξίες, κανόνες και ηθική, δεν είναι πολι-
τική. Είναι κάτι άλλο αποκρουστικό.

Κύριε Πρωθυπουργέ, η αποστολή που αναλαµβάνετε, η απο-
στολή που σας ανατέθηκε είναι -όπως υπογραµµίσατε και εσείς
στην ανάγνωση των προγραµµατικών δηλώσεων της Κυβέρνη-
σής σας- πάρα πολύ µεγάλη. 

Μέχρι τώρα, τα δυο τελευταία χρόνια, ο µέχρι πρόσφατα Πρω-
θυπουργός και η Κυβέρνησή του, µε τη στήριξη της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ, µέσα από µια τεράστια προσπά-
θεια, µέσα από πολύ δύσκολες και επώδυνες προσπάθειες µε τε-
ράστιο πολιτικό κόστος, διασφάλισαν τη χώρα από τη χρεωκο-
πία, διασφάλισαν το λαό από την ολική απώλεια.

Οι επόµενες µέρες, οι επόµενες εβδοµάδες και οι επόµενοι
µήνες, είναι πολύ κρίσιµοι. Όλα θα είναι, όπως δείχνουν τα πράγ-
µατα, ακόµα πιο δύσκολα, ίσως γιατί όπως δείχνουν και οι πολύ
πρόσφατες -χθεσινές για παράδειγµα- εξελίξεις στις αγορές,
που αφορούν άλλες ευρωπαϊκές χώρες και άλλες χώρες στη
Ζώνη του ευρώ, η κρίση σοβεί και εντείνεται στην Ευρώπη. Και η
Ευρώπη πρέπει να αντιληφθεί, έστω και τώρα, στο παρά ένα, ότι
µε δισταγµούς, µε αναβολές, µε ήξεις αφήξεις δεν πάει άλλο. 

Θα είναι, λοιπόν, µεγάλες οι δυσκολίες που έχετε να αντιµε-

τωπίσετε, κύριε Πρωθυπουργέ. Επισηµάνατε ότι µόνος σας δεν
µπορείτε να διεκπεραιώσετε αυτήν την αποστολή. Σωστά. Μιλών-
τας ως Βουλευτής, σας διαβεβαιώνω ότι δεν θα είστε µόνος σας,
κύριε Πρωθυπουργέ. Δεν είναι µόνη της η Κυβέρνηση. Θα είµα-
στε δίπλα σας και πιστεύω ότι θα είναι δίπλα σας και η µεγάλη
πλειοψηφία των πολιτών, που αντιλαµβάνεται την κρισιµότητα
των καταστάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σωστά ειπώθηκε από πολλούς
συναδέλφους -και από τον µόλις κατελθόντα του Βήµατος
Υπουργό κ. Παπαϊωάννου- ότι δεν υπάρχουν κυβερνήσεις περιο-
ρισµένης ευθύνης, δεν υπάρχουν κυβερνήσεις ενός πολύ συγ-
κεκριµένου µοναδικού σκοπού και στόχου, γιατί τότε αυτές δεν
είναι κυβερνήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Βουλής)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και θα ολοκληρώσω.
Πώς είναι δυνατόν να µην κυβερνηθεί η χώρα αυτή τις επόµε-

νες εβδοµάδες, τους επόµενους µήνες, στα χρονικά πλαίσια, που
κατ’ αρχάς έχουν τεθεί; Άλλωστε ακούσαµε εδώ τόσο από τον
κύριο Πρωθυπουργό, τον κ. Παπαδήµο, όσο και από όλους τους
Υπουργούς, τι θα γίνει, τι θα κάνει η Κυβέρνηση, τι πρέπει να
κάνει το αµέσως επόµενο διάστηµα. 

Αυτό το άκουσα, από µέλη της Κυβέρνησης που προέρχονται
από όλα τα κόµµατα τα οποία συµµετέχουν στην Κυβέρνηση. Δεν
ήταν κάποιοι που έκαναν προγραµµατισµό και κάποιοι άλλοι που
δεν µας είπαν τίποτα. Άρα, λοιπόν, η χώρα πρέπει να κυβερνηθεί
σωστά και συνολικά στο αµέσως επόµενο διάστηµα.

Γι’ αυτό θα µου επιτρέψετε να κλείσω µε τρεις προτάσεις.
Προχθές ο κύριος Πρωθυπουργός, παρουσίασε µε µεγάλη σα-
φήνεια τις προτεραιότητες της Κυβέρνησης, τις βασικές επιλο-
γές για τα µεγάλα θέµατα, που συνδέονται µε την υλοποίηση των
αποφάσεων της 26ης Οκτωβρίου. Αναφέρθηκε όµως ταυτό-
χρονα, όπως και οι Υπουργοί του όπως είπα, και στα επιµέρους
θέµατα που θα προωθήσουν τα επιµέρους Υπουργεία τους επό-
µενους µήνες.

Αναφερθήκατε, κύριε Πρωθυπουργέ -και το χαιρετίζω ιδιαί-
τερα αυτό, γιατί για εµένα είναι πάρα πολύ σηµαντικό, είναι και
αυτό ένα από τα µεγάλα θέµατα- στη βελτίωση της διαφάνειας
που πρέπει να επιδιωχθεί, στην αποκατάσταση της ισονοµίας και
την ενίσχυση των θεσµών –και επαναλαµβάνω τα λόγια σας- «ως
προτεραιότητες υψίστης σηµασία της Κυβέρνησης». Πάρα πολύ
σωστά!

Σ’ αυτό ακριβώς το πλαίσιο, ήθελα να αναφερθώ στα εξής.
Πρώτα απ’ όλα θεωρώ ότι πρέπει να προωθηθεί άµεσα το σχέδιο
νόµου, που από ό,τι γνωρίζω έχει ετοιµαστεί στο Υπουργείο Εσω-
τερικών –ο κ. Γιαννίτσης φαντάζοµαι ότι θα το έχει στα χέρια του-
για την ουσιαστικοποίηση του «πόθεν έσχες» των πολιτικών -αυτό
που λέµε όλο το προηγούµενο διάστηµα και το δηλώνω συνεχώς
ως Πρόεδρος της Βουλής- καθώς επίσης και την αλλαγή των ορ-
γάνων ελέγχου, για τον ουσιαστικό έλεγχο, για το «έσχες» πάνω
από όλα, όχι µόνο για το «πόθεν». Γιατί το «πόθεν», όταν παρου-
σιάζεται το «έσχες», είναι εύκολο να δικαιολογηθεί, αλλά το
«έσχες» θα πρέπει να διερευνάται. Επαναλαµβάνω, ουσιαστικά
όργανα ελέγχου.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Δυο χρόνια µας τα λέτε αυτά.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεύτε-

ρον, να θεσµοθετηθεί σε ό,τι αφορά τη δηµοσιοποίηση και στο
ίντερνετ…

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Πότε;
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Σας είπα

ότι είναι από τις δεσµεύσεις. Περιµένουµε την τελική άποψη της
Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων, για να ασκήσουµε
αυτό το δικαίωµα και την υποχρέωσή µας στην αµέσως επόµενη
δηµοσιοποίηση του «πόθεν έσχες». 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Το διαψεύδει. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεν το

διαψεύδει, κύριε συνάδελφε.
Επίσης, να θεσµοθετηθεί, όπως επανειληµµένως έχω δηµόσια

προτείνει και σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, η υποχρέωση δηµοσί-
ευσης του «πόθεν έσχες» όπως ισχύει και συµβαίνει για τα πολι-
τικά πρόσωπα και για άλλους παράγοντες της δηµόσιας ζωής,
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όπως είναι οι ανώτεροι δηµόσιοι λειτουργοί, οι δικαστικοί λει-
τουργοί, οι ιδιοκτήτες των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, οι δη-
µοσιογράφοι. 

Διαφάνεια για όλους. Η διαφάνεια σ’ αυτήν την κατεύθυνση,
δεν στοχεύει και δεν έχει να κάνει µε την ικανοποίηση της πε-
ριέργειας των πολιτών. Η διαφάνεια µε αυτόν τον τρόπο, κατά
την άποψή µου, ενισχύει κατ’ ουσίαν τους ίδιους τους θεσµούς,
την αξιοπιστία τους και προστατεύει και τα πρόσωπα. 

Βλέπουµε πόσο σκληρές είναι πολλές φορές οι αποφάσεις
που αναγκαστήκαµε να πάρουµε µε έκτακτες εισφορές, µε
µέτρα, πραγµατικά, πάρα πολύ δύσκολα, «ζόρικα», δυσβάστα-
χτα, αβάσταχτα, προκειµένου να αντιµετωπιστεί το δηµοσιονο-
µικό πρόβληµα του κράτους. 

Επειδή είναι αδήριτη ανάγκη, λοιπόν, να ενισχυθούν τα ταµεία
του κράτους, τα δηµόσια έσοδα, εκτιµώ ότι θα ήταν ιδιαίτερα
χρήσιµο, να υπάρξει και ένα εύλογο τέλος για όσους κάνουν
χρήση ενός πάρα πολύ σηµαντικού, πολύτιµου θα έλεγα, δηµό-
σιου αγαθού, του αγαθού που λέγεται «ραδιοτηλεοπτικές συχνό-
τητες». Να υπάρξει ένα εύλογο τέλος, που θα ενισχύει τα
δηµόσια έσοδα, αφού γίνεται η χρήση αυτού του δηµόσιου αγα-
θού.

Τέλος, αποτελεί πεποίθησή µου ότι είναι πιο ώριµες αυτήν τη
στιγµή οι πολιτικές συνθήκες, για να αναζητηθούν συναινέσεις
και σ’ άλλες µεγάλες βασικές τοµές που χρειάζεται ο τόπος, θε-
σµικές αλλαγές και τοµές.

Πρώτα απ’ όλα, κατά την άποψή µου πρέπει να προετοιµα-
στούν ριζικές συνταγµατικές τοµές που µπορούν να υλοποι-
ηθούν, βέβαια, στην επόµενη συνταγµατική Αναθεώρηση, µετά
το 2013. Προτείνω όµως, να αναληφθούν από τώρα πρωτοβου-
λίες, όπως η συγκρότηση Επιτροπής Σοφών, ώστε στους προ-
σεχείς µήνες, αφ’ ενός να διερευνηθούν οι αναγκαίες συνταγ-
µατικές µεταρρυθµίσεις και αφ’ ετέρου να υπάρξει η κατάλληλη
νηφάλια επιστηµονική προεργασία. 

Τώρα, είναι ακόµα πιο εύφορο το κλίµα για νηφάλια επεξερ-
γασία θέσεων και προτάσεων, ώστε να είµαστε έγκαιρα έτοιµοι
για τις αλλαγές όταν έλθει η ώρα κατά το Σύνταγµα, να µπο-
ρούµε να προχωρήσουµε στις συνταγµατικές τοµές και αλλαγές.

Κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Πρωθυπουργέ, θα έχετε ολό-
ψυχα κάθε στήριξη στο πολύ δύσκολο, στο τεράστιο έργο που
αναλαµβάνετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Αντι-
πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευάγ-
γελος Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
επειδή το µείζον πρόβληµα της χώρας είναι η οικονοµική, η δη-
µοσιονοµική της κατάσταση και το Υπουργείο Οικονοµικών κα-
λείται να επωµιστεί το βάρος της εφαρµογής του συνόλου
σχεδόν της επείγουσας πολιτικής, θεωρώ ως κοινοβουλευτική
και πολιτική µου υποχρέωση, να σχολιάσω τα όσα άκουσα τις
τρεις µέρες κατά τις οποίες διεξάγεται η συζήτηση επί των προ-
γραµµατικών δηλώσεων, γιατί πρέπει να ξέρει η Βουλή που σε
λίγο θα ψηφίσει, πώς προσέλαβα κι εγώ ως αρµόδιος Υπουργός
και χειριστής των θεµάτων, τα όσα ειπώθηκαν στην Αίθουσα
αυτή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συγκρότηση της Κυβέρνησης
Παπαδήµου είναι µία µεγάλη πολιτική πρωτοβουλία, είναι µία µε-
γάλη πολιτική αλλαγή, είναι, όπως είπα και προχθές, ένα παρά-
θυρο ευκαιρίας για τη χώρα. Δεν χρειάζεται να είµαστε ούτε
αµήχανοι ούτε επαµφοτερίζοντες, όταν καλούµαστε να τοποθε-
τηθούµε απέναντι στο σχηµατισµό της νέας Κυβέρνησης και την
αποστολή που αυτή καλείται να εκπληρώσει. 

Εκλαµβάνω την παραµονή µου στη θέση του Αντιπροέδρου
της Κυβέρνησης και του Υπουργού των Οικονοµικών, ως εντολή
της Βουλής και των κοµµάτων που στηρίζουν την Κυβέρνηση, να
θέσω όλες µου τις δυνάµεις στη διάθεση του Πρωθυπουργού και
να λειτουργήσω σε απόλυτο συντονισµό µαζί του, προκειµένου

να εφαρµόσουµε όλα αυτά που προκύπτουν από την απόφαση
της 26ης Οκτωβρίου, από µία απόφαση όµως, που όπως σας
είπα και στην αρχική µου αγόρευση, δεν είναι ούτε τυχαία ούτε
ουδέτερη. Δεν προέκυψε εύκολα. Ήταν προϊόν πολύ σκληρής,
λεπτής, επώδυνης και ριψοκίνδυνης διαπραγµάτευσης, που έγινε
υπό πολύ σκληρές συνθήκες, µε συγκεκριµένο τρόπο, από αν-
θρώπους που έχουν ονοµατεπώνυµο. Η απόφαση αυτή, έχει ένα
περιεχόµενο πολιτικό και ουσιαστικό, δηλαδή συνεπάγεται την
ανάγκη να ληφθούν πολύ συγκεκριµένα µέτρα, να εφαρµοστούν
καλά στοχευµένες πολιτικές, ενώ η απόφαση αυτή, θεµελιώνεται
σ’ ένα υπόβαθρο µέτρων, πρωτοβουλιών, δράσεων και δεσµεύ-
σεων χωρίς τις οποίες, δεν µπορεί να υπάρξει, δηλαδή δεν µπο-
ρεί να εφαρµοστεί. Έχει, λοιπόν, πάρα πολύ µεγάλη σηµασία, να
διαφυλάξουµε το χαρακτήρα αυτής της Κυβέρνησης και να υπο-
στηρίξουµε µε καλή προαίρεση ειλικρινά και απροκατάληπτα τις
ενέργειές της.

Έγινε πολύ µεγάλη συζήτηση, για το πώς πρέπει να χαρακτη-
ριστεί η Κυβέρνηση αυτή. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρ-
νηση προς την οποία θα παρασχεθεί σε λίγο η εµπιστοσύνη της
Βουλής, είναι η κατά το Σύνταγµα, Κυβέρνηση της χώρας. Σύµ-
φωνα, λοιπόν, µε το άρθρο 82 του Συντάγµατος, η Κυβέρνηση
αυτή, έχει την αρµοδιότητα να καθορίζει και να κατευθύνει τη γε-
νική πολιτική της χώρας, βεβαίως µε σεβασµό στη βούληση της
Βουλής, από την εµπιστοσύνη της οποίας εξαρτάται και προς την
οποία απολογείται αλλά δεν υπάρχει κενό εξουσίας, δεν υπάρχει
κενό πολιτικής, δεν υπάρχει κενό αρµοδιότητας, δεν υπάρχει
κενό ευθύνης.

Η δεύτερη παρατήρησή µου, αφορά ένα τεχνητό και µη υφι-
στάµενο κατά τη γνώµη µου δίληµµα, που ανεφάνη κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης αυτής ενώ κατά τη γνώµη µου, θα µπορούσε
να αποφευχθεί. Πιστεύει, πράγµατι, κάποιος στην Αίθουσα αυτή
ότι εξακολουθεί να ισχύει η διάκριση µεταξύ δήθεν καλών και
δήθεν κακών; Υπάρχει κανείς στην Αίθουσα αυτή, που πιστεύει
ότι µπορούµε να ταξινοµηθούµε σε οπαδούς της ανάπτυξης και
σε οπαδούς της ύφεσης; Υπάρχει κανείς που πιστεύει ότι εδώ
µέσα διακρινόµαστε σε οπαδούς της σκληρής και σε οπαδούς
της ήπιας φορολογικής πολιτικής; Υπάρχει κανείς που πιστεύει
ότι µεταξύ των κοινοβουλευτικών υποστηρικτών της Κυβέρνησης
αυτής, υπάρχουν οι εκπρόσωποι της κοινωνικής ευαισθησίας και
οι εκπρόσωποι της κοινωνικής αναλγησίας; 

Προφανώς αυτό δεν ισχύει. Η χώρα έχει βρεθεί σε δραµατικό
δηµοσιονοµικό, οικονοµικό, κοινωνικό και θεσµικό κίνδυνο και
προκειµένου να καλυφθούν κατεπείγουσες, ζωτικές, υπαρξιακές
ανάγκες χρηµατοδότησης, συνάψαµε συµβάσεις και αναλάβαµε
υποχρεώσεις, οι οποίες έπρεπε οπωσδήποτε να αναληφθούν, για
να λυθούν τα προβλήµατα των πολιτών. Τα σηµερινά δηµοσιεύ-
µατα και τα σηµερινά ερωτήµατα, εάν θα καταβληθούν εµπρο-
θέσµως και πλήρως οι µισθοί και οι συντάξεις, είναι χαρακτη-
ριστικά αυτού του προβλήµατος.

Θέλω, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι ναι, οι µισθοί του δη-
µοσίου και οι συντάξεις από το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά τα-
µεία, θα καταβληθούν εµπροθέσµως και πλήρως αλλά για να
συµβεί αυτό, πρέπει τα διαθέσιµα του ελληνικού δηµοσίου, να
επαρκούν. Πρέπει να µπορούµε να καλύψουµε τις ταµειακές µας
ανάγκες, άρα πρέπει να κάνουµε όλα όσα απαιτούνται, προκει-
µένου να µας καταβληθεί εµπροθέσµως η περιβόητη έκτη δόση,
ως προοίµιο για την έναρξη το ταχύτερο δυνατό της διαπραγµά-
τευσης γύρω από το νέο πρόγραµµα, προκειµένου η Βουλή των
Ελλήνων να ψηφίσει σε λίγες µέρες τον προϋπολογισµό του
2012 και µέχρι το τέλος Δεκεµβρίου του 2012, να ψηφίσει τη νέα
δανειακή σύµβαση που θα ενσωµατώνει το νέο πρόγραµµα. Το
νέο πρόγραµµα, δεν είναι τίποτε άλλο παρά η φυσική συνέχεια
της πέµπτης αναθεώρησης του αρχικού προγράµµατος, που συ-
νιστά υποχρέωση και δέσµευση της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµοσιονοµική προσαρµογή,
µάς επιβλήθηκε να γίνει µέσα σε ταχύ χρόνο µε πάρα πολύ σκλη-
ρούς όρους. Αν µπορούσαµε να χρηµατοδοτήσουµε µόνοι µας,
τη δηµοσιονοµική µας πορεία από το 2009 έως το 2014, θα µπο-
ρούσαµε να συζητήσουµε και να κάνουµε άλλες επιλογές. Πράγ-
µατι, υπήρξαν µακροοικονοµικές προγνώσεις που διαψεύστηκαν,
µε κορυφαίο παράδειγµα το βάθος της ύφεσης και οι δηµοσιο-
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νοµικοί στόχοι και οι στόχοι για την επάνοδο στις αγορές απε-
δείχθησαν υπεραισιόδοξοι αλλά πρόκειται για καταστάσεις αναγ-
καστικές, πρόκειται για συµφωνίες, που απορρέουν από ένα
συγκεκριµένο συσχετισµό δυνάµεων. Εµείς πρέπει να σταθµί-
σουµε ποιο συµφέρον είναι πιο ζωτικό, τι προτάσσεται, τι επείγει,
τι απάντηση πρέπει να δώσουµε στον απλό πολίτη της χώρας
αυτής, που θέλει να ξέρει ότι η χώρα υπάρχει, η οικονοµία υπάρ-
χει, το τραπεζικό σύστηµα υπάρχει, ο µισθός του υπάρχει, η σύν-
ταξή του υπάρχει, το ασφαλιστικό του ταµείο υπάρχει. Τόσο
απλά, τόσο βασικά.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινήσαµε από ένα πρωτογενές
έλλειµµα 24 δισεκατοµµυρίων το 2009 και ο προϋπολογισµός του
2011, κλείνει µε πρωτογενές έλλειµµα σχεδόν 4 δισεκατοµµυ-
ρίων. Πρόκειται για µία δηµοσιονοµική προσαρµογή κολοσσιαία,
πιεστική, που βεβαίως εντείνει την ύφεση, που γίνεται υπό συν-
θήκες ύφεσης και µε αυξηµένο κόστος εξυπηρέτησης του δηµο-
σίου χρέους από το 2008 µέχρι φέτος αλλά το δηµοσιονοµικό
αποτέλεσµα υπάρχει και αυτό το δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα
ήταν το κεντρικό µας επιχείρηµα στη διαπραγµάτευση για την
απόφαση της 26ης Οκτωβρίου.

Έχει επίσης πάρα πολύ µεγάλη σηµασία, να έχουµε συνεννοη-
θεί µε εντιµότητα και ειλικρίνεια µεταξύ µας και εµείς όλοι µε τον
ελληνικό λαό. Το κείµενο των προγραµµατικών δηλώσεων που
ανέγνωσε ο Πρωθυπουργός, συνιστά µία εθνική, πολιτική συµ-
φωνία.

Το κείµενο των προγραµµατικών δηλώσεων,αποτυπώνει συµ-
φωνία και δέσµευση των κοµµάτων που στηρίζουν και ψηφίζουν
την Κυβέρνηση. Το κείµενο των προγραµµατικών δηλώσεων,είναι
και µια εθνική κοινωνική συµφωνία της Βουλής των Ελλήνων, του
πολιτικού συστήµατος µε την ελληνική κοινωνία και τις ελληνικές
παραγωγικές δυνάµεις. Γιατί η εφαρµογή της πολιτικής της 26ης
Οκτωβρίου, είναι ό,τι καλύτερο και ό,τι σηµαντικότερο, ό,τι πιο
πρακτικό και άµεσο µπορούµε να κάνουµε για την αγορά, για την
ανάσχεση της ανεργίας, για την ενίσχυση της απασχόλησης, για
τη στήριξη των επιχειρήσεων. 

Γι’ αυτό, έχει πολύ µεγάλη σηµασία να συνεχίσουµε όλες µας
τις προσπάθειες, µε κορυφαίες αυτές που έχουν ηθικό περιεχό-
µενο, όπως η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, η χρήση της
διαδικασίας του αυτοφώρου για µεγάλους οφειλέτες προς το
δηµόσιο, για την αποκάλυψη των ονοµάτων των µεγάλων οφει-
λετών και αυτών που εξήγαγαν στο εξωτερικό, ποσά µη δικαιο-
λογούµενα από το εισόδηµα και την περιουσία τους. Όταν,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δηµοσιευθούν, µε άδεια της Αρχής
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, οι κατάλογοι
αυτοί πολλοί θα µείνουν άφωνοι. Είναι πολλοί αυτοί που κουνούν
το δάκτυλο στον ελληνικό λαό, µιλούν στο όνοµά του και υπο-
δεικνύουν λύσεις στο πολιτικό σύστηµα, ενώ οι ίδιοι δεν υποστή-
ριξαν µε αυτόν τον απλό τρόπο της διατήρησης των καταθέσεών
τους, τη λειτουργία του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος και
άρα τη χρηµατοδότηση των ελληνικών επιχειρήσεων και της απα-
σχόλησης.

Θα ξαναγνωριστούµε όλοι, όπως είπα χθες, αρχής γενοµένης
από τη συγκρότηση της Κυβέρνησης αυτής. Το γεγονός ότι τους
επόµενους µήνες, τις επόµενες εβδοµάδες θα ανασυγκροτηθεί
το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα πάνω σε υγιείς και ισχυρές κε-
φαλαιακές βάσεις, είναι µια νέα ουσιώδης ελπιδοφόρα αφετηρία,
για την ελληνική πραγµατική οικονοµία. Και όπως τόνισε και ο
Πρωθυπουργός στις προγραµµατικές δηλώσεις η υφιστάµενη
νοµοθεσία, που ψηφίσαµε εδώ πριν από πέντε εβδοµάδες, είναι
απολύτως σαφής. 

Εφόσον οι ιδιώτες, παλαιοί µέτοχοι, δεν καλύπτουν την αύ-
ξηση του µετοχικού κεφαλαίου και δεν προσέρχονται νέα ιδιω-
τικά κεφάλαια, το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Στήριξης, κάνοντας
χρήση ευρωπαϊκών κεφαλαίων, εισέρχεται ως µέτοχος µε κοινές
µετοχές, τις οποίες είναι υποχρεωµένο στη συνέχεια, να διαθέσει
µέσα σε δύο το αργότερο χρόνια σε εύλογο τίµηµα. Και αυτό συ-
νεπάγεται, ελάφρυνση του βάρους του δηµοσίου και πιθανόν
όφελος, του δηµόσιου ταµείου µέσα απ’ αυτήν τη διαχειριστική
πράξη, όπως απεδείχθη σε άλλες χώρες όπως είναι οι Ηνωµένες
Πολιτείες Αµερικής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

Είναι επίσης προφανές ότι η Βουλή, όχι απλώς και µόνο θα
λάβει γνώση της δανειακής σύµβασης, που έχω την εντολή σας
να υπογράψω, αναφερόµενος στις ουσιώδεις πολιτικές δεσµεύ-
σεις της χώρας που ενσωµατώνονται στη δανειακή σύµβαση
αλλά η σύµβαση αυτή, θα κυρωθεί και θα καταστεί νόµος του
κράτους, µε µια εντυπωσιακή πλειοψηφία, που πρακτικά θα
υπερβαίνει τα 4/5 του συνόλου των Βουλευτών. 

Η Βουλή αυτή, επίσης, θα διαµορφώσει το νοµικό και χρηµα-
τοοικονοµικό πλαίσιο, µέσα στο οποίο θα διεξαχθεί η συµµετοχή
του ιδιωτικού τοµέα στη µακροπρόθεσµη βιωσιµότητα του ελλη-
νικού δηµοσίου χρέους. Το περιβόητο PSI+, σε εκτέλεση της
απόφασης του Οκτωβρίου του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου, θα διε-
ξαχθεί µε απολύτως διαφανή τρόπο, εν γνώσει της Βουλής των
Ελλήνων και όπου χρειαστούν νοµοθετικές ρυθµίσεις, αυτές θα
γίνουν από τη Βουλή των Ελλήνων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πάρα πολλές παρατη-
ρήσεις και έχω πλήρη συνείδηση των δυσκολιών, των αδικιών,
των αντιφάσεων, των αρρυθµιών. Ανέλαβα µια αποστολή πριν
από τεσσερισήµισι µήνες. Η αποστολή αυτή, τώρα γίνεται πολύ
βαρύτερη πολύ σηµαντικότερη. Στο δικό µου επίπεδο, αυτό του
Υπουργού των Οικονοµικών, θα κάνω όλα όσα πρέπει, όπως πρέ-
πει, το ταχύτερο µε την αποτελεσµατικότητα και την αποφασι-
στικότητα που επιβάλλουν οι περιστάσεις. Και όπου µπορούµε
να απαλύνουµε καταστάσεις, όπου µπορούµε να άρουµε αδικίες,
όπου µπορούµε να εκδηλώσουµε τη δική µας κοινωνική αίσθηση
ευαισθησίας για να στηρίξουµε τη συνοχή της κοινωνίας, αυτό
να µην αµφιβάλλετε καθόλου ότι θα το κάνουµε. 

Παραβιάζει ανοιχτές θύρες όποιος κάνει συστάσεις στην Κυ-
βέρνηση, στον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό Οικονοµικών.
Πρώτοι εµείς, θέλουµε να διορθώσουµε λάθη, να θεραπεύσουµε
αδικίες, να καλύψουµε κενά. Και αυτό, αφορά και το ειδικό τέλος
επί των ακινήτων, που εισπράττεται µέσω της ΔΕΗ, αφορά και
πολλές άλλες ρυθµίσεις. Γιατί η µεγάλη αδικία, είναι αυτή καθε-
αυτή, η διάρθρωση του ελληνικού φορολογικού συστήµατος,
που είναι κατ’ όνοµα σύστηµα. Είναι, όπως έχω πει κατ’ επανά-
ληψη µια απαράδεκτη, προσβλητική, χύµα κατάσταση, η οποία
πρέπει να µετατραπεί σε σύστηµα. Γιατί όταν σε µια χώρα, όπως
η Ελλάδα, µόνο είκοσι πέντε χιλιάδες άτοµα, δηλώνουν φόρο ει-
σοδήµατος άνω των 100.000 ευρώ, είµαστε µέσα σε µια συνθήκη
ψεύδους και ανυποληψίας που δεν αντέχει ο λαός, δεν αντέχει η
κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα συµ-
φωνηµένο χρονοδιάγραµµα, ένα συµφωνηµένο κατάλογο ενερ-
γειών. Κάθε µέρα, πρέπει να κάνουµε κάτι πάρα πολύ σοβαρό,
αρχής γενοµένης από τη µεθαυριανή µέρα, που θα καταθέσω
στη Βουλή των Ελλήνων, το σχέδιο του προϋπολογισµού του
2012.

Η Ευρώπη, βρίσκεται µε το βήµα της µετέωρο. Στην πραγµα-
τικότητα, ζούµε τη θεσµική, την πολιτική, τη δηµοσιονοµική, την
οικονοµική, δυστυχώς και τη νοµισµατική αµηχανία της Ευρωζώ-
νης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τώρα εµείς, δεν έχουµε ίσως
το δικαίωµα να διατυπώνουµε γενικότερα τις συµβουλές και τις
παραινέσεις µας για το µέλλον της Ευρωζώνης. Μπορούµε
όµως, αποκαθιστώντας τη δηµοσιονοµική µας ανεξαρτησία και
αξιοπρέπεια, να συµβάλουµε αποφασιστικά σε µια άλλη αντί-
ληψη για την Ευρώπη, ως ήπειρο πολιτισµού, ως µια ήπειρο ανά-
πτυξης και ποιότητας. Γιατί δυοίν  θάτερον: ή η Ευρώπη θα
προχωρήσει κάνοντας αυτό που δεν έκανε, δηλαδή, τα βήµατα
προς τη θεσµική ολοκλήρωσή της, ή θα αναγκαστεί, να υποστεί
τις συνέπειες µιας περιδίνησης χωρίς τέλος. Πρέπει να σπά-
σουµε και τον ευρωπαϊκό φαύλο κύκλο. Και µπορούµε να τον
σπάσουµε µε µια οργανωµένη, θαρραλέα φυγή προς τα εµπρός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε εδώ µέσα όλοι, ακόµα
και όταν δεν το οµολογούµε, πλήρη συνείδηση της κατάστασης.
Γνωρίζουµε ότι δεν υπάρχει άλλη συγκροτηµένη και υπεύθυνη
πολιτική πρόταση. Μπορεί κάποιοι, να θέλουν µια πολιτική έξω
από την Ευρώπη αλλά αυτή δεν είναι διατυπωµένη κατά τρόπο
ολοκληρωµένο και υπεύθυνο. Μπορεί κάποιοι να θέλουν -και
είναι πολλοί αυτοί- µια άλλη Ευρώπη, µια διαφορετική αντίληψη
για το πώς πρέπει να λειτουργούν οι ευρωπαϊκοί θεσµοί αλλά και
αυτό, πρέπει να προκύψει µέσα από την αλλαγή του συσχετι-
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σµού των δυνάµεων. Και αυτό, δεν είναι ούτε απλό ούτε εύκολο. 
Ως τότε και προς τα εκεί εµείς  πρέπει να κάνουµε το θεµελιώ-

δες εθνικό µας καθήκον. Πρέπει να σώσουµε τη χώρα, πρέπει να
ανορθώσουµε τη χώρα, πρέπει να ανακτήσουµε την αξιοπρέπεια
της χώρας, πρέπει να δώσουµε ξανά στον Έλληνα πολίτη, το δι-
καίωµα να αισιοδοξεί και να ελπίζει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρωθυ-
πουργός, κ. Λουκάς Παπαδήµος.

(Χειροκροτήµατα)
ΛΟΥΚΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε

Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η δηµόσια
συζήτηση που διεξήχθη στη Βουλή χθες και σήµερα, σε µια εξαι-
ρετικά κρίσιµη στιγµή για το µέλλον της χώρας, ασφαλώς ήταν
ιδιαίτερα χρήσιµη σε όλους τους Έλληνες πολίτες. Πολύ περισ-
σότερο, σε µένα προσωπικά και στη νέα Κυβέρνηση συνεργα-
σίας που, µε την ψήφο εµπιστοσύνης σας, θα αναλάβει τιτάνιο
έργο.

Ευχαριστώ όσους στηρίζουν την Κυβέρνηση και θα της δώ-
σουν ψήφο εµπιστοσύνης. Θεωρώ ότι κάθε µία από αυτές τις ψή-
φους, αντιστοιχεί και σε µια απόφαση ευθύνης, προκειµένου να
µην τεθεί σε κίνδυνο η παραµονή της χώρας στην Ευρωζώνη και
να συνεχιστεί η προσπάθεια δηµοσιονοµικής εξυγίανσης και
ανόρθωσης της ελληνικής οικονοµίας.

Ευχαριστώ, επίσης, όσους µε επιχειρήµατα θέλησαν να τεκ-
µηριώσουν την άρνησή τους να δώσουν ψήφο εµπιστοσύνης.
Τους άκουσα µε προσοχή και τους βεβαιώνω ότι, στο πλαίσιο της
κυβερνητικής πολιτικής διάσωσης της χώρας, λαµβάνω πολύ σο-
βαρά  υπ’ όψιν τις ανησυχίες τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είχα την ευκαιρία να τονίσω, κατά
την παρουσίαση των προγραµµατικών δηλώσεων της Κυβέρνη-
σης ότι η αντιµετώπιση της κατάστασης στην οποία έχει περιέλ-
θει η χώρα µας, προϋποθέτει δύο στοιχεία: την αλήθεια και
αποκατάσταση της εµπιστοσύνης.

Η αλήθεια προκύπτει από την ορθή ανάγνωση των εξελίξεων
και την κατανόηση της πραγµατικότητας. Επιτρέψτε µου να σας
εκθέσω τη δική µου ανάγνωση των εξελίξεων στην Ευρωζώνη,
των αιτίων και της φύσης του οικονοµικού µας προβλήµατος και
της απαιτούµενης πολιτικής για την επίλυσή του.

Τέθηκε από αρκετούς Βουλευτές, το ευρύτερο θέµα της κλι-
µάκωσης της κρίσης που πλήττει την Ευρωζώνη. Πράγµατι, όλος
ο κόσµος ανησυχεί, καθώς η κρίση διαχέεται από την ευρωπαϊκή
περιφέρεια και πλέον αγγίζει τον ευρωπαϊκό σκληρό πυρήνα.
Επιπλέον, οι αυξανόµενες πιέσεις στις αγορές κρατικών οµολό-
γων έχουν δυσµενείς επιπτώσεις στο ευρωπαϊκό τραπεζικό σύ-
στηµα και, µέσω αυτού, στην πραγµατική οικονοµία.

Ιδιαίτερα ανησυχητική, είναι η παρατηρούµενη αρνητική αλλη-
λεπίδραση, µεταξύ της αγοράς οµολόγων, των δηµοσιονοµικών
µεγεθών, των τραπεζικών πιστώσεων και της οικονοµικής δρα-
στηριότητας. Οι εξελίξεις αυτές, απειλούν την ευρωπαϊκή οικο-
νοµία µε ύφεση και ενέχουν κινδύνους για την σταθερότητα.

Τι οδήγησε στην επέκταση και εµβάθυνση της κρίσης; Πρώτον,
τα µέτρα που έχουν ληφθεί σε αρκετές χώρες οι οποίες είναι
ευάλωτες λόγω των δηµοσιονοµικών τους προβληµάτων και
διαρθρωτικών αδυναµιών, αποδείχθηκαν ανεπαρκή. Δεύτερον,
οι ευρωπαϊκοί µηχανισµοί που δηµιουργήθηκαν για τη χρηµατο-
πιστωτική στήριξη και την αντιµετώπιση της κρίσης, δεν έχουν
τη δύναµη πυρός και τη λειτουργική ευελιξία που απαιτούνται
για να αποτρέψουν τη διάχυση της κρίσης.

Η παρατηρούµενη, κατά την τελευταία περίοδο, κλιµάκωση
της κρίσης χρέους, έχει δηµιουργήσει αµφιβολίες για την ικανό-
τητα της Ευρωζώνης και των κρατών-µελών της, να την αντιµε-
τωπίσουν. Ορισµένοι, ήδη κάνουν δυσοίωνες προβλέψεις για τη
σταθερότητα και τη συνοχή της Ζώνης του ευρώ. 

Είµαι αισιόδοξος ότι η Ευρωζώνη θα υπερβεί τις σηµερινές δυ-
σκολίες. Ο βασικός λόγος είναι ότι, παρά τις διαφορές προσέγ-
γισης ως προς τον τρόπο επίλυσης τη κρίσης και παρά τους
πολιτικούς και θεσµικούς παράγοντες που θέτουν περιορισµούς
στην υιοθέτηση των κατάλληλων µέτρων για την αντιµετώπιση
της, τελικά οι λαοί των κρατών της Ευρωζώνης και οι ηγεσίες

τους, θα λάβουν τις αναγκαίες αποφάσεις. Και θα υιοθετήσουν
µέτρα και ένα θεσµικό πλαίσιο ώστε, πρώτον, να διασφαλιστεί η
αξιοπιστία του ευρώ και, δεύτερον, να προστατευθεί η σταθερό-
τητα και η φερεγγυότητα του ευρωπαϊκού χρηµατοπιστωτικού
συστήµατος.

Παρά τις δυσκολίες που υψώνονται σήµερα σε εθνικό επίπεδο,
εκτιµώ ότι όλες οι χώρες- µεγάλες και µικρές, ισχυρές και αδύ-
ναµες- έχουν κοινό συµφέρον, να διασφαλιστεί η συνοχή και η
σταθερότητα της Ευρωζώνης. Γιατί µε αυτόν τον τρόπο, θα συ-
νεχιστεί η ολοκλήρωση της ευρωπαϊκής ενοποίησης, µε την
οποία εδραιώνεται η ειρήνη, η ευηµερία και η αλληλεγγύη των
ευρωπαϊκών λαών.

Η αποτελεσµατική αντιµετώπιση της κρίσης, απαιτεί περισσό-
τερο ριζοσπαστικές παρεµβάσεις, που περιλαµβάνουν την ενί-
σχυση των οικονοµικών πόρων και της ευελιξίας δράσης του
ευρωπαϊκού Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
(E.F.S.F.), ένα ισχυρότερο πλαίσιο οικονοµικής διακυβέρνησης
στην Ευρωζώνη και ουσιαστικά βήµατα στην κατεύθυνση της
ενοποίησης στοιχείων της δηµοσιονοµικής πολιτικής των κρα-
τών-µελών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο χρόνος δεν µου επιτρέπει να
επεκταθώ λεπτοµερέστερα σ’ αυτό το θέµα. Εξάλλου, πριν δια-
µορφώσουµε ολοκληρωµένες προτάσεις για τη διάσωση της Ευ-
ρωζώνης, είναι επιτακτικό και είναι στο χέρι µας, να εφαρµό-
σουµε την κατάλληλη πολιτική για να σώσουµε την Ελλάδα ώστε
όταν η Ευρωζώνη βγει από την κρίση, η Ελλάδα, να είναι µέσα
στην Ευρωζώνη. Αυτός πρέπει να είναι ο πρωταρχικός µας σκο-
πός.

Ποια είναι η φύση και τα βασικά αίτια της κρίσης χρέους και,
ευρύτερα, της χρηµατοπιστωτικής και οικονοµικής κρίσης στη
χώρα µας; 

Η βασική αιτία, είναι η συσσώρευση υπερβολικού δηµοσίου
χρέους  σε σχέση µε το µέγεθος της οικονοµίας, αποτέλεσµα
της διατήρησης του ελλείµµατος του δηµοσίου τοµέα σε ιδιαί-
τερα υψηλά επίπεδα επί σειρά ετών. Η συστηµατική διατήρηση
µεγάλων δηµοσιονοµικών ελλειµµάτων, δεν ήταν συµβατή µε τη
νοµισµατική πολιτική της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, η
οποία αποσκοπεί στη σταθερότητα των τιµών. Η επεκτατική δη-
µοσιονοµική πολιτική και η διαµόρφωση του πληθωρισµού επί
σειρά ετών σε ρυθµό υψηλότερο από το µέσο πληθωρισµό στην
Ευρωζώνη, οδήγησαν στην απώλεια ανταγωνιστικότητας, µε δυ-
σµενείς επιπτώσεις στο ισοζύγιο πληρωµών, στην οικονοµική
δραστηριότητα και στην απασχόληση.

Η συσσώρευση υπερβολικού χρέους -είτε του δηµόσιου είτε
του ιδιωτικού τοµέα- αποτελεί την κύρια ή βασική αιτία όλων των
περισσότερων µεγάλων κρίσεων που έχουν εκδηλωθεί σε ανε-
πτυγµένες ή αναδυόµενες οικονοµίες στην ιστορία. Ειδικότερα
στην ελληνική περίπτωση, η διόγκωση του δηµόσιου τοµέα και η
µεγέθυνση της οικονοµίας, επί πολλά έτη, στηρίχθηκαν σε δα-
νεικά και αποδείχθηκαν, και τα δύο, µη βιώσιµα. Ο δανεισµός, σε
σηµαντικό βαθµό, δεν χρησιµοποιήθηκε για τη χρηµατοδότηση
παραγωγικών επενδύσεων αλλά για την κάλυψη καταναλωτικών
δαπανών του κράτους και του ιδιωτικού τοµέα. Δεν δηµιουργή-
σαµε εποµένως τις προϋποθέσεις που θα επέτρεπαν την απο-
πληρωµή του αυξανόµενου χρέους.

Η παγκόσµια χρηµατοπιστωτική κρίση, ανέδειξε πόσο ευά-
λωτη ήταν η ελληνική οικονοµία, λόγω των δηµοσιονοµικών ανι-
σορροπιών και της απώλειας ανταγωνιστικότητας. Όταν απεκα-
λύφθη το µέγεθος του προβλήµατος το φθινόπωρο του 2009, οι
αγορές αντέδρασαν απότοµα και το κόστος του δανεισµού αυ-
ξήθηκε δραµατικά. 

Στη συνέχεια, η αβεβαιότητα όσον αφορά την ικανότητα της
Ελλάδος να εφαρµόσει την απαιτούµενη πολιτική για την τιθά-
σευση του χρέους, οδήγησε τα επιτόκια σε απαγορευτικά επί-
πεδα που καθιστούσαν το χρέος µη βιώσιµο. Αποτέλεσµα ήταν,
τελικά, να ζητήσει η Ελλάδα χρηµατοδοτική στήριξη από τους
ευρωπαίους εταίρους της και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.

Κατά την παρουσίαση των προγραµµατικών δηλώσεων της Κυ-
βέρνησης, αναφέρθηκα στους λόγους για τους οποίους, παρά
τη σηµαντική πρόοδο που σηµειώθηκε στον περιορισµό του δη-
µοσιονοµικού ελλείµµατος, η δυνατότητα της χώρας να αντλήσει
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κεφάλαια από τις διεθνείς αγορές, έχει αποµακρυνθεί χρονικά.
Ως αποτέλεσµα, η ρευστότητα του πιστωτικού συστήµατος έχει
συρρικνωθεί και η χρηµατοδότηση της οικονοµίας είναι αναιµική.

Είναι φανερό ότι το υψηλό και αυξανόµενο δηµόσιο χρέος
παρά τη µείωση του ελλείµµατος, σε συνδυασµό µε την απώλεια
ανταγωνιστικότητος, αποτελούν τους κύριους παράγοντες που
εµποδίζουν την ανάπτυξη της οικονοµίας, τη δηµιουργία νέων
θέσεων εργασίας και την αύξηση της απασχόλησης. Οι βασικές
αιτίες του οικονοµικού προβλήµατος της χώρας είναι µόνιµοι κά-
τοικοι εσωτερικού και είναι αποτέλεσµα πολιτικών, πρακτικών και
εδραιωµένων συµπεριφορών, που κυριαρχούν επί σειρά ετών.

Παράλληλα, όµως, το υπερβολικό δηµόσιο χρέος, αντανακλά
την ανεπαρκή λειτουργία του πλαισίου οικονοµικής πολιτικής της
Ευρωζώνης και την αποτυχία των αγορών κεφαλαίου, να εκτιµή-
σουν έγκαιρα τους πραγµατικούς πιστωτικούς κινδύνους και να
ενθαρρύνουν την άσκηση συνετής δηµοσιονοµικής πολιτικής. 

Συγκεκριµένα, το Σύµφωνο Σταθερότητας και Ανάπτυξης, δεν
λειτούργησε αποτελεσµατικά και δεν εµπόδισε τη δηµοσιονοµική
εκτροπή. Παρ’ότι επί σειρά ετών, πριν την εκδήλωση της κρίσης,
επανειληµµένα είχαν γίνει αυστηρές συστάσεις στη χώρα µας,
σε υψηλό πολιτικό επίπεδο -από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το
Συµβούλιο Υπουργών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα- για την εφαρµογή υπεύθυνης δηµοσιο-
νοµικής πολιτικής και τη συγκράτηση του δηµοσίου ελλείµµατος,
σύµφωνα µε τις απαιτήσεις  του Συµφώνου Σταθερότητος, οι συ-
στάσεις αυτές δεν εισακούστηκαν. Αντιθέτως, τα ελλείµµατα αυ-
ξήθηκαν και εν µέρει συγκαλύφθηκαν. Γι’ αυτόν το λόγο, είναι
αναγκαίο να υιοθετηθεί ένα πλαίσιο οικονοµικής διακυβέρνησης
στην Ευρωζώνη, το οποίο θα αποτρέπει στο µέλλον αποτελεσµα-
τικά τη δηµιουργία υπερβολικών δηµοσιονοµικών ελλειµµάτων. 

Η πολιτική δηµοσιονοµικής εξυγίανσης και µεταρρυθµίσεων
που ασκείται σήµερα είναι αναγκαία, µετά από τα λάθη που έγι-
ναν επί σειρά ετών, προκειµένου να απαλλαγούµε από τους πε-
ριορισµούς που θέτει το υψηλό δηµόσιο χρέος και να δηµιουρ-
γήσουµε τις βάσεις, για µια διαφορετικού τύπου, βιώσιµη ανά-
πτυξη. 

Δυστυχώς, µέσα σε σύντοµο χρόνο η χώρα πρέπει να κάνει
όσα δεν έγιναν επί πολλά έτη. Και αυτό απαιτεί επίµονη προσπά-
θεια και συνεπάγεται µεγάλο κόστος προσαρµογής για ορισµένο
χρονικό διάστηµα. Το κόστος προσαρµογής και οι θυσίες του ελ-
ληνικού λαού, πρέπει να επιµεριστούν δίκαια. Αλλά, χωρίς δηµο-
σιονοµική εξυγίανση, δεν θα κατορθώσουµε να δηµιουργήσουµε
πρωτογενή πλεονάσµατα, που είναι προϋπόθεση για να µπορέ-
σουµε να επιτύχουµε την αντιστροφή της αυξητικής τάσης του
δηµόσιου χρέους και να αντλήσουµε κεφάλαια από τις διεθνείς
αγορές, ώστε να χρηµατοδοτήσουµε µια βιώσιµη ανάπτυξη και
να δηµιουργήσουµε νέες θέσεις εργασίας. Δει δη χρηµάτων. 

Εάν αξιοποιήσουµε τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας
σε τοµείς όπως η ενέργεια, ο τουρισµός και η γεωργία, εάν ει-
σάγουµε διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις, ώστε να βελτιωθεί η αν-
ταγωνιστικότητα, να δηµιουργηθούν νέα συγκριτικά πλεονε-
κτήµατα και να ενισχυθούν οι εξαγωγές, και αν αξιοποιήσουµε
αποτελεσµατικά τους κοινοτικούς πόρους του ΕΣΠΑ, η ανά-
καµψη της οικονοµίας και η απορρόφηση της ανεργίας θα επι-
τευχθεί συντοµότερα, αντισταθµίζοντας τις δυσµενείς επιπτώ-
σεις της ασκούµενης δηµοσιονοµικής πολιτικής. Πρέπει να δρά-
σουµε γρήγορα, συστηµατικά και µε σχέδιο, έχοντας τη µατιά
µας προσηλωµένη στους άνεργους, ιδιαίτερα τους νέους, για να
περιορίσουµε το χρόνο προσαρµογής και να αµβλύνουµε τις επι-
πτώσεις αυτές. 

Αναφέρθηκε κατά τη διάρκεια της κοινοβουλευτικής συζήτη-
σης ότι είτε µέσα είτε έξω από το ευρώ, τα οικονοµικά προβλή-
µατα παραµένουν. Συµφωνώ µ’ αυτήν την παρατήρηση. Ωστόσο,
πιστεύω ακράδαντα ότι τα προβλήµατα θα οξυνθούν και η αντι-
µετώπισή τους θα αποδειχθεί πολύ πιο δυσχερής, εάν η Ελλάδα
δεν συµµετέχει στην Ευρωζώνη.

Πρώτον, η έξοδος από το ευρώ και η υιοθέτηση ενός νέου,
υποτιµηµένου εθνικού νοµίσµατος θα οδηγήσει σε µεγάλη αύ-
ξηση του πληθωρισµού, η οποία θα πλήξει κυρίως τα εισοδήµατα
των εργαζοµένων, ειδικότερα των µισθωτών και συνταξιούχων.

Δεύτερον, θα καταστήσει δυσχερέστερη την εξυπηρέτηση του

δηµόσιου χρέους, το οποίο είναι εκπεφρασµένο σε ευρώ και το
οποίο θα πρέπει να εξυπηρετηθεί από το ελληνικό δηµόσιο, σε
όρους του νέου, υποτιµηµένου εθνικού νοµίσµατος.

Τρίτον, τα ελληνικά περιουσιακά στοιχεία του δηµόσιου και
του ιδιωτικού τοµέα, θα µπορεί να αποκτηθούν σε ιδιαίτερα χα-
µηλές τιµές από όσους έχουν κεφάλαια σε ευρώ ή άλλα ισχυρά
νοµίσµατα. 

Αντίθετα, όπως εξήγησα κατά την παρουσίαση των προγραµ-
µατικών δηλώσεων, η συµµετοχή της χώρας στην Ευρωζώνη συ-
νεπάγεται οφέλη και διευκολύνει την προσαρµογή της οικονο-
µίας, εφόσον βεβαίως ασκείται η κατάλληλη οικονοµική πολιτική.
Αυτή είναι η αλήθεια, δεν είναι εκβιασµός. Η γνώση της πραγµα-
τικότητας και των διεθνών συσχετισµών, συντελεί στη σωστή αξιο-
λόγηση της πολιτικής και την ευόδωση της εθνικής προσπάθειας
για ανόρθωση της οικονοµίας. Μαγικές λύσεις δεν υπάρχουν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως έχω τονίσει, το έργο που
οφείλει να φέρει εις πέρας η Κυβέρνηση συνεργασίας, είναι δυ-
σανάλογα µεγάλο σχετικά µε τη σύντοµη διάρκεια της θητείας
της. Γι’ αυτό δεν πρέπει να καλλιεργούνται υπερβολικές προσ-
δοκίες. 

Η υλοποίηση των αποφάσεων της  Συνόδου Κορυφής της Ευ-
ρωζώνης της 26ης Οκτωβρίου και η εφαρµογή της οικονοµικής
πολιτικής που συνδέεται µ’ αυτήν, θα διευκολύνουν τη µετάβαση
της χώρας σε συνθήκες δηµοσιονοµικής ισορροπίας και βιώσι-
µης ανάπτυξης. Αµέσως µετά, σε συνθήκες ασφάλειας και µεγα-
λύτερης σταθερότητας θα προκηρυχθούν οι εκλογές, ώστε η
επόµενη κυβέρνηση, να συνεχίσει την προσπάθεια αναδιάρθρω-
σης και ανόρθωσης της οικονοµίας. 

Προκειµένου οι ευρωπαϊκοί λαοί και οι διεθνείς οργανισµοί να
συνεχίσουν να χρηµατοδοτούν τη χώρα µας, δεν αρκεί µόνο η
δέσµευση της Κυβέρνησης και, µάλιστα, Κυβέρνησης βραχύτα-
της θητείας ότι θα επιτελέσει το έργο που της αναθέτετε. Ζητεί-
ται επίσης η ρητή δέσµευση των Αρχηγών των κοµµάτων που
στηρίζουν την Κυβέρνηση, ότι συµφωνούν µε την πλήρη εφαρ-
µογή των αποφάσεων της 26ης Οκτωβρίου, καθώς και των υπο-
χρεώσεων που οδήγησαν στις αποφάσεις αυτές και απορρέουν
από αυτές, όπως ανέφερα στις προγραµµατικές δηλώσεις της
Κυβέρνησης. Ζητείται αυτή η δέσµευση από την Ελλάδα, διότι οι
Ευρωπαίοι και θεσµικοί εταίροι µας, δεσµεύονται σε µια πολυετή
χρηµατοδοτική στήριξη της χώρας µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, µετά από πρόταση των τριών πολιτικών Αρχηγών,
µου έκανε τη µεγάλη τιµή και µου έδωσε εντολή να ηγηθώ, ως
Πρωθυπουργός, της Κυβέρνησης συνεργασίας, δέχθηκα µε
πλήρη συνείδηση της ευθύνης που αναλαµβάνω. Διότι το διακύ-
βευµα είναι τεράστιο: Αν η Ελλάδα θα διατηρήσει τη θέση της
στην Ευρωζώνη ή θα υποχρεωθεί να αποσυρθεί από αυτή.

Είµαι βέβαιος ότι ενωµένοι µπορούµε να τα καταφέρουµε: µε
την αλληλεγγύη των ευρωπαϊκών και άλλων λαών, που εµπι-
στεύονται την προσπάθειά µας και επενδύουν στην επιτυχία µας
µέσα στην Ευρωζώνη. Με την εφαρµογή πρόσφορης οικονοµι-
κής πολιτικής και µεταρρυθµίσεων που προάγουν την ανάπτυξη.
Με τη συστράτευση του ελληνικού λαού. Με αυτόν τον τρόπο οι
θυσίες του ελληνικού λαού δεν θα πάνε χαµένες. Αντίθετα, θα
διαµορφωθούν πρόσφορες συνθήκες για ένα καλύτερο αύριο.
Πρέπει να δώσουµε τη µάχη µε εµπιστοσύνη στις δυνάµεις µας,
µε αποφασιστικότητα και ενότητα. 

Ο δρόµος της σύγκρουσης, ιδιαίτερα στη κρίσιµη σηµερινή
συγκυρία, δεν βοηθάει να επιλύσουµε τα προβλήµατά µας. Η σω-
τηρία της χώρας και η υπέρβαση της κρίσης, περνάει από το
δρόµο της κοινής προσπάθειας, της αλληλεγγύης, της κατανόη-
σης και της συστράτευσης. Είναι δύσβατος δρόµος. Για αυτό
απευθύνοµαι όχι µόνο σε όσους από εσάς θα δώσουν ψήφο εµ-
πιστοσύνης στην Κυβέρνηση συνεργασίας. Απευθύνοµαι και σε
όσους δεν θα δώσουν και θα ήθελα να πω το εξής: Σταθείτε κρι-
τικά στην Κυβέρνηση, αλλά όχι απορριπτικά στην κοινή προσπά-
θεια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζητώ ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση συνεργασίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί των προγραµµατικών
δηλώσεων της Κυβερνήσεως.

Όπως είχαµε πει και χθες, θα φροντίζαµε ώστε να µιλήσουν
όλοι οι συνάδελφοι που είχαν εκδηλώσει ενδιαφέρον. Σας γνω-
στοποιώ ότι µίλησαν εκατόν δέκα πέντε Βουλευτές. Όσοι ζήτη-
σαν το λόγο είχαν την ευκαιρία να αναπτύξουν τις απόψεις τους. 

Θα ακολουθήσει ονοµαστική ψηφοφορία, για την παροχή
ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρνηση. 

Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές κ. Ιωάννης Βλατής
από το ΠΑΣΟΚ και ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Οι παρέχοντες ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση µετά την
εκφώνηση του ονόµατός τους απαντούν «ΝΑΙ».

Οι αρνούµενοι ψήφο εµπιστοσύνης απαντούν «ΟΧΙ».
Σας ενηµερώνω ότι στο Προεδρείο έχουν έρθει επίσης, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, επιστολές

συναδέλφων Βουλευτών ευρισκοµένων σε αποστολή της Βουλής
στο εξωτερικό, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι
ψήφοι αυτές, θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση που θα
ακολουθήσει. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι οι διάφοροι συνάδελφοι πιέζονται από το
χρόνο. Θα σας παρακαλούσα, όµως, να διευκολύνετε τη διαδι-
κασία και να τηρήσουµε τον κατάλογο. Παρακαλώ για µια εξαί-
ρεση, µόνο για ειδικούς λόγους οικογενειακούς του κ.
Κουτµερίδη, να προηγηθεί στην ανάγνωση του καταλόγου. 

Παρακαλώ, να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Υπάρχει συνάδελφος,

ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α’ του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, οι επιστολές οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από
τους συνάδελφους κ.κ. Αικατερίνη Περλεπέ-Σηφουνάκη, Αναστά-
σιο Σιδηρόπουλο, Ευριπίδη Στυλιανίδη, Σταύρο Σκοπελίτη,

Ιωάννη Ζιώγα και Γεώργιο Μαυρίκο και εκφράζουν πρόθεση
ψήφου, καταχωρίζονται µεν στα Πρακτικά αλλά δεν προσµε-
τρώνται στο αποτέλεσµα και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να
προβούν στην καταµέτρηση των ψήφων και την εξαγωγή του
αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας για την παροχή
ψήφου εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση.

Ψήφισαν συνολικά 293 Βουλευτές.
Στην Κυβέρνηση έδωσαν ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή ψήφι-

σαν «ΝΑΙ», 255 Βουλευτές.
(Χειροκροτήµατα)

Αρνήθηκαν να παρέχουν ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή ψήφι-
σαν «ΟΧΙ», 38 Βουλευτές, σύµφωνα µε το παρακάτω πρωτό-
κολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας: 

«ΠΑΡΟΧΗ ΨΗΦΟΥ ΕΜΠΙΣΤΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ ΕΠΙ
ΤΩΝ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΩΝ ΔΗΛΩΣΕΩΝ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

EΠIKPATEIAΣ NAI OXI 

Ραγκούσης Ιωάννης + 
Παναρίτη Ελένη (Έλενα) + 
Μόσιαλος Ηλίας + 
Τσόκλη Μαρία Γλυκερία (Μάγια) + 
Γερουλάνος Παύλος + 
Σιούφας Δηµήτριος + 
Τσουµάνη-Σπέντζα Ευγενία + 
Αυγερινοπούλου Διονυσία + 
Αντώναρος Ευάγγελος + 
Καζάκος Κωνσταντίνος + 
Κοραντής Ιωάννης + 
Μουλόπουλος Βασίλειος + 

Α’ ΑΘΗΝΩΝ 
Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος + 
Διαµαντοπούλου Άννα + 
Παπουτσής Χρήστος + 
Αλευράς Αθανάσιος (Νάσος) + 
Τσούρας Αθανάσιος + 
Κουβέλης Σπυρίδων + 
Οικονόµου Παντελής + 
Ζούνη Παναγιώτα (Πέµη) + 
Μπακογιάννη Θεοδώρα (Ντόρα) +   
Παυλόπουλος Προκόπιος + 
Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) + 
Πιπιλή Φωτεινή + 
Κουντουρά Έλενα + 
Κανέλλη Γαρυφαλλιά (Λιάνα) + 
Παφίλης Αθανάσιος + 
Πλεύρης Αθανάσιος + 
Τσίπρας Αλέξιος + 

Β’ ΑΘΗΝΩΝ 
Λοβέρδος Ανδρέας + 
Χρυσοχοΐδης Μιχαήλ + 
Κατσέλη Λουκία-Ταρσίτσα (Λούκα) + 
Κακλαµάνης Απόστολος + 
Δηµαράς Ιωάννης +  
Αποστολάκη Ελένη-Μαρία (Μιλένα) + 
Ανδρουλάκης Δηµήτριος (Μίµης) + 
Ξενογιαννακοπούλου 
Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) + 
Ευθυµίου Πέτρος + 
Παπανδρέου Βασιλική (Βάσω) + 
Σακοράφα Σοφία +  
Χυτήρης Τηλέµαχος + 
Κουτρουµάνης Γεώργιος + 

Νταλάρα Άννα + 
Γείτονας Κωνσταντίνος + 
Παπαϊωάννου Μιλτιάδης + 
Βούρος Ιωάννης + 
Χαραλαµπόπουλος 
Γεώργιος-Ερνέστος + 
Πρωτόπαπας Χρήστος + 
Μίχος Λάµπρος + 
Σπηλιωτόπουλος 
Αριστόβουλος (Άρης) +   
Χατζηδάκης Κωνσταντίνος (Κωστής) + 
Μεϊµαράκης Ευάγγελος-Βασίλειος + 
Μητσοτάκης Κυριάκος + 
Γιακουµάτος Γεράσιµος + 
Καµµένος Παναγιώτης (Πάνος) + 
Παναγιωτόπουλος Παναγιώτης (Πάνος) + 
Παπαθανασίου Γιάννης + 
Πολύδωρας Βύρων + 
Βαρβιτσιώτης Μιλτιάδης + 
Ντινόπουλος Αργύρης + 
Παπαρήγα Αλεξάνδρα + 
Χαλβατζής Σπυρίδων + 
Μαυρίκος Γεώργιος -  
Παπακωνσταντίνου Νικόλαος + 
Πρωτούλης Ιωάννης  + 
Καρατζαφέρης Γεώργιος +   
Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις + 
Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος + 
Κουβέλης Φώτιος-Φανούριος + 
Παπαδηµούλης Δηµήτριος + 
Ψαριανός Γρηγόριος -      

ΝΟΜΟΣ ΑΙΤΩΛΙΑΣ ΚΑΙ ΑΚΑΡΝΑΝΙΑΣ 
Μωραΐτης Αθανάσιος (Θάνος) + 
Μακρυπίδης Ανδρέας + 
Γιαννακά Σοφία + 
Κουρουµπλής Παναγιώτης +  
Σαλµάς Μάριος +   
Σταµάτης Δηµήτριος + 
Καραγκούνης Κωνσταντίνος +   
Μωραΐτης Νικόλαος + 

ΝΟΜΟΣ ΑΡΓΟΛΙΔΟΣ 
Μανιάτης Ιωάννης + 
Ανδριανός Ιωάννης + 
Παπαδηµητρίου Ελισάβετ (Έλσα) + 

ΝΟΜΟΣ ΑΡΚΑΔΙΑΣ 
Ρέππας Δηµήτριος + 
Κωνσταντινόπουλος Οδυσσέας + 
Λυκουρέντζος Ανδρέας + 

ΝΟΜΟΣ ΑΡΤΗΣ 
Τσιρώνης Δηµήτριος + 
Στασινός Παύλος + 
Παπασιώζος Κωνσταντίνος + 

ΝΟΜΟΣ ΑΤΤΙΚΗΣ 
Παπανδρέου Γιώργος + 
Χριστοφιλοπούλου Παρασκευή (Εύη) + 
Οικονόµου Βασίλειος  +  
Πάγκαλος Θεόδωρος + 
Ασπραδάκης 
Παντελεήµων (Παντελής) + 
Βρεττός Κωνσταντίνος (Ντίνος) + 
Βλάχος Γεώργιος + 
Μπούρας Αθανάσιος + 
Καντερές Νικόλαος + 
Γκιόκας Ιωάννης + 
Βορίδης Μαυρουδής (Μάκης) + 
Λεβέντης Αθανάσιος + 
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ΝΟΜΟΣ ΑΧΑΪΑΣ  
Σπηλιόπουλος Κωνσταντίνος + 
Παπαδόπουλος Αθανάσιος + 
Τριανταφυλλόπουλος Ανδρέας + 
Κυριακοπούλου ΜΑρία +   
Μπεκίρης Μιχαήλ + 
Νικολόπουλος Νικόλαος + 
Καραθανασόπουλος Νικόλαος + 
Τσούκαλης Νικόλαος + 
Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος + 

ΝΟΜΟΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ  
Τόγιας Βασίλειος + 
Τσόνογλου-Βυλλιώτη Βασιλική + 
Αγάτσα  Αριάδνη + 
Γιαννάκης Μιχαήλ + 

ΝΟΜΟΣ ΓΡΕΒΕΝΩΝ  
Χαντάβας Αθανάσιος + 

ΝΟΜΟΣ ΔΡΑΜΑΣ  
Αηδόνης Χρήστος + 
Κεφαλίδου Χαρούλα (Χαρά) + 
Τζίµας Μαργαρίτης + 

ΝΟΜΟΣ ΔΩΔΕΚΑΝΗΣΟΥ  
Κρεµαστινός Δηµήτριος + 
Νικητιάδης Γεώργιος   + 
Ζωΐδης Νικόλαος + 
Κασσάρας Γεώργιος  + 
Ιατρίδη Τσαµπίκα (Μίκα) + 

ΝΟΜΟΣ ΕΒΡΟΥ 
Ντόλιος Γεώργιος + 
Ρενταρή-Τέντε  Όλγα + 
Τσιαούση Ελένη + 
Δερµεντζόπουλος Αλέξανδρος + 

ΝΟΜΟΣ ΕΥΒΟΙΑΣ  
Περλεπέ-Σηφουνάκη Αικατερίνη -   
Κεδίκογλου Συµεών + 
Μαρκόπουλος Κωνσταντίνος + 
Κεδίκογλου Συµεών (Σίµος) + 
Μαρίνος Γεώργιος + 
Παπανδρέου-Παπαδάκη Ουρανία + 

ΝΟΜΟΣ ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ  
Καρανίκας Ηλίας + 

ΝΟΜΟΣ ΖΑΚΥΝΘΟΥ  
Βαρβαρίγος Δηµήτριος + 

ΝΟΜΟΣ ΗΛΕΙΑΣ  
Κατρίνης Μιχαήλ + 
Κουτσούκος Γιάννης + 
Αντωνακόπουλος Παναγιώτης  + 
Δηµητρουλόπουλος 
Παναγιώτης (Τάκης) + 
Κοντογιάννης Γεώργιος + 
Τζαβάρας Κωνσταντίνος + 

ΝΟΜΟΣ ΗΜΑΘΙΑΣ  
Σιδηρόπουλος Αναστάσιος -   
Γικόνογλου Αθανάσιος + 
Τόλκας Άγγελος + 
Χαλκίδης Μιχαήλ + 

ΝΟΜΟΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ  
Κεγκέρογλου Βασίλειος + 
Παρασύρης Φραγκίσκος + 
Στρατάκης Εµµανουήλ + 

Σκραφνάκη Μαρία + 
Μιχελογιαννάκης Ιωάννης +   
Αυγενάκης Ελευθέριος + 
Κεφαλογιάννης Εµµανουήλ + 
Κριτσωτάκης Μιχαήλ + 

ΝΟΜΟΣ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ 
Κατσούρας Χρήστος +      

Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ 
Βενιζέλος Ευάγγελος +   
Καστανίδης Χαράλαµπος  +   
Αράπογλου Χρυσή +   
Μαγκριώτης Ιωάννης +   
Καϊλή Ευδοξία-Εύα +   
Βούγιας Σπυρίδων +   
Τεκτονίδου Κυριακή +   
Καραµανλής Κωνσταντίνος +   
Γκιουλέκας Κωνσταντίνος +   
Καλαφάτης Σταύρος +   
Ιωαννίδης Ιωάννης +   
Ράπτη Ελένη +   
Ζιώγας Ιωάννης -  
Καλαντίδου  Σοφία +  
Κολοκοτρώνης Άγγελος +   
Κουράκης Αναστάσιος (Τάσος) +      

Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ 
Γερανίδης Βασίλειος +   
Αρβανιτίδης Γεώργιος +   
Καράογλου Θεόδωρος +   
Αναστασιάδης Σάββας +   
Ιγνατιάδης Θεόδωρος +  
Βελόπουλος Κυριάκος +   
Αµανατίδου-Πασχαλίδου  
Ευαγγελία (Λίτσα) +      

NOMOΣ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ 
Παντούλας Μιχαήλ +   
Αργύρης Ευάγγελος +   
Οικονόµου Αθανάσιος +   
Τασούλας Κωνσταντίνος +   
Καλογιάννης Σταύρος +       

ΝΟΜΟΣ ΚΑΒΑΛΑΣ  
Τιµοσίδης Μιχαήλ +   
Παπουτσής Δηµήτριος +   
Εµινίδης Σάββας +   
Παναγιωτόπουλος Νικόλαος +       

ΝΟΜΟΣ ΚΑΡΔΙΤΣΗΣ 
Ρόβλιας Κωνσταντίνος +   
Σαλαγιάννης Νικόλαος +   
Θεοχάρη Μαρία +   
Τσιάρας Κωνσταντίνος +   
Ταλιαδούρος Σπυρίδων +       

ΝΟΜΟΣ ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ 
Πετσάλνικος Φίλιππος +   
Τζηκαλάγιας Ζήσης  +       

ΝΟΜΟΣ ΚΕΡΚΥΡΑΣ 
Γκερέκου Αγγελική (Άντζελα) +   
Δένδιας Νικόλαος-Γεώργιος +   
Χαραλάµπους Χαράλαµπος +      

ΝΟΜΟΣ ΚΕΦΑΛΛΗΝΙΑΣ 
Μοσχόπουλος Σπυρίδωνας +       

ΝΟΜΟΣ ΚΙΛΚΙΣ 
Παραστατίδης Θεόδωρος +   
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Φραγκίδης Γεώργιος +   
Κιλτίδης Κωνσταντίνος +       

ΝΟΜΟΣ ΚΟΖΑΝΗΣ 
Κουκουλόπουλος Παρασκευάς +   
Αθανασιάδης Αλέξανδρος +   
Βλατής Ιωάννης +   
Κασαπίδης Γεώργιος +   
Παπαδόπουλος Μιχάλης +       

ΝΟΜΟΣ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ 
Μπεγλίτης Παναγιώτης  +   
Φαρµάκη Αικατερίνη +   
Μανωλάκης Άγγελος +   
Κόλλιας Κωνσταντίνος +       

ΝΟΜΟΣ ΚΥΚΛΑΔΩΝ 
Ρήγας Παναγιώτης +   
Παπαµανώλης Γεώργιος +   
Βρούτσης Ιωάννης +       

ΝΟΜΟΣ ΛΑΚΩΝΙΑΣ 
Γρηγοράκος Λεωνίδας +   
Δαβάκης Αθανάσιος +   
Αποστολάκος Γρηγόριος +       

ΝΟΜΟΣ ΛΑΡΙΣΗΣ 
Έξαρχος Βασίλειος +   
Σαχινίδης Φίλιππος +   
Αλεξανδρίδου Βασιλική +   
Χαρακόπουλος Μάξιµος +   
Ζώης Χρήστος +   
Σκυλλάκος  Αντώνιος +  
Ροντούλης Αστέριος +   
Διώτη Ηρώ +      

ΝΟΜΟΣ ΛΑΣΙΘΙΟΥ 
Καρχιµάκης  Μιχαήλ +   
Πλακιωτάκης Ιωάννης +       

ΝΟΜΟΣ ΛΕΣΒΟΥ 
Σηφουνάκης Νικόλαος +   
Γαληνός Σπυρίδων +   
Σκοπελίτης Σταύρος -      

ΝΟΜΟΣ ΛΕΥΚΑΔΟΣ 
Μαργέλης  Σπυροπάνος +       

ΝΟΜΟΣ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ 
Καρτάλης  Κων/νος +   
Ζήση Ροδούλα +   
Νάκος Αθανάσιος  +   
Νάνος Απόστολος +  
Μαρκάκης Παύλος +       

ΝΟΜΟΣ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ  
Κουσελάς Δηµήτριος +   
Γιαννακοπούλου 
Κωνσταντίνα (Νάντια) +   
Βουδούρης Οδυσσέας +   
Σαµαράς Αντώνιος +   
Λαµπρόπουλος Ιωάννης +       

ΝΟΜΟΣ ΞΑΝΘΗΣ  
Μάντατζη Τσετίν +  
Ξυνίδης Σωκράτης +   
Κοντός Αλέξανδρος +       

Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ  
Καρύδης Δηµήτριος +   

Μπεντενιώτης Εµµανουήλ +   
Μελάς Παναγιώτης +   
Μανωλάκου Διαµάντω +  
Αποστολάτος Βαΐτσης +   
Δρίτσας Θεόδωρος +      

Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ 
Νιώτης Γρηγόριος +   
Λιντζέρης Δηµήτριος +   
Διαµαντίδης Ιωάννης +   
Τραγάκης Ιωάννης +   
Νεράντζης Αναστάσιος +   
Νικολαΐδου Βαρβάρα (Βέρα) +  
Ανατολάκης Γεώργιος +   
Λαφαζάνης Παναγιώτης +      

ΝΟΜΟΣ ΠΕΛΛΗΣ 
Τζάκρη Θεοδώρα +   
Θεοδωρίδης Ηλίας +   
Γιουµατζίδης Βασίλειος +   
Καρασµάνης Γεώργιος +       

ΝΟΜΟΣ ΠΙΕΡΙΑΣ 
Αµοιρίδης Ιωάννης +   
Παπαγεωργίου Αθανάσιος +   
Μίχου Μαρία +   
Κουκοδήµος Κωνσταντίνος +       

ΝΟΜΟΣ ΠΡΕΒΕΖΗΣ 
Παπαχρήστος Ευάγγελος +  
Τσουµάνης Δηµήτριος +       

ΝΟΜΟΣ ΡΕΘΥΜΝΗΣ 
Όθωνας Εµµανουήλ +   
Κεφαλογιάννη Όλγα +       

ΝΟΜΟΣ ΡΟΔΟΠΗΣ 
Χατζή Οσµάν Αχµέτ +   
Πεταλωτής Γεώργιος +   
Στυλιανίδης Ευριπίδης - 

ΝΟΜΟΣ ΣΑΜΟΥ 
Βαρδίκος Πυθαγόρας +       

ΝΟΜΟΣ ΣΕΡΡΩΝ 
Μπόλαρης Μάρκος +   
Κουτµερίδης Ευστάθιος +   
Τζελέπης Μιχαήλ +   
Λεονταρίδης Θεόφιλος +   
Καριπίδης Αναστάσιος +   
Κόλλια-Τσαρουχά Μαρία +   
Πολατίδης Ηλίας +       

ΝΟΜΟΣ ΤΡΙΚΑΛΩΝ 
Χάιδος Χρήστος +   
Μαγκούφης Χρήστος +   
Μερεντίτη Αθανασία (Σούλα) +   
Λέγκας Νικόλαος +   
Χατζηγάκης Σωτήριος +       

ΝΟΜΟΣ ΦΘΙΩΤΙΔΟΣ 
Τσώνης Νικόλαος +   
Αντωνίου Αντωνία (Τόνια) +   
Μπατζελή Αικατερίνη +   
Σταϊκούρας Χρήστος +   
Γιαννόπουλος Αθανάσιος +       

ΝΟΜΟΣ ΦΛΩΡΙΝΗΣ 
Λιάνης Γεώργιος +   
Κωνσταντινίδης Ευστάθιος +    
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ΝΟΜΟΣ ΦΩΚΙΔΟΣ 
Παπαθανάση Αφροδίτη +       

ΝΟΜΟΣ ΧΑΛΚΙΔΙΚΗΣ 
Δριβελέγκας  Ιωάννης +   
Λαφαζάνης Αργύριος +   
Βαγιωνάς Γεώργιος +       

ΝΟΜΟΣ ΧΑΝΙΩΝ 
Δαµιανάκης Ευτύχιος +   
Βαλυράκης Ιωσήφ +   
Κουρουπάκη Ευαγγελία +   
Μαρκογιαννάκης Χρήστος +       

ΝΟΜΟΣ ΧΙΟΥ 
Τσουρή Ελπίδα +   
Μουσουρούλης Κωνσταντίνος + 

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ:   «ΝΑΙ» 255
……”…….”………...:   «ΟΧΙ» 38
ΣΥΝΟΛΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΩΝ:  293

O ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                          ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ»

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς η Κυβέρνηση
έτυχε της ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής, όπως προβλέπουν
το άρθρο 84 του Συντάγµατος και το άρθρο 141 του Κανονισµού
της Βουλής. 

Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.20’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 17 Νοεµβρίου 2011 και ώρα
11.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: Ειδική συνεδρίαση
της Ολοµέλειας αφιερωµένη στην ηµέρα µνήµης για το Πολυτε-
χνείο σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       
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